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On 17 February 2004, a panel of officers, lead by Major General Antomo Taguba,
conducted the following mterview Major General Taguba was appounted as an
Investigaung Officer under the provisions of Army Regulatuon 15-6, by Lieutenant
General David D McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look mto allegations of maltreatment of detainees,
detainee escapes and accountability lapses, at Abu Ghanb, also known as the Baghdad
Central Confinement Facihity (BCCF) The panel aiso mquired mto trammng, standards,
employment, command policies, and mternal policies, concernung the detainees held at
Abu Gharnb pnson  Finally, the panel looked nto the command ciimate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

DCG-CFLCC, Interviewer
Lackland AFB, TX, Member
CFLCC - SJA, Member

U.S Army MP School, Member
310th MP Battahion, Respondent

MG Antonio M Taguba

The mterview 1s summanzed as follows

Lieutenant Colonel —Somal Secunty,— I am the Battalion
Commander for the 310th Military Police Battahon Operations [ assumed command
Apnl of 2002 We did our mobilization at Fort Dix, New Jersey We were there with the
800" MP Bngade part of the ume We re an I/R Battalion out of Uruondale, New York
We’re co-located with the 800" Militarv Police Brigade, back in New York

We moved 10 mobilization on 21 January of 2003, and stayed exactly 3 months We had
Individual Task Training, collective traimung, and tratming with the MRE, while we were
there 1 don’t remember the number of the umti, providing us with the MRE, but | believe
it was a Tramng Support Battalion The name of the Colonel in charge was COL

Ullom In addition to that, we did convoy training, and other Military Police traiming

The MRE was exclusively I/R  The one area that we were deficient 1n the MRE 15 we did
not have any orgamic Guard Companies or Military Police Companies at all  So the
MRE was conducted solely with the headquarters element We simuiated a lot, as far as
the towers and all went, but as far as the actual traiming, we got some pretty good

training We worked with sally port operations, and secunty We simulated a lot of force
protection, and mternal secunty from the guard compamies We ran the eight stations that
we would normally run 1n an I/R Battalion Administrative Processing Area We ran our
medical section with various scenanos that might come in ' We ran our S2 section
imnterrogating section  As much as we could. we worked with the floor A number of
scenanos were put into piay, duning this 4 day MRE, dealing with I/R Operations, and all
of our people were gainfully employed At the end of 11, we were singled out as having
done the best job on the MRE of anyone that’s gone through We developed a tramning
plan, and 1t was submitted to the Trammng Battahon



We assumed we were gong to be domng I/R Operations On 21 April we armved m
Kuwatt, and stayed at Camp Wolf for 9 days, waiting for our assignment. Fmally, we
were moved to Camp Anfjan, and didn’t move out of there until June We had no
mussion A lot of our soldiers did force protection for the camp We did do traming, a lot

of mdrvidual ramng 1 employed as many of my people as 1 could

We got the first mission from the 800" MP Brigade approximately 1 June 1t could have
been the ruddle of May, but we didn’t move out ‘t1l June We were told to set up the
Regional Confinement Facility for South Central iraq  So, we had to go out on our own
and find a locanon for thus We were told there was a location in Diwamiyah There, we
found a facility, we were told, Sadaam put 500 people 1, but we figured 250 was about
the max we could put 1n there

So, 1 June we effectively moved out to Diwaniyah, and we were co-located, and working
with the 1°' Manne Division for logisucal support 'We were working with the 800" MP
Bnigade, but we had an affiliation with the MEF, bemg 1n their AQO  As the mussion
progressed 1t became more of a dream than reality Ultimately, we were tasked to come
up with a Traiung Plan and SOP, to train Iraqis 1 corrections, and have them take over
the facility There were people confined 1n the facility Basically, we were to establish
the facility, train Iraqis to become Corrections Officers, and ultimately turn 1t over to
them We did that mission right up until we came here

Now. the mission was expanded While we were doing that, we were told to go to Hillah,
the place we utially looked at It had a larger faciiity, which could hold about 750
people, and there were no prisoners at Hillah As they were building 1t up, and bnnging 1t
back up 1o standard, that’s when we came 1n ' We were told we had to take over that
prison We were still at Diwamiyah

I started out with four compantes Two of them were pulled to do law and order
missions, and two of them stayed with us, the 157 MP Company, and the 755 MP
Company They were assigned to us, once we got the mission 755 used to be Combat
Support, and they were changed to a Guard Company The 157, I think, had the same
situation

We were still under the command and control of the 800“‘, but we had hittle 1o do with the
800" We were more mvolved with the Marines 1'd have to look at the FRAGOQO, but we
were reporting more to the Marines

BG Karpinsk: came down and spoke to us, shortly after she took command She
expressed, in broad terms, what she expected us to do 1 don’t think there was anything
in wniting I behieve there was one time she had all the Battalion Commanders in
Baghdad, and she was runming the meeting  Once we officially fell under the 800"
Bnigade, my staff was n touch with them pretty regularly



1 had no escapes 1 had no shootings We had a couple of attempted escapes They were
pretty quickly resolved We used tasers to zap them, and we got them back 1 People
we 1dentified as troublemakers. we sent here, and there were no real 1ssues of violence
We got Rule of Engagement down from the 800", but 1 beheve they were from CITF-7

1 do not recall the changes, possibly two

I only heard about the Bucca mcident through the Stars and Stnipes There was, and ]
don’t know 1f 1t was precipitated from that, something that came down, saymng, when
interacting with prisoners, we should wear our helmets, and something came down,
saying be more aware of how you handle pnsoners 1heard about the ot 1 don’t
remember reading anything specific Probably the helmet and kevlar came from that

mncident

When dealing with the prisoners, the soldiers will be unarmed, but they’ll wear their vest
and their helmet  Qutside the facility, swrrounding the perimeter, there will be armed
guards They will have both lethal and non-lethal

There were Manne hit teams, domg interrogations We really didn’t get too mvolved 1n
that The Commander 1s ultimatelv in charge I'm responsible, and I'm 1 charge We
have only the rules, regarding interrogation rules of engagement i our SOP

At least two nmes a day we do a count An ISN count 1s done at mealtime Two times
they get checked, and we also do a body count They roll them up, they come up to us,
and we forward them to Bngade We have one hundred percent count ail the time
We’'ve not been off our count ever

I wouldn’t say I know them well, but I've met most of the Battalion Commanders ['ve
met LTC duning their mobilization Interestingly, they came after us, but lefi
before us 1don’t know lum very well 1know he's not an MP

We were told to come over here, and take over for the 724, notlung specific Since we
were here, BG Karpinski came down, to speak to LTC and I for about an hour
She wanted to make sure the RIP was going, well I'm sure she mentioned the Geneva
Convention and the Rules of Engagement She sent down her JAG twice to discuss 1t
with everyone This was afier the 14" of January We’re working on a base defense
plan The 724" did have a diagram showing where the fighting positions were, but I
haven’t seen a detailed base defense plan

The 98815 our IRF It’s a platoon that does it We have two mihtary working dogs,
Army Battalion Operations has command and controi of those dogs They patrol the
whole facility Penodically, we will have demonstrations We don’t use them inside the
compound We didn’t have any for the last mission

BG Kaminsk: seems to be a concerned leader, concerned about the troops  She did visit
us 1in Diwaniyah, and spent the mght 1 think she lets her Battalion Commanders run their
Battabions There's not a lot of micro-management, but 1f anything 1s going on she wants



to know I'm not aware that there were any major problems 1n the Brigade. I know COL
Ecke from Umondale, but I had very limited dealings with lum, here The only thing that
I’ve heard 1s that he's very hands-on, sometimes to the extent that he micro-manages, but

that was not my expenence

I think there are some strong personahties on the Brnigade Staff I think that MAJ
— the S3, was probably the catalyst in the Brigade CSM I’ve known
or years, 20 some odd years From my perspective, he’s nghly visible, outgoing, and
loud ] would say he’s a proud Command Sergeant Major. I've heard a rumor about um
and a female or females 1've never seen im do anything mappropriate, but I do know
he's a very hands-on guy

Wha needs to be done, now, we're doing We have to tighten up force protection

We’re putting m higher burms, we’re trymg to get more wire out there, and re-fortifying
our ECPs If I had more manpower, I'd put a few more towers on the penmeter Commng
mnside, we're installing 12 foot high fencing, getting better hghting, thermal goggles, and
other items which are going to make this that much more secure What this 1s leading to
1s a better chimate 1n the compound 1 would also like to put 1n better sanrtation facilities

for the detainees

In addition to having the Geneva Convention posted, I want to have the detainees briefed
on their way here  We’re also 1n the process of getting the Geneva Convention transliated

1nto Arabic

We have the Sergeants of the Guard, and OICs, going around quzzing the guards on
Rules of Engagement, what they would do 1n certain sttuations, SOPs, etc The
compames are required to do guard mount In addition to that the compamies have their
individual staff meetings, and traiming meetings to reinforce what’s been sard

The interview complete, MG Taguba reminds LTC -lo not discuss or reveal the
contents of the mterview, and he 1s released subject to recall
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On 17 February at approximately 1330 hrs ] was nterviewed 1n reference to a™15-6 mvestiganon bemng conducted by Major
General Taguba, CFLCC Deputy Commander 1 was interviewed by Major General Taguba At the conclusion of the miterview |
was requested to provide the following information
information pertarmng to the unts' deployment, our missions and moves we made to mnclude, dates and locations On 21 January
2003 the 310t Malitary Police Bantalion, a reserve unu out of Untondale, NY was mobilized 1 support of Operation Endunng
Freedom Omn 24 January we arnved at our mohlizauon station, Fort Dix, NI Whale at Fort Dax the unit completed al
mobijization requirements, the SRP, and trammg We remamed at the mobilization site for three months On 20 Apnil the unit was
called forward and arnved in Kuwau (Camp Wolf) on 21 Apnl 2003 After waiung at Camp Wolf for nine days we were relocated
to Camp Arifjan (Kuwant) and remamed there until ] June 2003 During this ume we were assigned to the 4th 1D but had hrile or
no contac! with them We communicated pnmanly with the 800th MP Brigade who was located at Camp Anfjan and 1s our
peacetime higher headquarters (however they had no actual control over us at the ume) On 6 May we received a Frago assigning
the 310tk MP Batwalion 10 the First Manne Expeditionary Force We were given the mssion to establish and operate a Regronal
Confinement Factiity (Iraqt on traqr cnmes) within their AO  After coordinanon with them and nurnerous recons, we located a
facihitv in Ad Diwamyah, Iraq and on | June relocated 10 Camp Edson, i Ad Diwanryah with the Marnines CSSG 11, who prowdecﬁ
all logisucal support for the LSA as well as the support for our confinement misston (note although assigned 10 the IMEF we had
an ancillary relationship with the B00th MP Brigade who oversaw all jail/prison and confinement faciliies within the theater)
During this period the Marines provided outstanding support to the battalion Our primary mission was to aperate the tacibty in Ad
Diwaniyah  On 15 July we were reassigned to the 800th MP Brigade and our mission was expanded to encompass oversecing jails
and prisons in various cittes thronghout South Central Irag  Although our primary mission was i Ad Diwaniyah we were now
rmussioned to oversee the facilines Al Hillah, Al Kut, A=~ Najaf and Karbala Dunng this period the battalion was also tasked to
assist and provide MP assets in Mosul and an adrmunistrative team to assist the 300th MP Bngade with BAT traring in Baghdad
In addition 1o overseeing these facihties we were tasked 10 assess the facihties (most were presently bemg run by Irag’'s), develop
a curriculum, train guards o become Correcuon Officers and once tramned, wm the facihities back to the lraqis Duning this period
the battalion once again had o move becavse the Mannes were going to REFRAD and Camp Edson was goung 1o close Ahter an
eatensive search for a ‘home' we finally negouated with the ‘Domumicans (we were now m the MND, AO for they look over
from the Mannes) and they "allowed us into their camp Camp Santc Domingo The battalion remaned at thys locanon and
performed this mission untl we were re-missioned and assigned 1o Camp Bucca to assume command and control of the Camp and
the Internment Faciiity On 16 December 2003 the barttalion arnved at Camp Bucca and shortly after, began our RIP with the 724
MP Bautalion On 14 January the 310th MP Battalion officially assumed command and control of the Camp and internment Facihity
and on | February we were reassigned to the 16th MP Bnigade

List guidance provided by the 300th Military Police Bngade Through various Frago's and electronic communtcations the
brigade would provide assistance and gwidance On a regular basis the battalion staff would interact with and receive guidance and
direcion from the 800th Brigade staff Direct guidance was recerved regarding admimstrative reporung, prison operauons and
logistics reporung procedures Additionally they provided traimng and gutdance m ROE

Tell about your Mulitary Working Dog program  After assurmng control of the Camp Bucca Inemment Faciiny we
determined that Milary Working Dogs (MWD) would greatly increase secunty at the facility On 27 January, two teams {2 dogs)
arrived The poal of the program 1s to provide a deterrent anc assist in the prevennon of escapes and wentifv contraband within the
tacility This 1s done by providing patrols and demonstranons bv the 1eams The teams are deploved with one team patrolling from
2000hrs - 0400hrs and the other an eight hour shift at random tumes throughowt the day The dogs patrol the outer penimeter, not
inside the compounds The SOP indicates Handier will not release the dog 1f 1t could harm Coalition Forces, MWD wiil not go
inside the individual compounds unless there 15 a riot and then 1t will be the local commanders call, Handler will not release dogs

uniess the prisoner 15 outside the fence hine? .
How has M1 worked into your mussio;, When the battalion had the regional confinement mission in Ad Diwaniyah our
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STATEMENT OF _ TAKEN AT _Camp Bucca lrag DATEC _2004/02/19

G STATEMENT (Continued;
Any escape attempts? While at Ad Diwanuyah there were no anempted escapes (one me the prisoners from one celi broke

through a cell door and got into the court yard, but did not escape nor try to escape) While at Camp Buctd. in the early mormng o
24 January 4and dunng an extremely dense fog (one could not see 5'feet 1n front of them), four detainees escaped through the rear
of one of the compounds Although recently having taken over the musston of the Internment Facility, we knew of the extreme fog
that would periodically roll 1n and had practiced the “fog plan™ that was developed by the 724th MP Bn, who we replaced On this
particular morming we quickly implemented the plan, performed a detainee count and secured them in accordance with the pian As
the fog lified and another count was done, 1t was discovered that four detamnees were missing  After « comprehensive search, 1o no
avail, the battalion and company leadership held an AAR of the escape All factors were taken mnto considerdation and plans
tighten securny were developed Long range plans and projects were also begun  There were no other escaves or known artempls

Any 15-6 invesugations 1n your battalion (command mqunes)? There have been two 15-6 investigabons within the
battalion The first one was performed by the First Marine Expeditionary Force w reference to one of my soldiers from the 755th
Military Police Company who was killed in an ambush 1n An Najaf while performing a Law and Order mssion on 26 June 2003
No negligence was found The second was also performed by the First Marine Expeditionary Force in reference 10 a soldeer from
the HHC 310th Mthitary Police Battalion who was killed while working a TCP at Camp Edson A truck traveling along ASR
Jackson Yost control and ran through the Hesco barners protecung the pomt, pinmng and killhing the soldeer on 13 July 2003 No
negligence was found There have been two commanders inquines performed The first one was directed when the [CRC, dunng
an out briefl after an inspecuon on 10 February, menuoned that there was an allegation of possible abuse o a detainee by a soldier
A commander s iInquiry was wmtiated and there was evidence of abuse The soldier was 1denufied and UCMJ action was
admimistered The second was 1mutiated when a female enhisied soldier (977 MP Co) alleged an NCO (977 MP Co) had been
harassing, tnumidaung and touching her with out her consent over a penod of months This siuation came to my attention on 16
February 2004 | have been m touch with the 16th MP Brigade JAG and as of thts wnung there s no disposition

Tell your recommendations on what should be done for the IR misston  Although the battalion 1s 1n the process o
preparing their AAR 1 will try and provide some of mv recommendations
* Admimstrauon  Each IR bauahon should have organic 1o them, JAG officer, two Lieuicnants to be assigned as Battle Captains,
an additional SFC n the communications saction Lessons leamned from this eperation justifv the need for this increase n
personnel  Because of mussion requirements, should be a mmumum of two MP Guard Companies and one Escor! Guard
Company assigned to ¢ach IR Battalion /| .:

* Logistics Because of the way we fopght this war with no real rear” our logistical requirements have changed 1 believe that
the majoniry of the HMMWVS within the IR Battalion shouid be "Up-Armored ' (M1114) In addition, because of the mcreased
transportation requirements two addisonal 51/2 Ton trucks are necessary MTS Systems should be mnstalled i all vehicles A
complete package of BAT systems (three-four per battalion: as well as a total NDRS package should be TOAE nems Addiuonal
communication capabiliues 1o include fifty handheid radios ¢ with repeater), spothights, thermal and might vision goggles, non-lethal
package, public address system, megaphones meta’ detectors etc need to be added as TO&E nems Line/Guard compantes should
have 50cals, organc to them for force protectton Sigr. making capabiljties (in the language of the enemv) should be made avaiiable
10 the vattalior Maximum utlizanog8f local contraciors should be funded 1o assist i the buildimg and fortitication ot the

Internment Facility

®  Qperations A 1op down Jnahon Swandard Operaung Procedure Systemn (SOP) should be developed tor all [R hattalions
Standardized forms should be included and ali areas of the operauon to include separate (pull-owt and posty SOPs should be
included Some of the specific SOPs that should be included are  standard ROE (this will change as requirements change),
detaimee rights, Geneva Convenuon, camp procedures, uniform and weapons policics, mterrogation procedures, property
accountability procedures etc It should be a detailed vet simple lo understand and dissemmate document This will standardize all
relevant SOPs Ali SOP s should be distnbuted, read and understood by all personnel and should be readity available tor reference
and inspection All soldiers prnior to deployment should be taught and understand at a muumum, AR 190-8, FM 3-19-40, ROE and
the articles of the Geneva Convenuon | behieve the kev 1o a successful operation 1s the conugypous Communicauon wniten (Frago)
orai and face to face, Coordination, and Cooperation o* all units and elements concerned C_

* Tramng The enture Milutary Police Corps needs to be reevaluated Operaton lrags Freedom proves that the Corps must be
increased The curniculum at the MP School needs to be revamped, mereasing and emphasizing IR operatons Every MP should be
able to perform IR operaueons Standardizing MP companv logistics and equipment should be explored This would aflow, 1
needed easy cross leveling of units There should be established at one or more Army mstllauons a fully sei up "traming”
Internment Facily to clude four compounds (enough 1o tramn (wo battahons at one ume  two compounds each}, an exterior
perumeter to include towers, intenor towers and appropriate concerting and forufication, hights, an in processing area to include
medical and supply areas) enough tentage, latrines, shower areas etc {or a compound of 500 detainces (doctrine) et This would
allow Aclive, Reserve and National Guard units (o begin their IR training with out taking up valuable iraining ume binlding 2
facility Having one (or more) already csmbhshcwld kcep the tramng 9n5|stcm and standard and would maximize training

ume
Thus answers al] questions posed to me NOTHING-FOLLOWS . {
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STATEMENT OF _ TAKEN a1 _Camp Bucca, Irag  pavep _200402/19

g STATEMENT (Continued)

AFFIDAVIT

! HAVE READ OR HAVE HAD READ TO ME THIS STATEMENT
WHICH BEGINS ON PAGE 1 AND ENDS ON PAGE__2 | FULLY UNDERSTAND THE CONTENTS OF THE ENTIRE STATEMENT MADE
BY ME THE STATEMENT IS TRUE | HAVE INITIALEC ALL CORRECTIONS AND HAVE INITIALED HIE BOTTOM OF EACH PAGE
CONTAINING THE STATEMENT § HAVE MADE THIS STATEMENT FREELY WITHOUT H2P NEFIT OR REWARD, WITHOUT
THREAT OF PUNISHMENT, AND WITHOUT COERCION UNLAWEFUL INFLU

Person Making Sratement)

WITNESSES Subscrnibed and swotn to belore me & person authonred by law to
admmister oaths this__ 19 day of February 2004
at Camp Bucca, lra
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AR 15-6 INVESTIGATION INTERVIEW

At Camp Doha, Kuwait, on 21 February 2004:

MAJOR GENERAL ANTONIO M. TAGUBA, U.8. Army, CFLCC Deputy Commanding

General deposing.

MASTER SERGEANT — U.S. Army, CFLCC-SJA, Senior Court

Reporter, has been detailed reporter for this interview and has been
previously Bworn.
LIEUTENANT COLONEL — U.S. Army, was sworn, and
testified as follows:

Q Has anyone in your chain of command, or chain of
supervision informed you of the nature of this interview?

A Not really, sar

Q Okay With that in mind, let me go ahead and give you the
background I'm Major General Taguba I'm The Deputy Commanding
General of the Coalition Land Forces Component Command, as
headgquartered here at Camp Doha, Kuwait Lieutenant General David
McKiernan, the Commanding General of CFLCC, has appointed me as the
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6,
under the direction of General John Abizaid Commander of CENTCOM.
This znvestigation will gather all relevant facts and circumstances
surrounding recent allegations of maltreatment of detainees at the

Abu Ghraib Prison also known as the Baghdad Central Confinement [sic)

1

Auusx S3
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Facility. BAs well as detainee escapes and accountability lapses as
reported by CJTF-7. Our investigation will further investigate
training, standards, employment, command policies, and internal
policies concerning the detainees held at the Abu Ghraib Prison. And
finally, we will be assessing the command climate and the supervisory
presence of the B00™™ Military Police Brigade chain of command.
You've already met the members of the investigation team. We will
record your responses as well as my inguiry to you verbatim to ensure
that we have accurate information with regards to the completion of
the investigation Do you have any questions at all®?

A No, sir

C Alright. For the record would you please state your name,
your ramnk, your socilial security number, your unit of assignment, and
your current duty position®

A. Alright, sir —, Lieutenant
Coloneli, Civil Affairs, I'm currently assigned to the Combined Joint
Task Force-7, C2 Staff Liaison Officer for Brigadier General
promotable, Barbara Fast

Q Please state the nature of your duty position at Abu Ghraib
and when was that-- when was the effective date of that assignment®

2 Sir, I arrived at Abu Ghraib on 17 September 2003 in

liaison role for CJITF-7 C-2 Had a title at taimes as Director of the
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Joint Interrogation Debriefing Center, and or Chief of the Joint

Interrogation Debriefing Center.

Q. So, your supervisory chain was immediately towards to

Braigadier General Fast?

A Umm-- initially gir 1t was to Colonel NN ::-

Deputy CJ2, umm- the C2 there, and then to General Fast and

eventually 1t changed over to a new Deputy, a British Colonel, -

—with evaluation input comments by the 205" MI Brigade

Commander, Colonel Tom Pappas, Sir

0 State again when you started your mission there at Abu
Ghraib®
A Sir, I arrived at Abu Ghraib on the late afternoon cof 17

September 2003.

o] Ckay And when Coloneli Pappas arvaved on or about, I
beiieve, 19 or the 20 of November, were you then assigned to him, or
attached to him?

A No, sir.

Q Not at all?

A No, sir.

Q Would you please describe your duty position as a Liaison
Cfficer”

A Sir, my direction on going out, because there was not a

defined duty description, just to back track slightly, I was brought

3
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on orders from a one year recall to INSCOM, Fort Belvoir, to CENTCOM,
to come to CJTF-7, to be the Deputy C-2. During that transitiom,
orders being cut what have you, Colonel -being the C-2, they
brought in Flag Officers to be the 1, 2, 3, 4, 5, what have you, they
just moved all the 0-6‘s down to the Deputy. 8o, on the books, I
thaink I‘m still probably carried as the Deputy C-2 while Colonel
-was carried excess. But-- and when I arrived this was
explained to me, they said they had a new facility They were
combining the interrogation facilities f£rom Camp Cropper another
facilaty, Bucca, all out at Abu Ghraib, would like me to go out and
assist based on some of my civilian skills working with the
Immigration Service Doing intelligence operations, target forward
production, as well as what I dc, intelligence operations for the A:ir
Marshal FProgram I said, "“Fine " Came out, again, 1t was more of a
liaison role, assisting Understood that there was a Active Duty
component, a Reserve Component, and found out later there was an
additional Guard Component Any number of civilian employees, both
linguists, and folks with the Khaki Corporation, that provide
screening personnel, analytical personnel, interrogation personnel,
and basically try to assist anc get things up and running, because
they had just brought this together I believe somewhere about early
to mid August with the 519" MI Battalion, and had just moved out

other folks I believe from 325, and 323 MI. Somewhere either late
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August, or early September, but they were already on the ground when

I got there, sir.

Q

A,

A

Q

So, you were a Liaison Officer from whom, to whom?
From the C2 Staff to the 205" MI Brigade.
The 205" MI Brigade?

Yes, sir.

From September on, but your duty location was at Abu Ghraib?

Correct, sir

Okay So you were from the CJ2, which is Brigadier General

promotairle Fast?

A

C

A

Q

Qfficer,

A

Yes, sir

Liaison tc the 205" MI Brigade?

Yeg, sir

Reporting to Colcnel Pappas®

Roger that, sir

Qkay. So, that was the chain, in your capacity as an MI
or in your capaclty as a Civil Affairs Officer?

S8ir, I'm Civil Affairs, but I have an MI background on

Active Duty

Q

A

Okay, but what was the nature of your liaison duties?
Well, sair it was MI related.
Collection®

Yes, sir. Yes, sir.
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Q Okay. Was that also understood prior to Colonel Pappas
being located at Abu Ghraib since you've got MI units there, 519%
you’ve mentioned, and the 3120 MP Battalion, of your specific role
and the extent of your responsibility?

A Umm----

0. Did you know Lieutenant Colonel -
A Yes, sir I do know Lieutenant Colonel —

Q Did he understand what your mission requirements were?

A Sir, I can't speak on behalf of a conversation between him
and Colonel Pappas, but I know that he and I spoke and I highlighted
things that Colonel Pappas had indicated that he would like to be put
together I also spoke with the Battalion Commander, Lieutenant
Cclonel- for the 519%, to kind of get guidance because they
had alreardy been on the ground, exactly how they had organized and
how they were eveoclving They didn’'t have the entire battalion there,
they had one Company, Alpha 519" that was kind of orchestrating or
serving as the headquarters element for that entire JIDC
organization, for lack of a better term.

0 Principally though, doctrinally, a liaison officer works
under the direction of the commander

A Roger that, sir

Q Ckay. but in this particular case was that how you

understood your liaison duty was, as a staff officer?
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A. Oh, ves, sir. Colonel--—-

Q. Specifically working with MP‘s and also engaging in

interrogation operations?

A Umm-- I'm not sure of the nature of the question, sir Uh--

Q Well sir, the nature of the question is that the all-- all
the interviewees have-- have substantiated the fact that you were
engaged in being present at the hard site----

A Oh, yes sir

0 ----tier 1A, which 1s by nature an MP operatiomn.

A Yes, sir

Q And you was also umm-- discussed with us at least for
information was provided to us, but that your mission was purely
collecticn and interrogatinn, which will confine you to the “ICE” or
confine your dutaes to the JIDC, but then your presence at the Tier 1
site on numerous occasions would somehow place you over that
particular role as an intelligence officer

A  Yes, sir Part of my role defined of me by Colonel Pappas
was to, attend at the time, when the MP Battalion was the host unit,
the morning host unit staff call that everybody attended whether it
was an Intel Unit, Engineering Staff, Medical Staff, what have you,
to consolidate and take a look at that. Operations, anything that

had to do that affected soldiers there. Operation on the Intel side,
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things that we needed to conduct operations, supplies, billeting,
things of this nature.

Q. So, was it rather broad?

A Yes, sir, it was very broad.

Q. Very broad that included being present or supervising those
who are guarding detainees in the Tier 1, and 1B-- Tier a-- Tier 1 at
the hard site?

A Sir, I never supervised anybody guarding and or doing
interrogations in that facilaity. Aas far as I understood all the
interrogations-- all the interrogations that I witnessed were either
initially in the tents before we built what we refer to as site wood
and site steel

Q Okay Colonel -several statements were made that you
were presgent at-- during interrogations in locations inside the hard
site, the shower room, cellblocks, another facility insaide Tier 1A,
and 1B----

A Sir----

Q ----to include several MI interrogators that we have
interviewed this past week

A Sir I'm going to tell you that I never witnessed any
interrcgations in any of the shower facilities.

c Okay



10

1"

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

A. I've never witnessed any interrogations, guote ungquote,
anywhere within the Isolation Arena. 1I've witnessed folks being
taken from the Isolation Area to the interrogation facilities. I’‘ve
witnessed folks being brought in by the MP’'s, being housed in the
Isolation Area of which the Intelligence side of the house the JUDIC
had 5C cells allocated to put in the more high value detainees that
were going for the initial strong interrogations for intelligence
value And to thais point, I can never remember ever seeing an actual
interrogation go on within that site

¢ I want to remand you sir, that you’re under oath.

A Sir, I'm telling you I can not remember at this time ever
witnessing----

Q Again, I want tc reminc you that under oath

A Yes, sir

Q Okay Do you know of any of the MP's that operated as
guards in Tier 1A, and 1B”

A Sixr, I know quite a few of the MP's that operated----

Q Would you tell me who they are that you know?

A Sir, are we lookinc at a specific unit, because there's been

a cross level Oraginally i1t was the 72™ Mp Company that was there--

0] Well si1r, you spent a lot of time over there since

September----
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A.

Q.

Yes, sir.

----and then your duties was that to be engaged with

facilities, interacting with people inside the facilities----

A.

C.

Yes, sir

----our inside the camp so, I would imagine that with your

experience as an interrogator-- military aintelligence person, that

you would recall some of these people----

A.

Q

A

Yes, sir.
-~---and the units to who they belonged to.

Ckay, sir. Well we’'ll start off with when we were first

there The 72™ MP Company was the unit that had the anitaial

assignment there, I believe at Abu Ghraib, entirely for the 320%".

They were the unit that provided the, what do I want to say, the

initial-- when I was there. MP's that supported the isclation cell as

well as working with the Iragi correctional personnel. Company

Commander was Captain— First Sergeant----

Q

A

pessibly,

This 1s for the 72" Mp>

Roger that, sir

Okay, 1n September?

Yes, sair.

Okay

And they left, sir I want to say somewhere late October

somewhere in that timeframe

10
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Q Who then replaced him?

A. The 372" MP Company, sir.

Q. Okay.

A But back to the 72° MP Company, there was uh-- I want to
gay-- I can't think of names right now, if I see the faces uh--
Sergeant um-- 1t began with a “C”, an Hispanic last name, I can’t
remember it right now, and there was another specialist that were the
twc pramary folks that I was aware of that I would deal with if there
had been some issues or anything that would come up on the intake, or
numbers, or how many folks did we anticipate coming over from the
Camp Vigilant area or something along those lines. I dealt
specifically with Capta:.n— in early October when he brought
it to my attention that there were statements made by MP's on his
staff That there were members of the MI community couldn‘t
designate a unit just yet, that had come over and had done a late
night interrogation of two female detainees. One turned out to be a
MP detainee hold, I believe an 16 year old, and I brought the
statement of the SIR I submitted, sir, and the other was a 17-year-
old MI security detainee Initially I believe being held for
information about Fedahdeen [si1c] members i1n the Baghdad area where
she had been recruited or something of this nature.

Q You mean Fedahyeen-
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A. PFedahyeen, vee sir. I'm not good with the pronunciation
Thank you sir They had reportedly come in late at night with a Titan
translator, taken the females off to a NCELL in the upper deck of the
Tier there to supposedly interview them. Umm-- when the statements
were provided to me I immediately contacted Colonel Pappas uh-- told
him that we had a very sen-- serious sen-- uh situation, because it
was kinda landline, kinda went around what it was. We got the legal
officer Captain-cm the line They asked me to go check with
the magistrate cell that was there at Abu Ghraib. Colonel Pappas
authorized me to read the Article 31 rights to the soldiers, and to
provade all that information to Captain Fitch the following day,
whaich we did Long story short sir, the Criminal Investigation Unit
came out and did a thorough investigation. For some reason, I guess
they could not find reason enough to take the folks to trial, it
dragged on for a couple of months, and I believe some time in mid to
late November Colonel Pappas wound up doing Field Grade UCMJ I've
never read the Article 15's, but 1t was based on unauthorized
interrogation, not at the appointed place of duty in time, breaking
force pro rules, things of that nature, sir

Q So, this particular interrogator was remanded to you because
you were her supervisor®

A Sir, it was uh-- three interrogators,

Q That was under your supervision®

12



10

11

12

13

15

16

17

18

19

20

21

22

23

A. No, sir. They were at the JIDC the actually----

Q. Who was-- who was-- who was supervising the JIDC?

A. There-- there line of chain of command was the JIDC ICE OIC,
Captain Carolyn Wood, and they had a section sergeant from the 513,
can’'t remember her name at this point in time.

Q So, you were not supervising any of those folks?

A  No, sir

0. Not at all® Who was the CIC of the JIDC?

A Sir, if you want to say the overall JIDC?

Q. Yes

A The timeframes depending how Colonel Pappas put it, at times
I was the 0IC of the JIDC, at times I was the Commander of the JIDC,
as a matter of fact I gct numerous i1nvitations to attend various
briefings held by the 320" MP as Commander JIDC, and numerous times
I'd have to correct them and say, “I'm not the commander, I'm a
Liaison Qfficer. 1I'm out here I work for Colonel Pappas, as
everybody does I take his guidance, pass it back and forth.”
Anytime we had a 1ssue of anything that would come up with the MP's,
or what have you, Major-:he OPS Officer who was actually
assigned to the 205%™ couldn’t get 1in touch with either Major-
or Colonel Pappas then I would contact Ceclonel Pappas and ask for
guidance and kind of serve as a liaison, a bridge back and forth

between him and the 320" MP Battalion.
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Q0 So, you're telling me that nobody was in charge of the JIDC,
the Joint Interrogation and Debriefing Center?

A, Well sir, I‘m telling you in my opinion, since I rated
nobody, since I had no input or evaluations, had no responsibility,
had no-- had no resources, Colonel Pappas was the Commander of the
JIDC

Q So, you were using-- being used as a liaison, kind of
strikes me that your liaison duties goes beyond what is a liaison.

A Okay, sir.

Q A liaison 1s just kind of a throughput Basically has no
responsibility but passing information, or collecting information not
necessarily involving interrogat:ion, and not necessar:ily involved in
intelligence collection

n Firs:t of all sir, I was never involved in any
interrogations

e Okay Are you absclutely sure®?

A Yes sir, I'm absolutely sure.

Q Witnesses have remarked that you have been placed in there,
but we’ll go on with this whole process

A Roger that, sir

Q Since you had some intelligence background----

A Yes, sir.

14
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Q. ----then you must know some of the provisions of

intelligence gathering?

A Yes, sir.

0 Have you had any specific training in your military side of
what constitutes interrogation operations with regards to detention
operations?

A No sir, I'm not a CI HUMIT Officer.

0 I'm not saying you're a CI HUMIT Officer----

A All right sir

Q ----but telliing them----

A  Other than MI Officer Basic, MI Officer Advanced Course.

9] Okay You‘ve got an extensive resume here. Imagery
Exploitation, 35 Charlie, Electronics Warfare, that sort of thing
Caivil Affairs Advance Course, you’'ve had an extensive assignments
throughout the world, that sort of thing, so surely you must know
something about doctrine and regulations and the sort?

A Passing familiarity, yes sair.

Q Could you give me some 1indications of your familiarity, or
at least some knowledge with regards to things that have something to
do with intelligence gathering or interrogation or whatever have you,
because you just indicated to me that you were there specifically at
Abu Ghraib not tcoc do any kind of facilities things, but there was a

purpose of why there’s an Abu Ghraib Confinement Facility.
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A. Yes, sir.

Q. All right, so----

A. My direction when it came to the Joint Interrogation
Debriefing Center, was to setup a structure target folders on
individuals----

0 That's not what I‘m asking you----

A. All right, sir

Q ----I'm asking you about your familiarity with doctrine or
policy, things of that nature

A Sir, other than whatever the “One over the world,” pieces
that you get at the MI Basic Course, MI Officer Advance, things of
this nature, I have not gone to a Interrogation Course, Debriefing
Course, things of that nature But I am aware of the CI HUMIT role
and of some of the operations that they do More specifically for
the JIDC, I was very much aware of the Rules of Engagement for
interrogation that General Sanchez----

Q What are some of those?

A Well, they been modified one time that I'm aware of sir, but
initially when I was there um-- there was use of various methods,
Fear Up, Fear Down, Love of Family, Love of Country, there were
restrictions placed on the amount of hours of Sleep Deprivation,
modified food sources, i1.e , MRE's versus regular hot meals things of

that nature. I understood that interrogators depending on how well,
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or how cooperative a person being interrogated would be especially in
the isolation arena, would maybe allow them to have a mattress,
cigarettes, a cold soda, something of this nature, based on
cooperation going with specific questioning that they wanted----

Q So, you're saying there's an Interrogation Plan?

A. Yes, s1r there is an Interrogation Plan. There was not an
Interrogation Plan sir, however, when I first arrived. There was not
& desaignated Interrogation Plan at the time when I arrived on 17

September

o] All right, who-- who then initiated an Interrogation Plan,

who directed that Interrogation Plan be----

A Colonel Pappas directed that we sit down and we-- being

myself at the time the OPS Officer there, Major—

Q Okay, backup for a second

A All right, sair.

Q You said there was a 519" Mi----

A Company, sir

Q MI Company?

A Yes, sir

o] So, in your-- in your estimation who was then in charge of
all of the MI assets at Abu Ghraib at that time?

A. Colonel Pappas, sir.
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0. No, no, Colonel Pappas was not there at the time. He was
not there. At Abu Ghraib Confinement Facility there’s a unit.

A. Yes, sir.

Q And that unit has a Unit Commander. Who was 1n charge?

A Sir, there’s not a Unit Commander at ARbu Ghraib.

Q. HNot at all?

A No, sir. There was a Company Commander----.

o] Who was that Company Commander?

A. ----for the 519%"-- changed over just after I got there, it
was Captain-, and First Sergeant-, but they were
according to Colonel Pappas, only there in a Headquarters role as far
as providing vehicles, fuel, things of that nature.

C 8o you were actually, as a Liaison Officer, working for
Colonel Papras as the Senior Officer, non MR Civil Affairs, MI, that
sort of thing at that site®

A In the MI arena there, yes sir, I was the MI 0-5 that was
there, so by merely being the 0-5, and other 0-4‘s, yes sir, I was
the senior.

Q. You were the senior man there®?

A Yes, sir

g Okay. Did you interact-- well let me backup. Back to the
references, based on your background I would assume that you’'d at

least have some basic knowledge with some Field Manuals or things of
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that nature that has anything to do with intelligence collection,
gsince that’s your job?

A Yes, sir. But, sir there's a distinction between
intelligence collection, and intelligence interrogation, imagery
intelligence----

Q. I'm very familiar with that.

A. Okay sir, I‘m just trying not to lump the two together,
because there’s a distinction between the two.

Q Okay.

A Intelligence collection, being a Collection Manager, I‘ve
done that kind of work sir, before.

Q Sure

A I fully understand tasking out commanders RFI's, getting
information back, handling those kind of things.

Q. So you're familiar with treatment of detainees that are
being interrogated since you were involved at least that'’s what
you’'re saying with the JIDC whether you were observing or Liaison?

A Sir, when I first got there, because I'm not a trained

interrogator, not a CI HUMIT, I actually asked at the time the OPS

Officer, Major_ 1f I could attend a couple of the

interrogations and kind of see what they all entailed, and I'm going

to correct a statement I made earlier sir. I d4id go in with a

Sergeant -from the 519", who did an interrogation inside the
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gite, or the Isolation Area, with an MI detainee, because he took me
in there because 1 believe the booths were not yet being built or
finished off, or something like that, and they were going to do the
interrogation, and I went and stood outside the area as they did a
30-45 minute, and I want to say it was more of a background update.
I think this was only the second time-- third time that Sergeant
Eckroff had spoken with this detainee, and quite frankly sir it was
kind of tough to get permission to do that. The -- I got the
impression they----

Q Pretty tough?

A ----felt that I was an outsider. I was not part of the
519th and they were the only Actaive Duty Component there, and there
was----

G Everybody shoulcd be ou Active Duty raght? If you're
mobilized”

A Sir, I'm going tc tell you, I'm going to look you in tell
you sir, that's not the environment that's out there, sir. There's
and Active Duty environment and there's the Guard, Reserve
environment that came in, especially with the 519*" Command element
that permeated that. I can tell you that Colonel Pappas tried to
massage that, make that work between all the units that were there,
and to-- at some point he actually had the 519" remove Y -

First Sergeant of the 519" Headquarter-- Alpha Element, that he had
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kind of made a Headquarters Element, I believe, and brought up folks
from the 323" MI in Kuwait that were cross leveled 141 National Guard
folks out of Utah, to try to come in an facilitate common soldiers
skills, you know, FU Funds for equipment, and all those kinds of
things So, sir there was a----

Q You're a reservist yourself?

A. Yes, sir, but I also have a strong Active Duty background.
I've got about even experience in both.

Q But most of those folks were also-- had some even experience
in both So, profiling-- at least understanding the profile, but
that's not the issue right now.

A All raight, sir But-- sir, I'm just telling you that when I
came on board I had the impression that the 519" felt that we had
all-- we all, people that were not 519%, had come in and taken over
what there mission was and what they were doing There were numerous
comments about how professional they were, how they‘'d all gone to
Afghanistan Done this for a year, and then had gone to Fort Bragg
for just a few days and had come back and had been doing this mission
since April, May, what have you, things of this nature. There was
very, very, tough acceptance of anybody that was not with the 519",

I believe that over a perioc of time that that resastance of trying
to make i1t a team effort and work togethér as all part of the 205" MI

Brigade, eventually came to play, but there was significant
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resistance. And sir, I can lock you in the eye and tell you that if

you were sitting there as the Brigade Commander, and I can’t

pronounce the good Colonel’s name there,—-

A - watc sitting there as the 519" MI Battalion Commander
sir, they wouldn’'t speak to one another, they wouldn‘t look at one
another, and he had been his Battalion X0 in Korea in another
command, but sir, I don't know what that was about but that's just
the situation that I came into at that point.

Q Let me go back then What specific guidance did General
Fast give you when she directed you to be the Liaison Officer of the
205 MI Brigade®

A She just asked me to go out there and assist getting a
reporting structure going Helping that in to----

Q A reporting structure®

A Raight In tc the----

Q Did she know your background-?

A  Oh yes sir

C There was a reason why you were assigned that section right?

i I believe go, sir

Q Did she----

A  She didn't tell me that in particular, but Colonel-

dad
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Q. What did Colonel- tell you?

A He said that umm-- again, the reporting requirements that
they were looking to put this together had serious implacations, in
fact the white house staff, to pull the intelligence out----

Q What kind-- what kind of reporting?

A From the interrogations for any of the anti coalition
i1ssues, foreign fighters, terrorist i1ssues----

Q Sensitive stuff-?

A Very sensitive, yes S5ir

Q Yes

A And that they wanted to get it into some sort of a
structured format that wasn't there yet. And that a lot af the CI
reporting throughout the theatre needed to have some sort of a common
pull and fo~us being brought in And before I came over in the arena
to do this, my boss back at INSCOM pulled me in, who had been down as
a J-2 at CENTCOM and highlaighted----

0 You mean General Kemmains-®

L Yes, gir, General Kemmins, had highlighted how the structure
of intel kind of was in the theatre, the short falls in hais
estimation on CI HUMIT, how the ISG was structured, how some of these
other different intel organizations were over there. And the fact

that some of the units like Task Force 121, were somewhat cowboyish,

out running around, maybe getting good stuff but not sharing it in,
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not being part of the overall intel effort His direction to me was,
“I hope when you get out there if you get to meet these folks, that
with your experience and what you do in civilian life, that maybe you
can bridge that gap and get more information coming into the CJ2X,
and or support the {2, General Fast.

¢ And that was the context of your Liaison duties was to
assemble reports and put them in a context where it is formalized,
structured so because of the sensitive nature. Um-- wouldn't that be
kind of strange that that goes outside the bounds of being a Liaison
Officer”

A Well sir, there was no truly designated information in
there I sat down before I was going out, Colonel -introduced
me to Coclonel Pappas, said, “"Here’'s what we’d like him to do, get
things going for C-2 " Colonel Pappas said, “Good, I would like to
use him in other aspects *

Q. So, you're really in a specific mission requirement couched
under the Liaison duty titile

A Sir, it was a large couch Liailson title to tell you the
truth

Q. All right, I got 1t So, again, you were more-- your mission
requirements were specialized in such a manner that you were going to
act as & Liaison Officer, some C-2 to 205 MI Brigade----

A Roger that.
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Q. ~---specifically reporting to Colonel Pappas to ensure that
the requirements sent to you by General Fast and Colonel -was

clearly understood?

A. That gir, to tie in the regquirements of CJ2X, as well as the
interrogation requirements that have been sent down by General
Sanchez on specific guidance to do those.

Q Aall right. Back to specific guidance with regards to
handling of detainees that either you observed or you have first hand
knowledge of Did you receive any kind of training or reminder of
sorts with the contents of the Geneva Convention?

A Oh yes sair, I dad

O When dad you get that?

A I got 1t from the Magistrate Cell. I went personally----

c Which Maglistrate Cell?

A. At Abu Ghraib, I'm sorry sir

Q. Who was that?

2 {pause]

Q. And when was that®

A. It would have been in the September timeframe sir, when I
first got there because I was curious about the difference between a
detainee, and a prisoner And I understood that there was a

significant distinction between the two. And I went and I spoke with
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captain, I believe at the time it was Captain Avery, Captain Shaunty,
were the folks at the Magistrate Cell.

Q. Okay.

A. And they highlighted what the requirements were under the
Geneva Convention

¢. Did he also amplify to you, since you were there untjl the
17*" of September, of a memorandum that was signed by General Sanche:z
on the proper treatment of Iragil people during combat operations?

A Umm-~ - - -

Q Were you familiar with that memo?

A ----sar, I'm familiar with that memo. I don‘t believe that
they mentioned 1t at that time, but I’'ve seen the memo.

Q In your capaclty as a senior leader, in your capacity having
to work w.th the MI Unit at Abu Ghraib, were you ever-- seen or
remember the context of that memo, the content of that memo?

A Sir, I want to say that we had that memo posted like we did
General Crder Number 1 and & few others, but I could not look you in
the eye and tell you 100% that I saw it posted on the board.

Q In your dealing with folks at the hard site or any of those
internment facilities in your, as you say, “Your limited interactions
with the MP's,” do you know 1f they have any knowledge or that thing

ever existed®
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A. Sir, the MP's directly-- in either 72", or 372" MP Company,

that were working 1n the detention facility, I would have to say,
“No," but I do know that Colonel Pappas-- I‘m sorry, sir, Colonel
— the Battalion Commander, specifically addressed this
memorandum to the International Red Cross who had come out, and sir
I'm going to pull a SWAG on the timeframe, I'm going to say October,
and had gone into Camp Vigilant and I‘'m sure you aware of the
difference between Ganci and Vigilant, I'm not going to bore you with
that, and to the isolation area of the prison area So, based on
that I would guess that he provided that to his Company Commanders on
down the chain of command, but I don't know for sure.

Q Do you recall ever seeing a memorandum that was also signed
by I beiieve General Sanchez with regards tc interrogation and
counter resistance policy”

A Sir, I know that there had been specific guidance put ocut by
Colonel Pappas about that as well as the Rules of Engagement for
interrogations, and I think those two combined, I think they both
came out together, and 1f I remember correctly sir, we had everybody
assigned to the unit, per Colonel Pappas, sign off on the Rules of
Engagement for Interrogations, and as I said later on I want to say,
maybe mid November, maybe late November somewhere, those Rules for
Engagement for interrogations weres modified where you had to go in

for specific permission for things like, the 72 hour sleep
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deprivation, I believe some of the physical activities, some of those
other things that were specific things that you had to go in, were
still authorized, but you had to go in and request permission to get-
- before you could implement them in.

Q Who do you request permission from®

A. Sir, everybody there that requested permission went up the
chain of command to Colonel Pappas to go in. I believe it was in to
General Sanchez to get the approval for the modification-- or the--
those rules that were authorized but-- needed authorization to do, to
include things like staying-- being housed in isolation for more than
3¢ days.

g Did you notice, or at least have any knowledge cof detainees
being segregated or being pliacec 1in that special treatment plan as
part of the interrogation plan?

A Sir, I-- I don‘t follow you Could you repeat that, sir?

Q Okay, do you-- let me rephrase that Do you have any of any
cf the detainees following interrogaticn, as part of their
interrogation plan, as a treatment plan----

A Oh, to be put into isolataion®

¢ Sure

A Yes, sir.

C Good enough, okay Dc you know who would approve such a

plan®
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A. Again when the screening process-- when the detainees first
came in, they were screened to see-- first of all they were put into
the MP BAT system, they were screened to see if they had any
intelligence value and or if they were of-- what they called "High
Intelligence Value *

o] "High intelligence value?”

A “High Intelligence Value.”

Q Ckay.

A Syrian terrorasts-- alleged Syrian terrorists. Somebody
caught with explosives and mortar tubes Things of that nature as
maybe as a group and they end up in a pickup. And when that case
came 1n those cases were referred to Colonel Pappas to say, “yea or
nay, " 1f they were to be put into isolation. I believe the ICE
Chief, Captaln- and in Ler absence, Chief —who worked the
night shift, would monitor the 30 day window and then they would send
up information if they needed a extension beyond 30 days, based I
believe on how responsive or unresponsive the individual way have
been into the interrogation process and or getting him out of
1solation as maybe a reward for being more forthcoming.

Q Okay Several of those I interviewed to include those that
we've read statements from, those who were accused of detainee abuse
mentioned you several times as having been i1n the site itself, Tier

1A, and 1B Let me be a bit more specific.
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A. Okay, sir.

Q. On the evening of the 24™ of November there was a shooting
incident.

A. Yes, sir.

Q But prior to that there was an informant who supposedly had
knowledge that weapons were smuggled into the prison compound. What
was your involvement in that?

A Sir, there’'s been a big 15-6, but I can tell you
specifically how it came into----

0 The 15-6 15 completed right?

. Yes, sir. I've never seen the results so the----

] The 15-6 also places you there.

A Yes, sir and I wrote up the Serious Incident Report on what
happened I've got a copy here 1f you'd 1t s.r, for the record.

Q Nc

A Umm----

Q We'll go back to the SIR too.

A Okay sir, Hooah  Umm-- actually because of the holidays,
those kind of things, we had some people folk that were getting ready
to leave some MP’'s that I had known I had just come by with----

Q You'd had just gone by there

A. Had-- was walking by from the LSA coming back through that

site----
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Q. But you stated that you needed permission to get by there>

y:\ Yes, sir, and I did cut through----

Q. So, where did you the information-- permission from?

A. The--the--because i1t was evening after chow, and I had swung
by to make sure because there was a pre-thankesgiving thing or
something going on Make sure the MP's were aware of 1t, if not we'd
send people over with tray packs what have you, and it was either
Sergeant _af Sergeant — that was the NCOIC on shift.

A Was that the SOP that those sergeants could give you task
that approval or should you get that permission from their Company
Commander, or from their Battalion Commander?

A Sir----

¢. Was that common knowledge that you could just ask a sergeant
and say 'Let me go by and get you, or “Cowe by and see you?”

A Well sir, I stood outside a secure gate, identified who I
was, asked 1f I could enter, brought in and actually went into the MP
OPS area, not down 1in the isolation area but they had like a separate
OPS area And at that point, I believe it was Sergeant (i
said, “Sir, one of the translators, and it was on of the tramslators
that had worked for JIDC and I believe had been transferred because--
a CAT II due to securaity clearance, over to the MP's But I knew the

individual, ‘as saying that we may have some information about
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weapons within the facility. Prior to this, and that was the same
day that they had a riot over at Camp Ganci and----

Q. That morning-- that afternoon, right?

A. That afterncon, yes sir. And if I remember correctly 12 or
13 1njuries with 3 initial deaths and I believe the 4" one died at a
later timeframe

Q So, you were in this site and you were talking to some
people and somebody brings you this information that we may have
somebody that might have smuggled a weapon?

A Exactly-- and sir, I want to say it was Sergeant Fredrick
that brought it.

Q Ckay

A Ancé at that point he came in----

Q Do you know Serageant m

A Yes sir, I'd seen him there since he had arrived----

Q Did you know where he workegd?

A Uh-- sir, he-- they kind of had like a split shift, day
shift, night shift. The Company Commander, Captain- First
Sergeant- normally from my impression, ran other issues for
the entire company, whick included Vigilant and that area. They had
a-~ for lack of a better turn, Deputy X0 Liaison Officer by the name
of Capta:.r-n who kinda was like OIC or in that area pretty wmuch

during the daytime early evening, what have you.
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Q. Okay

A. Sergeant - and some other folks that I normally would
see occasionally coming in or out or seeing them when I would go in
during the day for taking tours through or with highly uh-- uh--
vigiting dignitaries what have you. And then somewhere and I don’t
know what the shift change was 1600, 1800, but basically I believe

they did 12 hour shaifts. The night shift was headed up by I believe

by Sergeant -. Sergeant - depending on who had a day off
or a day on, and Sergeant —At that point I said, “Who you

talking about®” and they said, “Well we’'ve got--” and one of the
things that would happen out there in screening when people would
come in as a group sometimes they would give them a name just to
identify whc they were This group happened to be four Syrian’s and
an Iragi taxil driver so I just remembered it was like-~---

o) How did you know they were Syrian’s or Iragis?

A Because of their information folder and target files that
we'd put together and things of this nature And when the name gave
to me I said, " Isn‘t that the tax: driver related to the four
Syrian's®?” Sergeant -ald, *I believe so,” and I said,
"Well, we’ve got some INTEL that has been coming back and forth about
potential riots 1in Ganci and Vigilant “ There's some specific Iraqi

General Officers that were in Vigilant that were supposedly scheming
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to put Port to Pottieg over the wire. Take MP's captive inside the
Sally Port things of thais nature.

Q. Go back again to what-- the question that I asked you. How
did the information get passed to you when you were visiting that
evening that there was an informant or such that was passing
information to weapons being smuggled in there?

A From the-- from I believe 1t was Sergeant- sir. It
said that the informant was chatting with the translator - Would
I be willing? Could I come help pull the information out further
wnat was going on? I said, “"Sure, I'm fully aware of this specifac
detainee Haven't spoken with ham that much, but I'm aware of he and
of his group " Specifically, what was unique about this group was
how they had come across the Syrian border, the information that they
had provrded on safe houses, how they got to Baghdad, how they had
setup attacks for Coalitaion Forces, how they were setting up the
IED's, how they’re doing their ambushes There was very, very, well
thought out and trained which was one of the first instances where we
actually saw----

Q Did you see detainees ir the-- Tier 1A, or were they in the
other general populataicns®

A  These were in Tier 1A, sir

Q Okay So, what action did you take-?
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A,

At that point I came in said, “Let me talk to the Taxi

driver, and to . and see what we have going on here to make sure.”

Q

A,

The taxi driver is the informant?
Yes, sir.

Okay.

He's the Iraqi.

And he’s at the hard site?

Yes s1Yr, he‘s at the hard site.
He's 1inside the Tler 1A?

Yes, sir Took me 1n and they had -and the taxi driver I

guess for security. They didn’t want anybody else in the Tier to

know

something

saying,

They were in a old shower area with a bed sheets on or

The guy seemed very nervous and-vas explaining to me

“Sir, here's what he's sayving He's saying tha: the

individual has a handgun, couple of knives----

Q

A

Okay, stop-- stop right there

Yes, sair.

This .guy is a translator®

Yes sir, he‘s a Tatian----
Sure,
---~linguist.

And he was there by himself?
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A.

air.

Q

He was there with other MP's that were working the Tier’s,

Okay, so there was an interrogation ongoing in that

particular site then®

A

Sir, I don’t know if it's an interrogation or if he was just

giving information. He was translating.

Q

A

Q

Sir, that’s interrogation

Alraght sir, I'm tellaing you sir, there were no MI folks----
Now-~--

----doing an interrogation----

----let’s try not----

--=--81r

--=--let’'s be precise----

Alright

--~-because you're a trained MI guy----

Yes, sair.

----and so just specify because you’'re under oath

Yes, sir Sir I'm going to tell you to me an interrogation-

Hang on. Hang on Let me just go back and you‘wve got a

translator already there

A

Q.

Yes, sir.

Other MP'’s were already there inside the site.

36



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

A. Yes, sir.

Q. Whereby you just told me previocusly that interrogations
should not be done inside that site, that they were done cutside the
confines of Tier 1A, and 1B

A Yes, EBir

0 But you are-- there’s an interrogation that going on in
there whatever you want to call it----

A. S8ir, I'm telling you sir, it's not an interrogation they way
I would call interrogation

Q Okay

A Again, I'm not a police officer, I'm not a corrections
officer, but I would say 1f somebody is providing information and an
informant, 1s providing information to me that’s totally different
then somebeody coming in with an interrogation plan sayang, ‘I want to
ask you specific gquestions I want specific answers. 1 have a

specific theme ” Somebody’s coming in reporting something to thas

o] Was the company commander or anybody above Sergeant

_up there at the time?

p: No, sar
0] None?

A Not that I'm aware of that point in time.
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Q. Did you seem-- kind of notice that that was-- if you say
that that was kind of an MP kind of-- part of the operation because
they're trying to get information from this particular informant by
the use of the translator?

A. Yes, sBi1r.

Q Wouldn’'t strike you that your presence there in kind of
broke the authority line® That you were being invited to participate
in an MP operatlon in your capacity as an MI Officer?

3 Sir, I didn’'t look at 1t that way.

Q You didn‘t look at 1t that way?

A No sir, I dadan‘t

Q Would you have asked as an experienced officer with active
duty experience that that i1s exclusive to an MP operation thereby
perhaps providing guidance to the senior NCCO's that were present
there, that they ocught to get their company commander at least report
that to their company, or to the battalion commander, or even the S5-
3%

A Well sir, I did ask them 1f Captain - was around
Captain - Had they called anybeody, they said they couldn’'t
reach anybody on the hand held At that point didn‘t know who else
was calling They said, “We're trying to call.” At that point I was
just listening to what -qas telling me the individual was saying

that was reported in there
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Q. Who does .work for, Titan----

A Titan Corporation, and I believe he had moved over to work
for the 320%" MP Battalion as one of their CAT II linguists.

Q. Okay.

A. And sir, I'm saying I believe him.

Q. QOkay

¥\ Okay

0] Then what happened after----

A At this point, he came in he identified-- he the taxi
driver, had identified a specific individual 1in a specific cell and
tolé he had a weapon And I caught the name, and I said, “I think
that’'s one of the Syrian’s that I've seen being interviewed in Site
Wood, Site Steele, because you have a entryway where you can watch
and see wiiat' going on Who has a very anti coalition presence, a
very anti American presence, “I want to kill folks, I‘m on a Jihad,”
what have you 8o, I asked the MP's, “Excuse me, do you still have,
you know the little baseball card photo‘s with all the file things
that we put with everybody that-- when they come in here that they--
that the interrogators provide for me?” He said, "Yeah.” I gaid,
"Can we pull that?" We pulled that epd locked at the individual and
I said, “I know this guy " 1I’'ve seen him very, very many times on
interrogations because they were-- going after him, and he was very,

very, forthcoming with the routing and what they did and how they
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planned attacks, and he couldn’'t wait to-- to-- to-- to kill us all,
sir.

Q Okay .

A Ang----

Q. So, in your estimation you were getting this ainformation,
what happened next?

A. Well sir, this kind of tied into Intel reporting that had
been coming cut of interrogations that there was going toc be a
possible either a attack on the Abu Ghraib facility to cause a
disruption for possibly corrections officers from the Iraqi Ministry
of Justice, I think is how they reported it.

Q 8¢, did you notify Colonel Pappas at that time, or Colonel
_ with based on your estimation of the tie in?

A Sir, I asked for the MP's to contact the Battalion 3,

becauge 1t was like, I want to say, 1830, 1900, somewhere in there---

0 Did you get-- did you notify Colonel Pappas?

A No, sair.

Q Why not®

A Because I was still gathering what the information was being

as far as the threat at the time, sir
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Q. Okay. So, your judgment was notifying at least piliminarily
that you were gaining some information, at least give him an initial
SITREP”

A Sir, with Colonel Pappas being at Camp Victory, my not
having comms on me at the time, with the intel that I heard about
possible threat and I‘'m going to expand on that, were the coalition--
or not the coalition, the Iragy corrections officers were going to
have weapons already hidden in the facility, they were going to take
over and try to breakout high value detainees. Ncobody designated,
identified at that point in time

Q With that notification, based on that basic knowledge, would
have at least notified the battalion commander or Colonel Pappas that
perhaps put the IRF on alert?

A Well I-- I dad ask Sergeant {lNENPP-2 request-- I dldn’t
call 1t IRF, I called it QRF, to come----

Q But Sergeant - never notified anybody because he was
engaged with you

A Not when I asked him to make the call sir Because I went
back and asked- specifically, "Is he sure Has he seen the
weapon” Does he know?”

Q Right.
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A. Said, he hadn’‘t seen the weapon, but had been told as of
Thursday, I want to say, sir, that he was going to get weapons, Was
this guy going to be with him? Later on----

Q. Let me move forward-- let me move forward.

2 All right gir.

Q So, the discoveries were made, and there was information
that was passed, names were given, that sort of thing, indication
that somebody did smuggle a weapon in there, or weapons, whatever the
case may be

A Yes, sir

Q What -- what subseguently happened®

A At that point one of the other NCO’s came in, Sergeant

-, they were putting on their battle rattle, thelr vest
plates, everything like this I asked what the procedures were that
they were doing They said, “We're going te lock down the cells.
We're going to do a cell search Sir, we could use the assistance.”

Q They're doing a cell search and you were still ain there?

A Sir, I was up in the Sally port right next to where the
informant the taxi driver had been talking to----

C. But you were still in that particular area----

A Yes, sir

Q ----Tier 1A, and 1B~

A. Yes, sir
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Q. At that time none of the company chain of command, none of
the battalion chain of command had-- were present at the time?

A  No, sar.

Q. Okay.

A Were not present at the time.

Q And Colonel Pappas was still-- still has not been notified?

A. No sir, and you’'re talking about this all happening in a
period of about three, four, five minutes, sir.

Q Sure, okay. That’'s pretty gqguick when your trying to
interview and interrogate a detainee and trying to get information.
That's pretty darn impressive all in the span of three or four
minutes. Okay so what was the plan of action?

A They were going to go-- they being the MP's were going to do
a cursory swveep of some of the cells to have the folks step forward
secure, when they do that I guess on a normal basis they said.

Q But they already knew----

A Where they were going

Q ----you said you already knew who had those weapons and who-

A Who they thought had the weapons
Q Okay.
A. And at that point I said, “Let me stop you all here for just

a second before you go take this action.” 1 said, "You know that
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this taxi driver and this Syrian terrorist, there are three other
Syrian terrorists, are they still here in the Isolation Facality®?”
And they said, “Believe so0.” “Where are they at?” One was across the
Tier, there were a couple down below. I said, “You may be getting
yourself set up for ambush, or somebody maybe saying, "Hey, somebody
has a Tier they want you to go-- or a weapon, go down the Tier.” You
do that and you get shot from behind, or maybe it's a setup and there
is going to be a crossfire kind of situation

Q So you led that effort supervising those folks in a search
process”

A To gc down to do a cell search I said 1 will assist and
provide-~--

¢ Okay, who's job was that supposed to be, yours or the
company commander or their brttalion commander, or the S§-37

A Well sir, and I don‘t want to sound flipped to you, but I
would say 1f you had extremely adequate notice, something along those
lines obviously, Battalion Commander, Sergeant Major, Company
Commander, Company Commander, First Sergeant, QRF, to do that. But
at that time, I felt strongly that there was something serious that
was likely toc occur just because this taxi driver had nothing to

lose He was----
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0 Sure, but then General-- Colonel Pappas will still have not
been notified, so conceivably the whole camp would have been placed
on alert don’'t you think?

A Umm----

Q Because of the incident that happened that afternoon?

A Well sir, that incident that happened was very much in my
mand ag well as like I say the intel of the fact of corrections
officers looking to do some sort of diversion and break out who they
felt were high value detainees, some of the black list folks, but
s1r, they weren't even there, but that’s kind of beside the point. I
think the intel structure that they had made them believe that there
were people there that were not----

¢ Well what my point 1s Colonel -.s you're the senior
cff.cer on the site

A Yes, si1¥r I was the senior officer on the site

Q So you're basically directing traffic----

A Yes, sir

Q ----and directing those MP's and you’'ve mentioned earlier
that you don't do MP stuff, and the limit of your duties and
responsibility was just coach in the boundaries of collecting
information and not interrogation or things of that sort So, on
your best judgment, you were giving 1nstructions to those MP’s absent

any presence of or notification of those MP’s chain of command,
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_ all those folks, and absence the presence of and

notification of your brigade commander in your capacity as a liaison
officer?

A Sir I would say it‘s my capacity as an officer to ensure
health and welfare of all soldiers at that point in time. Yes sir, I
was the senior guy there sir, and sir I was there when they went to
do that cell search and I was there to provide covering fire if
necessary, and sir----

Q Did you have a weapon on you?

A. Oh yes sir, I did have a weapon on me sir, I had two weapons
on me

Q You carry a weapon inside the hard site?

A Yes, sir

Q A1l the time”

S Not all the time, sir

Q. Did you brandish it”?

A Did I brandish it~

Q I mean did you-- was 1t present-- was there an SOP that says
weapons are not allowed in Tier 1A untail such time as it's authorized
to do s07?

A Sir, when I was asked tc come in there by Sergeant (D

I did ask about the weapons policy because normally when we did go in
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there weapons were kept out and he said, “We believe we've got an
incident, sir, bring your weapons with you.”

0. Okay----

A  So-- sir, I brought my weapons with me.

Q. So you were getting information from Sergeant Fredrick and
even then you know you did not give them any kind of information or
any direction that at the time you received that initial information
to let’'s wait until your battalion commander or your S-3 shows up
before we proceed down there because then it‘s not your
responsibility as an MI officer to be proceeding down there because
that was a search and gsearches are done by MP's.

A Sir, given all the taime ir the world, yes sir, I would agree
with you

Q Okay

A I would say that at that point in time and place sir----

Q Yep, don’'t you thaink 1t was kind of hasty at the time
because you didn’t exactly know what your role and responsibility
was”®

A Sir, I thought my role and responsibility was care for any
soldier at that point in time.

Q0 That's everybody's responsibility.

A. Check sir
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Q.
chain of

A.

Okay, but those people belong to somebody else. They have a

command, colonel.

All right, sir. Check. I hear what you're saying sir. I

wasn't trying to usurp anybody chain of command I was trying to

make sure the soldier was safe sir.

Q

A

Okay.

And sir I'm going to tell you on the night of 20 September

myself and 14 other soldiers were wounded at Abu Ghraib I had 2

soldiers
Q
y=

Q

die----
Hold that thought----
All raght, sir

We will cover that for that matter. I just want to ensure

that we focus on your responsibility sir----

A

Q

Check sir

---~and your involvement with a shooting incident that has a

serious implication because your name was mentioned on the

investigation at that point in time.

A

Q

Yes, sir.

So, you proceeded to take action, directed the MP's, give

them instruction on how to proceed to this particular cell?

A

Q

No si1r, I did not

Okay so who was the leader of sorts of that search team?
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1 A. Sergeant -as the one who was directing, "“Sergeant

2 — when we get there I want you to use the keys. Sergeant
3 Elliot I want you to instruct the individual to place his hands

4 through the cell, step forward, etcetera, etcetera "

5 @ All right, then what happened?
6 A He said, *Sir, I'd like you to provide covering fire across
7 the Tier " I said, “Check, we'll do that.” “Sergeant Synder will

8 come down the other side as well just in case there 1s a crossfire ”

9 And at that point----
10 Q Di1id you have a protective vest on at the time?

11 A Sir, I had a protective vest on at the time, but sir I dad

12 not have plates on at the time.

13 Q Okay

14 A Because I did not have plates issued at the time sir.

15 Q. Did you have-- well none of them were i1ssued plates I don‘t
16 think

17 A 8ir, all the MP's had plates sair.

18 Q Did they have their helmets on®

19 A Yes, sir they had their helmets on.

20 Q Did you have yours also®

21 A. Sir, I'm trying to remember, I can’t tell you. I can‘t tell

22 you sir, I can't remember

23 Q Okay. 8o, the shooting starts®
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A. Yes, sir.

Q. What happened next?

A Quite frankly the individual -I believe was given
the command four or five times by Sergeant- Sergeant -
vStep forward, show your hands ” "No.” “Step forward, show your
hands.” “Why?” "Step forward, show your hands.” "No.” At that

time I believe Sergeant -had told Sergeant - to be

prepared to fire. I said, “Sergeant— what do you have
chambered®” Because Colonel Pappas had been very, very adamant about
use of non-lethal rounds to make sure that they didn’'t misplace a
lethal round with a non-lethal round what have you. Said, “Non-
lethal * Somewhere a few seconds after that, “There's movement.

He's got a gun,” and—flred one to two rounds initially.
Sergeant Elliot fired back, I wvelieve the first two rounds which were
non-lethal I believe he hit him with one of those two rounds

Stepped away from the door I stepped up to look to see. He
continued to fire  Sergeant -flred three more rounds, I'm
guessing that were 12 gauge lethal rounds, things stopped for a
minute or two, aindividual went and fired. Again movement you could
Just out of the corner of your eye just kind of things fired,

Sergeant -yelled, I got hit.” I believe he'd gotten a

ricochet and hit him in the vest Sergeant -das handed another
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shotgun by Sergeant - who again fired a couple of more non-
lethal rounds.

Q. Sergeant E‘was shooting then?

A No, sir Handed another shotgun over to Sergea.nt-

because Sergeantnad expended all the rounds in the shotgun

that he had had Two, three, four, rounds in that weapon, he fired
those waited a second continued to tell the detainee, *Throw out our
weapon, throw out your weapon, cease fire ” Wait a second take a

look with the mirror fire a couple of more rounds. Sergeant -

Q Who was doing the mirror thing?

Z I belaeve it was Sergeant -, sir, and then Sergeant

-1red a couple of 9 mil rounds and then the detainee at this

point, didr’'t know that for sure, but wag -out ol ammunition, and
through the weapon cutside the cell door block. He was made to put
his hands out by Sergeant- He was cuffed by Sergeant
- swung out immediately called for medics, medical staff had
actually been there because they normally dad a daytime, nighttime
check from what I understood of the detainee's and he had wounds in
kis iegs and he had an indentation in his chest which I thought might
have been a 9 mill round that had come in from an angle that turned
out to be one of the less than lethal rounds that had hit him and he

was medivaced out At that point went back and contacted Colonel

51



10

11

12

13

14

16

16

17

18

19

20

21

22

23

Pappas the Battalion 3, and initiated an SIR report. Colonel Pappas
was there on the premise. Gave him the information best I had it. He
typed up what he could. I said, “Sir, another detainee was wanting
to speak.” He said go back and pull whatever information you can. I
went back to speak with this detainee. Don’‘t remember his real name
but his name was thumbee because he had blown his fingers 1in a
coalition attack with a hand grenade. He came and spoke with me as
well as a couple of other folks that were present there and I don’t
remember right now off the top of my head

o) Was Colonel _and Captain -t:here at that time?

A I dor’t think Captain -as there yet I think he was
enroute, but I beliewve First Sergeant_ had gotten there.
Sergeant Centers, Platoon Sergeant I'm not sure if Captain -
had wade it in there yet or not

C Was there an understanding from your experience there since
5th

September up until you were assigned to the 205, actually you were

already assigned but you then operated with the 205" who was then the
FOB Commander, what was the understanding of who was in charge of
Tier 14, and 1B, MI or MP‘'s?

A Well sir it was always understood that the MP's ran that
Tier, and there were a number of incidences were non MI folks non MP

folks would come in that tier and I'm going to be specific on an

occasion of Task Force 121 who had come in an portrayed themselves as
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being OGA, Other Govermment Agency, and I‘'m not sure what everybody's
clearance level is in here, but we can all kind of understand who OGA
is. They came in supposedly said, “We're with OGA to drop off a
couple of detainees And I'd gotten a phone call from Chief Rebus on
one of those little hand helds that they had finally gotten out there
to say, “Sir, there’s seems to be and issue here.”

Q This during-- after the shooting or before the shooting?

A This was after the shooting sir. I'm feeling it was after.
I want to say late November, early December  Anyways, they had come
inside when they went to drop off the detainees to the MP's and
beyond making sure that all their belongings had already been turned
over tc the MP‘'s to be processed I guess they started rumnning the
Tier to check and see who the different folks that were being held in
igsolation I understcod that one of the MP's, and I wasn't given a
name, had said, “What are you doing®?” “We’re with OGA. We’'re
checking this out We're authorized,” whatever the case may be.
Kind of a very cowboy kind of affair Chief -for some reason
happened to be coming up in that area maybe back from and
interrogation I didn’'t ask him what he was doing there sir Called
me, said, “Hey we've got this incidence I said, “Can you still
track him down because we need to stop this and we need to stop this
now because we're having problems with 121 bringing folks to the gate

and just dropping them off and leaving. Not into the facility where
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detainees are kept like out front at the entry control point and then
just bailing. An actually a lot of times it wasn’t even the 121
folks it was a armor unit or something that was just transporting
folks. We had and incidence were 121 came back that same night
because Chlef-had caught them at the gate and said, “Listen,
nobody 1s authorized just to go trailing in there. There is an MP
set of rules there You have go through the MP's to get permission.
There are specific things that you have to do to do that. We don’'t
appreciate you doing this ” They came back in that evening and I
want to say 1t was about 2200, 2215, and came in and said, “We're
sagning out a prisoner that they had dropped off on a quote of quote
un-0GA hold But, sir it wasn’'t a OG hold-- OGA hold, but they said
we've talked to Lieutenant Jordan Well sir, there was a Lieutenant
Cclonel at 121 All the MP's knew 38 they heard Lieutenant

Colonel - they thought i1t had been an authorized MI thing

because it wasn‘t an MP hold They allowed an E-5 from this unit to

sign a female wife out, and I forget which black list 1t was. I
think 1t might have been six, 1t might have been—, I don't
remember, took her off Sir, she came back 72 hours later, or just
less than 72 hours later When they landed the chopper they came up
with these people and they came out there and they said, “Hi, are you
the MP that’'s going to accept the detainee®” I said, “No I'm not the

MP I'm not going to accept the detainee ” And we'’ve got into quite
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a battle, sir on-- I said, “Do you have a file folder on the
detainee?” “Well no, we're just the transportation.” “Were did you
come from?” “Well, Tikrit.”

Q. In that particular sense, Colonel- it appears that
your MI folks were involved with transfers of detainees just based on
what you've described to me.

A Sir, 121 is not MI from what I understand they’'re----

0 I understand. OGA-- there’'s----

A ---=-out there

Q ~---all sorts of detainee----

A Yes, sair.

Q ----operations over there

A Yes, sir Okay

Q So, but in any case what we’re going to do right nbw is take
a ten minute break. I need to refresh the recording machines----

A. Roger that sir

Q. ----and give you some time to go to the bathroom and we'll
resume the interview here at about 15 after.

A. Roger that sir.

Q. And please don't disclose anything. Don't make any phone
calls or whatever have you. Just wait outside, and if you need to go
to the restroom, please convey it as to where your presence 18 going

to be.
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A. We talked about a copy of the SIR----

Q. We can discuss this when----

A Later, all raght sir.

Q. Okay. Good thank you very much.
[The session recessed at 1603 hours, 21 February 2004.]
{The session resumed at 1620 hours, 21 February 2004.]

MG Taguba Have a seat there Colonel-

LTC Jordan Yes, sir

Q All right, we'll continue with our interview here. Let me
remind you again please that we are being recorded.

A Yes, sar

¢ And that you are still under oath. Several of those who
are-- have been accused of detainee abuses, some of them horrible as
vou can l1mAagine, and those that I've interviewed had the
understanding that and I quote from one interviewee, "That Wing 1 was
supervised mostly by Lieutenant Colonel - Lieutenant Colonel
-as very involved with the interrcgation process and the day
to day actavity that occurred " Which is just one of several who
have had the understanding that your presence there, even though you
indicated that you were there infrequent and had to ask permisgion
for access, understood that your duty was to supervise or at least

have control of Tier 1A, and 1B
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A. Sir, all I know is that anytime that we went on-- anybedy
ever went over there you always had to request permission to come in.
Always had to leave your weapon if you had a weapon with you if the
MP'g----

Q Did you have an understanding with the battalion commander
that your access was authorized or was necessary in regards to your
liaison duty with the 205" MI Brigade?

A Sir, quite frankly when I first got there I sat down with
COlonel_because I know Calonel -rom a prior
Reserve assignment, he was the G-1 of a CA Unit I was in Philly, so I
know him friendly, not hunting buddies or anything like that, but
knew him, "I remember you, how are you doing”” He, I, his S-3, the
OPS Officer for Colonel Pappas, _ Chief- all of us
at ore poant in time would set and discuss the movement, and 1t was
more movement of detainees 1n regards to military police than it was
interrogation only

Q What kind of movement-

A Movement from either Camp Ganci or Vigilant to the
interrocgation booths, the interrogation tents, or te and from
i1solation area

Q  Why would you be concerned with that?®

A Well sir, because there weren’'t enough MP's to do the escort

duties and we had to tap into MI soldiers to do that.
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Q. But I thought that was the responsibility of Colonel Pappas

and an MI Battalion Commander who was subsequently assigned there®

A. 8ir, the only MI Battalion Commander I know that was ever
assigned out there was Lieutenant Colonel_ somewhere
December-- in December somewhere around that, so up--~--

Q It's earlier than that, November,

A It could have been sir, I'm trying to guess.

Q I mean 1f you’'re concerned with movements 1n your capacity
as a liaison officer, because there was a shortage of MP's, why would
you take it upon yourself to be involved in that while in essence
that was the responsibilaity of the MP's to ask for reinforcements in
that regard

A Si1r, just per guidance from Colonel Pappas, “Please check
with the Battalion 3. Please check with Colonelm Please
have them understand my intent i1s to conduct the interrogation
operations not to have MI soldiers moving detainees Not to have----

Q So you're checking whether MI scldiers were being used as
guards®

A Uh---

Q Or augmenting the MP'g”

A Augmenting the MP force and at one point sir, there had an
1ssue where the 320" 15 a Host Command Wanted to utilize MI

soldiers, either supporting the entry control guard force, and at one
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point there was a FRAGO that was cut putting MI supposedly in charge
of two towers 24 7 in essence pulling 12 MI soldiers out away from
interrogation operations and again Colonel Pappas and his 3 said,
Wwe’ll handle this. We’ll let them know that., They can‘'t come over
and task the soldiers to go do non-interrogation operations. This is
our focus This is what I want yvou to do. Make sure they understand
that So sir, I was-- basically relaying information between. Like
Colonel Pappas wanted back in forth with the 320",

0 Did that include-- did that include people in the hard site,
because according to your brigade commander his responsibilaty, if
that, was placing guards of the ECP and also manning the tower, but
nothing in the capacity of putcing MI soldiers guarding the compounds
meaning Vigilant and Ganci nor the hard site, so what you're
intimeting to me that you were in the hard site checking something
that 1s outside the bounds of your responsibility and duties and
roles as a Liaison Officer?

A Sar, I think we've crossed paths here.

Q Yeah.

A. When I was saying that I talked to Colonel—and
them about MI soldiers being utilized it was what you were just
discussing Entry Control Point guard towers, things of this nature.
We never from my understood had ever seen MI soldiers being tasked to

perform security functions in the isclation arena, but they did have
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to move folks from isolation because of a shortage of MP's from the
igsolation area to the Site Wood, Site Steel, for interrogations.

0. So using MI soldiers to move from one site to another site?

A. From one site back to interrogation-- back to the isolation
cell----

Q Who did you interact with that?

A. Say again, sir”?

Q Who did you interact with that?

A Umm- -~ -

Q Colonel - the guards directly, the company
commander, I find i1t kind of strange that a Lieutenant Colonel i1s
acting directly with soldiers Does that tell me that there 1is no
one underneath you that could interact that Colonel----

A Sir, I'm saying that inter-- I interacied with Colonel
_ Major -he S-3 1n concert with our OPS Officer, so
there was a full understanding of our concern conveyed by Colonel
Pappas of pulling MI scldiers away to go do these kind of operations.
“One, we’'re really not trained to move detainees, they didn't have
the equipment to move the detainees, and the issue came down is we
have x amount of MP's, we're losang MP's, we're not getting any more
MP's, we're getting more detainees, we can’‘t do it. Colonel Pappas

what do you want us to do®" “Get with— get with other

folks, get some of these folks trained up, MI soldiers trained up by
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the MP's so they can at least do it in a protective manner as much as
possible.” We didn’t have plates We didn’t have the new vests.
Signed for some of those from the MP Company, I think it was from the
372™ MP Company, and I believe that Sergeant First Class -he
OPS ICE NCOIC went and signed for those to give them to the soldiers
so they could move detainees And a lot I think were moving them
that were also conducting the interrogations, so added to the length
of time spent on interrogations.

Q@ All right So, that was the understanding, but your
understanding was that you had limited access by asking permission to
be present in the Tier 1A, and Tier 1B?

A 8ir, every time that I was there and every time I saw
anybedy else go into that facility whether it was somebody coming for
a vislt or to interview or what have you

Q Were you on an access roster®

A I believe I was sir

Q You believe® Did you have a copy of that access roster?

yiy Nc sir, I believe we provided a access roster of folks
assigned to the JIDC to the MP’'s to say, “These are the folks.”

Q There was an NCOIC of the hard site and there was an OIC of
the hard site and you menticned Captain WPnd the other persen

you mentioned was Sergeant _ was there anybody else between
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Sergeant-and Captain -hat you interact with with

access?

A. I would say that the list probably initially went to the
Battalion 3, to Major—to say these were the folks, I believe
we 1ncluded Colonel Pappas and the Sergeant Major and anybody else
who'd be coming in

Q Who was anybody else, I mean that’s-- that’'s-~ you Just
mentioned that those are high valued detainees?

A Yes, sar

Q And not anybody else would have access to those unless they
were authorized or had any business with that.

A Sir, I'm saying Colonel Pappas, Colonel- because he
was Battalion Commander if he happened to come by to see where his
scldiers were working his Sergeant Major.

Q What was the nature of your access there, 1 mean what kand
of business as a liaison officer, not as an interrogator, would you
have with access to those detainees®

A Umm-- kind of checking to make sure that we weren'’t
violating the 20-day rule That we had an updated roster as far as
the i1dentification cards. Those kinds cf things to make sure that
everybody had the proper information That we knew who was where.

Q. Okay, but you just mentioned to me that you were limited in

your capacity as a liaison officer, collecting reports, formatting
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reports, and sending that up to the C-2. But all of a sudden as a
liaison officer you were given additional guidance by Colonel Pappas
check on the conditions of the detainees?

A. 8ir, that was never----

Q. You took that as your own initiative?

A Sir, I never checked on the condition of the detainees as a
primary duty.

o] But you just said that whether they were being-- the
interrogation plan or post treatment was being carried out whether
their-- not have exceeded 3¢ days of that, that sort of thing.

A Yes sir, because there was a roster on-- when somebody came
in c: something like that just-- and we Kept one in the JIDC OPS area
too just to take a look, “Hey we're getting close. Someone has been
ir. there 24, 25 days Captaln-ave you fent up a regquest to
Brigade to make sure that we don't violate the 30 day policy,“ things
of that nature, 8o, ----

Q So, you were helping out, so to speak, there’s nobody else--
I'm st1ll trying to make a determination Colonel-of your
specific duties as an Liaison Officer, but every time you say
something 1t kind of expands beyond what you described was your
specific duties

A Sir, whatever guidance I would get from Colonel Pappas if I

didn‘t think i1t was an illegal order or something, and it would be,
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“Steve can you do®” “Check sir, I can do that for you, or Sir, are
you aware this, this, and this, because this came up in a nine
o’clock meeting?”

0 Sure.

A, “Or this came up at 1600 FORCEPRO, Sir you weren’'t here
today, you‘re coming in tonight,” what have you.

Q So basically you weren't receiving any kind of guidance from
your Brigade Commander That 1s clearly understood that 1t could be
outside the bounds of their responsibility as MI Intelligence
Officer, or as MI Interrogation Officers?

A Oh yes si1r, because I wound up doing things such as
assisting in the MWR development, and procuring a weight system and
getting the DFAC up and running and getting showers and finding out
whc the ACS Contractor was for living support type items and things
of that nature

Q Okay, so that was-- again outside the bounds of the
specifics duties, because you were just helping out. There's nobody
else there to do but----

A 8ir, that‘s what I----

Q And your Brigade Commander relied on your capacity to do
that?

A Sir, that would be has taskings, “Where do we stand with

this® How come the DFAC 1s not up? How come we don't have shower
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points for these soldiers yet?” “Hey sir, here is statements of work
by, you know, ASC, you know. Here is what the engineering board said
what the status is " So I was kind of like-- like I say his liaison
to attend the meetings that was being hosted by the 320%, but it
wasn't all just MP functions, sir there was all the other issues that
were involved and at the time he had like I say, removed the
headquarters support role from the 519" and there was nothing there.
He had given a requirement to the 323" MI Battalion at BIAP, but sar
I want to say I probably saw that Battalion Commander and Sergeant
Major twice in four and a half months out there.

Q So you might say you’'re Colonel Pappas’' trusted agent®

A Sir, can I be frank with you I want to say that I respect
Colonel Pappas but Colonel Pappas and I never hat our stride. I
don’t think we're ever going tc send Christmas cards to one another,
but si1ir I can lock you in the eye and tell you, that Colonel Tom
Pappas would ever tell a soldier to do something illegal or do
anything immoral or would he cover up anything had he been made aware
of anything that had gone on And sao, I respect Colonel Pappas for
his position and his rank I can tell you guite frankly that there
were times that we disagreed when I'd bring up issues, sir Are you
aware, I'm trying to protect you on-- sir, and it had nothing to do
with detainee operations I'm talking, you know awards, or possible

congressiocnal 1ssues and I'm hearing being brought to me because I
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actually lived in the same little environment where all the soldiers
lived. And I‘m saying from E-5 to 0-5, we all had a very small
environment. And-- so-- whatever he would come back and say, “Steve
this is what I want, this is how I feel about it.# All right, again,
back to the incident with the three interrogators from the 519" that
did the unauthorized interrogation of two females, etcetera,
etcetera He’'s the one who said, "Let me get Captain - I‘11

give you a call back " Got Captain -n the line. “Want you to

go to the Magistrate Cell, want you to do the Article 31 rights

warning * “You’'wve done these before?” "Yes, sir, I’ve done them
before * “All raight here's what I want you to do. I want you to get
all the statements, things of this nature " 8o, sir, that’s way

outside the lane, I think, of any liaison officer role. But, I think
he felt confident-- safe in me doing that or he wouldn'’t have told me
tc do 1it, sir

Q You're not supposed to ask, do you feel like you are his
trusted agent?

A Sir, you know when you say trusted agent, you know,
there's-- there's trust and maybe there’'s friendship and maybe I'm
running the two 1in there But I think, sir, that he trusted my
judgment, I think he trusted me with the soldiers out there. I think
the soldiers regpected me and I think I could get the soldiers to

soldier up in a very austere, tight environment.
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0 So, based on that trust,—they

would follow your instructions?

A Sir, I don’'t know about MPs, s1r, you know I----

0. But you interacted with them frequently.

A. Sir, I didn‘t-- I-- I have to disagree. Sir, I didn't
interact with them frequently. I knew who worked what shifts; I knew
who was in what company, just because it‘s a very small environment,
you're there 24-7 Matter of fact, the 72™ MP Company, and then
eventually the 680" provided mess facilities on MKT with us. So, I
never game any direction to MPs on anything other than on the night
of 24 November when the shooting came down, and, sir, I still feel
confident that that was & soldier safety i1issue based on the other
intel reporting that even I don’'t believe the MPs had at that time.
Where the information had come in with-- and it had been coming in
for two or three weeks about outside attacks, inside attacks all
combined, things of this nature

Q When Colonel Pappas showed up there on or about the 19™ of
November, 19-20%" of November, in what capacity was he moving his

Brigade down there, do you remember®

A He was moving in to be designated as the FOB Commander, FOB
Abu Ghraib
C Abu Ghraib. What was the command relatioms then, of the

subordinate units that were already there”?
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A Sir, you asking me, between 205" and 800%'? Or are you
asking me 205% and all the subordinate units?

0. And the subordinate units. 320", 519 if they were still
there, any units that were there already. Then you got the 205 that
shows up, what was then the command relations? It was either
expressed to you or you had knowledge of?

A Sir, I would have to say that there was significant
resentment towards Colonel Tom Pappas. The 205* MI, no, sir, let me-

Q You say resentment, I mean, leave the emotions----

A ----s1r, I'm gonna say resentment to the point where we
all-- we all, in the element were lumped into MI and everybody else
at Abu Ghraib To the point where the 680" MP Company, there were
signs because ve shared an LSA and I'll give you some examples of
that later sir, 1f you want Where it was like, no MI allowed spray
painted on a wall in a joant LSA

C What was the command relations there, Colonel?

A Sir, I never saw any----

Q Dad you see any FRAGO?

A. 1 saw a FRAGO, yes sir, of the 205%----

Q Do you recall what the command relationship was on that?

A That everybody responded to Colonel Pappas as the FOB

commander
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0. You didn’t see anything like ADCON, OPCON, attached,

assigned, TACON?

A. Sir, I’'ve read so many FRAGOs, I don’t wanna say, cause I--

1, but the concept was everybody there was under the guidance of

Colonel Pappas, and specifically I remember a conversation being held

after one cof these 0%00, 1600 type----

Q Sure. Well, because you were a liaison from General Fast
dowrn. to him, liaisoning works both ways.

A Oh, yes, sir

Q So, obviously you were getting some information from that
particular side of the house, and----

A Well, sir, sir, I'm going to get there to it for you, sir

Q ----you were probably reporting But I'm just trying to
clarify, based on your experience, your educational background,
military experience, that surely you had some knowledge of what the
command relationship would be

y:y Oh, yes, sir. Sir, 1 knew-- I worked for Colonel Tom
Pappas I understood wher he came out as the FOB Commander,
everybody there worked for Colonel Tom Pappas

Q Okay

a Explicit What I'm saying is that there was a specific

conversation where he had to take the Battalion 5-3 from the 320%°
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aside, Major-a, and highlight, say, “I am in charge.” And I

believe----
0. You were there when that happened?
A. 8ir, I was within earshot. Now I'm gomna----
Q Did he talk to Colonel_ about it?
A No, sir

Q. No. Did he talk to General Karpinski about it?

A Did whc talk to General Karpinski, Colonel Pappas?

o] Colonel Pappas

A Sir, he indaicated that he had sent her significant e-mails
about 1t. But before I go to General Karpinski, can I go back to
what I was saying about the three in that conversation, sir? Just
because I remember this distinctly, Major Dinenna then said something
abcut, “Si1r, we knew you’re in charge, you're a Brigade Commander,
you're a Colonel.” Or something like that "But you’'re causing a
divasion, a diversity between yourself and everybody else out here.
And Colonel Pappas said, "No I'm not, I'm bringing everybody back
under one strict regime command

Q Did you ever ask General Fast why that was occurring that
you have an MI Brigade Commander there that was appointed by the
CJIJTF-7 Commanding General to be the FOB Commander?

A No, sir, I never----
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o} Never Did she ever say anything to you why that was
occurring”

A. Oh, yes, sir, she did, she had come out on a visit and she
had actually taken me aside and had asked, you know, how is
everything going, how'd the relationship working? And I said, "Ma‘am
there iz some resentments, some hesitation, whatever you want to call
it from the 320", engineer, everybody that had kinda been there
before, of falling under an MI-type command “ And she said, “Aall
right, thank you, and how’s 1t working?” I said, “You know, Colonel
Pappas 1s driving on He's got a sergeant major helping out He's
bringing Colonel -nd the 165" down to enhance the force pro.“
There had been i1ssues of detainees escaping or the potential for AOre
detainees to escape Colonel Pappas and myself at taimes, at his
direction, went inside the compounds to take a lock at the nhysical.
security aspects, force pro aspects, things of this nature. Aand,
sir, I‘m gonna tell you, a couple times, I said, “Sir, you don’'t need
tc be going down in there by yourself or even with me, you know you
can have other people go do that for you.” But he wanted a hands-on
approach

o] Did you go down there by yourself®

A No, sir. I never went into Camp Ganci by myself, or
Vigilant
Q What about the hard site?
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A. Sir, I could never say that I was in the hard site on my

own. I either went in with other of my soldiers, or I went in with

Q Who are some of those that accompanied you, you know?
A Major_, Chief - Major — Colonel
Pappas, ----

Q Chief -is out there right now?
A Yes, sir, he is
Q Okay, we’ll call him afterwards.

A, Check, sir.

Q S0 you were always there with somebody?

y:\ Sir, there’s always some JIDIC person----

Q Except for the night of the 2497

)y Actually, sir, there was an interrogation team that was

waiting, I believe to take oat somebody for an interrogation. There
was a Staff Sergeant -and a Sergeant— as well.

Q Were they in civilian clothes?

A. No sir, they were in DCUs or they may have had their
blouses off, but November I‘m thinking 1t was probably cocl enough
they probably had their blouses on, sir

G. So the two there waiting, but were you both together as you
were entering or just coincidentally they were there?

A Just coincidentally and, like I said----

Q. Did they participate in the shooting action?

72



]

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

A. No sir. No sir, they were off to a separate area based on

going down to do a cell sweep.

Q. Okay.

A But, yes, sir

0 Who is Specialist —do you know?
A Specialist®

o SN
A Specmallst- I know Spec1a1ist- ves sir.

She was one of the interrogators on one of the Tiger Teams And, I'm
sure you've been told what a Tiger Team is, so I‘'m not going to bore
you with that All raight, sir.

Q Sure What was her function?

2 She was a interrogator with one of the-- I think she was
1in, agair. I may be wrong on this possibly, the Foreign Fighter Cell.
We had different breakouts for different groups. She headed up a
team-- Tiger Team's made up of an interrogator, an analyst, and a
linguist Sometimes we were short analysts and sometimes you have
one analyst supporting two or three Tiger Teams We normally had
more interrogators than we did analysts.

0 Did you investigate any of her-- or look intoc her
interrogation practieces and techniques®

A Oh, vyes, sir, and I'm going to be very specific that on the

evening of 15 November at approximately 2200 hours, Specialist
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linguists name at this point, had scheduled to do an interrogation
from a detainee in the Vigilant Facility and I believe they used the
gite steel. It came to my attention the following morning that they
had used an unauthorized interrogation technique for that
interrogation. And the way we had set up and structured the
interrogation folders was first of all you had to have an
interrogation plan. And that included what you were going to use,
what kind of techniques and we kind of scripted out kinda like a
Coach Walsh from the old forty-niners side of the game. At least ten
questions, :f you could, that you were going to go with. And that
might spin something else out If somewhere along those lines the
interrogation that you decided this wasn’t working, you want to do
something else You stop the 1aterrogation, either set them un for
another time to go back, talk to your chain of command, and try
another approach Or you go talk to your chain of command at that

time Cause you have a night shift under Chief-Sergeant

-d day shift under Captain-

Q. So you did have, you did provide some instructions to the
interrogators with regards to how to conduct an interrogation plan?
A Yes, sir And this was a planned process that, sir, I'm

telling you we sweated bloocd for, I don't know, a couple weeks.
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Q. But you did not conduct interrogations, per se, but you
have knowledge of interrogation technigues and practices and how to

conduct an interrogation plan?

A. Yes, sir
Q. All right. BHKow many MI interrogations----
A Let me finish what she did on it, sir, if you wanna know

what happened Somewhere along this process on her interrogation the
detainee, according to her statement, was not becoming compliant.

and she started using removal of clothing as a motivating factor.
Somewhere along, and I don’t know how long the interrogation took, I
don‘t remember at this point Specialist -sent a note over and
said, are you sure that this 1s authorized She wrote back to
Specialist - cause I interviewed them both with their NCOIC there
and Captain ' the interrogation QOIC and she said, “Yes, it's
authorized ¥ The bottom line was they had the detainee remove all
his outer clothing and took him back to Camp Vigilant like that at
2Z, 2230 hours in the evening So, 1t was getting cold that time of
the year Was not an authorized interrogation I went to Colonel
Pappas after I read the statements and told him what happened. Told
him the immediate action was that I requested that they pull both
Specialist -and Specialist - from the Tiger Teams and
reassign them temporary duties pending Brigade Commander's decision

on 1t. I said, “Sir, here’'s some opticns we can do. Keep them out
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like that and monitor them Give them a counseling statement. Sir,
you can give them UCMJ action, whatever case you want to do, take it
with.” I believe he spoke to Chief -a.nd Major - on it.
One of them went to work CMD, Collection Management Dissemination.
The other went to the Fusion Cell Both of them, I understand,
soldiered up, did very well in those arenas. I believe Specialist
Spencer has been put back on the Tiger Team.

0 All right, you don’'t thank that was a viclation of a
command directive, signed by General Ricarde Sanchez?

A Si1r, that was my guestion to the Brigade Commander, was,
vS1r, removal of clothing, especially in cool evening hours and then
walking back kind of a slap in the face, so0 to speak. Matter of
fact, whern I spoke to both soldiers, I gave them a reverse scenario
I said, “What 1f all of us coalition U.S. forces were inside Camp -
Vigalant, the Iraqi security forces were guarding us, and you,
Spec1alist- came back with your clothing removed or portions of
your clothing removed late at night How would you expect us as
American soldiers, or ceoalition forces to react®” And at that point,

I believe, the light bulb kinda came on there, sir.

Q So they-- she didn‘t get an Article 15°
a Colonel Pappas chose not to go Article 15, sir.
Q So you're saying that the Brigade Commander, somehow,

disregarded this thing called, the purpose of all interviews and
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with the least intrusive method applied in the humane and lawful
manner with sufficient oversight by trained investigators or
interrogators?

A Sir, that‘s what I'm saying----

C. Slap on the hand, wasn't it?

A Yes, sir.

G Anybody else that were disciplined in a similar manner by
the Brigade Commander that you know of? Since you are an instructor
f sorts ~----

A Sir,----

Q ----Given 1in-~-- that sort of information that there’'s a

certain standard here that was i1ssued

A Yes, sir Sir----
C So you don‘t think you’'re responsible for that as well?
A Sir, I have no UCMJ authority My only altermative at that

point was to take 1t up to General Sanchez or to General Fast
Q And you didn't do that?
a Sir, I was told tc stay in my lane
Q Who told you that®

A Colonel Pappas told me that
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Q Colonel Pappas told you that. Seems to me that most of you
were kind of knocking heads with regards to compliance with
standards.

A. Well, sir, I'm gonna tell you that this 1s probably not the
first FRAGO that I was told to ignore by Colonel Pappas. And, sir,
there were times that I stood up to Colonel Pappas and refused to
execute what I felt was an unlawful order and asked for clarification
in writing. And, sir, I never got it. And I----

Q Let me read you something, Colonel Jordan. AR 190-8, which
15 a joint regulation and it, states on here: the inhumane treatment
of EPW civilian internees and retained personnel is prohibited. 1It’s
not justified by the stress of combat or with deep provocation.
Inhumane treatment 1s a serious and punishable violation of the
Internat.onal Law and the Uniform Code of Military Justice So
you’'re telling me that your Brigade Commander somehow took i1t upon
himself, based on your recommendation, to remove this person from any
interrogation practices or mission and that she just was given
probably a verbal reprimand or admonition and is now being placed
back intc interrogation®

A Sir, my recommendation was that he pursue UCMJ as was
Captain - as was Sergeant -recommendatlon And what he
asked me was, “What have I done at the time® BAre they still on the

Tiger Team?” I said, "No sir, I pulled them off the Tiger Team and
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have asked for them to be reassigned to other duties. Sir, this is

where they’ve been reassigned based on Major - and Chlef-

”

recommendation

Q. Were there any other interrogators that were accused of, or
suspected of, or punished for inhumane treatment of detainees by
virtue of their interrogation practices?

A Sir, we go back to the night, October 6™ or 7" where the
three interrogators from the 519" ----

0 Those were the only ones?

A Si1r, that‘s the only ones that I‘m aware of.

Q What punishment did they get?

A Sir, they got Field Grade Article 15, 1 believe. According
to Colconel Pappas., sir, I never saw the documents, but I did see-- I
handied the statements that werz provided to me by the 72™ MP Company
Commander based on two or three MPs And, quite frankly sir, I got

chastised for writing an eight-page SIR on exactly what occurred.~---

Q Who chastised you?

A. Sir, Colonel Pappas

Q Boy, you guys are having such a great working relationship-
A Sir, sir, we never had a great working relationship. And

you can ask General Fast that I even came to her late October, early

November timeframe, I believe, and asked if there’s any way I could
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be reassigned any other duties. Because I felt since I wasn't
assigned to the Brigade, I wasn‘t on the Brigade staff, that I was
constantly butting heads. Not only on issues like this, but issues
like a soldier coming in theater without a weapon and being at Abu
Ghraib for-- and Balad, being in theater for three weeks without a
weapon And this Company Commander didn’t know about it, Battaliom
Commander didn’t know about it, Brigade Commander obviously didn’t
know about it when I informed, they took action. Soldiers being sent
out without ammunition by the Brigade staff or Battalions. Civilians
being sent out without their protective gear. Abu Ghraib, sir, you
obviously know gets mortared, gets hit, missiles everything all the
time And, sir, I Jjust couldrn’t understand that. The safety issue.
I was directed, matter of fact, on the evening of the incident of 20
September where we lost two soldiers and-- I get emotional about that
because 1f Sergeant-- Specialist WP and sergeant R ot
beenrn where they were at, myself, Chief -, Major — probably
wouldn't be here to day cause they took the brunt of the blow.

Q How do you feel about those detainees being inhumanely
treated”

A Sir, I----

Q They don't count?®

y:\ No, sir, I never said that, sir. And I've told everybody

and you can ask these soldiers in formation I talked to them and

80



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

highlighted what Colonel Pappas would say about how you treat folks
and that there are Rules of Engagement and I stressed that, and I
stressed, and I stressed that, sir. I never stressed that to the MPs
sir, because I never felt that was my lane. I understand that they
had their own rules of how they handle detainees, prisoners, what
have you, and there are two different categories out there.

Q But given the fact that you were involved with
interrogation operations for whatever reason,~---

A Yes, sir ----

C ----in a liaison capacity, do you know that postings of the
Geneva Conventions have to be done in such a manner where everybody
could see 1t, to include both U § Military and detainees 1n both
Engiish and Arabic so they understand the left and right limits?

A 3.r, I do know that the Magistrate Cell at Abu Ghraib had
provided those, and I do know that there were times that they needed
additional linguist support for those that were 1lliterate to
understand and help sign their Geneva-- I think it’'s called a rights
walver-- that the-- and I know that they had gone to the linguist
manager, I think Chief _ to get those folks to go do that
and-- and-- and insure that I had seen 1t----

Q Based on your presence-- based on your presence there, and
giving advice to the MPs, you didn't see any of that happen?

A. Any negative behavior on detainees?
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Q. Well, detainees, of course, or the MPs as you said you had
limited access into Tier 1A and 1B that given the instructions by the
magistrate on the Geneva Convention that they would have at least
told you the provisions or highlighted the provisions of AR 180-8.

A Sir, I would hope that if they were aware of anything that
had gone against the rules of treating pecple humanely, I’'d have
heard about it And, sir, 1f I had, I would have probably reacted
like I did the night that the shooting went down and Colonel Pappas
had instructed that a lock down of the correctional officers on duty

be held because of concern of weapons being smuggled and prior

intelligence
Q Colonel Pappas ordered the lock down of everybody?
A O0f the correctional officers, yes, sir
Q 0Of the correctional officers
A Yes, sgir And he went into----
Q So does that tell me then, that Colonel Pappas was then--

had contrel and didn’t need to ccordinate with the MP Battalaion
Commander to lock down everybody in that prison® Why would an MI
Batt-- Brigade Commander order the lock down to which those people

were not under his command and control, which you just stipulated as-

A Sir, I believe they were under his command and control at

that point in time as the FOB Commander
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Q

everybody

As the FOB Commander®

Yes, sir.

So, that would include then, Tier 1A and 1B?

I'm not sure of the question on that, sir.

Question 1s, you have a hard site.----

Yes, sir.----

----That hard site was shared by both Iragi----

MP, MI, ves sir, and lragi prisoners----

--~-50 you just said that he ordered the lockdown to

there, to correctional officers and the whole thing. Who

did he order that lock down to? The MI persomnel ¢or to the MPs”?

A

Sir, I believe he ordered i1t to the MPs on duty at the

time Sergeant Fredrick

Q

authoraity

A

Q

that came

fo, 1n other words, that would ther imply then that he had
to arder

Oh, ves sar

Sure.

And matter of fact, 1t continued on to----

Tier 1A and 1B7----

Tier 1A, 1B----

The whole complex, right?®

The whole complex and included the shifts two and three

on the subsequent days
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Q. Yeah. I'm just trying to understand from what you just
said previously that MI had mo control over those folks

A. Sir, we're talking a different time frame from when he came
in as the FOB Commander. At that point, everything fell under
Colonel Pappas whether certain folks wanted it to or not.

Q Okay .

A All right, sir I did gquestion him about locking people
down Second group coming 1in, third group coming in and they work
24-hour shifts, kinda like firefighters, sir So they came in and we
were all ordered to meet them at the gate, screen them all, and any
of those that had contraband or suspect to take and lock them down,
and we act-- I think the final count, sir, was 47 or 48 of whaich I
believe 1& are facing prosecution to include 4 for smuggling a weapon
and things of that nature Some got fired, some got fined, but there
was a bad presence

Q So then that placed in the custody of whom®

A The MPs, sar

Q The MPs Do you know a Master of Arms First Class-

A. I can’'t place the name, sir

Q He's a dog handler

A. Okay, sir Navy petty officer or something like that, I'm
guessing® Okay There were three canine teams that had come out to

Abu Ghraib, yes sir
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0 Just three?

A As far as I know there were only three canine units there,
sir

a. There was five

A. Okay sir.

0 A1l right So how do you know MAJ.—

b2y Just, when you say dog handler, I‘m just assuming I saw
there were a couple Navy folks in DCUs that had dogs.

Q How did you know he was Navy?

A You said Master Chief, sir, so I‘m assuming Navy.

o] Di1d you ever see him in the hard site?

A Sir, I couldn’t pick him out of a lineup, but I'm gonna
say----

C Dxzd you see him during the eveniug 2f the shooting at the

hard site® Was he there”

A If he was part of the QRF that had been called in to go in
because the subsequent information was that there might be
explosives, there might be hand grenades, things like that, I believe
at that point in time, and I don’'t know who authorized-- they just
showed up because I was chatting with Colenel Pappas and he was
putting together an SIR 1nterim report to send up to the JOC. He
asked me to go back and check on what the status, who was there and

whatever and the QRF was doing a shake down of the lower tier cells
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with dogs looking for explosives and I believe there were two dog

handler teams in there ~---

Q Okay.----
A ----And I just remember the dogs because----
Q On the night of the shooting you said you notified Colonel

Pappas following the shooting

p: Yes, sir. Yes, sir.

Q According to interviews, he was never notified by you. He
was notified by somebody else. Cause you mentioned there was no way
for you to contact him inside the hard site.

A I may have called-- I may have called Captain -and
asked her tc go down and tell Colonel Pappas at that point.

Q Why would you do that i1f you were-- were there telephones
in the hard site®?

A I had to go down to one of the other offices there and pack
up a DVNT line to make a call over.

Q All right I just want to, for the record, he denies you
ever reporting to him that incident

A Qkay, sir.

G That he was notified after the shooting by General
Karpinski So----

A Sir, he was there at the-- living there at night.
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Q. I mean during chronologically there was a shooting that you
said you never saw the Battalion Commander or the Company Commander
during the entire time prior to going into the cell to do whatever
interviews you did with the taxicab driving which is a search on that
particular side of the house. Or a search of a suspect that way have
subsegquently did have the weapon, which 1s another search. And then
you were in fact had control of those guards taking action that
resulted in the shooting of a guard and then you mentioned that you
ther reported that incident to Colonel Pappas to which he denies on
his sworn-- since he was under oath yesterday-- he said he never
received any report from you and that he in fact received the report
from General Karpinski because General Karpinski was notified
afterwards

y:3 Sir, I totallv disagree Here‘s a copy of an e-mail that
says, quote “From Colonel Pappas at 2023, it says 8-23 AM here, says
we’'ve got the weapon here, can’'t tell anything about it except that
the Chinese star on the handle means that it wasn‘t a U.S. 9mm for
which I am grateful Am getting details from Lieutenant Colonel
-:oday Frankly this 1s pretty straightforward:- enemy shoots,
we shoot back, no Rules of Engagement or training issues whatsoever.
I am very concerned about the incident at Ganci because the
circumstances are much less clear cut One are the staff needs to

get involved in my assessment, as long as IP guards have the run of
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the faciiity and we don’'t have MPs to supervise them full tame, whiach
we should, but somehow don’'t, especially at the access point to the
High Value Detainee area One thing I‘'m looking at doing is cutting
off access to all iso cells blocks and making U.S. only. More to
follow *

0 Okay What dc you think i1s the implaication of that, at
least the intent that he had already taken control or wants to take
control of the faczlity?

A Sir, my basis 1s that I informed Colonel Pappas immediately
after the shooting, I want tc say it went through Captaln‘ back
and forth because I would get a couple of calls back, please come and
help get the interim report going while the dog teams where back and
faortch And then I would be sent back and forth to update Colonel
Pappas Matter of fact, Colonel Pappas cam= intc and asked me to
escort him down to the hard site cell and handled the 9 mil and
pulled coff the Chinese star and all these kind of thangs, off ait,

S1r

C Is 1t your understanding that up until the 19" of November,
that's the date that he received the FRAGO stipulating that he was--
or appocintang him to be the FOE Commander, that-- that nobody was in
charge of the hard site® MPs were in charge of the hard site at that

time But on the 19" and subsequently after that that the MI Brigade
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commander had control of all the facilities, to include the camps,
the detention camps and as such----

A Sir, there’s no doubt in my mind it was readily discussed
with me at great length sometimes by Colonel Pappas to go relay

informatioen from him to the battalion three, to Colonel Phillabaum---

Q Why relayed through you® Why didn‘t you just tell ham?

A Sir, my impression of Colonel Pappas 1s a very smart
ind:vidual, very bright, does not like confrontations, and therefore,
uses someone else to send his message.

Q So, 1n your capacity as liaison officer, you conveyed that
to whom?®

y: If he asked me tc go see Major -Jr he asked me to go

see Colonel ————

Q Regards to stating that I am now the FOE Commander, I‘m now
in charge of that facility, or I'm now in charge of detention
operations You sald that he just used you or he utilized you to
convey that particular order----

A Sir, back to the conversation I mentioned where he and

Major ‘fter—— and I want to say normally he had a 0900

morning meeting, he came in one afternoon, I belaeve Colonel--

Lieutenant Colonel -vas there as well, he introduced who

Lieutenant Colonel -as, Sergeant Major- few of the
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other folks, what his focus was now as the FOB Commander, few other
things There was some rolling of the eyes by Dinenna, some other
comments, and that‘s when he took him outside and highlighted that he
was in charge of everything there at Abu Ghraib as the FOB Commander,

to include----

o To include the confinement facility?

A Everything, sir.

0 Okay And that was your understanding?

A Yes, sir

C Was that conveyed verbally to everybody in that meeting?
A Oh, yes sir Anc I'm talking engineers, gquartermaster,

everybody that would come tc those normal, base camp-type meetings.
¢ This 1& after he had been appointed as the FOB Commander-
A Yes, sir Now, I cdan't tell you if it was the 18" or the
25% or whenever 1t was, but 1t was right i1n the timeframe and just
prior to that, he had puliled myself in, Major--and I want to
say 1t was after 15 November, because Major —wasn’t there,
that's when he departed--Chaief -Captam -whoever else was
there, Colonel — I think maybe his Brigade legal officer, and
indicated, showed the FRAGO, I've now been appcointed the FOB

Commander Abu Ghraib in charge of everything that 1s running here. I

understand, not firsthand knowledge, but through other folks that
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there was a major falling out between him and the sergeant major

about that issue----

Q. Who was this again”
7\ Sergeant Major -
Q and the Brigade Commander And that for some reason

Sergeant Major -elt that he-- the Brigade Commander had made a
mistake in pursuing or accepting FOB Command and from what I
understand, they didn’t speak for about 30 or 45 days. Matter of
fact, Sergeant Major -stayed at Camp Victory. Colonel Pappas
pulled hie ops sergeant major, Sergeant Major -out to be his
acting FOB Sergeant Major, for lack of a better, and that's the role
that Sergeant Major Harris played out there was as the FOB Sergeant
Major

Q Bet me shift gears a littie bic Colonel -, did you
ever give any of the MP guards in Tier 1A and 1B any instructions
with regards to detainee treatment More specifically, how to treat
them to prepare them for interrogation the next day or during that
day with such comments as “give him the special treatment, or give
her a special treatment, make 1t eagsy for us when we interrogate him
the next day?”

A No sir, I would never do anything like that If I said

anything to anybody, 1t would be, *You let me know 1f anything has

gone awry on any interrogations “ I would talk to even doc-
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who kind of headed up the medical team that would go in, I guess once
in the morning and once in the afternocon to give prescriptions and
things of this nature, and said----

Q. Who's this person®

A Lieutenant Colonel_ They were with-- I think a
109" Medical unit-- they provided all the medical care for us, but
also for the detainees, ~----and said, “Please let me know if you're
aware of anybody that appears to have been mistreated and any of
these kind of natures I need to know immediately, very sensitive ”
I had a good relationship with doc —o a point where he would
come tc me and say, “Hey, -out in Camp Vigilant we have a 73
yvear old man who has brain cancer I don't know what intelligence
value he has Can you check and see 1f we can get him released
because he's going to die -ind he's going to die soon * And we had
a couple of those kind of instances where, again, there was a
procedure Colonel Pappas hacd in place on any released detainees.
We'd have to go get time, say sir, “"Pulled the file, I've locked at
1t, I'wve talked to the interrogations folks I've talked to either
Matt _sjor Pl Major — Chief - There's no
real intelligence value, we're just kind of holding him. This person
1s a security detalnee Sir, 1f this was my dad, I'd like to have
him go home and die at home * 1In most all those cases, Colonel

Pappas went with the recommendation of releasing the individual out
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and do that And I appreciate-- quite frankly, sometimes I got tired

of doc_coming by and saying, “Hey, we really need to check

on this guy for dental care,” or something like that, you know But
I would pursue it, “Thanks doc Let me take this up and go do it *
And he had a very caring heart that went out beyond Iraqi, American,
what have you  His whole team did a great job. Never once did he
come and tell me of a detainee in either Ganci, Vigilant, or in the
hard cell site showing any signe of abuse, or anything along those
lines

C You’ve never seen anybody walking around naked or at least

raise any curios:ity of-- i1n your infrequent checks of seeing a

detainee naked in his or her cell You never saw any of that”?

A Si1r, I never saw any female detainees unclothed.
C What zbout male~
yy 81r, I had seen, at times, male detainees that didn’'t have

all their clothing-- you kndw, had shorts on, or what have you. I
never saw any detainee totally naked

C When was that® I mean, you see folks without their

clothing 1n the dead of winter----

A No, sar, I'm not sayino-- I'm talking September, October
vimeframe
Q I'm talking about after----

A Sir, I never saw anybody----
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o) Well, given the fact that you wanted to go inside the hard
site, the Tier 1 and-- Tier 1A and 1B to check whether there was
compliance of sorts You mentioned that based on these reports or
allegations from ICRC or anybody else for that matter. None of that
sort was occurring?

A Sir, not tc my knowledge I'm telling you sir, I‘'m looking
you in the eve, 1f I was made aware of it, I would have stopped it
You’d probably dc a 15-€ on me for putting a boot in a soldier's
butt All raight, sir, I'm telling you I was never made aware of
that Anc matter of fact, when the International Red Cross came from
their visit, Colonel —speciflcally asked me tc take them
over tc the i1sc area auc escort them over and help them out in any
area that they had-- 1f they had any questions about security
detainees

Q Let's talk about that, in the 1so area You said there was
a roster of whoc was in there and who was not

A Yes, sirx

& Okay Were there specific i1nstructions to put somebody in
segregation” And how was tha: conveyed® Verbal or written®

h I'd say i1t was probably provided verbally and then there

should have been some sort of written annotation----
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0 Some sort.----

A ----in the detainees-- why they were in segregation  What
was the specific goal to have this person in segregation?

Q Who should sign those? Who should sign those?

A [Pause]

0 Interrogator or somebody.

A I would say probably the ICE chief for day shift or night
shift because they were the ones monitoring and scheduling the
interrogations, they were the ones that were kinda held accountable
to make sure that the interrogation folders were up-to-date and
current Sc 1f any taime anybody came to review them and they were
briefed off of, and sair, I spent more time rumning around, being an
aide-de-camp, no offense, tc visit general officers and folks from
the White rouse, and explaining what a Tager Team s, and walking™—
them through the ICE and things like this, than I c¢an shake a stack
at But there was a lot of those

Q Well, I will tell vyou that those have to be as-- based on
the xnterrogation Rules of Engagement that was approved by General
Sanchez, that they either have to be signed by him or signed by
Celonel Pappas, nothing less

A All right sir, I never, ever saw anything signed by General

Sanchez 1in anybody's interrogation folder that I saw
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Q Right, but you‘re familiar with interrogation plans and

things of that nature, based on what you just said about Specialist

-Decause she wasn't following her interrogation plan.

A She wasn’'t following her directed interrogation plan, yes,
gir

o] So, that's part of the interrogation plan is if I want to
have this particular detainee was non-compliant, or we sense he
doesn’'t want to comply or answer the questions, he or she 1s given
gome sort of a treatment that would either be segregation or some
sort of & sleep management plan or meal management plan, and that was
either conveyed to somebody, tc the MPs, you said either in writing
or verbal followed and signed by somebody else

y:A Yes, sar Sir, I would say for isolation, but I know on
that case with Spec:Lallst' that the person had come out of

Camp Vigilant

Q Right

2 So that 1t was not a----

Q But everybody’'s being interrogated----

A ----sleep management or something like that, there was not
a--w-

o Everybody's getting interrogated, whether they liked it or

not That's the whole purpose of having a detention operation
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Yes, sir. And at this point I can’t understand, sir, iZ

this was just an initial interrogation, first time, second time, I--

I can‘t tell you at this point

Q.

So, you’'re not-- are you familiar with Interrogation Rules

of Engagement?®

A

Q

A

C

was there

A

Yes, s1r
Which one?
As far as Rules of Engagement for Interrogation?

The Rules of Engagement before Colonel Pappas arrived or
i -\.:_,’_ :‘ o

a subsequent one after he arrived?

Sir, there were two sets There was a first set and I

remember specifically Colonel Pappas directed me to make sure that

everybody read it and signed 1t immediately on my arrival, so I want

to say 18% or 19", somewhere around there, September----

C

A

Do you recali any of the contents of that?

Yes, sir It was like, you know, what was authorized as

far as sleep management, meal modification, things of that nature.

Q

Who gets to approve® Does 1t stipulate on there who gets

tc approve and disapprove, that sort of thing”

A

The way that, 2f I remember correctly, the way that

everything was set down to us from the Brigade was read the Rules of

Engagement, make sure everybody’'s aware of them, down to the very
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lowest soldier. Aany questions sign the document and make sure they
understand it At this point I----

Q. Do you recall seeing that in the Brigade TOC?

A S1r, 1 was never 1in the Brigade TOC, unless you’'re talking
about a Brigade TOC at Abu Ghraib.

Q Brigade Headgquarters at Abu Ghraib?

A Ne, sir. Cause I would call the Brigade Headquarters at
the time, the small office that Colonel Pappas maintained and I never
saw that posted.

C Sc you never ventured in the admin area of the Brigade
Headquarters® I would imagine that since you’re the liaison officer

yvou would have kind of free reign in that particular area

A S1r, he never had his 1, 2, 3, 4, 6, nobody out there.
n Wher. he went down to the FOB®

A Nc, sir, never did

Q Never been in there?

A Sir, I've been in there, but he didn‘t have his Brigade

staff, that's what I'm telling you, sir

Q But he had an office in there?
A He had an coffice, yes, sir, and I was in there, yes, &8ir
Q Would you venture in his office® I went to his office.

wl

Only invated, sir

0 Only invited
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A Yes, sir, I never went in unaccompanied.

Q That's kind of strange, I mean, you were working for him as
his liaison officer, and you had to be invited”

A Sir, I would knock on your deoor out of common courtesy,
like anybody else, cause a lot of times he would take a power nap or
something He had a Bragade legal officer with him, he had an

Assistant 3, Captain -that lived there, and occasionally a

Sergeant First Class So, a lot of times there were notes
or. the docr, do not disturb, whatever A lot of taimes that was the
only DSN iine we had, if the Brigade Commander----

o} Sc 1t was kind of-- 1t wasn’'t kind of an open setting?

A Ok noc, sir, there was nothing open about it, 1t was very---

Q It’s kaind of haréd to imagine there, Culonel - but let

me now show you this, have you seen that?

(MG Tagubka hands LTC -a document ]

A Sir, 1 saw this sometime in early January

Q In early January”®

A Yes, sir

C When 1in early January

A When I happened tc venture out to the facility, sir. I left

Abu Ghraib to do a separate mission on 22 December, ----

Q Right -~---
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A. -~--came back and picked up some gear----

Q. Right ----

A ----and that was posted----

Q Okay.----

A ----1nside the JIDIC when you walked into the main door.---
Q Okay ----

A -~--But I hac¢ never seen 1t posted prior to that time, sair,

and I never saw 1t----

C None?----
A --=--1n his-- in his office, no sir
o] So, based on the memo from General Sanchez, dated 12

Octcber 2003, you're stipulating that Colonel Pappas never did do
anything to update the Interrcgation Rules of Engagement until ezrly
January”

A No, sir, I'm saying I never saw this physical sign
However, when the modification of the Rules of Engagement came down,
Colonel Pappas again directed that an ent:re formation be held,
everybody be read the Rules of Engagement, ----

Q And you sign a piece of document®----

A ----and then you read them again yourself, and you sign

them and i1t's maintained by, at the time I believe Sergeant First

Class -
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Q Did you sign it? Sign your portion of it?

A. Yes, sir Yes, sir

0 I think we have records of that, but we’ll take a look.----

A Yes, sir And I signed it also, like I say, 18 or 19, the
original one.

0 Would it surprise you that 1t has been prominently
displayed in the Brigade office area that you mentioned that you had
no free reign 1n since early December® But you did not, since you
were not inside there all the time, you never noticed it

A Sir, you'cé have to show me where 1t was displayed because

there was never any large display----

Q Okay Welil, we have pictures of where it was displayed----
A Okay, szr -~---
Q ----and it was in the front entrance to the right, you make

a left tc gc to another office, I think, and it was right there, as

big as the moon

A Check, sir
Q 50 one would not be surprised as tc miss it
A Sar, all I'm telling you 15, that I only remember seeing

that when you first walked in the door in the JIDIC i1n early January.

Q Okay
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k. But I'm saying, sir, that Colonel Pappas was very adamant
when the modification came down from General Sanchez that everybody

read it and signed off on it.

Q So, nobody-- did you have any knowledge of any allegations,

suspaicion or recorded detainee abuses?

A Nc, sir
Q None whatsoever®
A Other than what the International Red Cross supposedly came

dowr. that Colonel Pappas shared with us

Q Qkay

A I never imagined anything going on other than normal
operations

c Since you were 1nvolved i1n i1nterrogation and detention

operations, with your presence as the liaison otffaicer from C-2, and
the fact of the matter i1s that you said you were familiar with
certall regulations and formats and based on your own experience as
an MI officer and your assignments here, looking at your experience
factor, Hawaiil you were with JITPAC, you were IPAC, you were with
732™ MI Battalion at Scofielé Barracks, Civil Affairs Brigade, that

sort of thing, and all that kind of background Never heard of AR

190-8~
A The title is?
Q Title 1s, oh glad you asked that question
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A Thanks, ARs can run together, sir.

0. Title is. Enemy or Prisoners of War, Retained Personneil,
Civilian Internees and other Detainees, dated 1 October 1837. Army
Regulation 190-8, OPNAV Instruction 3461 6, AFJ131-304 cf Marine
Corps order 3461.1

A Check, sir

Q Never heard of that® Not in any of the schooling that you
had with-- at the Defense Intell:igence College?

A No, sir

0 Not at Leavenworth, not being as a intel analyst, chief
special operations LIC branch at IPAC, company commander, none of
thac*®

Iy Nc, sir The only Time that I‘ve even discussed EPW type
1ssues versus detainees was at Abu Ghraip with the Magistrate Cell
when 1t came down to Geneva Convention and then it was pointed out
that there’'s a difference between the rights for EPWs and detainees
The only taime that I've----

Q None of that, ever been assoclated with that”

A Roger that, sar

Q So you never really worked with detainees until you arrived
in theater?

p:y On the military side of the house®

Q Yeah
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A Correct, 81r.

Q. Not at all?
A. Correct, sir.
0 So there you did not-- what you’'re stipulating here is you

never received any training whatscever with either interacting or
being involved with detainee operations or interrogations operations”®

A Sir, the closest 1 even came would be in a division where
you run an exercise and you might hawve EPWs sent back to the RACKO
area-- quarded by MPs

o 5o, nobody ever gave you any kind of special instructions
of what vour presence was there as an LNO officer?

A No, sir

¢ So, did you take it upon yourself at all to try to do some
self-paced instructions on that-®

A Well, sir, that's why I said I went tao the Magistrate Cell
to ask differences on that That‘'s why I asked the folks----

C I meant tc ask you, whc's the Magistrate Cell® Who did you
talk to, a lawyer, or captain?

A Yes, sir There’'s JAG officers that run that Magistrate
Cell My bad, my bad Captain - forget the other officer
that was there

Q So, they didn't give you anything specific?

A Just highlighted under the Geneva Accord the differences.
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Q That's kind of strange, let me read you something here

A All right, sair,

0 Paragraph, I mean, Section 2.6, says, “To protect the
persons from acts of viclence, bodily injury and threats of reprisals
at the hands of fellow detainees, for that matter, a copy of the
following notice 1in the detainee’s language will be posted in every
compound EPWRP who fear for their lives, who fear that their lives
are 1n danger or that they may suffer physical ainjury at the hands of
EPWRF will immediately report the fact personally to U.S. armed
forces personnel at this camp without consulting any representative “
You'd never heard of that? That 1t should be posted somewhere® That
anybaody whc felt threatenec by other detainees or for that matter
beinc threatened by guards

Y2\ Well, sir, 1f I was aware of that, I would obviously rapnrt
it To look you in the eye ang teil you am I specifically aware of
that verbiage and that reguiation,----

C Right . ----

oy ~---no, sir, I'm not Do I have common sense enough to
know that you don’‘t mistreat praisoners® Yes, sirt And sir, 1f 1 was
aware cf any prisoners being mistreated, other than the serious
incident report that we had with the interrogation----

G Wher would you typicalily visit the site® I mean 1f you had

permission to visit the site Daytime, nighttime®
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A I would say probably----

0 After midnight?

A. ----after 10 PM because we normally had a 08 meeting, 0830,
09, so 10, 1030, somewhere around there to maybe early afternoon if
happen to come in----

C So you go after like, 22007

A Oh no, sir I was too busy inveolved in the Brigade
Commander’s update putting together slides for the next day Doang
PowerPoint-- how many interrogations have been done, how many are
pre-planned, how many Tiger Teams, how many personnel losses were
gone, what the status of the showers were

C Sc you typically did your visits during the day”

A Sir, I was normally not even 1n there after 1600, if that
Anc normally that was because mortar time normally began about 1930
to 2000 hours and 1 wanted tc make sure that everybody, not just MI
soldiers-- that everybody had their gear on, they were protected.

Matter of fact, I was chastised at one poaint in time, by Colonel

Pappas by not having nighttime interrogations going on Having folks

being removed from the ISC area to just the one timeframe, the wood
interrogation area because I felt, due to force pro issues and
lzmited computer support that we could hopefully get everybody get

their work done as far as interrogations during the daylight hours
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and then use the computers at night to get the reports in and get

them taken care of.

Q Okay Listen, we’'re going to have to take another ten
minute break here
[The seassion recessed at 1735 hours, 21 February 2004.]

[{The session resumed at 1746 hours, 21 February 2004.]

Q A1l right, we'll continue, and hopefully finish up here
just need to ask you several more questions for clarification
Aga:n, reminder that we‘re being recorded

A Yes, sir

Q In your day to day involvement with Coleonel Pappas or
eilements of this Braigade, cr for that matter, was there pressures
from higher headdquarters tha: was conveyed to Colonel Pappas or to
you that we need to operate 24-7 and we need tc get going on

intelligence collection?

A Yes, sir Very much sc
G Who conveyed that then®
A I don’t know who conveyed that to Colonel Pappas, but

-4

Colonel Pappas conveyed that to me and other folks that worked there,

Major -, Chaef - Major - captain {iJP the worker

element there

C Sure
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A, Many, many, many times, sir. I think I told you before I
was chastised after we lost soldiers and I wasn’t comfortable with
having them move detainees out at night that we could still get the
work done to do that

Q Who do you think was giving him-- who did he work for?

A gir, he works for General Wodjakowski and General Sanchez
We all know----

Q Who was he giving emails to or conveying intelligence
information to-- directly to® General Fast, or conveying it to you
to give it tc somebody”?

A Sir, he never conveyed-- he took what we produced, or what
the team produced A lot of 1t went intc this reporting thing called

the HOC, that I believe----

Q Human Operations Centier, right?----

A Yes, sir.

Q It was all given tc the HGC?® Who operated the HOC?

& The HOC actually belongs tc Colonel Pappas and the-- as far

as the development and the worker bees, I think the 165% kind of
headec up for the entire time that I was out there----

Q Tactical Exploitataion Unit, right”?

A Yes, sir. I believe he alsc sent a lot of the reporting
intc the CJ2X, Colonel -, who's on General Fast's staff. How

much he sent directly to her, I'm not sure. A lot of the products

109



10

1

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

also went to the intel fusion cell at Camp Victory, which is, again--

o) Sure Did he attend those meetings, did he carry this
information with him personally, or was that conveyed, or was that

given to you to carry to the HOC or the intel fusion cell?

A It was electronic setup where you kinda dump 1t into a
portal----

Q Got it Then 1t goes, 1t gets flashed.

A Yes, sir

Q Okay So you felt that there was a pressure to get

information going and get this suckers geing and----

& Sir, I'm gonna give you a couple instances where I feel
that there was additional pressure

O Yeah

A One 1s that we had a White House staff visit from a
representative on Condolessa Rice’s staff purely on detainee
operaticns and reporting And we also had a fact-finding visit by a
retired colonel by the name of— and a couple folks from
UCOM and I thaink CENTCOM that came down----

C Di1d somebody include-- dic that somebody else also include
Major General Miller from task force GITMO®

A Sir, I think he was there before my time

Q Dc you remember Major General Rider who came there?
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A Oh yes, sir I remember his wvisit distinctly, yes sir.

0 All right, so there was pressure to get-- were you involved
in any of the discussions?

A Sir, I was just told a couple times by Colonel Pappas that
some of the reporting was getting read by Rumsfeld, folks out at
Langley, some very senior folks There was some pressure at the very
beginning supposedly, again according to Colonel Pappas, that he was
getting pressure that the JIDIC was not producing. Eventually it was
discovered that the reports were going into a portal to DIA and
somebody was stripping off the 205 or the JIDIC label and putting it
out as DIA products This was discovered actually by a team from
GITMC, & si1ix man team that had come out to assist the structure and
orgamnization and who does what and getting a behavioral science team
ané thinge of that nature, ongoing So. I would say it is a true
statement, sir, that Colonei Pappas was under a lot of pressure to

produce, sir, and to produce quality reporting

Q Are you familiar with FM 34-52°%
A Title, six?

C Intelligence Interrogation

A No, sir

Q None®”

A I've seen----

Q The unit was conducting intelligence interrogations
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A Yes, sir. The unit had the FM, I've seen some excerpts out
of it Have I been trained on it, did I read through the whole
thing, no, sir, did not

0 Never referred to 1t? Never opened it”?

A Sir, I looked at 1t for some guidance on maybe creating
target folders because I was going off of ecivilian experience on
doing target folders and what I thought Colonel Pappas was looking

for and we eventually, like I said before, got there to it.

Q Are you familiar with one of the annexes in the back®
A Sir, 1f it really didn’t talk about target folders and----
C Didn't talk about target folders, you weren't interested in

it® You're not interested in Appendix J, Geneva Conventions®

E Sir, I did review the Geneva Convention with the-- with the
iega. side there at the magistrate cell

G Okay Pronibition against use of force?

& Sir, that was stated repeatedly 1in various FRAGOs and
discussions with Brigade Commander, ves, sir

Q If this was statec repeatedly, how come those four
individuals, at least three got an Article 15, you got one that you
had to recommend disciplinary action for, was repeatedly emphasized®

pl Sir, again, your question®
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o) If this 15 repeatedly emphasized throughout the Brigade,

then why Luciana -or the three others that were disciplined
for violations of it-- those particular----

A Well, sir, the first three interrogators from the 519*, and
I wanna say that happened very shortly after us closing-- 519%" was
there about a month before everybody else got there sir.

Q Well, let’s talk about October and beyond

A All right, sir What I'm saying, sir, is the 519 had
already been there I understand from the investigation that one of
the individuals, or two individuals were involved with the death of a
deta:nee in Afghanistan previously, so sir I think there was a couple
bad eggs there, and again, CID could not prosecute Colonel Pappas
did go with UCMS That 1s the only instance that I‘'m aware of, other
thar the _1nterrogatlon which he chose not to use UCMJ on

C In the chapter §, 7jo0int interrcgation facilities, you’'re
familiar with that® Whereby you JIDIC the principals of the JIDIC is
reiated tec the formation or establishment of & joint interrogation
faciizty No?

A Not espec:ially, no, sir But I did look at the FM that the
MPs had on running a detention facility and what their FM
responsibilities were versus the MI----

Q- Bh, 3-19407 So you're familiar with that one®
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A If that’s the correct FM, yes, sir. I went and looked at
that one.

Q. This one, 3452, establishment of not just EPW facilities,
which doesn‘t talk too much about that. But it does talk about joint
interrogation facility to which you are very familiar with, the
JIDIC And in the context of responsibilities, it says, “JIF is
responsible for the following functions,” and there’s about a dozen
and one on here ----

A Okay, sir

Q ----And 1t says, “Coordinate with the provost marshal for
all site operations *

A Okay, sair

G Sc, you're not familiar with this particular?

No, sir, but I'm----

=

QO You are now
A Yes, sir And I would say that the Brigade coordinated

significantly with the MPs-- provost marshal MPs

Q Okay

A And, again sir, I would have to say 1t wasn‘t overly well
received

Q Well, 1t doesn’'t matter i1f 1t was overly received or not.

There are rules you gotta apply You just don't start making things

up Oni your own I mean,----
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A Yes, Sir.----
Q. ----you're somewhat familiar with intelligence collection
You're somewhat familiar with-- based on your own experience in whach

you've experienced up there at Abu Ghraib.

0 Okay You menticoned that you had to-- you and Colonel
Pappas had crossed wires a couple of times-- a few times, with
regards to 1llegal orders or guidance that you received from him.
Wnat were some of those :illegal guidance? Things that you believed
iz to be 1llegal and you wanted clarity on 1t and he gave you
cquidance on 1t What were some of those?

A Sir, I got a phone call one afternoon from the Brigade 5-3,
Ma]OI‘_ who said that they were looking to do an operation on
black list one, Saddam And that they wanted to have at a ready
call, four interrogators and four cavilian linguasts. And that they
would provide twe gunship support because the reguirement by Brigade
Commander and his FRAGO was minimum three vehicles per convoy, one
crew-served weapon  And sir, there were no crew-gerved weapons at
Abu Ghraib until sometime towards mid-November, something like that.
Sai1d, okay, that’s great, got gunships, Major- got a call,
you were out, here's the mission Tell you what, why don‘t you get
with Chaef - pick the best four interrcgators you think, get

with Chief - maybe pick the four best linguists, whatever you
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want Get back with Major- be prepared to go, let them know

what's going on. So they went through this drill, came back later in
the afternoon, Major _was gone somewhere, Major-
called and said, “Hey, the gunships fell out,” I want to say 1t was
about 1430 that we got the initial call, so the gunship issue fell
out around 1730, nc about 1430 And said, "Tell you what, can you
get us,” and it was supposed to be MP gunships from, I don’'t know
whichk Brigade, which Battalaion, didn’t ask. ™Can you get us two
qunships from Camp Victory to come pick the folks up. Major -
get them staged at the ECP, they can go in there and be ready beck-
an-call 1f they have to go Or bring choppers in, vehicles are
already 10C meters staged cii with all the gear, troops just gotta go
i, and get " About twc ana a half hours later, Major -,
calied back, spoke with Majorn said, “No gunships, nc a:ir
support, as of 2200 hours, be prepared to go outside the wire and
come into Camp Victory * Major_ brought this to me and said,
"Sa1r, I said, that can‘t be the clarification Because we have no
crew-gerve, we have nc nods, we have no tactical communications, and
basically thin-skinned HMVEEs So he's asking basically for another
transportation company from Fort Bliss to happen * 1 said, “Let me
cail and verify with Major _" So I called down and asked

Major— said, and I used his first name, “- are you

sure that this 1s the old man‘s intent®” AaAnd the response I got was,
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in front of witnesses "We all know that there's bad guys out there,
this 1es a war zone, be prepared to execute.” I said, “That's a
violation of the FRAGO by the Brigade Commander who says minimum
three vehicles and a crew-served There's not even a crew-served 1n
Abu Ghraib that we can go sign for.” I said, “There’'s also a Sanchez
FRAGO out there that iterates this same type thing. And I said, “I'm
not comfortable with this, I‘m not going to authorize this, I don’t
believe Major Thompson‘s going to authorize this. Would you please
get us an e-mail, get us a phone call by the old man, fax us
something that approves this " Major -said, "Roger, cut *
Never heard back that night Sir, the unusual thing is that that
frickin' phone rang and rang and rang from early morning ‘til two,
three in the morning on questions

O Sc, what was the guidance® What lead you to believe that
was not correct”

A Sir, it was in violation of the Brigade FRAGO of minimum
three vehicles and crew-served cause we had no-- had no crew-served,
we dadn’t even have the three vehicles

QC You went up tc Colonel Pappas and confronted him with that?

A Sir, I went to Major—and asked to speak toc Colonel
Pappas and he said he’'d relay i1t out and never got a call back.

Called 1n to speak to Colcnei Pappas, was intercepted by the Deputy
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Commander, Major -aid, “Colonel Pappas doesn’t want to speak

to you *
Q Okay, so what else was there?
A That was-- that was the key one because I felt very bad

doing this without having some guidance and if they were strongly--

they'd have signed off and we would have done it. And, basically.

sir----
Q Were there others®
A I was----
Q You mentioned already about----

E A 15-6, si1r on the death of Sergeant - and
Specialist -

G The death of Sergean: —

L A differen: Sergeant——-

©

A --=--yes, Sir, the two MI soldiers that were killed the
night we were injured The 15%-6 officer came down to interview
everybody, and I had highlighted that the evening I arrived on 17
September, there was a mortar attack And again, sir, you see I'm
not a ranger, I‘'m not a Delta guy, I'm not a Group guy, but I do got
scme training and I wasn't born iast naght Came out the next

morning and said, “Well, we‘ve got a work area here in tents, the

Trojan, the communications systems over here. We’re all living 50
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feet over in a hardened old laundry area. There‘’s a very viable open
building that's part of the correcticnal facility but not beang
utilized. Why can’t we just move soldiers in here? Because we got
hit last night 200 meters away, and I understand, according to
somebody else that Camp Vigilant, where they were outside working in
August, had had six detainees killed and sixty-one wounded.” And I
was told, Brigade says no, I guess 1t belongs to CPA. So I went to
Brigade and asked permission to move the soldiers in there
temporarily set, you know, up the communication, just move everybody
inside, something hardened other than a tent, and or could I please
get sandbags so we carn build sandbags up and harden the facility. At
this same time I had also gecne to the MPs and said, “Why don't we
have sandbags maype out by the tents where the detainees live because
of mcetar attacks, obvaously And I was told that they refuszed to
have them,----

Q Who’'s they®----

A They, the detainees ----that they feel that whatever God
will happen, and-- and that's that I said, *“Well, I thank I would

st1l]l put up some sort of minimal protection from the B8360----

Q So the detainees did not want that to happen, but----
A That's what I was told, sir I didn‘t-~~-
o] You were told that ----

A ----gpeak to detainees and ask them.
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0 Did you talk to Colonel Pappas about this?

A Yes, eir. And he said at that time it was an MP function
type thing to do that. So, like I say, sir, that's my second day out
there. I called back to Brigade, I said, “Well who owne this
facility and why can‘t we move in?” And I was told by----

o) Colonel Pappas was not there yet as the FOB?----

A Mo, sir, this was all the 320" MP, this 1s early-- late,
late September ----

Q Al: right, got it

A ----September 17, 168

Q Where was the Brigade stationed at? At Victory?

A I think they were split between Balad and Victory, sir

o] Okay

A Qkay But Colonel Pappas probably spent on a average three

nights a week out at Abu Ghraib A lot of times coming in after
dark, sir, you know you gct an SUV you stick out out here, you know
these kinds of things But, back to the facility, they said, "Well
1t belongs tc CPA, Ministry cf Justice, or whoever owns corrections
We can’t have a1t * I said, “Welli don’'t they have a representative
out here we can go talk to® I'm just asking to occupy space We'll
move when they want to put detainees or prisomers or whatever ”

Q So what happened® I'm just trying to move you along.
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A All right, sir. Was denied that, unfortunately, sir, I
wasn't bright enocugh to figure I should have knocked the lock off the
door and moved soldiers in and asked permission later. And like I
say, two nights later, two soldiers died and I carry that because,
had they been inside, sir, they-- they wouldn’t have been out in the
open and they wouldn’t have died.

C Was there a----

A When the 15-6 was done on that, I highlighted who I‘'d gone
tc I'é been tolé that they had done a raisk assessment, that the
Brigade felt that 1t was acceptable risk to-- how they had everybody
positiconed out there and I said, “Well, then why do you have peaple
sleeping under and other people out working® Shouldn’t you have
everybecdy under or everybody ou:z 1f 1t 18 an acceptable risk®#
During the 15-6 and before that I asked for copies of that risk
assessment repeatedly from Major R and Major Gy and, sir,
never got 1t, and I look you in the eye and tell you sir, I don't
think one existed And when I made my 15-6 statement by the MI major
that was doing 1t, I was told command had looked at the statement
That I needed medify my statement because this 15-6 was only for the
families and we didn’'t want tc rub any additional wounds intoc the
family because I did highlight that I'd never seen the raisk
assessment, that I‘d asked for sandbags, that I asked for permission

te move inteo a hardened site After this, General Karpinski came out
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and actually gave us the hardened site, and from what I understand,
worked with CPA to give us the whole facility. But after the fact,
sir.

0 To your knowledge, was Colonel Pappas directly involved an
detainee operations®

A Sir, I would say, selectively. There would be certain high
value detainee operations that he seemed to take an interest in.

That he would either go inte the booth or be right outside monitoring
what was going on----

0 Besides interro-- that'’'s interrogation, but was he ever
directly involved with Colconel Pappas giving him direction on how to
treat, feed----

A Ok, did Colone: _ sir?

c Yep

B Pappas to_

C Pappas to—

A S1ir, I know that there was numerous discussions about food,

the had source of food by the contracting element, this 1s also
highlaghted by the Battalion £-4----
Q What about guards® Guard mounts, things of that nature®
A Ch, yes, sir, he and Sergeant Major- routinely went
and did----

C Would go over there----
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A ----guard mounts

Q He was giving instructions to Colonel-

A Yes, sir.

Q Or was giving instructions to members of the Battalion?

.\ Of the MP Battalion He would f£ind soldiers up in the
tower with Gameboys, things of this nature. And when I say soldiers,
MP soldiers, they were the only ones that were up there, sir
Highiight that, sergeant major would bring it back intoc the NCO
chairn, but then he would come back, call me in and be all fired up
and I-- I would, “Sir, what do you want me to do to help you out?
You want me tc go check towers at night?¥----

C S50 he wasn't really-- when he found deficiencies or

shortcomings, he would not gc directly to Colonel - he

~

would gac to you~

A Actually, go to his sergeant major, tell sergeant major to
go get with the MP sergeant major and work 1t out and then he'd come
back and he’'d vent tc me I say, “Sir, I'll go talk to the Battalion
3 and----

Q He just doesn‘'t like talking to Colonel — the
Battalion Commander”®

A Sar, I just don't think he likes confrontations I'm
serious sir, I just don’'t think he‘s at ease with-- with doing that

And I don't think he likes tc lose his temper, I‘ve seen him do it a
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couple of times, and then he'll come back and apologize when, sir, he
was right to lose his temper, and-- and-- and chew somebody out.

Q. So, he used you-- what specific-- give me a couple of
instances of what specific guidance that he asked you or directed you
to convey to Colonel —

A Sir, about the-- the quality of chow, professionalism of
soldiers One of the things the MPs had was that inside the LSA or
outside the LSA, they didn’'t have to wear full battle rattle until
after like 1700 in the afternoon. Colonel Pappas came to me and
sald, “What do you”, I said, "Sir I think we should have our battle
rattle on anvtime we're outside the LSA “ “All raght, that's what I
want, implement that, put that out * So, Colonel Pappas’ standard,
whzch I executed, was we g¢ tc this, no matter what the MPs do, this
18 what we want I got chastised by the MP element of, ya know, MI
guys doing this, MI guys doing that I said, "“We're one team *

s What's kind of interestino-- let me stop you for that.
Pappas usec you guite a bit----

A Yes, sir, he digd ----

Q convey something, but he had & Deputy Commander named

-—

A She was never out there, sir She never spent one night at
Abu Ghraib
0] Okay, you had an 5-3, okay, that chain of command
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A, Yes, sir.

Q But he referred to you as his deputy.
A I‘'ve never heard that sir.
Q Cause I asked him directly.

2 All right, sir

Q He said, “He was my deputy.”

A Well, sir, I take that as a complement, I guess never
thought that he thought that highly of me, sir

0 All right, so with that particular reference toc you--
bes;des chow, what about direct operations with those guards in Tier
1A and 1B~-

A Nobody had any real handie on anything in there, sir. I
mear, occasionally Colonel Pappas would even take a stroll, waith
Sergeant Major “ar somebody, he never found anything in there
that I'm aware of, sir ----

Q Was 1t an understanding that that particular operation with
the detainees 1T there on both sides, with MP guards there, dual
shift, daytime, nighttime----

A Yes, sir ----

C ----was 1t a common understanding, to your knowledge, that
that was under the command and control of the MI Brigade®

A I would say as of 17 November, yes sir, before then, I

would say it was under the MPs and bas:Lcally— I
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believe 1t was Captain - deputy or X0 just for that, he hac¢ nc

other role that I understand in that unit, other than that

corrections-type role.

Q Did you ever meet General Karpinski

A Sir, I saw her out there probably three, four times----
Q Did you have any direct contact with her?----

A ----and in a couple briefings 8ir, just asked her omne

time what she did in real life, cause I was curious what a-- guite
frankly a female, MP Brigade Commander Reserve does because I1'd heard
a statement she made one time that, it‘s not that detainees don't
have rights, it’'s just that they don't have as many rights

Q QOkay

A Andé she said-- I believe she’s from South Carcolina and
she's som="sort of business consultant S50 she wasn‘t in law
enforcement or corrections or something that I would assume that a
Reserve MP cfficer to be in

Q Sure Okay, S0, again I Jjust want to reiterate that it was
common understanding, yourself included, that Tier 1A and 1B because
of the high value of those detainees when they’'re under the command
and control of the 205 MI Brigade, under the context of being the
Forward Operating Base Commander

A As of 17 November----

Q As of the 17°" of November----
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A, Check, sir, if that's the right day, sir----

0 Yes, it was about the 19*" of November

A Check.
0. Okay. Who are you assigned to now?
A Sir, I‘'m on a two-year recall to Intelligence Security

command, Fort Belvoir. I was attached for a six-month, one of those
179 CENTCOM day tours to CJTF-7 Been extended out, I veolunteered to
extend out an extra three months, based on a regquest from General
Fast, I'm doing a couple other issues.

C Who's your rater”

A My rater right now, sir, 1s a new colonel, just came on,
— He's a British Cclonel, the deputy C-2 and General
Fast 15 my senior rater

C Up until that time when you reported mia-September, you
were an individual Augmentee® You were here by yourself?

29 Ok yes, sir Attached to CENTCOM and then further against
a specific paragraph and line number

Q I understand you‘re on a special mission, so0 I‘m not going

tc dwell on that

A S1r, I can talk with that, 1f you like It's not a great
secret----
8] It’'s not relevant to thas, so I prefer not to so we don't

get lost Once again, you have no knowledge of or anything that was
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cbserved or have personal knowledge of”

A, No sir, and sir I‘m gonna tell ya, I‘d like to go back one
other time you had talked about a instance with things with Colonel
Pappas and some of the isgues with. 8ir, we butted heads but I
executed what he told me to do, I'‘m a soldier, sir, ya know. And he
did----

Q Did he ever give you specific instructions to convey to the
guards or to the 272™ chain of command on-- with specaific
instrucrsions on how to set the conditions for the detainees to be
prepared for their interrogation?

Y Nc, sir But, like I say, there are some times that
Colonel Pappas took a specific interest, one case I know that he took
an E-&% female, Sergeant ‘ and gave her his 0-6 regalia His
Keviar, his soft cap, his blouse for her to go in and portray from I
guess a psychological standpeint female senior in charge to a male
detalnee, or I thaink there was a couple on the specific group----

o] And i1t was done-

A Oh, yes, sir

C Inside the hard site®

L QOhL, vyes, suir

Q Just as a demonstration or something?
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A. The fact that he thought it was a technigque to possibly get

the detainees----

Q Intimidate somebody?----

A ----to, not so much intimidate, but to make them maybe feel
uncomfortable having-- in an Iraqi or Arabic culture, speak with a
female as in ¢harge ----

QO Technique----

A ----There was a couple times where-- there that I can tell
yvou that I know General Sanchez was 1n our knickers-- I‘11 take a
proverbial our knickers to get more information from the detainees.
He'd come out on a couple of visits and on one visit, sir, first time
I ever briefed General Sanchez, Colonel Pappas had me get up and
brief in my force pro what we hac done following the mortar attack to
do that tc include I had developed ar. LSA fire plan, I had rehearsed
troops, sir, there's nothinc in my job description as LNO to do that.
But I saw a need, I took it to him, “Sir, would you like me to
develop an LSA fire plan for troops, sandbags, put things here
Would yvou like me to rehearse and this 1s what I’'m gomnna do *
“Check, say, hey 1 like this, this 1s good, gc with it “ *“All raght,
sir what do we do with cavilians " These kaind of issues And-- and
agaln, I spent a lot of my time doing those kind of things to make

that happen The night that _had that interrogation

on 15 November, 1t sticks out because that’s the night I moved up to
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the LSA with the rest of the MI folks that were sharing it with the
680" MP Company And, sir, within 18 hours, I had a female that was
propositioned. An MI specialist propositioned for sexual favors by
an MP NCO Turns out this MF NCO had provaded alcohol to this
soldier and another MI E-4 who had gotten sick and was vomiting in
her room, that’s why I got woke up. Went to the Battalion Executive
Officer, Major_because Colonel —was unavailable
He was out of country or somewhere They went to the Magistrate

Cell They went and did a search of that area. They found alcohol,
sir, there were troops with illegal pets. BAll these things in
viclation of General Order One Looked like there were apparent
hookers there living with coupie of the MPs There were five lragis
that actuaily hit-- they had brought up with them at Karbala that
were living inside their LSA, like had rooms in the-- in the

barracks I-- I mean every time I turned left, sir, there was all
this stuff coming up, and, ya know, “Colconel Pappas, you're not going
tc believe this, here’'s another indication of what 1s going on.”
Turned out that the company commander had been suspended, relieved
under belief of possible taking nude pictures of female troope in the
showers and someone came by and handed a note to one of my NCOs there
who sailc, “Hey 1f you’'re loocking for alcochol, there’'s a case of gin
1rn the company commander’s SUV # Now, sir, out ain the box, I don’t

know too many company commanders who got SUVs S0 I found that kind
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of-- they brought an SUV up with them from Karbala. So, sir, I'm
just telling you, that was that kind of environment there that I was
handling for Colonel Pappas.----

o Did-- okay.----

A ----And I have to say that I didn’t get all that much more
interrogation operations cause I was doing more solider, company
commander, first sergeant kind of things.

Q Okay Did Colonel — ever talk to you®

A Sir, he‘s not very vocacious (gic] I guess 1s the raght
word

C Okay, that's good Captaln-ad mentioned during his
interview that based on-- he saidé that you were there all the time,
so he saw you all the time 1inside the hard site But you said you

had limited access because you had to be authorized access

A S1r, can I modify that a little bit?
o] Yep
A I had limited access when 1t came tc interrocgations and

monitoring detainees But I was Colonel Pappas’ liaison, Deputy if
want, 1n this case with OGA there was a ‘agreement’ between Colonel
Pappas and the OGA folks that ran their detainees----
C Yeah, but was that agreement conveyed to 320" MP Battalion?
A Yes, sir, and I’'ll explain the constermation, if you 1just

give me a minute I know we're getting short on time. The deal was
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that they could bring detainees in, they would not put them ir the
reqular screening process or the BATS where you get fingerprintced
Cause once a detainee did that, you’'re kinda in there three to six to
eight months. The OGA folks wanted to be able to pull somebody in

24, 48, 72 hours 1f they had to get ‘em to GITMO, do what have you.

Q Was that agreement in writing-®

A No sir, it wasn't aAnd again----

Q Boy, isn’'t that kind of strange?----

2 Sir, 1 asked for an MOU or something like that, because

what I sai1dé sir-- sir, I'm telling you, Chief -, Captain-

Chief - everybody that was there initially when this came up,
said, “Sir we need an MQOU because even the MPs,” Major- said,
“Hey, we can't be responsible for them if they don't exast * B&And the
‘term’ that was used for tnese kind of detainees was ghost detainees
because they hadn't been brought in All right, sir Sc because of
my clearance level back at Langley anc some of the folks that I‘ve
worked with in cavilian life Colonel Pappas said, “I want you to
wcerk with these guys, but here's the rules They gotta leave
somebody there, they’'re going to conduct interrogations If they
want to use linguists, these kind of things,”----

o So that portends then the thought that Colonel Pappas was

indeed directly involved with detainee operations.
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A. Especially when 1t came to the OGA ones. That one, sir, I
will say is a true statement.

Q. Okay.

A On top of that, sir, what happened was we had a detainee
death out there under the O0GA You may have been aware of it

Q Yeah, a little bat.

A All right, sar And, again, I highlighted the fact, sair,
had we had an MOU, we would be protected. At this Colonel Pappas
said, “wWell if I go down, I'm not going down alone The guys from
Langiey are going with me *

Q. Okay I guess that was the process by which MI and MP had
toc at least convey some sort of an interaction But as you know, MPs
are not skilled in interrogation operations and----

A Just like MI aren’'t good in MP operations, sir.----

Q But then at the same time Okay I think we’ve got enough--

a portion cof 1t

A Sir, can I just add one other thing----
Q Sure ----
A ----you were talking about the focus, and just hit me when

I was sitting out there collecting my thoughts General Sanchez had
come through on another one of his things, I'm sure you’ve procbably
dealt with him, sir, and he’‘s probably not the easiest briefer in the

world. And he had asked for specific guidance that Colonel Pappas
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had provided to the JIDIC element, i.e., taken the commander’s

intent, putting on paper and saying, ‘-, Chlef-
Chief-, Captain - Major- whoever. This is what I

want done ” And Colonel Pappas-- and sir, if you ask the folks that
were there at this meeting, General Fast is off to the side, said,
“Well I do these on,” I was about ready teo say Friday, sir, cause the
intent was you could do them, but we never received one, he said.
"Monday” so I'm glad I didn't offer up anythaing. General Sanche:z
turned and said, “Let me see last weeks quidance ” He looked at me
and said, - can you go get last week’'s guidance * “Sir, I
can't give you what I don’t have “ But I didn’t say that So I
lookea at Major- as I think we most would, sir, “Can you see 1if
you can pull up last week's guidance * “Sergeant- do you
thznx,” and General Sanchez «ctially went on the computer aad we're
trying tc pull up CJI2X guidance which 1s not Colonel Pappas----

Q So there was no guxdance-®

A Sir there was no-- gir there was no written guidance ever
or. that aspect Later on, 1t was forced to come down But, sir, I
stood there and I don‘t know i1f Cclonel Pappas was overwhelmed by
streses but I know that at the end of this he took me outside and
says, "It's not good when my senlior rater puts his thumb in me and
says we need to correct things and he's not happy with the management

out here " I said, “"Si1r I thought he was very happy with what the
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soldiers were producing. He's just not happy that we're not

producing what he wanted.” And----
Q Okay.----
A ~-~-at another time in this same meeting General Sanchez

had taken a couple of Tiger Teams apart-- aside and had said, “Hey
have you ever thought about this kind of approach?” So he actually
took an interest. He told me that he read the target folders, that
he had kind of an idea of what-- how that was to be done  And then J
know that he and-- he being General Sanchez and General Karpinski and
Colone. Pappas always had little side sessions out of ear shot of

everybody else But----

C Did-- let me as you one last guestion

A Yes, sir

0 You knew “ and you knew —and “

A Yes, sir

Q As you made your frequent wvisits that you say.

A Well, sir I'd see them in the gym, I mean----

Q. S0, they know whc you are----

A Yes, sir.----

Q Okay And the fact of the matter i1s, you were mentioned in

several of their statements.—and some of those other

folks Did they ever convey to you any of their concerns about other
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MI people that may be conveying illegal instructions or you conveying
any kind of special instructions on how to handle detainees®

A No, sir, 2And I'm gomna tell you that, I probably took a
special more interest in Sergeant -cause he's a cop from

0 You didn’t know anybody-- you didn‘t know the background of

_r those other folks?

A I didn’t know — There’s an NCO during the day,

Sergeant — who lives 1in ———

G But Frederick, did you know his background?

b e o AN b:: T :cn't know

1t until afterwards

C 5o, all right So you know those, cause I'm referring back

to the statement what I said if you knew any of the guards and it is

coming tc some revelation that you were there

A Yes, sir I mean-- 3just basic-- Reservists Like I knew
some of the guys from the ﬁ——

C Sure ----

A -~--Di1d we associate or hang cut® No ----
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Q So there’s no trade-- trading of secrets on how to go about
doing detention operations or interrogation operations” They were
not even a bit curious of what comes out of the interrogation?

A Sir, they never asked me.

Q No interest whatsoever?

A No, sir The only thing that I can tell you that we worked
on a joint venture together----

C What kind of joint venture?----

A ----was the Intermaticnal Red Cross had come out for a
second visat and there were five or six brand new OGA folks that had
come on board----

Q Right ----

A ----and had not been processed because they hadn't gone
through the BAT system anc¢ the MOU hadn’t been set together And
talked tc Colonel Pappas, and he said, “You need to move the OGA
folks out of the isolation arena and put them somewhere else * And I
did come down and I believe Sergeant -and Sergeant-
were on shift and they moved them to another area within the facility
above where the MP operations area was at

G Did the MI personne. ever give the MPs any kind of a

specialized training on the handling of detainees®

A Sir, I know for a fact that Captain- Chief -
Chief _uould talk at length----
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A

Q

Not talk, but ainstructions. Actual training.----
Exactly, here’s what you do,----

Right----

~----don‘t do this----

Right~---

----don‘t do this----

Right----

----don’t say this Don’t handle them this way.

Who were they gxving instructions to? Just the guards at

Tier 1A and 1B or just the 372™ in general?

A

Q

:rd

2

Primarily folks in-- 1in isclation.

Primarily folks in 1solation

Sir, I never saw them give any instruction----
Isolatlon means----

Tier 1-- 1 brave, yes, sir

Okay Are you familiar with the hole” A cell called the

No, sir, I‘'m familiar with a darkened room that they--

Sergeant -called the time out room----

Q

A

€

Okay.----
But I’'wve never heard i1t called the hole

Were you familiar with the fact that there was a partition

there somewhere----
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A Yes, s1r -~---

Q ----why they placed that partition®

A Actually, sir, that was a partition that we provided based
cn the MPs request.

Q Based on the MPs redquest.

A. Yes, sir

Q Okay, for what purpose®

A I believe, at the time 1t had something to do with if they
brought somebody out that was doing a clothing change or they were
taking a garment from or something like that, they didn’t want
females walking by observing----

Q A garment change®----

A ----males Yes, sir And were removing-- removing a
clothins.for I guess an interrogation technique or whatever the case
may be, but they didn‘t----

C Was this common, I mean, 1t was okay to remove clothing

from people so they can interrogate®

A I think, not having----
Q Isn‘t that so?----
A ----clothing Sir, I don’'t think they took clothing and

went and interrogated them I think the thing was, they removed
their clothing when they put them in the cell and then a reward was

if you came back later in interrogation, you got----
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Q Was that an approved technique to take clothing off from

some detainees so-- to modify their behavior®----

A. ----clothing back or food. Sir, at the initial point, I
was understood that----

0 Who said that? Who gave that approval?----

A. ----clothing removed. Sir, that was a Colonel Pappas
approved approach to take clothing off----

o There's a lot of Colonel Pappas here, Colonel Jordan, did
you ever assume any responsibility in your role as a liaison officer?

¥\ S1r, 1f I had told somebody, “Hey take their clothing off,”
sir I would have done that Had I told somebody to beat somebody,

sir, I'd look you in the eye and say, “Hey I said go beat somebody ”-

C Sure Okay ----

E ----8ir, I've never done that

Q I'm a little concerned about your responseg, S1r

A Okay, sir

Q Based on your background and your know-how with INS,

Langley, things of that nature, that it would appear to me that if
there was anything that you would recommend that you were always
confronting with Cclonel Pappas, but you never ever say in any of
your remarks that you submitted any of these vioclations up to your

chain of command, namely, General Fast or even General Sanchez.
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i, Sir, I had maybe one discussion with General Fast----

0 One discussion over the series of-- I've been interviewing
you now for the last three houre and I'm kind of gathering some of
the remarks you were making on any of the statements and it would
appear to me that you were either not taking on your responsibilities
as liaison officer to convey some of that stuff.

A. 8ir, I did highlight solider safety issues, sir. I did
highlight my concerrn with the push for interrogations and wanting to
have quality reporting, not quantity----

Q But typically quality gathering-- gathering quality
information pressures----

A Oh, ves, sir, anc one of my big roles was to actually take
the reports at night, screen them, and edit them and those kind of
things ar well, sar

Q Al: raght, well, you're going tc be subject to another re-
interview

A All right, sir

0 We will notify you, hopefully we can get that done
tomorrow

A All right, sir

Q So, I want to schedule you for a re-interview tomorrow.

A Roger that, sar
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Q Because we’'re not finished. I want to at least pause here

for a moment

A. Roger that, sar

[Witness was duly warned, subject to recall and excused.]

[The session recesped at 1831 hours, 21 February 2004.]

[The Article 15-6 session was called to order at 1121 hours, 22
February 2004.]

[LIEUTENANT COLONEL STEPHEN L. JORDAN, U.S. Army, was recalled as a
witness for the Article 15-6 Investigation, was reminded of his
previous oath, and testified as follows:]

A Sir, sir I provided to Major _earlier

Q Okay, you have a question, sir?

i Yes, sir, I do Retrospect last night after meeting with
vou and the board, there sre some things I'd like to clear up or
expouné on i1f I'm able tec, sir, but I'm not sure 1f I have that right
to do that, so I----

Q Okay, what 1s 1t in reference to-®

A Sir, one thing that you had mentioned was how often I'd
seen General Karpinskil or any interaction with General Karpinski kind
of And I said I'd seen her there at the prison probably four or
five times, and that 1s accurate, sir On one occasicn, she had come
tc me and had asked 1f there was any way that MI folks could do a

polygraph of unigue folks working at the Abu Ghraib facility. Omne
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was a linguist she had concernms about on the MP Brigade and another
was a senior medical officer there for the Iragi detentaon facility

for medical concerns.

Q Was she asking that because she didn’t have the capability
to conduct a polygraph herself®

A. Sar, I-- I dadn‘t ask her, I just asked, "Ma‘am are you
asking them to be vetted to make sure they're not a security risk?”
And she said, “Yes * I said, “Alright ma‘am, I'1ll take it to Colenel
Pappas,” which I did He said check with OGA, the FBI folks who had
come out there Both agencies said they could do that, but i1t would
take some time for the FBI foliks to do 1t The folks from OGA came
out, coordinated and did a pociygraph just for a security type 1ssue
for the cdoctor at the prison facility and came up a vetting of no
security corcerns whatever

Q What doctor was 1t? Was 1t an Iragi doctor?

A Yes, sir The sen:or Iraqi doctor that they had an Iraqa
facility there that provided additional medical care for the folks
from Camp Ganc: The security detainees, not the MI hold folks, so
tc speak, unless there was like some significant thing like they
provided dental care because they had a dentist, those kind of
things So that was done at her behalf, and again with Colonel
Pappas’ knowledge saying ask 1f they can do that, let us know what

comes from that I don't believe they ever did the CAT1 linguist
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concerned, and I don‘t know why, at this point, sir, I don't remember
why that was never followed up on. But that was a case that she had

come to me at one time. Another issue, sir, I want to highlight,

that when the ICRC came out on their first visit, —

Colonel —had asked me to accompany the team over there
because he had something else going on I believe. I didn’'t feel
comfortable with that, due ‘to security concern. Took the senior team

members back over to Colonel —1 and indicated what their

concerns were, what they wanted to do. They did ask Colonel

that they felt they had the need to enter and that they

woulc take responsibilaty for their own security Coloneil

Q Wae that the ICRC folks?----

y: Yes, sir

C Di1d they know that ICRC has access to alil those facilities?
A Oh, yes, sir S1r, I underscored that to Colonel

Q To 1include your interrogation sites?

25 Yes, sir Yes, sir I underscored that for Colonel

mecause I made sure with the Magistrate Cell. And at that

point, Colonel ‘authorlzed them to go in there and
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1 authorized them to go inteo the detention detainee cell where they

2 laved to be locked in there with the detainee. And, sir, myself, my

3 ops officer at the time, Major— who's a—
4 —, sir, had serious misgivings about

5 that The next taime that the International Red Cross came by and

L T R P T VAT T S

wg- ) . N
Dby el o e amee b B nn e

18  So, I can teil you sir, I did have serious misgivings about Colonel
19 —uthorized and had them put in and he called down and had
20 the MPs open up the cell door and put them insade, sir

21 Q But, yesterday you mentioned that there was-- that was

22 under the control of the MI Braigade
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A No, sir. This was before Colonel Pappas became the FOB

Commander .

Q. Okay So this was before the 19" of November?

A Yes, gir I don't know----
Q How many times was the ICRC visited that facility®
A Sir, that I'm aware of, that I actually talked to ICRC

folks, they had a first visit that was a two day visit, first part of
October, something like that, maybe mid-October And then they came
back They were going to come back two weeks later, but they came
back a week later. So, they came back a bit early and I understand‘
they may have come back another time after that, but I don't remember
being there when they had come back a third time So, 1 was aware of
one two-day visit, one one-day visit

C Well, giver the notoricty of the Abu Ghraib Prison complex,
built under Saddam Hussein, and the fact of the matter that we’'re
occupying that I would that assume ICRC would focus on the conditions
of those facilaties, let alone the condition of the detainees and the
treatment by U § military forces

A Oh, yes, sir

Q So, that'’'s a great assumptiaon, given the fact that that's a
very important complex, ----

A Oh, yes, sir ----
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Q ----one that would have been perhaps a point of failure for
U.S military coalition forces®

A. Yes, sir, and 1 was very, like I say, forthcoming waith
whoever you want to see, what do you wanna see. Whatever you have,
so to do that  The other thing too, sir, kinda caught my memory when
you were talking with me yesterday and you kept using the word

infrequently and sir, I was out there 24/7, seven days a week, and I-

Q Inside the hard site”

A No, sir. 1Imsade Abu Ghraib but basically-- and real quick
I just wanna kinda highlight I kinda put down just a normal battle
rhychm for me Six o'clock PT, what have you, coffee, cereal. Eight
c’clock tc nine o'clock we had arn ops update in the JIDIC  Also----

o] Who attended these updates?®

A Normally the interrogation control element, Captain-
Chlef_ the ops officer would conduct it, Ma]or-
1nitially, then Major-when he replaced him I would sit in
Just to see what was going on as far as information flow, the
screening personnel would come in, the senior screening on how many
folks were coming in, have we seen any trends, things of that nature.
Possibly, 1f they were available, some of the senior team leaders for
the Tiger Teams and eventually it got expanded to include

representatives from the 322™ MP Company to come in 1in case there had

147



10

11

12

13

14

15

16

18

19

20

21

22

23

been any issues as far as what was going on as far as detainee hold
and either Camp Vigilant, Camp Ganci, or in the isolation area, and
the MP representatives normally for that were Captain -
occasionally Captaln-. Sometimes Sergeant----

Q Occasionally Captain - occasionally Captaln-
you say”

A Normally one or the other would come. Normally i1t was

Captain -that would attend, but occasionally Captain -

would come in his stead 1f he was----

C What was discussed, what was the format and what was the
agenda®
y:y The agenda pretty muchk, sir, was what was going on as far

as the znfeormation flow, what was coming in, the number of detainees
beinc brought into the prison Is there anyway that we could .
expedite getting some detainees out because there seemed to be an
extended period cof time that we had a number of detainees that either
had nc additional interrogation value or had no security status to be
there and i1t was taking an ungodly amount of time to get these folks
out The procedure initially for a release panel was chaired by
General Karpinski, General Fast, and Colonel Warren And I believe
it was on Saturdays, I‘m guessing on day-- but I believe 1t was
Saturdays in the afternoon for about two hours And, sir, I was told

that average-- average maybe 15, 20 file they’d get through. 8ir,
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there were probably two, three thousand folks there that probably
didn’'t need to be there, and we were very adamant at trying to
getting another expedited type release process in place and we did do
that But that’s why the screening folks would come to say “Hey
we've got some folks that came in that we need to catch now to get

released so they don't get caught into this three month, four month--

Q Was Colcnel Pappas there after-- even before since he had
command of the elements that were at Abu Ghraib, not necessarily

control of the facility.

A No, six I----

Q After he arrived on the 19" of November, was he there?
A No, sir

C He didn't attend any of that Who was the senior man?

A I was the senior

Q You were the senior man

4 Yes, sir  And of course we’d back brief him on anythang

that was going on, but normally at eight o'clock he was otherwise
engaged with other brigade activities or whatever he was doing.

Q What reports were you gaiving CJTF-C-2 1n your capacity as
the liaison officer®

i Just occasionally-- normally 1 would mention to Colonel

-r Colonel -tatus on, “Hey we got a lot more
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detainees coming in.* One of the things I had done for Colonel
Pappas based on the screening issues. The number of detainees coming
in was “How many detainess have we recently got from a certain
operation from a certain division that we feel had no reason to even
be sent up to Abu Ghraib and these kind of things.” And those were
kinda things I highlaghted into the C-2 Like I said, that special
committee came up by Retired Colonel —that highlighted
those as well And he did a very in-depth study and went and talked
with everybody and provided that back, I never got a copy of his
final report back, but I dicd get a letter of thanks for him on some
of the other things that we were doing that he thought were in the
right direction. So, after that meeting, then there was the normally

nine o'clock base update Originally that was chaired by the 320" MP

Battalion ----
Q This 15 before® Please couch before and after
A Yes, sir, okay, sir Before 17 November, if that’s the

correct date that the FOB stood up under Colconel Pappas, chaired by
the 320" MP Battalion Commander, m He had all the
units that were available there attend Initially the 519*" had a
representative who was the interrogation control cfficer, their
Captaln- Eventually she asked me, “Sir, do you mind attending
these, because there’'s other stuff involved as far as engineering

support, life sustainment issues, all 1 really provide is a headcount
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of MI soldiers here so they know how many MKT meals tc get those

kinda things. So, basically provided the headcount----

Q You were doing that?----
A Yes, gir
Q. So, again, you had liaison duties, but since you're the

senior man on the spot, you're also doing admin/logistical duties®

A. Yes, sir

C So, with that couched, would 1t be fair to day that the word
Deputy would have fitted the description of some of the things that
you’'re mentioning today”

A Sir, my whole thing on that, and I talked to Colonel Pappas
at great length because 1nitialily he called me the JIDIC Commander
I said, “"Sir, I can‘'t be a commander, I'm not even in your Braigade *
He saic, “QOkay, we'll change 1t tc chief of the JIDIC * So, sir, the
first time I ever heard the term deputy is when you used it
yesterday Sc, I never ever heard that term before, but again, it
was providing information that we knew to the base ops I'd take
back any tasking aissues that the MPs would have for like base support
or what have you, to Colonel Pappas. Eventually I wanna say late
October to maybe the first part of November, he interjected the 323
MI Battalion there at BIAP tc kind of be the bridge between the
brigade and the JIDIC staff that was out there However, I only saw

the battalion commander or sergeant major out there probably two
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times. And I had the feeling that before that when the 519 was
there that the ALPHA Company element plus was providing all that kind
of support that Colonel Pappas had removed. The 519" element--
command and control element, the first sergeant, company commander,
sergeant major, battalion commander, out of that area. So, there was
just a void at that time for somebody to make sure that troops were
taken care of

G All right. What else were on the schedule?

A Then we had a 1600 afternoon would be a base force pro
meeting for QRF missions or the 82™ Airborne Company that was there
1f they were going to be going out Kinda the areas that they were

going tc be logking at----

o] Based on base fcrce plan, was there a QRF, an IRF, or both?
A Yes, sir There was a QRF involved, there was----

C Who was the QRF*>

A It was an MP element under the 320™ that they had pulled

together There was a Lieutenant Colonel -, was an MP----

¢ He was the major ----
A Say again sir”®
C He was used as a major He came down----

Sir, I was told he came down to be the force protection

X

officer----

Q Before?----
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A, Before 17 November, yes, sir.

Q. Right, okay.----

A There was a RAYCO person there, an engineer, a lieutenant
colonel----

Q. Rear area guy?----

A Yes, sir Who was supposedly doing force pro in concert
with Lieutenant Colonel -.nd these kind of things, and
somewhere 1n there QRF either responded to him or battalion commander
or the battalion three for the 320, I'm not really sure.

9 Okay, all right

.y Afrer 17 November, they still had a QRF capability. They
st1l. had-- and I believe that RAYCC was Lieutenant Colonel -
or something like that, responded to them, but normally at these
meetings, a* this point, Lieutenant Ceolcnel m the 165%™
Battalion Commander kind of chaired him on behalf of Colonel Pappas
So same kind of format, they didn’'t even ever really change the
format of what was reported, or how 1t was report The medical staff
would report issues 1f there 15 anything that came up for the good of
the order, engineer where we stood on force pro barriers, were we
getting trailer showers, air conditioning, heating issues, all those
kind of things earlier in the day But the force pro thing would

kind of tie some of that thing together Part of that force pro
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igsue was a badging systems and how are we gonna do this, and things-

0. Ckay. That's fine

A All right, sir. Then that would probably end about 1700
Normally would meet if the colonel happened to be out there before 17
November, and he‘d average maybe three nights a week out in Abu
Ghraib around 1730 i1f it was any night other than Tuesday, Thursday
or Sunday because he did his Brigade update during that timeframe.
Sc then, normally after that he would meet with his ops guy, either
Major Thompson or later on Major -, sometimes Chief - And
then we would get together after that if there was any outstanding
issues that I felt he needed to be aware of, or that he was gaing to
give me guidance on “Hey, I want trailers or whatever " And that
maght erc at 2000, 2030, 210{ what have you Then I'd normally wind
up the evering by going through reviewing reports for the day for the
analytical content, make any notes, give it back to the ops, say “Hey
you may wanna go back try to get more information on this
organization, this person, here are some key thaings you want to take
a look at May want to do some link analysis,” things like that.
And normally call 1t a naight, midnight, 01, whatever the case may be.

G In your role as an LNG, because you have multiple roles
then LNQO, you were a deputy or whatever you want to call it, you

were coordinating for base ops support, that sort of thing. Looking
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over reports in the JIDIC, interacting with interrogators, been given
all these additional duties as required type thing What were the
reasons why you would want to go into the hard site?

A Glad you asked gir, I made some notes. In some of those
cases, on the hard site, I was directed to go in there specifically

by Colonel Pappas to work issues of----

Q Was that directly to you or part of your additional
dutieg?----
A At taimes there was additicnal duties and there are other

times specifically Colonel Pappas would ask me, direct me to go do
something with a specific detainee

Q sSuchL as”-

A Such as we had a detainee named — I may
mispronounce 1t She was a MP hold charged of capital crime, she was
pregnant at the time I guess when she was brought in, long before I
ever arrived there sir, and gave birth inside prison. She had very
great concerrn over her two older children safety being cared for by
paternal grandparents, the Ministry of Justice and Colonel .and
his legal team worked on getting the childrer removed from her
husband‘s side of the family tc her parents side as well as getting
the young child out of that detention camp facility to have
grandmother take care of. I felt confident, I believe the legal

folks at the Magistrate Cell felt confident, Colonel - that she

155



10

11

12

13

14

15

1€

17

18

19

20

21

22

23

had not committed the crime and we were trying to hope to get her

released. She later approached Major——-

Q

A

Q.

She was a detainee----
Yes, 51r ----

~---by U § military forces, not a criminal held by the

Iragi police?

A

Q.

A

Q

No, she was a craiminal held by the Iragi police.
But, she was already----

She was awalting prosecution, sir

Awaiting prosecution

Yes, sir. And what happened wag----

But for some reason, U § Military Intelligence folks were

interested on this particular prisoner, she was a prisoner

A

Yes, sir After she had gone to Colonel 'and the

Ministry of Justice folks to say she was----

Q

A

Q

Was she already a convicted craminal®
No, sir She was awalting prosecution

Okay But she 1s not part of the detainee-- she 18 not a

person holding an ISN number®

A

Q

No, sir Not-- not to my recollectaon

How did this informatior. come about?

She approached Colonel - -

Who's Colonel - -
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A. He was the folks from the Ministry of Justice who handled
issues for juvenile and females for incarceration.

0. Okay .

A Colonel -1ad approached initially Major — and
just said, “Hey----

o) Please be brief on this----

A Okay, sir Anyways, long story short sir, she came up with
information that her family had some‘sort of ties, connection
knowledge of Black List One and where he was, and again sir, I don’'t
got the right dates on this, but I wanna say it was late September,
early October, she told Major —a.nd one of the interrogators
through transliator some things, went back, had him ask some
additional questions on this, she came up with it He had a big
white beard that he was basically livaing in a hole that he was
draving a tax: and kind of gave a general location And, sir, when
Saddam was taken down, he had a big white beard, he was living in a
hole, and he had a taxl about a hundred meters from where he was at
And I understand that he would drive that tax: solo, which she told
me, told us, and quite frankly sir, I thought that was the most
lunatac thing I ever heard of in my life, but sir, we reported it,
put 1t 1n the system and you know what, there were some other
ticklers that came in from somewhere else, they consolidated that and

that's what they used to do that So, based on that belief that she
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was trying to be truthful and stuff and that she hadn’t committed the
murder and these kind of things, we worked hard with the Magistrate
Cell and the Ministry of Justice of getting her a pardon or parole as
the case could be And, sir, I got to know her family because they
would come visit Sir, I got kids, she’s got young kids, we would
make sure that she was taken from the facility in a separate area to
meet with her parents and to see her children so they would not see
her in a praison environment, these kind of things. 8So just-- none of
my real duties sir, they asked me, "“Hey could you help us out with
getting some jobs or something " I got one of the brothers a job as
a welder there at Abu Ghraib once he was vetted and he could work on
the faciliity So, sir, I'm just saving-- and it really doesn't go to
these kind of things, bur I just want to tell you that I thought we
tried to dc the right thing when we had the information flow
available and ready on us, sir Back teo these morning meetings, I
want to highlight again, talked about doc -on the medical
staff and he and I both, anc I mentioned that I'd seen naked
prisoners there in the-- in the MF wing and there were twoc in
particular Both had some scrt of mental issues, both would tear off
clothing, one in particular would throw feces or blood at folks.----

0 We already know those ----

A All right sar ----One refused to eat and would have to be

taken to-- I guess given intravenous I saw him a couple times in
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there with the medical folks were doing that. He was-- he had a
blanket, he was covered, but coming in and out of the cell he
wouldn’t keep his clothes on, whatever the case may be ----

o All raght ----

A. ----But, again 1 racked my brain sir, I never ever remember
seeing any naked female detainees on any given time. And those two

that I saw was always in the presence of medical folks or other----

Q Or male detainees----

A Say again, sir” . _

Q Or male detainees

A They were male detainees, those two, sir And, I believe

both of the were on an MF hold and they were trying-- I know we
mentioned, doc Anderson anc myself in particular to Colonel
Philiabzum, "Sir you gotta dc something to get these folks outta
there because they’'re mentally unstable ” So----

Q We’ll get tc that because there were gtatements made that
some of the interrogators were complicit to some of that treatment.

A To those two people?

Q Not to those twc peoplie, but to cother detainees who were
stripped of their clothing And you had firsthand knowledge about
Luciana Spencer doing that sort of thing

A Sir, I had knowledge after the fact that she did that.
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Q. Well, at lease knowledge that the interrogators were doing

that sort of thing.

A, Sir, that was, again the only time I had heard that
clothing had been----

Q Well, it’s not how you had heard, it was actual fact. On
which you said you took action, or recommended to take action

A Yes, sair

o] That was 1indeed happening, not just with the MPs but with

the interrogators as well

A In that one instance that I was aware of? Yes, sir

Q Did you report that as part of your report to CJTF-7 C-2°

A Sir, I wmay have menticned that teo Colonel Tarrington, ves,
six

Q What cbout to General Fast® That there were things unusual

that were occurring between interrogators and MPs And 1f you think
that that was unusual, Colonel - then in your capacaity, because
you're telling me that you'’ve been going to the Magistrate to what is
the left and right limits with regards to treatment of detainees,
then it would have been your moral responsibility as an officer in
the United States Army But your telling me that your right and
wrong that you should have reported that?

A Sir, I did take 1t to the brigade commander immediately

when I was made aware of it, so, I did mention i1t to Colocnel
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‘somewhere along the lines, again I didn’'t see Colonel

S - - day face to face unless I made a trip into----

Q Well I’'ve got statements here, sir, that indicates that
there were some folks that were just doing the wrong thing, which
kind of leads me to believe that even though there were constant
reminders and notification, the brigade commander interrogators were
on their own, especially the ones who were either contractors or
whatever have you That would lead me to believe that between MPs
and MI, folks were deoing their own thing And leaders were either
present when the suspicion was golng on Or €Ven rumors were going on.

A Well, sir, I never had any rumors, I never had any
suspicions of any civilian contract employees doing anything wrong

G Now, do you know one of your contractor linguist, anybody
check orn their security, their buackground checks®?

A Yes, sir, the CAT2 linguists are screened for security

reasons and given a Secret clearance access

Q Are you absolutely sure®

A Sir, I'm told that every----

c Are you 100% sure?----

A That every linguist has gone through the INSCOM screening
and been----

Q Yes.

A Sir, since I don’t do that, sir I couldn’t tell you.
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e But they're dealing with interrogators with sensitive
information whether they're translating or not, I mean, these are

intelligent people.

A Oh, yes, sir

0 Yeah.

A But we have verifiable that they do have Secret security
clearanceg----

Q I will tell you that you have at least one there today that

do not have a security clearance

A A CAT2 linguist?

0 I don‘t care what CAT he is, he‘s in there.
A Okay, sir
Q And he's doing interrogation of Tier 1 and Tier B, 1B

detalinees

A Okay, sir

Q And doing & special mission that you are probably involved
in I have not notified anybody yet, but I will certainly do. Aand
some of these contractors, to include the ones with military
experience, sir, don't even know the friggin’ Geneva Convention and
now would 1t affects them as a status should they be captured by
antil-coalition forces All raight So you have some shortcomings in

evern your system.
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A. Okay, s1r. All I‘'m going to tell you sir, as far as CATZ
linguists, I know that CAT2 linguists require a secret security
clearance to come in and that the----

Q Well I would think that just about every linguist that as
working with the JIDIC since they are working in the JIDIC.

A Sir, as far as I'm aware of, there has never been a non-
cleared linguist working.

Q There 1s one

y:y Okay, sir. 1I'm-- I'm not aware of that, eir, this is the
first news I've heard that we have a non-cleared linguist,.
Q That's what I‘m saying, it's the first time you've heard.

Somebody should be checking on these people

A Yes, sir
Q Okay
y: And, sir, I agree with that Andé again, sir, I'm not an

interrogator I don’'t do ainterrogations I was never authorized to
de i1nterrogations

o But you’'re involved with interrogation operations, sir

B Sir, I'm involved wath taking the informaticon from
interrogation operations and answering----

Q Colonel - you are involved, you don't specifically

interrogate, but you are involved with interrogation operations.
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A No, sir, I'm not. I am specifically taking the information
that comes in frowm the interrogation operations as we would from
gignals intelligence, imagery intelligence, putting it together and
making it actionable intelligence to support the coalition forces,
JSOTIF what have you

G All raight.

A Okay., sir.

Q. Anything else you want to add before we proceed?

A Just sir, like I said-- talked about what my initial focus
was there And eventually that focus expanded based on Colonel
Pappas from just reporting, proper formatting, developing ad hoc
report connections, link analysis, those kind of things. Creating
target folders, worked with Colonel Pappas and his team to set up the
interrojation plans, those ten scripted issues of all those kind of
things that would go on And I'li gc on record to say, sir, that I
alsc did observe screening processes and things coming in I
observed the MPs on how they did their in processing and things like
that But I never did screenings, I never did MP processing, but I
was aware where they were deing that aor what their mission was. 5And
one of the things I‘d like to add or that screening MP processing,
sir, day two, day three, when I was getting a tour of the layout of
the facilwty, I walked in and passed where the MP elements at, they

had these sandbags up that looked like they were being used for
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hooded security on detainees and there were signs on them that said
things like, ‘kick me’, 'I'm stupid’, 'I don‘t play well with
others.’ And gir, I took offense at that and went and mentioned it

to the Battalion three and the next----

0 It appears that you're all over the place, Colonel -
except the Battalion Commander, the Brigade Commander, the $-3, who
seems to be seeing the same thing, or at least 1f were seeing the
same thing, were not taking corrective action But you’'re all aware
of all this stuff

A Sir, what I'm saying i1s I mentioned it to them to have them

taker down and the next day----

C What would you have done, I mean, you knew it was wrong.---

—

A Sir, I don‘t kude 2f 1t was wrong, it just didn‘t look

right ----

G Okay, well 1f 1t didn‘t lock right, i1f it didn‘t look

right, Colonel - then i1t ain‘t raght I mean, you're an

educated person ----

A Yes, sar.----

Q ----You know about the Army values.----

A Sir, I know about the Army values ----

¢ ----You know about the Geneva Convention.----
A I know about the Geneva Convention ----
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Q. If 1t didn't look right, then it ain‘t right.

A Sir, I'm just telling you, I saw something when I came in
the first couple of days I was there, mentioned i1t, the next day I
went by, or next two days, they were down, sir. So, again, I didn't
think it was a on-the-spot correction Colonel {® had to make and

maybe 1n retrospect I should have, sir

Q Weli, you've been a company commander.
A Roger that, sir, four times, yes sir.
o) Four times, well daggonit, well, you know if 1t ain't

right, you correct it on the spot, sir.

A All raght, sir

G Couple of statements

A Yes, sir

C Lo you know a —

2t Can you give me a unit sir, and that might--
C Contractor

A Doesn’t ring a bell, sir

A I know Sergeant First Class -who‘s the ICE ops NCOIC

during the day shift

Q Okay. Do you know cf an incident where both or either one

of them were involved with a detainee named— who was

supposedly thrown out of a vehicle while he was handcuffed?
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A. No, sir

Q So you have no knowledge of that?

A. Sir, no sir, I do not.

o) All right Do vou know an -

A Translator?

C. I would i1magine 50, Yes.

A. Yes, s1r

Q Okay Do you know that he was involved in some of the
aliegations®

y:A Sir, I've been told that, yes, sir.

¢ You've been told® Given that he was inveolved, do you know

that there were any corrective actions done by the brigade to train,
retrain all these translators that their responsibility limits them
tc Lransliating and not beiag involved with handling or treatment or
even showing up at the access, or not have access-- limited access to
Tier i-- 1B unless they are specifically directed to?

A Sir, yes sir And I specifically, specifacally, with CW2
Rummager and with Major Mike —, took all, all the translators
from TITAN and numerous occasions when I first came on becard said,
“You're not authorized to be down in that facility--7 where they were
getting very chummy, let‘s call 1t, with the correcticons personnel
Smoking, joking, whatever, understand a few of them initially before

I even got there had spent the night. I said, “You’'re not authorized
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to do that.” And my concern was not only OPSEC but later on the FBI
came and said that one of the TITAN CAT2 linguists, and they didn't
know where in the country, or maybe two, was possibly providing
information leading to possible anti-coalition force type attacks.
So we kept a very taght hold, matter of fact Major Thompson, I
believe, briefed them one point that if they were seen in that area
unauthorized, that he would contact TITAN and have them removed if
not possibly fired  Additionally, there were female soldiers that’'d
come up to say, "Hey I feel uncomfortable around this one or two
individuals They're very friendly, hasn't gotten to sexual
harassment, but 1t’s gotten to a point of I don’t feel comfortable.”
Again, I called them all in, I said, “Let me look you in the eye and
tell you, that 1f you want tc touch somebody or 1f you want to say
something to somebody, pretend you're sayinc it or touching me and
how I would react, or more so how you would want somebody to touch or
say something to a female relataive * And I also expanded that to
say, sS1r, on alcohcl I understand that CAT1 linguists over in the
MF site possibly were supplying the alcohol tc the MPs

g So there were linguists from the MPs and linguists with the
MI®

A Oh, yes, sir

L] How many linguists were, that you know of since you're--

seem to know or have familiarity, more than a familiarity up there?
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A Sir, TITAN at one point when I was there I think the max we

had were 21 linguists that were CATZ----

Q. For?----

A ----for MI I believe the MPs had four or five  But the
MP ones, with the exception of one or twe were all CATls, i.e., they
don’t have the Secret security clearance, they’re not quite screened
and what have you So you always had to be careful of what kind of
information was shared In fact, I had asked the TITAKR
representatives specifically what the rules were because the
linguists were always asking Chlef—, coming to me, going to
other folks, saying, “Hey we'd like to go visit our relataves in
Baghdad We'c like to go here, we’'d like to go there.” They brought
& statement tc work and saic they were not authorized any
unautiiorized trips out, these kind of things Matter of facr, we
were advised one day that there were four linguists that had gone
outside the wire Colonel Pappas directed myself and Lieutenant
Cclonel -tc wait for them because supposedly they had gone out
the north area My concern, sir, was not so much they’d gone out,
but 1f they’'d gone out and got back in and were unseen getting back
in, that meant that we were vulnerable to enemy penetration. Turns
out that they’'d rode out, I gquess, with a contractor through the MP
gate, flashed their white DOD ID cards and came back 1in and nobody

thought to ask what they were doing.
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0 So, again, in that particular instance was Battalaon
Commander-- MP Battalion Commander notified about that particular
incident®

A 0f the linguists going out the gate?

Q Right

A Oh, yes, sir And matter of fact, Colonel b directed
that we contact TITAN, we contacted the CJTF-7 linguist manager,

Major - They pulled them back in, mentioned it into General
Fast, she called them in and there was a concern that we ware 8o
short CAT2 linguists cleared that they would give them letters of
reprimand instead of removing them, sending them back home and
sending them out tc other areas, such a Fallujah and Ramadi or give

them the opportunity to gc home

Q Okay Do you know a detainee by the name of m

A Sir, I believe —the individual who tried to shoot

me on the night of 24----

Q Tried tc shoot you or shot you®

A Traed toc shoot me, sir He didn‘'t shoot me, knock on wood,
s1r, cause 1 didn't have plates on I'm very glad he didn't shoot
me, S1r

C Okay Whe 1s an interrogator by the name of _
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A Sir, I would need to know more last names because I believe

there were two -—- civilians, 2f you're saying civilians not
military, that were there

Q Which-- describe those two individuals please.

Q Who would have responsibility for this guy named -

-? Since you know of him

A Well, sir, I believe he was obviocusly an MI hold because he

1

was part of that Syrian team that came in----

0 Which one of those -vas involved with hais
interrogation-®

A 8'r, I-- I don’t know because I didn’'t direct the
interrogations, I1'd have tc ask Cap'.:aln- Chief -or one of
the team leaders----

C Do you have any knowledge of -or his partner taking
him near the prison complex and putting a pistol tnhead
and threatening te kill him®

A Nc, sir, not at all S1ir, the other question I would like
asked 1s how did a civilian interrogator get a weapon®

Q I'm just asking”®
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A. Sir, I'm-- I'm telling you, those guys repeatedly were
geeking weapons. They actually had a meeting one day where they felt
that they were going to have to quit and they were kind of hold up--
I called 1t extortion to Colonel Pappas-- trying to hold him up to
say, "We fear for our lives here, we need éo be armed, and--* they
had a couple people quat.

Q Why would they fear for their lives when they are
surrounded by security people®

A Sir, I asked them that They just felt that they needed to
be armed within the compound----

Q Were they armed®

A No, sir, not at ail And, sir, I'll tell you this, 1f I
saw them with weapons or anything like that, I’'d have confiscated the
weapon and would have reporitead it Now Colonel Pappas says put in a
request, I believe through General Sanchez tc General Abazaid for
side arms for them to be authorized through their contract or what
have you, I don't know what the status of that memo is, but I do know
that he was golng tc submit that memc to see 1f that could be
supported

Q How many weapons did you have on you the night of the 24
of November?

y: Sir, I had two an M-16 and my Smm

0 Were you authorized two or did you just like to carry two?
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A Sir, I normally carried-- I signed for a 9mm when I came
over, sir, and when we had excess weapons available and I had an
opportunity to carry an M-16, I always carried an M-16, yes, B1r.

0 So, when you entered after Sergeant — asked for
your assistance or your help to go search a cell that was suspected

to have weapons in there, you had those two with you at the outer

entrance, ----

A Yes, sir ----

0 ~---not the inner entrance and you carried those two with
you?

A Yes, sir, I asked permission to enter with my weapons, yes,
sir

C What was the SOP upon, not during that time, not during the

snooting, what 1s typically the SOP when you did access the Tier 1,
Tier 1B complex”

A At the time, 1f you had weapons, you checked your weapons,
there was a weapons holdinc area, the MPs would take your weapon and
secure it in there After 24 September, what have you, they started
even sandbagging 1nside the Sally Port, everybody going in had to
have plates, Kevlars, things of that nature Before that timeframe,
wher. you entered, there was no requirement for vests and if you had
plates, plates and/or Kevlar And the unique thing about this Mr

- was that he was scheduled to have an interrogation that
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evening at 2300 hours and T believe-- I believe -as one of the
MI folks that would have been scheduled to do that interrogation, I
believe, sir, I don’'t know-- I don’t remember.

o} Which -would that have been, the short guy or the tall
gquy”

A, The tall gquy.

Q Okay

A And I'1ll tell you, sir, I think had- incident not
happened, he‘'d have pulled that Chinese 9mm and killed the MP and the
twe or three MI folks that were on the deck, had the keys, and would
have released everybody else that he had access te on the cell block,
and, sir, 1 den't know what the cutcome would have been-- it wouldn't
have beenr nice But--

C You menticned that you and Colonel Pappas did not always
see eye-to-eye When did you depart your duty at Abu Ghraib?

A 21, 22 December

Q 2., 22 December, let’'s just say 22 December

A Okay, s:ir

Q Then you got there the 17" of September, thereabouts
A Roger that, sir Afternoon of the 17%
Q Okay What was the reason why you were reassigned®

A Got a note from Lieutenant Colonel - who had said----
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A -as a C-2 personnel guy for General Fast. ----Said
General Fast wants you to come 1in handle party of five issues. If
you'd like to stay at -she understands, please respond, let me
know what you’'d like to do Sir, as I said before, probably two,
three weeks before that I had gone to General Fast and say, “Ma’am,
Lieutenant Colonel -and the 165" is coming in. I see no need
for me to assist the brigade with force pro issues, engineering,
they've got a whole battalion of bodies here that they didn’'t have
before Again Ma‘am, I'm not in the brigade, I'm on the outside
looking out 7 don‘t get the same connectivity, I don‘t get the same
ema>l, I-- you know everything-- a lot of times I have tc find out
seconc hand I have to be more reactive than proactive and it's hard
tc support the brigade commander at tames.” And I said, “Ma’'am, I

understand OGA lLas come tc you and asked for me to be vossibly thear

military liaison officer pending my extension in Irag.” And she
said, “Well, 1t's not gquite true " She said, “I told them I'd
consider 1t based on your extension think I have a couple of

other things for you to do © A few days after that, Colonel -
hac called me and said, "“Hey, just give you heads up, we‘re looking
to set up this Iraqgi Military Intelligence battalion and we may be
looking at having you come 1n and make that happen ” Turns out that
that party of five 1s a baseline or template to get that going sir

and that’s what that's related to
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Q Okay. Who did you-- who was your-- who is now your

supervisor at CPA?

A. Colonel— British colonel just came on

board

Q. Do you work directly for him?

A I work directly, sir, I'm gonna tell you, on paper 1 work
directly for him. But between you, me and the fencepost I work
directly for General Fast and keep Colonel - informed because
British versus American petking ordex, LNO, whatever

Q I got 1t I understand Would you-- how would you
characterize your relationship with Colonel Pappas, notwithstanding
that there were some disagreements between you and he on occasion?

A Sir, sir, I'm-- our relationship, sir, he‘s my senior I'm
subordinate He wears an eagle 1 don't. 1 call him siar, even when I
disagree, "Sir I disagree with you and here‘s the reasons why.” Lay
out courses of action Certain things that we disagreed about, sir,
would be admin kinda, law kinda things, or awards or things of this
natures But, sir, I dor't think he’'s a individual who would cover
up anything I don't think he'e an individual that would authorize
1llegal actaivities I know that he's very, very career driven He'’'s
a below-the-zone selectee, I believe, for both 0~-4 and 0-5 I know,
s.r that he and his staff have talked very much that he’s looking

forward to possibly getting his star One of the biggest things he
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talked about was commanding the largest MI brigade ever assembled in
a combat zone, these kind of things. I do know, sir that he tried to
buffer anything of any embarrassment, to include the incident of the
fake shake at Abu G, which I'm sure, is not full knowledge yet to
evervbody A few other things, but criminally wrong, morally wrong,
I don‘t think he would support anything sir I don’t dislike Colonel
Pappas, 1 just don’t think we ever hit our stride sir, but
professionally, sir, I think he's a good officer. And actually
called me and gave me a brigade coin so I thought that was nice of
him And again, sir, when you told me yesterday that he called me
his deputy, sir, I never thought I had that much trust, confidence
from him or even suppor: I just-- you know, he never been in there.
But I-- he has a fairly good sense of humor, he's not troop oriented
You know he doesn’'t focus on troop i1ssues, just make sure trbops are
taken care of and those kind of things I thank he took it very
hard, sir, when Specialist -.aas kililed Specialist -was
his driver and I believe you know a driver and commander get very
close and I know he took 1t hard So, I guess that's my relationship
with him s:ir

C Did you ever see or attend any meetings between he and
General Karpinsk: relative tc detainee operations or conditions of

the Abu Ghraib complex”®
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A No, sir, but he told me what he had discussed with General
Karpinski, but basically that’s hearsay, I never heard him tell her
directly

Q Did he ever discuss with you that he had specifically
requested to General Karpinski, not to anybody else, that he should
have control of Tier 1A and 1B, notwithstanding the fact that based
on your explanation that that was already covered on his

responsibility as the FOB commander?

- Sir, I know he had asked for that. I know he had asked for
additional MPs and other things from General Karpinski based on his
assessment, sir, and don't take thais flippant, but Ray Charles, being
blind, could see there were not enough MPs out there around Ganca or
Vigilant :1f everybody decidec tc come out at the wire all at one time
and do something. It was Joing to be a majos, major problem And,
sir, I know that Colonel Pappas through me to Colonel -
addressed 1ssues like cold weather clothing for the detainees, you
know, figuring out some way to sandbag up part of the tents and still
provide heating and 1f it was an OPSEC things with the flaps down to
make sure that they could see that there were like, not sexual rapes
going on between detainees on detainees or any of this kind of thing.

I know that he was in Colonel — knickers about the food

contract for the detainees and things of this nature.
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Q.

Who's responsible for the mess hall out there after the 19%

of November?

A

Well, sir, I'm going to tell you we didn‘t even have a mess

hall “a DFAC* until the very last day or two in November. We

basically, we the MI contingency ate off an MKT that the 72°¢ MP

Company did and when they left, the joint LSA with the 680%™ MPs and

us, we had cooks assigned and we did MKT. When the DFAC came in,

that was under the FOB commander, obviously Colonel Pappas, but it

was ran by Major _, the 320" MP Battalion S-4

Q

Okay. You had mentioned that you know of -,

- -based on your visits there at the hard site, Tier

1la anc 1E

3

showed me

but I can’

1%

A

Do you know a Corporai _

Sir, I'm sure I've heard the name and I'm sure if you
a pacture, I‘d provably say yes I‘ve seen that indiv:idual,

tem=-

Dc you know a Specialist -
I know Spec:n_allst_ yes, sir
Okay Do you know a Specialist -

Can't say I do, sir, I'm sure 1f you showed me a picture---

Dc you know a Private -

No, sair

Do you know a Staff Sergeant -
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A. No, sir

Q. Do you know a Staff Sergeant- or Sergeant -
A I know Sergeant - ves, sir.
Q Do you know a Sergeant First Class_

A I know a Sergeant First Class- yes, S1r.

0 Okay Obviously you know Captain -
A - yes, s1ir.
o W > vou xnow Caprain Uyl

A Yes, sir I also know the First Sergeant there

o] All right. Now based on your freguent visit to the hard
site, whether you’'re observing or conducting a special mission for
Colonel Pappas and those are numerous times between the 17" of
September tc the 22™ of December----

A Yes, s1r ----

o] ----Has any of those NCOs —,
Davis, or whoever else that you had a conversation with, ever
confided ir. you on whether they were decing the right things or not or
whether they were following the instructicns of MI interrogators with
respect to setting up the conditions for their interrogation either

that day or the following day”

A No, sar
Q Not at all® .
A No, sair
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0 Did they ever confide in your that perhaps there were some

questionable things that a _

anything of-- any interrogators, whether they were questioning or

not?

-

A No, sair 3 ¥
Q Had they ever asked you whether they should be receiving
any training of sorts that could be additional or additive to their
duties as guard or even assisting the interrogators?

A Nc, sir

Q Have you provided any comments to them, or any corrective
action that you saw, that you thought were guesticnable or not right?

A Mo, sir. And had I had corrective action, advised whoever
they belonged to chain cf command-wise to do that

¢ - D¢ you see anything wrong with reggfd to the way detainees
were being detained in their cel. or any SOPs that might have been
absent in their little guard shack there in the second floor or
third, or anything of that nature that could have been cleaned up
because 1t didn‘'t look raight, given the fact that you understood that
that was already under MI control”

A 51r, there were issues with the specifically two mentally-
111 individuals were-- they would throw feces and things like that

out---- R

Q. The one that----
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A. ----and, sir, the place stank. Sergeant-sald, “Hey
sir, can you do me a favor? You got access to supply stuff, can you
get us some disinfectant, can you get us sgome Lysol spray, these kind
of things?” I said, “Well CPA is supposed to be providing that, I
thought through Ministry of Justice.” I said, "Let me see what 1 can
do * And, sir, I went out on my own pocket cause I make a little
more money than an E-5 does and I bought things at the exchange or
had somebody pick them up bring them out and provided them in to the
folks i there to do that But, sir, I'm telling you, had I known,
and here you give me names and questions I'm assuming those are folks
that are probably under accusation for doing negative actions. I do
know that Colonel Pappas hac even mentioned to me, due to the night
cf the 24%F, based on Genera. Karpinski coming in and saying, “Hey
thanke very much for being there for the soldiers, whatever happened,
glad nobody was killed,” things of that nature Colonel Pappas saig,
"You know Steve, I can approve ARCOMs with V devices ” 1 said,

"Well, sir you asking me to submit these soldiers for ARCOMs with--*

Q This 1s Pappas®----
A Yes, sir ----and I said, "Well, okay sir, let me think
about 1t " I did go talk to the Battalion Commander, Colonel

—and said, “Sir, you know the majority of the people that

were there obviously were MPs, I don‘t know what the procedures are,

I'm not one to give awards easily,” and these kind of things, and
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Colonel_said, "It's your call if you want to write it up,

gubmit 1t, or give it to me to give to General Karpinski.” And, sir,
I just kinda felt like we were doing our duty, nothing special above,
beyond, you know we didn’‘t pull anybody out of a burning tank or, you
know, give somebody mouth-to-mouth, or nobody lost a life or
something like that And, sir, I never submitted anybody for those
awards

Q Okay The reason why I ask those questions, Colonel
- was on the statements that I‘ve read so far, is that they--
because of your presence they didn't see - in there, commander
of 165", they hardly saw Colonel —111 there. Seldom saw
Colone. Pappas, but because your presence there, they regarded you as
& battalion commander They regarded you as a commander, sc 1f you
did not explain to them your role, they were loocking at you as the
senior officer present predominantly most of the time, asking were
these beinc present there that they looked upon you as the commander
of sorts, battalion commander or whatever, and that the absence of
their own chain of command would have lead them to that conclusion.
And I'm not sure you explained yourself to them in terms of what your
role was as a llaison officer, as whatever, to those MPs that you
always seem tc see there alil the time. Thereby, 1f your presence was
there and by all means things that they may do or may not do were

then either approved by you or you had knowledge of that I mention
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that to you based on the interviews and the statements that we have
received to date.

A. Sir, I'm gonna tell you. I have no knowledge of any
maltreatment of anybody, whether it’s detainees or soldiers I would
never authorize that, I never----

Q. You have no firsthand knowledge, but you did have knowledge
that some of the interrogators were indeed involved because there are
three Artaicle 15's that were given by Colonel Pappas And there was
at least one reprimand that you know of. So, that’s knowledge.

Q Sir, two incidents and when the information was provided to
me by the MP chain of command-- from the 72™ MP Company, so it was
the first company there, within a few days of my arraval. S8ir, the
first person I callec on the phone was the brigade commander And
then we went to CID the whola rovte So, gir when it was mad: aware,
action was taken I thaink-- I don’'t think encugh action was taken, I
really think those folks were setting----

C Was there a 325 MI battalion assigned to that brigade>

A To the brigade, yes, sir

Q Were they there at Abu Ghraib®

y:y A slice from one company

C Okay  Would it surprise you that two members of that
battalion or a slice of that battalion are also, are suspects in

detainee abuses”
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A Yes, sir, it would

Q Okay. Well, I don’'t have any more questions to ask of you
at this time. We’'re going to do a verbatim transcription of your
statement

A All right, sir.
[Witness was duly warned, subject to recall and excused.]

[The pession ended at 1310 houras, 22 Pebruary 2004.]
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On 14 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antonto Taguba,
conducted the followmnginterview Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKiermnan, Commandmg General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look mnto allegations of maltreatment of detainees,
detainee escapes and accountability lapses, at Abu Ghanb, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also mnquired nto training, standards,
employment, command pohcies, and internal policies, concermng the detainees held at
Abu Ghanb prison Finally, the panel looked nto the command chmate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

, MP, CFLCC - PMOQO, Interviewer

705th MP Battalion, Interviewer
- SJA, Interviewer

. 800th MP Bngade, Respondent

The interview 1s summarnized as follows

1 mwutenaﬂt Colonel I'm attached to the 800th MP Bnigade,
currently assigned tn Anfjan Kuwait My social security number 1s-

I was Battalion Commander of the 724th MP Battahon from February 2003 until August
2003 We were here until March, and went forward the 2nd day afier the war started, and
bwilt the first internment facihitv at Camp Bucca We mmtialiy went just south of Talil for

one week, and then were told 1o move south to Umm Qasr, to take over Camp Freddy,
and build the intermment facility, there

Policies and procedures were flowing from Brigade down, because COL -the Camp
Commander, was there on site, and he was basically munning how things were operating,
there 1never got anything in wnting Verbally, we were told to follow the Geneva
Convention, in terms of the treatment of pnisoners  The ROE was a policy put out 1n
writing, 1n terms of what the Rules of Engagement were at Camp Bucca That was
basically 1t [ asked the Brigade for certain things in wniting, but didn’t get them [ can’t
answer why

COL-leﬂ in September ! was there until August BG Hill was in command unti]
the end of June, BG Karpinski the last 6 weeks 1 was there She came to visit with BG
Hill, before she took command The next time was when 1 had my Change of
Command 1 changed command with LTC- BG Karpinsk: asked me to change
command with im He was my board-selected replacement 1 was at the end of my 3-
year command, and thus would give mm an opportunity to have some active duty time

I think 1 did well, as a Commander 1 had no problems with detainee abuse We were the
first ones to operate a theatre internment facihity, which we built with the Engineers My

Amnex G Y



MP’s pounded all the pickets, iaid 2il the wire  We had no senous problems with
detainees We treated thém humanely, and I tned to emphasze that, as much as 1 could

1 had 2 escapes in July That wasit There was some minor misconduct m the umt |
gave one Article 15 for a neghgent discharge at Anfjan. The Brigade did a 15-6
mnvestigation on the 2 escapes

I don’t know of a 15-6 imtiated agamnst me Okay, back 1n June, some people made an
1ssue of me bemg frendly with another officer in the Bngade. That was 1t No action

was taken

My battalion has had some traiming mn their present mission 1 would rate them as a T3
Now, they’re probably a T1

1 would re-emphasize the Geneva Hague Convention 1n staff meetings, and 1 would visat
the compames on a monthly basis, to discuss those things 1 would tell them, that our
misston wasn'’t really rocket science  The way we were going to be successful was to
treat the detainees humanely, and to keep them m the wire until 1t’s time to let them go. I
would try to get those 2 points across, as much as I could

1 never used the conex for segregating detainees. It was used by the 320th, I beheve,
when they were over at Camp Freddy There weren’t a lot of choices. I don’t thunk 1t
was the best-case scenaro, to 1solate someone, but there weren’t a lot of choices 1 would
say 1t wasn’t the best-case scenano, because 1t’s a conex It’s metal, 1t doesn’t have
ventitauon, and 1t doesn’t have a bathroom [ don’t think they were usmg them late into
the year When we 1solated prisoners, we put them m a tent  Then, we built what we
called “Iraqatraz,” and put them 1nside a building, 1in their own mdividual cell

“Iragatraz™ was at Camp Bucca, 1n a building adjacent to the Bngade TOC [ was
directed by BG Hill and BG Ecke, to construct something in there, so i had my R&U
Officer build 12 different cells

The MI had a separate area 1 didn’t provide them soldiers from my battahon

I think our soldier strength was adequate It wasn’t 100 percent, but soldiers weren’t put
in jeopardy We didn’t put low-density MOS’s into Military Police roles

After my Change of Command, ] was the Rear OIC of the Brigade footprint at Anfjan
My Battalion was war-traced to the 800th The METL approval process went through the
peacettme chain  An informational copy went to Brigade

Like COL said, “A message can be changed, or misconstrued, 1f it’s too
cumbersome ” [ tned to keep my message simple, something that could be delivered
down to the lowest soldier

We had movies for them We had games for them I interviewed them through our
PSYOPS teams, to find out what their needs were 1 would talk to the compound mayors.



We made sure they were fed, had their cigarette rations, and religious support. And, of
course, kept them 1 the wire If we failed at either of those, then we failed

I knew what my priorities were | was at the end of my tenure I know what the Geneva
Convention 1s, and I know the sensitivity toward treating prisoners  All of us up the
chain would emphasize the treatment of prisoners and the Geneva Convention  We know
what guidelines we’re under, 190-8, the Geneva Convention, and the FM for /R
Operations  All of those things talk about how we treat pnsoners, and what we're
supposed to provtde for them

I was inside the compound with my solders everyday. 1 wouldn’t spend a lot of time in
there, because the detainees would get excited, knowng I was the Camp Commander,
they would come runming out That made everyone’s job harder But, I did want to show
a presence, to support the soldiers I mnstructed my company commanders to do the same

I never got any negative feedback from Red Cross, i terms of our operation, the whole
tume | was there They did want us to move the detainees tnto the warehouses at the port,
but after a risk assessment we recommended to BG Hill not to do 1t My
recommendation was to mitigate the heat, by providing 1ce, solar shades, shorts, and
thungs like that, which 1s what we ended up dong.

There were no allegations of EPW abuse by soldiers in my command I found out, by
watching the ticker on FOX, that LG Sanchez imtiated an investigation into prnisoner
abuse at a Baghdad Pnison 1 assumed 1t was Abu

You have to create an atmosphere of zero tolerance, everybody has to understand the
message, and you have to have a presence 1 live 3 miles away from where my battalion
15 in Fort Lauderdale, and I'm there a lot It makes a difference, as opposed to emailing
or calling them

Fumshed with their discussion, COL-gave LTC -questlons, to be
addressed. and brought back on a Swom Statement



SWORN STATEMENT
For use of this form, see AR 190-45, the proponent agency 1s ODCSOPS

PRIVACY ACT STATEMENT
AUTHORITY Tetie 10 USC Secnon 301, Title 5 USC Section 2951, E O 5387 dated November 22 1947 855N
PRINCIPAL PURPOSE  To provide commanders and law entorcement officials wih maans by which information may be accuraTen,
ROUTINE USES Your sacial secunty number 1s used as an addibonal/aliernate means of identthcation 10 lacimaie tling ana retrieva
DISCLOSURE Disclosure ©f your social security humber i1s voluntary
1 LOCATION 2 DATE (YYYYMMODD) 3 TIME 4 FILE NUMBER
CAMP ARIFIAN, KUWAIT 2004/02/14 . 2000

IDDLE NAME 8 SSN ; 7 GRADE/STATUS
: 0=
I

8 ORGANIZATION OR ADDRESS
800TH MILITARY POLICE BRIGADE CAMP ARIFJAN, KUWAIT 09366

1 HOW DID | COMMUNICATE MV POLICIES AS BATTALION CCMMANDER OF THE 724TH MP' BN

1 COMMUNICATED MY POLICIES IN SEVERAL WAYS [ WAS FORTUNATE THAT | MOBILIZED AND
DEPLOYED WITH MY THREE MP CO'S TOGETHER AT FT DIX, N) WE STAYED TOGETHER THROUGHOLT THE
DEPLOYMENT SO THERE WAS CONTINUITY OF LEADERSHIP 1 IMMEDIATELY ENACTED NIGHTLY STAFF
MEETINGS TO DISCUSS TRAINING AND OTHER COMMAND ISSUES THESE MEETINGS INCLUDED ALL PRIMARY
STAFF, COMMANDERS AND SENIOR NCO'S | DELIVERED THE MESSAGE FORM THE START THAT WE ARE
GOVERNED BY AR 190-8, THE GENEVA CONVENTION CONCERNING THE HUMANE TREATMENT OF PRISONERS
AND THE IR FIELD MANUAL WE HAD A CLASS AT FT DIX ON THE LAW OF WAR AND THE GENEVA
CONVENTION 1 HAD COUNSELLING SESSIONS WITH ALL MY COMMANDERS 1 GAVE THEM MY OER SUPPORT
FORM SO THEY WOULD KNOW WHAT WAS IMPORTANT TO ME AND THEY COULD ADOPT THE SAME |
EXPECTED THEM TO REITERATE THESE GOALS AND ORIECTIVES TO THEIR UNITS MY BN WAS THE FIRST IR
BN TO ENTER THEATRE WE IMMEDIATELY ASSUMED MISSIONS IN KUWAIT GUARDING THE ASP, THE SPOD
AND PROVIDING TROOP ESCORTS FROM THE THEATRE WE MOVED FORWARD TO CAMP COYOTE IN MID
MARCH TO PREPARE THE UNIT TO CROSS THE LZ AND ACCLIMATIZE TO THE ENVIRONMENT 1 STRESSED TO
THE UNIT AT EVERY CHANCE I HAD THAT OUR MISSION WAS NOT "ROCKET SCIENCE" AND THAT WE WOULD
BE SUCCESSFUL BY, ONE, KEEPING THE PRISONERS IN THE WIRE UNTIL THEY WERE RELEASED AND TWO, BY
TREATING THEM HUMANELY | DID THIS BY VISITING SOLDIERS IN THEIR WORK AREAS ON A DAILY BASIS
SO 1 WOULD BE VISIBLE TO THEM AND APPROACHABLE [ BELIEVE THE MESSAGE WAS SUCCESSFULLY
DELIVERED TO THE SOLDIERS OF THE 724TH BECAUSE WE HAD ZERO INSTANCES OF ABUSE IN OVER NINE
MONTHS OF GUARDING PRISONERS

2 WHAT WAS BG HILLS' AND BG KARPINSKI'S COMMAND PHILOSOPHY”

A WRITTEN COMMAND PHILOSOPHY WAS NOT DISTRIBUTED BY EiTHER BRiGADE COMMANDER 1 DID
HAVE AN INITIAL COUNSELLING SESSION WITH BG HILL 1 DID NOT HAVE AN INITIAL COUNSELLING SESSION
WITH BG KARPINSKI WHEN SHE TOOK COMMAND NOR WHEN | MOVED TO ARJFJAN AS THE BDE REAR OIC 1
BELIEVE IT WAS UNDERSTOOD AS A BN COMMANDER THAT WE WERE GOVERNED BY AR 190-8, THE GENEVA
CONVENTION ON THE TREATMENT OF PRISONERS CO WAS THE CAMP COMMANDER AT CAMP
BUCCA AND RAN THE BDE OPERATION FROM THERE BG 'INSK1 CAME TO BUCCA WITH BG HILL BEFORE
THE CHANGE OF COMMAND IN JUNE MY STAFF BRIEFED HER THEN SHE CAME BACK IN AUGUST FOR MY
CHANGE OF COMMAND

i{PEXPE:E:AIN YOUR TENURE AS COMMANDER OF THE 724TH AND THE TIME PERIOD ATTACKED TO THE 800TH
BD

1 TOOK COMMAND OF THE 724TH MP BN IN DEC 2000 | WAS THE EXECUTIVE OFFICER OF THE BN FOR TWO
YEARS BEFORE THAT [ EXPERIENCED AT LEAST THREE EPW EXERCISES IN MY TENURE TO INCLUDE, GOLD
SWORD, PLATINUM SWORD AND SILVER SWORD ONE YEAR THE UNIT WENT TO LEAVENWORTH FOR A
CONFINEMENT MISSION AND ANOTHER YEAR THEY PERFORMED BASE DEFENSE RIGHT AFTER 9/11 AT
OPACKA LACKA AIR FIELD IN MIAMI, FL. EVEN WITH NORMAL SOLDIER TRANSITIONS FROM THE UNIT |
BELIEVE WE WERE FAIRLY WELL TRAINED IN OUR MISSION AS AN IR BN WE WERE ALERTED 2 OCT 02,
MOBILIZED 27 DEC 02,DEPLOYED TO FT DIX ON 3 JAN03 AND CAMP ARIFJAN , KUWAIT ON 7 FEB 03 THE UNIT

16 EXHIBIT © 11 INI SON MAKING STATEMENT
“ PAGE 1 OF 3 PAGES
ADDITIONAL PAGES MUST CONTAIN THE HEADING "STATEME TAKEN AT DATED

THE BOTTOM OF EACH ADDITIONAL PAGE MUST BEAR THE INITIALS OF THE PERSON MAKING THE STATEMENT, AND PAGE NUMBER
MUST BE BE INDICATED

DA FORM 2823, DEC 1998 DA FORM 2823 Ju. 72 IS OBSOLETE USAPA V1IN0




USE THIS PAGE IF NEEDED. IF THIS PAGE IS NOT NEEDED, PLEASE PROCEED TO FINAL PAGE OF THIS FORM

STATEMEHE‘BI_—— 1axken AT CAMP ARIFJAN paTer 2004412714
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9 STATEMENT (Continued)
MOVED FORWARD TO CAMP COYOTE MID MARCH 03 WE CROSSED THE IZ BOARDER ON -3 70 QUR INITIAL

TIF SITE JUST SOUTH OF TALLIL AIRFIELD A WEEK LATER WE WERE ORDERED TO MOVE TC UMM QUASR TO
ASSIST THE BRITS AT THE CHA FREDDY AND TO BUILD THE THEATRE IF ADJACENT TO THE CHA IN JULY 93
BG KARPINSKI ASKE IF ] WOULD CONSIDER CHANGING COMMAND WITH MY BOARD SELECTED
REPLACEMENT, LTC WHO WAS IN THEATRE WORKING AS THE FORCE PROTECTION OFFICER AT
THE SPOD WITH THE 143 NSCOM | AGREED TO THIS SINCE | WAS AT THE END OF MY THREL YEAR
TENURE AND THOUGHT IT WOULD BE ADVANTAGEOUS FOR MYSELF TO ASSUME A POSITION AT THE BDE
LEVEL 1 ALSO THOUGHT IT WOULD BE FOR ONLY A 2 MONTH PERIOD SINCE THE 1 YR BOG POLICY HAD NOT
PASSED YET | WAS TOLD THAT ! WOULD BE ATTACHED ONLY TO THE BDE AND THAT | WOULD REDEPLOY
WITH MY BN 1 WAS NOT TOLD SPECIFICALLY WHAT | WOULD BE DOING IN THE BDE BUT 'HERE WERE
SEVERAL | CHANGED COMMAND ON 15 AUGUST 03 1THEN C TO KUWAIT AS THE REAR AREA
OIC LT WAS CALLED FORWARD TO BAGHDAD ONCE COL THE DEP CDR LEFT IN SEPT (3
AT THAT POINT LIZED 1 WOULD STAY IN ARIFIAN AND WORK THE UPPORT ISSUES FROM THE
REAR AS WELL AS REDEPLOYMENT PLANNING AND ASSISTANCE FOR BDE UNITS 1 WILL NOT HOLD A
POSITION WITH THE 800TH MP BDE UPON REDEPLOYMENT AS 1 LIVE IN FL AND THE BDE 1§ IN NY | AM
CURRENTLY AWAITING THE RESULTS OF THE 06 COMMAND SELECTION BOARD THAT MET THIS MONTH TO
DETERMINE MY NEXT ASSIGNMENT
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On 10 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antonio Taguba,
conducted the followmng mterview Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulatton 15-6, by Lieutenant
General David D McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look 1nto allegations of maltreatment of detamees,
detamnee escapes and accountabihity lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel aiso inquired into tramng, standards,
employment, command policies, and nternal policies, concerning the detainees held at
Abu Ghartb prison  Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The foliowing persons were present

MG Antomio M Taguba, Gl DCG-CFLCC, Interviewer

cO ackland AFB, TX, Member

CPT LCC-SJA, Member

SFC U.S Army MP School, d, MO, Member
LTC 4" Mihtary Police Company, Respondent

The mterview ts summanzed as follows

My name s LTC

q My social security number 1s _ Iam
Battalion Commander of the 744" Miltary Police Battalion

1 have been the Baralion Commander of the 744" MP Battalion for a little over 3 years
We mobilized on 20 JAN 2003 We reported to the MOB station on 24 JAN 2003 Our
MOB station was Fort Dix, New Jersey We were at Fort Dix for 6 to 7 weeks. We
conducted the regular training requirements mandated by FORSCOM The MP’s
received trasming 10 handling detainees The remainder of traimng was an MRE (mission
readiness evaluation), which consisted of n processing prisoners, setting up computers,
accountability of prisoners, and proper handling of prisoners Our unit has participated in
previous exercises to gear us up for the mission here  We also recerved cultural
awdreness trainmg at the MOB station

There were no companies assigned to us upon our mobrhization We amived here in
theater on 21 MAR 03 About 7 1o 10 days later we were assigned command and control
over 320™ MP Company upon their ammval We were soon notified that we had Trans-
shipment pownt mussion up at Talil Awr Base, Irag This mission was a non-doctninal
mission that we didn’t have any raining for We were 1n Tahl 2 10 3 weeks when we
were assigned the 79" MP Company 1 had 2 compames plus the HHC while we
performed our mission at Talil

The transient mission was a halfway point between Baghdad, Talil, and Bucca, When
pnisoners were captured 1n the Baghdad vicimty, the vnits would bnng them 1n and we
would process them, and then we would transport them down to Bucca, We had maybe
250 prisoners at one tume
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We didn’t perform any traiming 1 Kuwait 1n accordance to our musston We were 1n
Kuwait maybe 9 to 10 days before we moved forward, i Kuwait we were concerned
about accountabihty of soldiers and equipment for the move forward

Our peacetime trace 1S the 220" MP Brigade, when we ammived 1n country we were traced
to the 800" MP Brigade The commander was General Paul Hill  The 320% MP
Company 1s a Army Reserve Uit from Flonda, 1t's a combat support company The 79t
is also a combat support company We realized that the compames were not tramed for
guard company mussion, so we did a rotauion so they could go out on escort missions and
conduct external guard mussions  As I recall the 320" MP company was the first to
perform the external guard rmssion, and the 70" MP company performed the escort
mission Every three weweks they would ratate

[ never worked with General Hll or his staff before this mission [ had talked to him and
tis staff numerous times before we crossed the border As the war progressed we could
see a need for the Transition Pomt at Talit We basically operated a Field expedient

detenuon facility

We covered the Geneva Conventions with the soldiers several imes Qur phitosophy
was that every guard has the nght 1o defend themselves, but they do not have the nght to
abuse a prisoner physically and verbally and that has been stressed numerous times
There was a M1 unit with us for sometime during the war They were interrogating
prisoners for intelhgence value They would come to the NCOIC of the facility and
request a prisoner, and then the pnisoner would be pulled out by a guard and escorted to a
booth 1o be interrogated There was nothing 1in wniting; the vast majonty of 1t was done
verbally The proxmmty of the MI people to the facihity facihitated that method

We were at the facility from Apnil to November 2003 We processed close to 4000
pnsoners through the facihity At the beginming of the war we transporied the pnisoners
south to Camp Bucca The 800" provided the bus and we provided the personnel The
prisoners were never shackled or restrained to the bus

] never worked with Gen Karpinski before, the first time 1 met here was at the change of
command To my knowledge there was no change in policy after Gen Karpinski took
command

We accounted for the prisoners with capture tags We created a database 1o account for
the senal numbers off of the capture tags To my knowledge Camp Bucca was 1n charge
of the assigning the ISN numbers for the MDRS system At our factlity we accounted
everyone with Excel spreadsheet We had one escape while we were at the facithity We
calied the QRF and the canine team to conduct a search, but we didn’t find him

We ransferred accountabihity of soidiers to Camp Bucca by making a spreadsheet of
transferring detamees, putting them on bus, and moving them down to Camp Bucca A
physical headcount was done on the detamnees when they entered and exited the buses 1t



was a very simple, but effective method. We did accountability checks on the detainees
at the facility at least twace a day 1f not more The counts were venfied by out database
There was not an SOP for us to distnbute reports of the daily accountabihty checks to

hmigher

We closed the facility on 15 November 2003 We were reassigned to close the transfer
point at Tahl, and we did a relief in place with the ) 15™ MP Battalion who was running
Camp Cropper on BIAP We had been to Camp Cropper several times before taking
over because we made runs to the camp At Camp Cropper we handle a number of igh
value detamees My definition of a high value detainee 15 a former Baathist member or
government official that someone else has characterized as a high value detainee We
have about a 10! hgh value detainees We use the BAT system and the MDRS system at
this facility, they were aiready m place upon our armval

Our task organization changed when we moved to BIAP [ lost the 320" MP Company
they were tasked to 320™ MP Battalion, I picked up the 186"™ MP Company and the 770"
MP Company | ended up with three companies at BIAP, the 79" MP Company stayed
with me The 770™ 15 a guard company, and 186" and 79™ are combat support
companies

We recerved mformation from the 115" MP Battalion prior to their departure. We also
had a visit from ISG personnel and we n-tum went over to their headquarters to see how
they ran things We are not 1n the interrogation business, the ISG dictates who does the
interrogation and when We have never discussed with ISG on sleep deprivation, meal
removai, or no other disciplinary actions 1SG handled alt aspects of detainee
mterrogaton  The ISG even complemented us on our supplement of hot nce and fruits
aiong with their meals We can make recommendations to 1SG on unruly detainees, but
ISG always handle discipline of detainees

ISG also handles visitation They control the visttation schedule, in my opinion 1t 1s a
reward for providing intelhigence informanion  There 1s only a select few who have the
opportumty to participate There are no family members who are aliowed n the facility

Aside from attending staff exercises and conferences at the 800" MP Brigade, we have
no relations with the Brigade The chmate berween the 800th MP Brigade and us was
very good Gen Karpinski visited us in Talil about 3 ttmes, and she has been bere at
BIAP at least 3 times The General was just performing the standard command presence
vistt o the installanon

The panel takes a break

There had been no rumor of detammee abuse, except the incident 1n Camp Bucca with the
four MPs that happened in May There were notices passed down conduct would be
upheld, standards would be check on  There was e-mail traffic stating increasing of
sttuational awareness, to review physical security bamers and procedures 1 think there



was memorandums to that effect put out The S-3 may have copies of those 1n their
office -

| am farmihar with AR 190-8 1 am also familiar with FM 219-40 1 beiieve my Battalion
chamn of command to be faimliar with AR 190-8 My facility has the Geneva
Conventions posted I can’t answer 1f the detainees understand the provisions of the
Geneva Conventions 1 feel that the members of the ISG understand the Geneva

Conventions

The ISG 1s made up of a mix of civilian and milstary There 1s a military General over all
of the civilhans Underneath the ctvihans there 1s an interrogations section 1 would say
they are farmliar with the Geneva Conventions Since we have taken over the HBD's, ]
can say that we haven’t explained the provisions the detainees in the native language

[ was never mformed by the Chain of Command about the Camp Bucca incident 1 had
heard about it through the press and the media [ never inquired about the incident
through the Chamn of Command No of the umts invoived were traced to my Battalion ]
had personnel that were asked to testify 1n the hearing, but none of the umits were under
my command and control Some of the abused detainees came through the facility at
Tal

We provided a daily sit-rep that was submitted to the 800" MP Bngade There were
conferences held at the Brigade, but because of the distance we did not attend When we
ook over the mission we met with the ISG, then we went over to Camp Slayer to see
how they run their operations

My observation 1s that you have to build a facilitv then put the pnsoners in, not have the
prisoners in place and then try 10 build or expand on a faciity Communications are also
a problem with the facilities, 1t think 1t contributed immensely to the problems any
facility would Putting combat support comparies 1n a guard company role 1s aiso a
substannial problem Regardless of the traming that the MP’s my have had, you are never
fully prepared for something like this I think the mindset that most of us had 15 that we
would be over here six or seven months than go home, but to have fought the war,
performed missions successfully, and then bemg told oh by the way vou are going to
have to be here another s1x months 1s a lot for a soldier to take Thetr famulies back home
also had to suffer. which caused more stress on the individual soldier

The Geneva Conventions are posted m the common areas, ] doubt they are posted
individually in each room

The panel briefed LTC- and then dismissed him



On 15 February 2004, a panel of officers, directed by Major General Antonio Taguba,
conducted the following interview Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKiernan, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look into allegations of maltreatment of detamnees,
detamee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The parel also imnquired mto trammg, standards,
employment, command policies, and mternal policies, concerning the detainees held at
Abu Ghratb prison Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

cor MP, CFLCC — PMO, Interviewer

LTC 705th MP Battalion, Interviewer
CPT th Engineer Group — SJA, Interviewer
MAJ 800th MP Brigade, Respondent

The interview 1s summarnized as follows

My full name 1sq ThE‘lS for-Rank - Major.. My status is
Reserve, but 'm AGR, Active Guard Reserve I'm assigned to the 800th MP Brigade out
of Umondale, New York I'm attached there from St. Louis, AR PERSCOM, as the S1,
Personnel Officer My Social Security Number 1s

I'm pnimanly responsible for all the Personnel functions, OERs, NCOERs, pay,
personnel numbers I’ve been wn this position, since October of 1999 I've been on
active for 16 years | went straight from Active component one day, to AGR status the
next day BG Hill had just taken over the Brigade, the summer before 1 arrived there

I deal with the Battalion S1s I provide support, through them, to the companies. [ try
keeping people m their own lane, so everyone can do their jobs Communication has
been important from day one As they processed through Anfjan, at the beginming of the
war, I met with all the S1s, and explained to them the PERSTAT reporting requirements
A lot of the inrnal stuff was covered 1n the FRAGO that was written, when we first got
here One of the big roles, imtially, was the PERSTAT, enforcing personnel
accountability, and tunely submission A lot of the communication with the Battahions,
after they left Anfjan, was primartly through e-mail, NIPR, and SIPR

We strtve for a hundred percent accuracy, so we constantly work with the Battalions, to
refine thewr numbers. We have pretty good accuracy. When we did the initial scrub of
the Jomnt Theater Personnel Roster with 3rd PERSCOM, we had over minety-percent
accuracy, and that included some attachments on therr roster that didn’t belong to us

1 think some of the Battalions, imitially, had problems getting reports from therr
companies A lot of the Battalions had compames not physically with them, and
depended on communications to get their information, which wasn’t always reliable.
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Our philosophy was always one hundred percent accuracy on the PERSTAT, and that
was put out as our goal m the FRAGO, and BG Karpmski did not say anything to change
that She1s myrater Ithink she rates seventy to eighty, total, Imtally, after our XO
left, due to REFRAD, there was a lot of urbulence m our XO and Deputy posttions for a
while There wasn’t a whole lot of continuity, there The only continuity was, really, the
General 1 recommended to the General, and she approved it, that she be the Rater and
Semor Rater for a lot of the primary staff officers in the Brigade Headquarters. Of the
personnel 1n those positions, COL had the longest stay, as the Deputy, from the
October to December

As far as I understand, BG Karpinski never suspend LTC -m writing, or
relleved hum  She said that he needed a break 1 guess things were pretty stressful for
lmm He didn’t want to take leave at that pomnt He’d already been home on emergency
leave It was after a meeting at Baghdad Central. Itlunk General Sanchez or MG
Woydakowski was there for a briefing, and the bnefing didn’t go that well. I think she
felt that she needed to give LTC # a break. That’s the way it was phrased He
spent two weeks, roughly, at the Brigade headquarters LTC - took over 1n the
mtennm I think the 320th MP Bn should have Assumption of Command COrders

LTC got a Center of Mass He's probably near the bottom of the Battalion
Commanders Personally, I wouldn’t have put him back 1n command He’s a nice man, a
very smart individual, and he’s very concerned about hus soldiers, but he did not have the
strength mn leadershup or expenence, 1t seems like, and the responsibilities were huge at
that facility the Operations Officer, seemed to be the person that most of
the staff had to deal with, to get thungs done

I thought we provided pretty good support I beheve the company, who had their awards
lost, was from the 320th MP Batiahon We tned our best to track them I don’t recall
that we ever recerved them at Bngade level With the 320th, there were multipie times
that we returned awards for corrections If mustakes were minor, we trnied to correct them
ourselves There are quite a few Bronze Stars Most of the Battahon Commanders were
submitted for Bronze Stars LTC wasn’t one of them I couldn’t tell you the
number of company commanders There were a Jot of people, who did a lot of hard
work

I have an electronic file of stuff I’ve worked on with the SJA, 1n terms of letters of
repnimand, or rehief 1 don’t have a spreadsheet per se, but I have an electronic file of
people who were relieved of command

My relationship with BG Karpmski 1s not as close as the relationship I had with BG Hill.
[ feel more hike a clerk — do thss, do that, get 1t done. With BG Hill, I could give advice.
I felt there was more respect for my position, and what i did. 1 would go to her to get
stuff signed, or ask a question, 1f 1 needed information, but I didn’t sit down and talk to
her everyday There was one-way communucation for the most part. She makes up her
mind, and that’s pretty much 1t As a Commander, I think helps to have an open mind, to



talk to your staff, and to your commanders. She seems to depend on 2 smaller group of

eople than BG Hill did; mostly the S3 section, MAJ the §3, CPT
h who 1s the Operancns Officer, and SG

who came in as the
Operation Sergeant Mayor from active duty, while we were 1n Baghdad

I know there are allegations of detainee abuse at Camp Bucca, and BCCF 1 beheve the
soldiers mnvolved at Bucca were all discharged, and a few of them got Article 155

1 had very httle mmvolvement with detainee operations I would brief the detainee

umbers, as part of our daily update to the Commander. Early on, under BG Hill, MAJ

was made the DRS Officer, responsible for reporting detmnee pumbers  She did

not work forme Idid not rate her She was, essentially, made a separate staff officer 1
think, early on, there were some problems with detainee numbers, because they decided
to mcorporate the British database into our database, and there were problems with the
Bntish database One, 1 think there were some compatibility problems, but they managed
to convert 1t over to our database 1 don’t think the British had a solid hold of
accountability — they had escapes, they didn’t know who escaped.. The mcorporation of
the database resulted i maltiple entnies, which had to be worked through.

There were several emails from BG Karpinski to LTC— telling him to fix the
problems with accountability, at Baghdad Central At one point, we sent some expert
processing people from the 310th MP Battahon, to assist the 320th, and I think there were
some processing people from the 324th MP Battahon 1 recommended, because
Baghdad Central had five compamies, that they use the adnun personnel 1 these
compames, and integrate them nto processing, and they said these people were already
tapped out, doing guard duty, and force protection, in addition to their company
admnustrative duties

In response to detainee abuses, I think the Brigade came out with additional policies 1
think there were reiterations of the Rules of Engagement, as wel]l 1 think the S3 or JAG
may be providing these documents I thuink BG Karpinski emotional response was one of
shock, kind of a “I can’t beheve people actually did this,” type of thing. She took the
situation senously

From what [ understand, 1 don’t know how you would stop people who would do that
from doing something hke that You could give addstional classes, and policy letters, but,
if they actually did that, they wouldn’t have the morals.. From what I understand,
there’s not a lot of visibility mn the area this took place That probably aided the fact that
this could happen

Personally, 1t was kind of rough, going from being looked at to re-deploy, to getting
another mission to build another internment facility. It was like starting all over agamn 1
think 1t was tough from a morale standpoint  You had to restart that drtve all over again.

Fimshed with their discussion, the panel gave MAI- a hist of items, to be
addressed, and brought back on a Sworn Statement
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On 15 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antonio Taguba,
conducted the followng interview Major General Taguba was appointed as an
investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Licutenant
General David D McKiernan, Commanding General of the Coalitzon Forces Land
Component Command (CFLCC), to look mnto allegations of maltreatment of detainees,
detamee escapes and accountabihity lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also mquired mnto training, standards,
employment, command policies, and mnternal pohicies, concerning the detamnees heid at
Abu Ghraib prison  Finally, the panel looked into the command chmate and the
command and supervisory presence

The tollowing persons were present

P. CFLCC — PMO, Interviewer

| 705™ MP Battahon, Member
265th Engineer Group — SJA, Member
MP Brigade, Respondent

COL
LTC
CPT
MAJ

The mterview 15 summanzed as follows

My name 1s _ I am a Major, U.S Army Reserve. | am

ass:incd HHC, 800™ Military Police Brnigade at Camp Artfjan, Kuwait. I work for COL

I am the Deputy Staff Judge Advocate My duties during wartime operations consisted of
supervising and organizing the Articie 5 screenings and trnibunals and after major combat
operations | was assigned 10 assist the Article 32 process for the Camp Bucea meident ]
help the accused soldiers admimistratively, heip them make phone calis to their counsel 1n
Germany, rake sure their were no legal 1ssues, and I also help gather evidence in support
of the Article 32 Once that was over | would handle different 1ssues for COL iﬁ:
different stops in Kuwait and Irag

| have been 1n the region for a year and 2 weeks | was due to rotate a few weeks ago
| was assisting with the whole legal process for the Camp Bucca mncident  All four
accused made deals to get out on chapters Two of the accused took Other than

Honorable discharges, and two took general discharges

I couldn’t tell you how the numbers of disciplinary actions 1n the unit compares to other
units because this was the first ime | worked Cnminal Law

| arn aware of some jnappropnate relationships in the command [ don’t remember the
prop p

details but a lot of them happened at Camp Bucca There was a Captain who resigned his
commussion, and there was also SGMﬁ

Awway T 2



| am not famihar with a;l incident with a ]SG- It 1s possible COL—knows, he
didn't fill me 10 on every action

[ looked over a couple of 15-6’s and COL- looked at the rest From my standpoimnt
all of the 15-6's that [ reviewed were complete, 1 can’t say what happened once they left

my desh

| was at Abu Graib twice 1 was there once m December and once for an ICRC bnefing
by CITF-7

At Camp Bucca I didn’t see any wild undisctphned behavior, just the normal grumbiing
about having to be there Other than that I didn’t see any wild parties or anything hke

that

| once advised a Battalhhon Commander on a custody situation with one of his soldiers 1
advised the commander if the soldier was telling the truth, the soldier should be allowed
to go home ! later found out the soldier wasn't allowed to go home to take care of his
custody 1ssue That was my only expenence here with a commander not taking my

advice

| arrived at Camp Bucca on April 5 The British was stil 1n control of the facility and
they told us 1f flawrs went up mn the awr that would be a sign of detamnees escaping  There
must have been 2 or 3 tines a nrght that | would see flairs gomng up  When we took over
the facility, the escapes continued, I couldn’t tell you a number though. There were
mvestigations done and recommendations made, but [ don’t know what was done to
remedyv il

Myv only knowledge of detamnee shootings are from the 15-6’s, from what 1 read 1t
appeared that the ROE was followed Gen Sanchez passed a directrve that he wanted us
to rewinforce to the guards if the situation could call for lethal force, to not hesstate to use
lethal force to protect them

| wasn’t aware that soldiers were weanng arms inside the compound, and as far as ] know
there was no policy change to allow guards to wear arms mside the facility. We have
some new acttve duty umits that are taking over for rotating units, 1t could be possible that
they were not tramed on the procedures that we follow

] behieve that Geneva Conventions 1s MP Doctrine that MP’s receyve throughout their
career Back mn the reserves system we give that briefing once a year 1beheveittobe a
command directed function, so the commander directs when that training 1s given We
did do ROE briefings throughout the gear that some what covered Geneva Convention.

i don't know 1f Geneva Conventions 1s posted at Camp Bucca 1 feel that the soldiers
know the general points, but 1 feel that they wouldn't all the detaiied areas that the
Geneva Convention covers



] am not aware of any retramng at the Brigade level for soldiers after the incident at
Camp Bucca, there could have been retraimng at the Battalion and Company levels

! have been assigned to the 800" Military Police Brigade since July 2000
The solders were discharged and reduced in grade The command did not agree with the

deciston, BG Karpinski refused 1o give the soldiers Article 15, because she wanted them
to go to courts-martial CFLCC made the decisiop to discharge the 4 accused soldiers

Charges w erred on the goldiers, 1L 1gned the charge sheet BG Kampinski,
LTC and 1L 1) recommended General Counts-Martial From what |
understand the charges were set to go to courts-martial when a COL was mvolved

in the shooting :ncident wizh an EPW that was 1n the news Then suddenly they made the
decision to go with OTH discharges, I feel hike 1t was polincal I don’t know who made
the decision to pull the court-martials

It appeared that the commanders in the 800" gave serious consideration to the legal
advice that they received from COL-and myself

| couldn’t say to what degree disciplined was handied n the umt. I lot of 1ssues | was not
aware of A lot of Article 15°s were given out and the command wanted to courts-tnartial
people, but we were told by the 377" and CFLCC bastcally they didn’t have the staff to
do a lot of courts-martial 1 would say from August onward Field Grade Articte 15's
were the vehicle of chotce for disciphne 1 lot of the commanders would come and tell
me that their soidiers were turnmmg down Article 15's We went back to 377" and
CFLCC for support but 1 didn’t get a comfortable feeling back that they were able to
support us m this way So | went back to the commander’s and told them if you have a
problem soldier to go ahead and chapter the soldier on a Chapter 14 We were not able to
do spectal courts-martral either because CFLCC held that jurisdiction aiso

The Soidier and Sailor’s Civil Relief Act did not cover the soldier with the custody 1ssue
The reason that 1s because of the welfare of the chiid, you can’t put the child status on
hold because the soidier 15 away

During the first haif of the vear COL-and myself were busy interviewing over
5,000 detamees COL had active dutv experience so he was always domng
Crimmal Law work 1 can’t speak much about the second half because I was back and
forth berween Kuwait and lrag

I don’t recali the Geneva Conventions being posted m any of the compounds When we
relocated | know that we had some books contamming detamees nghts transcnbed to
Arabic so they could be sent to the different compounds

When 4 detainee was killed BG Karpansk: always ordered an mvestigation mto the
circumstances surrounding the ircident or 1t was reported to CID and they would conduct
an mvestigation



{ don’t keep personal logs of individuals that I see. 1 can’t speak for LTC- Ifa
commander wanted to relieve someone you would tell mm what his options are, and 1s up
to that commander to make the call I believe a relief for cause NCOER handles 1t, |
know 1t 1s an administrative action to get someone reiieved No one came to me about
that subject and 1if they did 1 would take 1t to LTC or guidance

| know that there was a penod of hme that BG Karpinski saymng LT “ was
given a break for a few days ” LT had replaced LTC uring this perod
of ume | don’t know about LT signing and assumption of command orders, 1 just

knew that it was something mformal [ believe 1t had sometinng to do with the bniefing
LTC— gave Gen Sanchez I believe that Gen Sanchez wasn’t happy with the

presentation that was given, but it 1s only speculation

| wasn't there for the briefing, but 1 heard that when LTC has to do public
speaking starts to stutter, and my guess 1s that what happened I think the break was a
few days 10 a week BG Karpinski probably explained to COL the reason for the
suspenston but T wouldn't know who knew 1 heard a rumor that COL ent 1o
the 1G and made a complamt about him not bemng officially relieved, so saon after the
meeting with the IG he was back in command It 1s possible he went to the 1G for CJTF-

7

Early on | we had a problem with the Brittsh holding area, they would just pilte inmates
into one cell | didn’t particularly see any probiems with the way we ran the compounds.
I don't of any Brnitish areas that were holdovers that we continue to use

The onlvy homasexual case | am aware of was someone had seen an e-mail that eluded to
improper homosexual relationship BG Hill bad to order an informal mnvestigation, and

he assigned LT as the mvcsugalmi officer I hadn’t heard anything else about

that incident Thc accused were LT and CP 1t was an informa!
inquiry, [ don't believe 1t to be a 15-6 It was BG HlIl s policy to do the informal
mvestiganion, as far as Army policv I don't feel that 1t was done to the fullest extent that
it should have been done LTC findings were that it was not enough evidence |
never saw the e-mails [ heard that 1t pertained 1o sexual acts to sexual acts between the
WO

COL mwas mvolved with the lost M- 16, that was an investigation 1nitiated by
CFLC e findings were that COL was not negligent, and he did not have to
pay for the weapon

We have had complaints of CP aking naked pictures of his female soldiers.
There was also a commander involved in an inappropriate relationship with a specialist,

and the incident with SGM- COL- could give you more insight nto

these incidents




| couldn’t tell you if the rmsconduct of the 800™ MP Brigade 15 high or low because this
1s my first experience in a sttuation hike this  The 800™ has 1t share of problems like any
other unit, but 1n general 1 don’t have a bad opinion about 1t I had my 1ssues with
mdtvidual soldiers on a personality level, but you learn to get over 1t

Comphance with the Geneva Convention was our main rmssion, so that would be
something we would strive to comply with  Qur basic manual AR 190-8 1s based off of
the Geneva Convention and that 15 what we tramn on

I am not aware that our office has a Staff METL 1 have seen the Bngade METL, but I
haven't read 1t in detail | would say the Bngade METL follows the guidehnes of the

Geneva Convention

I heard that they would punish detainees by taking cigarettes away, and a confinement
system They would use a conex with chain links over the front to put suspected Al-
Quida and troublemakers in 1 believe the MI was n charge of it. I don’t know what was

done as far as hot days

My observation of the command climate can be broken up into BG Hill’s command and
BG Karpinski’s command BG Hill was very laid back 1never saw hum yell or get mad
at anybody He would locally file repnmands BG Hill was a lot more laid back BG
Karpinsk 1s not afraid to speak her mund 1 have seen her chew out people before |
would say BG Karpinsks was tougher

I would say BG Karpinski was approachable [ never heard anyone say that they couldn’t
take a problem to her COL or myself never had an 1ssue with her She spent
most of her time at Camp Victory

The panel broke to discuss MAJ -tatements

Fimished with their discussion, the panel gave MAJ hst of 1items, to be
addressed and brought back on a Swom Statement
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800th MP BDE, HHC

g
i, — , WANT TO MAKE THE FOLLOWING STATEMENT UNDER OATH

1 Q What are the details you know about LTC-uplaccm:nl of LTC-m or around Ociohe of 2003 a. BCCF"

A The first | heard of ¢us was at 8 Staff meeting when LTC—was piesent BG Karpinsks sasd that LT(-
was "taking a break™ | do pot recall any other detatls I think the’length of this break was anywhere from a few mwee or

more, but am not enoircly sure 1 am not aware of anything 10 wntng regardmg this change 1 was asked by COL the SJA
of CITF-7 1f he was relieved, and I 10ld lum that as far as | knew ilas was not a rehef and that he was getung a "br cording
to BG Karpinski  He expressed to me that he thought it mught have been as a result of lus alleged poor performance at 1 briefing

2 Q lssues with Camp Bucca?

A We arnved at Camp Early Apnil of 2003 1 complained about the overcrow, at Camp Freddy winch was the
British holding area to COL Our mternroent facility had not been bult yet and COL! told me that the prisonars were
being moved as soon as 1t wa l

3 Q Inapropnate relationship between ISG‘ and Jower ealisted of the 670th MP Company”

A | do not recall this 1ssue 1 asked LTC- and he did not recal] 1t either In additton, we do not have any documentation
that | am aware of

4 Q What were the command responses to detanec abuse issues, accountability and escape attempts”

A 1 am aware of 15-6 \nvesugations that were conducted duning BG Hill and BG Karpinsk's tenure th ¢ s and
abuse I do not kmow what happened with the escape findings and recomendauons at Camp Bucca LT nd ere
the Bat.ahon Commanders of the 724th MP BN at Bucca dunng the escape atticmpts | am aware that 1n a £s,

Commanders had recommended General Court Martals, which in some cases weare reduced to Field Grade Article 5s as per the
advice of 377th SJA and input from the GCMCA at CFLCC In response to the photo igcident, 1 am aware that BG Karpmski put
out a policy letter emphasizing that detainee abuse would not be tolerated and that LTClhwas suspended and recommened

for rehef for cause

NOTHING FOLLOWS
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On 14 February 2004, a pane] of officers, directed by Major General Antonto Taguba,
conducted the following mterview Major General Taguba was appointed as an
invesugating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKiemnan, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command {CFLCC), to look into allegations of maltreatment of detamnees,
detanee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, aiso known as the Baghdad
Central Confinement Facihty (BCCF) The panel also quired 1nto fraiming, standards,
employment, command polictes, and internal policies, concemning the detanees held al
Abu Ghratb pnson  Finally, the panel looked 1nto the command ciimate and the
command and Supervisory presence

The following persons were present

CQOL CFLCC - PMO, Interviewer

LTC 705th MP Battahon, Interviewer
CPT 2 Engineer Group - SJA, Interviewer
MAJ 800th MP Bngade, Interviewee

The interview ts summanzed as follows

My name 1s MAJ $ Social Secunty Number, m I'm presently
assigned to the 800t ngade 1 ongmally came from the ilitary Pohice
Group out of Ashley, Pennsylvamia ['m probably going back to that umit, when the 1 1th
MP Bnigade stands up 1 Ashley, Pennsylvania

I was the S1 for Detainee Ops at Camp Bucca, also the ICRC POC | was responsible for
Theater Reporting that went to CENTCOM also the NDRC POC, which 1s the National
Detainee Reporing Center Point of Contact At Camp Bucca, | was responsible for the
Famitv Visitation Program. and [ was also respensible for the mierpreters We had 16
Other than that, 1 was responsible for Processing Operations, and tracking all the releases

| had a processing hine It vaned at different phases, dunng the deployment For the first
3 months we worked 24/7, and we ran 2 lines  Sg, there were actually 6 different umits 1
was responsible for 4 different shifis Each shift would consist of 6 people 1 had an
NCOIC on every shift and a techmcal representative on every smft  As we moved north,
we scaled down We went from 3 battahions at Bucca, down to 1 battalion at Bucca As
far as Theater Reporting, I had 2 people from 530th, up until the last month, that assisted
me with Theater Reporting  After thev left, | did u myself As far as the NDRC, |
basically did that all myself 1 used to have assistance from one of the Spec 4s from the
530th, unul they went to the MEK  The ICRC ] took care of that mysel{, and the Famly
Visitation, | mitiated that all myself, and an interpreter helped me take care of that

BG Hill and BG Karpinski are significantly different BG Hill 1s more of a hstener He's

very approachable He will listen Lo any type of problems you have, and gather al} the
facts in and make a decision He's a very good person to work for BG Karpinsk 1s the
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opposite She kind of has her mind made up, and doesn’t listen to different courses of
action, suggestions, OT 1Ssues

We had several versions of ROE come out, of course, and then we had a policy that came
oul, regarding release procedures from CJTF 7 But, other than that, not a whole lot of
policies and procedures, regarding detainee operations came out Towards the end, they
published more, as far as the proper way to transport detainees, as they were released,
things like that Making sure they were fed, making sure they had a way home, 1 was
domg all that at Bucca, so 1t was more transparent to the Bucca operation, than Abu
Ghraib

The policy explamed the different classifications of detainees, and how they would be
released Basically, they ate Major Cnminal, Mmor Cnmunal, or Secunty Detainee  For
a mimor criminal the Battalion Commander has the authonty to release those detainees
Major criminals, have to go through a Cnminal Release Board 1 think there’s a
moratorium still out on that And Secunty Detainees left through the Secunty Detamee
Review Board HVDs would go through IS]

As far as detainees being released that shouldn’t have been released, I'm not aware of
any, other than the escapes, or mix ups 1n courts Well, 1 remember, if this 1s the same
persorn, that somebody called directly to the Battalion, and didn’t go through the proper
chain of command, and said to go ahead and release im He was going to be released
from the Secunty Detainee Review Board in a matter of 48 hours, but they went ahead
and jumped the gun There was another one released at Camp Bucca, by an Article 5
Tribunal It was a big mix up

Camp Bucca started out on a landfill 1t was hot There were massive sandstorms There
was no d-fac, no showers, no latrines, absolutely nothing there Today, there are trailers,
it’s all graveled in, and there are showers, MWR, and an Internet café It’s sigmficantly
different, now

We really didn't see BG Karpinski: at Camp Bucca 1 can only remember her spending
the night one ume That’s when BG Hill was there BG Hill actually hived there. But,
for a while, Bucca was the only game in town So, I'm sure he would have been splitting
s time between Bucca and Abu, 1f he had Abu, then We saw a lot of BG Hill He was
very visiblc He was a familiar face We just didn’t see BG Karpinski, so 1t would be
hard to comment on 1t [’ve only had a couple of conversations with her

! reported the incident involving the 10 soldters, who were escorting a busload of 44
detainees from Tahl to Bucca, and some of the detainees were roughed up pretty badly
One of the detamnees came through my hine with hus nose smashed 1, and blood running
down his face So, I asked him what happened, and he told me One of the DOD
mterpreters witnessed the mcident out n the field They were kicking the detainees, and
stepping on one of their necks A coupie required surgical procedures Two other
soldiers, from 2 different units, also reported this to me So, 1 reported 1t to COL Ecke
and BG Hill, and they imtiated a 15-6 Investigation This happened in May of last year



} probably know of every mcident  Another incident that happened, prior to this one,
involved a Canadian detainee  He reported to me, directly, bemng punched in the stomach
several times by the same soldier, MSG 1 reported this to COL and he
mmuated a CID inveshigation, but 1t was the detainee’s word agamnst MSG word,

so that didn’t go anywhere Then, one of our juveniles had a broken d reported to
!IS story, an! sal! !e!a! |la"en

in my opimon MSG @§had a good record, and nothing was proven She had a lot of
involvement with detainees, and detamees would make up stories, thinking they would be
released, 1f they said someone had hurt them We were careful to check them all out, and
there was very little abuse at Camp Bucca 1 saw every single detamnee that left, and
ninety percent of ¢he detatnees thanked me and thani:ed the guards for the good treatment
at Bucca Thatis no e So, 1 was proud of Bucca and the soldiers, particularly the 724th
soldiers and the 530th soldiers The detainees spoke hughly of the 724th soldiers  For the
most par, | think we were sensitive about the Geneva Convention, and making sure we
foliowed all the Articles

The 800th didn’t have traimng on the Geneva Convention, at Bucea, but [ kind of
monntored that 1 had very close comtact with the Red Cross. The Red Cross came 10
Camp Bucca every single day for 6 weeks strmght  So, the guards must have asked me
once a day, what this article meant or what that article meant Sometimes, I would ask
the Red Cross about what their iterprerations of different things The policy at Bucca
was lo treat everybody with digmity and respect  We weren’t 1ax on discipline, but we
tried to be farr

A couple of months after the incident, 1 had a birthday Some friends of mine from the
battalien invited me over for a2 drmk, which 1 went and had one I went back, and the
mndividual | was shanng a tent with thought | reported her relationship wath the Battalion
Commander, which ] hadn’t  So, she proceeded tc go to COL‘ and tell hum that she
thought | had a drink | told hum the truth, and somehow 1t escaiated, anrd 1 had to see
General McKieman | accepted responsibility, and continued to do my job I probably
came out more focused after that

| was 1n the Gulf War, and I don’t remember anything hke the incidents I've seen 1n this
Bngade

| think we ve had 1l easy at Camp Bucca, compared (o Abu  Abu 15 80 spread out, they
have more detainee movements, and the mortar attacks So, I don't think 1t’s fair for me
10 judge what's happening, there  Abu should be a 2-battalion operation. 1 don't kmow
how 1 batialion can keep that straight I've felt that from the get go

In general, | would say that every single person I've had interaction with, at the new
Bngade, has been very professional, and they were very supportive Of course, they're
coming in fresh They're not coming n to Indian Country At Abu, things are
progressing, and a lot of improvements have been made



I know LTC_ 1 think he’s extremely ntelhigent, and I think he truly cares
about the soldiers, but 1 don’t think he’s had enough I/R expenence The 220th has,
hands down, the most difficult misston of any battahon in Theater, and, after the mcident
that happened at Bucca, I would put them 1n there with another battalion, it’s just tao
overwhelming They were pretty beaten down, by what happened. It caused a ng nfl
There are still some soldiers, today, that think those soldiers didn’t do anything

We knew that BG Karpinski didn’t seem to like hum; every time she saw fum, she pretty
much beat im up That was the word I got from us staff So, we were all told that he
was reheved and sent to Anfjan, where he kind of got a spning in lus step We were all
happy, when he was re-istated We thought he hadn’t gotten the proper support Idon’t
think he was officially relieved M overed for him, dunng this treak

Later, MAJ iyecame his XO, which was a very positive step I think he heiped
him out a lot

I’ve had battahions call me to say CID wants to hoid detamees If someone questions me,
| would hoid a detammee for an extra day I would also call to double-check There's Ml
and CID representation on the Secunty Detainee Review Board So, there's no reason
thal anybody on CID or M1 Hold should be released

[ didn'1 have a good expenence with BG Karpinski  The only conversation 1 had with
her was very negative | went to a bnef 10 pitch detainee operations. 1 didn’t want to go,
because | was super busy, but 1 recerved 3 emails, saying 1 shonld go 1don’t think she
was happy that | came She said, 1f she knew 1 was coming, she would have told me not
to We had a dress rehearsal, and she be-rated and demeaned me 1n a way I’ve never
been demeaned in my 17 % vears as an officer She teld me 1 shouldn't have done the
bnef, tha: MAJ* should have, which would have been fine with me, but he just
wasn't 1nvolved with detatnees  She thought | was a poor afficer, but later she said |
should be a Battalion XQ, which was inconsistent She said 1 didn’t present myself
professionally enough, and she referenced the dnnking incident I don’t think 1t was
personal, she's done that to many, many officers It’s just her style, and maybe 1t's
effective with some people, but 1t doesn’t work with me, because that’s not motivatmg to
me

I think she saw my name a lot, when she first started, because after | urned in the abuse
mcident, that made my hife kind of rough There was a Congressional filed by MSG
rother-m-law, saymg I failed to call QRF, when they shot & detainee, when |
was even there There were a senes of 1G complaints 1t was kind of rough on me, as
well as MAJ and SGM afier this happened Afier the ebuse mcident,
everyone was (rying to deflect attention trom their own situanon

There's no potnt in taking anything to BG Karpinski, because you can’t get a sentence
out, without her giving you the answer, or saying no, or fix it She’s just not
approachable



As far as the abuse, ] think there should be tramning for soldiers on the Geneva
Convention, as 1t relates to the treatment of detainees, and 1 think there needs to be an
avenue where these things can be reported, because 1t’s not a popular thing to report

Inmnally, | don’t think anybody believed the abuse happened LTC“:old me he
didn't behieve 11, and 1 had to say, “Sir, 'm sorry 1 know 1 was there [saw the

detainee " These were docile detainees 1 don’t think this was the first time they done it
Then, there became 2 factions, some that did beheve 1t and were ashamed because 1t was
hurting the MP Corps, and some that said they didn’t 1 lost a lot of fnends, but I would

report it, agam

I know the abuse occurred Idon’t think any soldters would make that up about an MP 1
think the NCOs should have been more severely dealt with, because they lead soldrers
down thal path, and had them convinced that they were doing the nght thing.

We've had 3 deaths Two were medical. and 1 was a shooting. We felt, 1f we had less
than lethal, it mught not have gotten to the paint where someone was killed But, we all
think they did the night thing CID cleared them. It was self-defense

I encouraged them to stop using the conex for segregating detainees 1 threatened them
with ICRC  Conexes were used, before we had an 1solation area We had to stop,
because the weather was so hot, that they might cook n those So, we set up a better
area A vacan! bmlding was secured, and mdividual cells were built inside.

The MP's view of the detanees varted from battahion to battahon The 724th they treated
them all with dignity and respect If they saw someone who was overzealous, or went to
strike a detanee, they pulled them out  530th the same thing; they were very
professional In general, they treated them like people Whereas 310th weren’t always
I/R, so they re strugghng a hittle

Finished with their discussion, the pane] gave MAJ-a list of 1tems, to be
addressed. and brought back on a Swormn Statement



So, 1t was difficult, but what we did was go box by box, and re-mmventoned every single
piece of detamnee property Thmgs we couldn’t identfy, we put as unclaimed. i case 1t
was claimed at a later date 1 was hopmg Civil Affairs could come mn and help I had
them put the property annotated in the DRS System It took a long. long time, but there
was no other way to do 1t | got the finance section of the 724, and they split up mto 2
shifts and chupped n  They were also able to count over fifty five mllion lraqi Dinar and
exchange that We made contact with a bank near the port, and we were able to get the
money exchanged just at the deadhine  Those soldiers worked hard and very long hours
just to do that The money that wasn’t claimed, we set aside, because a lot of detainees
will come back and make a claim A lot of those claims weren’t paid. because the SJIA
required documentation Now, unfortunately, Iraqis don’t have documentanon It’s a
paperless society, and a lot of times they have all their possessions on them All the
money they ever had 1s going to be on them 1n a little box that they’re carrymmg So, 1f
they came, and said they had x amount of dinar, and they have a capture tag, we’ll go
ahead and satisfy therr claim If they don’t have a capture tag, but have a creditable story,
we will pay half of their claim It's fairiy subjective, but I had them write up an SOP, and
that's the way 1t’s done It's not perfect, but 1t’s come a long way 1 should also say, that
1 had soldiers from the compound patrol teams volunteer to come m and help

[ have recerved my report card. and 1t 1s signrficantly different from when BG Hill was
my senior rater  BG Hill gave me a top block, and put me m for a Bronze Star BG
Karpinsk: gave me a muddle block. and COL# told me that she had put a couple of
comments 1n there, that he had to personally ask her three times to take out, or 1t would
have been an un-referabie OER, but they were taken out, and I'm sure 1t won’t hurt me
Its kand of what | expected because there’s been no mteraction, and | doubt she knows
what I do. but I m alright, and I'm satisfted with what I’ve been able to accomplish

The interview complete, MAJ -was disrmussed
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On 9 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antonio Taguba,
conducted the following Interview Major General Taguba was appomted as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look to allegations of maltreatment of detainees,
detamnee escapes and accountability lapses, at Abu Gharib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also mquired mto tramnng, standards,
employment, command policies, and internal policies, concerning the detainees held at
Abu Ghanb pnison  Finally, the panel locked into the command chimate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

' MP, CFCC - PMO, Interviewer

A, CFLCC — SJA, Interviewer

705th MP Battalion, Interviewer
320th MP Baitalion, Respondent

, 27D30, CFLCC - SJA, Recorder

The interview 1s summarntzed as follows

“sr , 04, AGR, 320th Military Police Battalion As an S3, I'm
responsible for operations and traiming withun the 320th, to include subordinate
companies ['m essentially responsible for accomplishung the mussion according to the
commander’s intent  We’ve had a vanety of missions, since March, to mclude ranning
the facility at Camp Freddy at Umm Qasr. 1o runming half of the facility at Camp Bucca,
as well as the Bucca TOC for the Base Ops, and moving up north to Abu Ghanb prison,
to run 3 facihties, there, my role 1s to ensure that each facility operates accordmg to
standards, the Geneva Convention To ensure, despite extremely limned resources, we
are able to complete the mission, which ranges from providing escorts, to guarding,
feeding, housing, giving water, providing basic human supphes for pnisoners, and I do
that through taskings to subordinate units

I know that the Geneva Convention. 1949, differs with EPW’s versus Secunty Detainees
and Cwvilian Crimnals It gives the guidetines 1o how facilities should be established,
and what should be provided to the prisoner We know the basics of what 1s to be
provided, such as food, water, housing, medical care Well, I/R Battalions are not
designed, nor were they trained to handle foreign civilian ciminals  Part of an I/R
mission 1s U S Confinement It’s been a little confusing, as to whether Geneva 4 applies
to Securnty Detamees versus EPW’'s  Sir, | can tell you that 1 don’t fuily understand,
because I've had several discusstons, with several different JAG officers, and brnigade
personnel, S1’s, and ] really think there 1s a big problem We onginally had civilian
criminals at Gancy We also had, 1n other compounds, at Gancy, security detainees So,
civilian criminal, at first, we understood Geneva 4 didn’t apply to them. Then, someone
said 1t does, because they’re under U S control, but they’re civilian ciminals  These
were JAG officers at brigade 1 remember, one time, COL-was having a

Awae+ 559



conversation with someone maybe at the Magstrate Cell, explaimng that Geneva does
apply to security detainees, because they’re CI's  So, there’s nothing that has ever been
put out 1n black and whte, from JAG channels, as to the differences that Geneva may
apply, or may not apply, to EPW’s, security detamees, displaced civihans, crvilian
criminals, which 1s a whole different area, etc

Nothing at our MOB Station was taught, 1 regards to IR Operations The traimng plan
we submutted, which we had to work between the extremely changing MOB Station
traming plan, was one of compound operations, and processing, how to go through the
processing hine They were the 2 focuses And of course, daily, were the Rules of
Engagement, Rules of Interaction, which are both contamed 1n the Battalion SOP
Scenarios”? The total lack of support we know we're not going to have, when we get
there, which has been the case for the 12 months And then of course, weapons
qualifications, react to indirect fire, briefings on smalipox, medical briefings, that sort of
thing That's all from Fort Dix I can recall nght now

When we closed Camp Freddy, and the prisoners went into the Bucca facility, we were
escorts for 2 weeks, so we did refresher re-trarming on escorts, which was simply
following the bus up, following the bus back, to ssimplify their role Upon completion of
the escorts. we were given 7 days to move a battalion and a company from Umm Qasr to
Baghdad Upon arrtval at Abu Gharib, 1n between setting up the facility 1n conjunction
with the engineers, which we set up the facihty in a week, which s unheard of, then,
making the place hvable for soldiers, there was refresher traimng on compound
operations, processing, and basic /R Operations tasks

As [ see it, Sir, 1t’s ultimately the commander’s responsibility, to provide that tratming,
and then 1t’s my responstbility, and, as 1t goes down, 1t’s the sergeant mayor’s
responsibility and the platoon sergeant’s responsibility In conjunction, though, 1t’s also
the HHC Commander’s, and the First Sergeant’s responsibility  So, the 3 and the HHC
work very close together, to accomphsh his needs, requirements, traimng, and the
battalion’s overall mission Actually, 1t’s ES to OS5 responsibility

‘When a tramming plan 1s set up, there 1s an Observer/Evaluator, someone who assesses the
traming All traiming 1s AAR’d  We base the tramming on Battalion SOP, 3-3.19-40,
which 1s Internment/Resettlement Operations, and parts of AR 190-8 So, basically, Sir,
we use the FM’s, AR's, and SOP's, to accomplish the mission, then you pull the trainmng
tasks that are required to do that mission The entire chain of command has eyes on the
tramning

All of my cooks are in the compounds Mechamnics, we have 3, which only leave to for
HHC Admin, each If I could back up, nothing has been doctnine, since the day we hit
the ground We have 4 UR control teams, however, at Camp Freddy, we were running 16
compounds The math doesn’t work There are niot enough I/R control teams, which
have the specialized traiming, to run a compound You then have to take your guard
companies, or they may be combat support companies, train them QJT, because there’s
no time to have a day of tramng That hasn’t existed, since we took the facilities Then,



you have to fill in the holes We have assumed a tremendous, outrageous, crimmnal
amount of soldier safety risks in runmng these facilities Ihave never seen anythang It
1s absurd, if I may be so blunt

To run a compound, a 500-man compound, there're 14 MP’s m an I/R control team
There are 2 E7’s, 2 E6’s, and 2 E5’s, per 12 hour shifts  You should have aimost 7 MP’s
on a compound, not counting the MP’s i the 3 towers We are tremendously low, due to
of REFRAD’s OQur battalion HHC 15 authorized 56 I/R Control Team MP’s. They run
the compounds. Ihave, now, 33 That’st Irun 8 compounds So, on one compound,
you should have, at least, 4 MP’s per shift, on the gate, on the ground I'm lucky, if ]
have 3, so 1 usualty have 2 MP’s Each compound is authorized a 71L, who does all the
paperwork, files, etc, and they’re also authonzed a supply person, who gets all the
supphes for that individual compound Due to the fact, that we’ve also been running
Base Ops, at the BCF, all of our supply people have to go take care of that So, that
leaves your MP’s and your 71L on shift in the compound So, dunng the day, you may
have 2 ~ 3 MP’s and a 711, or 2 MP's and a cook, or supply, or an electncian. Most of
the soldiers, doing that now at the BCCF, also had to do 1t at Camp Freddy They've
been, for lack of a better term, “runnming” pnisoners, since Apnl

1t’s a resource 1ssue, Sir  Currently we are at a C3 rating Here’s the problem with USR
— we could have people 1n medical, in Landstuhl, and they are still on our books We still
count them Ihave 112 soidiers on the ground, and I'm authonzed 148, The reason we
are down to 112, 1s REFRAD’s Some are medical, some emergency leaves tumed
hardship discharges And, in the reserves, you don’t get those back. Your TDA gets
locked upon mobilization Even when the 10 from the Camp Bucca mncident were puiled
out of the unit, they still counted agamst our unit as available soldiers

The service support personnel will never work the compound, without the presence of a
milnary police person, there They go through the Rules of Engagement, Rules of
Interaction, handcuffing, less than lethal traimng, how the compound operates, which 1s
more of an SOP thing, than a formal traiming, searches, and the basic MP functions at a
compound

When the second version of the ROE came out, it 1dentified the steps, to prevent an
escape, and treating all with dignity and respect, and the steps for the levels of force that
are uhlized It defines hostile intent, one’s imnherent night to defend himself, hatt 1 the
native language, show your weapon At first, warning shots were authonzed, now
they’re authorized Wich changes, and 1t 1s briefed daily The regulation does not
authorize warning shots

The ROI are the Rules of Interaction, 1 e fratermzation, how you talk to them, cultural
sensiivity, not giving, or accepting gifis, you day to day contact with them New soldiers
are brrefed They read 1t, and walk through scenarios It’s posted 1n every tower, every
compound tent, and every control area It’s posted on the wall The Geneva Convention
15 not posted Soldiers should know 1t only to a degree I don’t know every article that
apphies to prisoners or detamees We’ve had the training



After support personnel have had training, they will observe an MP, before being allowed
to perform a task  None of them work 1n Tier 1A and 1B. The hard site should be MP

pure

After the incident came out, one soldier was 1dentified as bemng a mechamc, and one
soldier was a 71L. 1 don’t know 1f they had been through the traming

1 know for a fact, that 1f I were to tell my soldiers, to hit someone 1n the head with a
baseball bat, they wouldn’t do 1t I belhieve one of the soldiers mvolved had a past
criminal history, which, 1f 1t had been indicated, would have prevented him from working
with pnisoners They saw interrogations, and how newly brought 1n przsoners were
broken by M1 1 think, they were criminal individuals, who took the opportunity to do
something they knew was wrong, after they’re senior leaders departed the area

It’s common for NCOs to work all day, get a couple hours of sleep, and then go back and
do their rounds at mght It’s very common, due to the fact that there’s a lack of
personnel The way I/R battalions are MTOE’d they are not designed to run 3 different
facihities In my S3 section there’s an O4, an E9, and a couple of E6’s

The panel stopped, to discuss M.A_- statements

Finished with their discussion, the panel gave MAJ-a hst of items, to be
addressed, and brought back on a Sworn Statement



On 10 February 2004, MAJ returned, to provide a sworn statement, and
documents, outhning the program of training for support personnel transferred nto
mulntary pohice functions He also presented documents outlming his unit’s request for

logistical support

MAJ - then made the following statements

Sir, on the CD are all the Simation Reports (SITREPs) from August to present, which
went up from the 320" to the 800", which I know were then wrote up, and sent to CJTF-
7 Also contained on the CD are Troops to Tasks, I couidn’t find all of them Also, 1
printed out several SITREPs, m case you wanted to view them night away There also
emails on logistical support

COL- reads a sworn statement made by SGT- and MAI-rESponds

as follows

We were attacked, and there were suspects, I believe a woman and her son They
brought to them to the site, directly mside the ECP mside the walls We responded 1
went down, and the IRF was called to secure them. The MI folks later pulled up They
approached the 2 individuals that were on the ground, and there was yelling. Then, when
they took the individuals, and moved them back, I recall 1L conung up to me,
while 1 was on the radio with the TOC T heard him say something to me [ didn’t
understand um He said something like, “I’'m not going to let them continue ™ 1told hum
to stand by I went with htm to the other side of the vehicle 1 saw one of the MI soldiers
push the male Iraqi from the back of the truck 1L was already there 1 came up,
told them to stop, got all of their names, 1nstructed the IRF to do statements We went to
SF who 15 the 1SG of the 519" M1 Company, advised lim of the situation,
and told him was making statements He informed me that 2 of the soldiers that
went out there, he shouldn’t have sent them, because therr fnend was killed. He asked
me 1f [ saw any physical abuse whatsoever, and 1 said, “No. but | could see that their
emotions were above being able to handle the situation 1n a calm manner ” After 1LT
intervened, I told the one soidier that he was to have no contact, called over lus

N . as a matter of fact, and told hum, to put that soldier mn the front of the truck, and
he was to have no contact with the 2 people 1n the back The NCOIC was then required
to nde with the Iraq1 female and male up to the hoiding area, where they could then
screen them, to see 1f they had anything to do with the attacks Come to find out, they
supposedly were doing their water imgation, at night, as many of the farmers do

I never witnessed any physical abuse 1 wouldn't toierate it I'm very sensitive to how
pnisoners are handcuffed Our soldiers are more very sensttive, because of what our
soldiers went through 1 won’t even allow profamty, though they don’t understand what
you're saying, and 1t’s culturally msensitive [ heard the yelling and screanmng, and
profanity, which 1 addressed, when 1 went to the back of the truck 1t’s uncalled for,
because they don’t even know what you’re saying No, Sir At no time, did 1 witness any
pnisoner abuse This incident was immediately handled by the MI chain of command,

Sir



The mterview complete, MAJ - was dismissed



On 12 February 2004, M. returned for a follow up interview, and to provide
the 320th MP Battahon’s SOP, regarding the use of dogs The mterview 1s summarized

as follows

The SOP was prepared 10 December  CPT prepared 1t, 1 proofread 1t, and LTC
F signed 1t MAl- produced the work schedule He was the NCOIC
of the dogs, because he was the semor handler CPT- would review and sign 1,

and then 1 would sign 1t  This was briefed to the Commander We ongmally received
two Army dogs, then, three Navy dogs The two Army dogs are patrol/narcotics The
three Navy dogs are patrol/bomb We onginally set 1t up, where all the dogs would rotate
through the ECP, Entry Contro! Point 1 think that’s the one LTC ongmally
signed off on. When [ came back from leave, I thought 1t was best to strictly use the
Navy dogs at the ECP, and keep the Army dogs 1 the compounds As far as I know, the
dogs are all certified, and we also aliow time for their traiming 1 believe 1t’s a mandatory
4 — 6 hours a week

Initally, there was a httle bit of “we — they,” when we put the two services together The
Navy dogs fell nght into place, but there was some concerns about the Army dogs.
Understandably, they didn’t want to work the ECP, because they’re not bomb dogs
There was a strong personality problem with the Army folks, whereas the Navy folks
were here to heip They came from Sicily, [ think, ang they're here to work for you So,
I had gathered together the 5 dog handlers, my Operations Sergeant Major, CPT
Hampton, and, I think, one of my Operations NCOs I had a meeting right outside the
TOC, and said, “By virtue of mulitary rank you’re on this installation, therefore you work
for the battalion So, this 15 how the schedule will be set up This 1s what the objective of
the schedule 1s, what dogs will work where, who will focus on what Whoever has a
problem with 1t, we’ll be more than happy to call your cham of command, and you can
pack your bags and leave ” ] didn’t have any problems after that conversation

[ don’t know the politics of 1t, but 1A was given to MI for higher value detainees Then,
CPA came to me, and said we had to clear out 1B That was a problem, because I had all
these juveniies, some cnminal, some secunty detainees, and females in 1B, because I had
no place to put them So, we moved them out within two days

it wasn't an easy transition First, I had to gather the resources to do 1t Then, transfer
the paperwork and disks with all therr tnformation down to that facility Then hopefully,
they have the capability to open up the disk But, getting the resources to do everything
was a strain, every time we moved somewhere

We moved them out 1t sat vacant for at least a week 1 was getting females and
juveniles, and I had to put them somewhere, because 1 wasn’t allowed to turn away
prisoners  So, I put them in 1B Then, the MI and CPA came to me, and asked, “How
come there’s people m 1B?” 1said, “Because you all have me handcuffed. You’ve tied
my hands You told me to empty thus facility There’s no place to put females and
Juveniles 1 can’t mix them with the adult male popuiation, obviously Thus 1s the only
place I have to put them " So, they finally agreed that they had me handcuffed, and I had



no choice I had to accept them, put them 1n 1B, and get beat on by CPA and Ml Then,
tum around and get the resources together, to move them down to Clark or Mustafa So,
1t was always double work That was the biggest 1ssue I had

I’'m the S3, and 1 have my hands in everything As I tell my section, we are the heartbeat
of the mission I'm also AGR, so I'm full time I don’t know, Sir I like to make things
happen. If there’s a problem, I'll fix 1t If there’s an 1ssue with a soldzer, I'll help them
Sometimes, 1 go to far into people’s sections, but 1t’s always for good reasons

LTCFartlculates the priorities for the Battalion, at times, m front of the
Battalion and 1n staff meetings ‘We have a staff meeting, and a force protection meeting
evervday There, he puts out guidance, taskings, and goals

The entire release program 1s broke I'll start by that The Conditional Release Program
1s gainmg more visibility, than the regular Secunty Detainee Review Board We get a
hist If1t’s for Secunity Detamees, the list comes from Brigade or the Magistrate  They
would be the results of the Security Detainee Review Board, which determied who
should be released Once we recerved that list, we would find out who was where Then,
our S1 folks would go to MI, to ensure that this individual 1s not MI Hold, or not on CID
Hold, as well They would check 1t with the Magistrate, CID, and M1. Then, we’d set up
a release date, which was usually two days later, sometimes later We’d take the hist to
the compound, and they would venfy 1if those people are on therr compound. Once that’s
done, we'd set up a plan, to have them pulled out of the compounds, taken up to the
holding area for outprocessing, put them on vehicles, and take them to eight different
locations 1n Baghdad, to release them

At home station, we have /R Companies that are War Traced to us They are not the
same as our Peace Traced The 305th MP Company 1s m our War Trace, as well as our
Peace Trace, so we approved their METL We did 1dentify Battle Tasks — Establish an
I/R Facility, Provide Logistics in Support of an I/R Facihty, Accountablity of all EPWs,
and Force Protection When we went to Abu, we 1dentified I/R and Guard Companies
Some were Combat Support Companies that were dwindled down to a Guard Company
and given Guard Company equipment, and some Guard Company traimng The traimng
that we gave them consisted of nght seat ndes for 4 -7 days, depending on their
Company Commander’s assessment of their ability to do the mssion All the tasks were
very similar — searches, handcuffing  The only real difference 1s the towers My
battalion doesn’t have indrvidual tasks for towers Geneva Hague Convention training 1s
done twice a year [t's mandatory twice a year I can’t think of anything related to
Geneva Hague 1n our METL Before we left home station, we had all Ts in our METL
Assessment, except Force Protection, which was a P

The mnterview complete, MAJ- was released
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ORGANIZATION OR ADDRESS
320TH Mihtary Police Bantahon (I/R)

h . WANT TO MAKE THE FOLLOWING STATEMENT UNDER OATH
1 71L752D at the site of the allegatons To the best of my knowledge the female soldier, 7101, and the 52D male soldier were
never scheduled to work 1 the hard site facthty, to include Wing 1A and 1B, performing the roles of Military Police  From
what | have been told and heard was that the fernale soldier was having a relauonship with CPL Graner which could be the
reason she was present durmg the incident The mechamc was on duly to ensure that the CPA prisen generators kept
functioning and remamed fueled This was necessary due 10 the fact that CPA did not provide a 24hr generator mechanie and
the generators would constantly go down The generators operate the water and hghts of the prison  That wouid be the onhv

explanation as to why the mechanic would be at the prison

2 Traming (Home Station, MOB Station, Theater) The 320th Miluary Police Bautalion has conducted exhausuve training in
Internment/Resettiement Operations, Military Pohce Tasks, crowd contral, Less then jethal, ROE, ROJ, Law of land Warfare

Geneva Convention, and MP Combat support missions
Home Station Training at home station include all of the above which were scheduled intermittently throughout Drill

Weekends and Annual Trarung  In reference to Annual Traiung the 320th MP BN was selected 4 years n 4 row by §th Armn
to tramn the 8th MP BDE, Korea, duning Operation Foal Eagle Dunng drill weekends the unil convoved 1o Tapvhanna Arm
Depot (TYAD) where a mock EPW facility was constructed, through the efforts of the 320th and TYAD  I'hus traming was
conducted quarterly Whule at the center for traming, the unit focused on Compound operations, the handhcy of EPWs, ROE
ROI, Use of Force and In-processing, n addition tq the required traming, mandatory briefings (SAEDA, Geneva Conventton,
etc )and SRP Dunng the 4 months prior to mobilization, the unit was sl slowted for Annual Tramng in Korea, a rotaton
Kosovo, while simultaneously prepanng for mobilizanon and deployment to Iraq  The final decision of which the umit would
do was made by FORSCOM 1n January 2003 The unit was mobilized 10 February 2003 for Operation Iragqi Freedom While
at Home Stauon, the unit was finalizing is training plans for the MOB statton  However, the challenge was the constam
changes by MATOPS Also, | had re-wntten the BN TACSOP for IR Operanons  Thts SOP was requested by the NDRC al
the Pentagon and distnibuted 1o all 17 IR Battalions n the system as well as the 78th Traming Division 10 vahdate IR units
mubthzing through Fi Dia, NI /R wamnp dictated by the MOB station consisted NDRS (Processing)  The unn was not
required to compiete a Mission Readiness Exercise (MRE) for validanion as our SOP was used for the vahidanon In addiwon w
the mandatory trasmng from the MOB Station, the unit had traimng schedules each day consisung of Compound Operauons,
SOP review 10 all members of the BN, ROE, ROI, Use of Force, culmral sepsittvity and other MP Tasks  After the umt
armived m theater the only IR trammng given was that conducted by the um! This consisted of refresher traiming 1n compound
operations, ROE ROL, SOP review and in-processing  The unut was only at Camp Anfjan for 10 days

3 Relanonship betweer MP and MI (Wing 1A & 1B) The MP were asked by M1 to perfortn several tashs, which nciuded
sleep depravduon, music, himit certain pnsoners to certain foods (MRE and/or Iraqs food) At first the relationship was
awkward It was confusing as 1o who was the C2 for the wings CPA owned the wings yet, they had given the wings 10 the MI
to utthze Another 1ssue was agencies withun OGA would frequently bnng prisoners to the facihity and not want them
processed When this first occurred, 1 awaited their arriva, {0300hrs) and informed them that either the pnscners was 10 be
processed or they would need to leave an agent with the prisoner j received this gmdance trom the 800th MP BDE and COL
Charles Luce, Chief, National Detainee Reporting Center, DAMO, Pentagon. At the beginming of October, the requests were
ongmally verbai However, the MP on duty, specifically SG'I- questioned this and requested themn in wnung The
mstructions were also placed on the wall next to the celi of the prisoner  As | understoad 1t from the previous QIC, CPT

the tasks were surpervised by hamself, or an NCO]C with a member of M1 present 1 behieve that LT(”had
aiso supervised thts as well Cﬂ*has sice REFRAD  The tasks were carned out by the MP on dutv  Onlv MP were
scheduleparticipated 10 work 1in 1A an

4 Tramtng Non-MP personnel Any Non-MP personnei required 1o work around Detziness or pnisoners rezemve the tollowing
traiming  ROE, ROI, some MP tasks (hand cufts searchung), some received Less then Lethal trainng  These soldiers are
untlized more for addinonal secunty versus MP duties  'Hip pocket traimng’, ROE, and Use of torce are bricted at shuft
changes and guard mounts  Most of the Non-MP soldiers in the units received MP type tramng at exther theu home station or
MOB station | have discussed this with the Company Commanders that have non MP <oldiers performing these type task
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Y| STATEMENT (Connnued)

5 Incident - Pictures {what | think 15 happening) Onginally | was assigned as the 15-6 Officer by LTC Jumqm
the alteged incident  CID had already been notified and had briefed me on the incident in question and had shown me the
pictures  Upon viewing the pictures 1.had to “take a break" as | was i shock as to what 1 was viewing It was obvious tha:
these soldiers had acted independently 10 commt these inhumane, crisundl acts  These were obviously the acts of cuiminals
and these individuats should receive the maximum punishment allowed 1t 15 obvious that the leadership did not have an
indication or knowledge that this could happen or was happeung The Commander, myself, staff and NCOs of the 320th MP
BN would not allow such actvity This Command has ' preached” agaimst any type of violations of the ROE ROI and has
constantly reviewed/ lectured the humane treatment of pnisoners If the command had an inkhing that these indivaduals could
have done such acts, these mndividuals would not have been permutted to be in the presence of prisoners  1f the Command had
known of these activities, these mdividuals would have been apprehended immediately It would be my opiion that passibly
these soldiers had seen symihiar, yet, possibly not to thus extreme, acuvity by the M] personne} during imteiroeations of these
prisoners  They then took 1t upon themselves to conduct such cniminal acuvity T have been a Military Police Otficer for 17
years, imvolved 1n all types of investiganons, 10 inciude undercover work with the German Pohce ] was a RA Otfieer Reserve
Officer and now AGR Officer A crimunal will perform a2 cniminal act tf commitied to do so, regardless ol the amount of
“training to do the right thang”, lectures and classes on conduct, etc  They wili seize the opportumity ot chance o commin such
acts

6 Spot Checks Command presence has been a vital role of NCOs and Officers in the Battalion (subordinate companies

mc uded) especially with ius pariicular mission Three confinement facites, over 6,000 prisoners and extremely limtied
resources (as seen in the Troop to Tasks) Leaders at all levels randomiy go through the faciliies at all hows o the dav and
mght, from the BN CDR 1o Squad leaders 1 pesonally know this to be a fact  However, due to the extremcly hmied assets
constani addiuon of missions, REFRADS, work to be done during the dayhght hours (0600-2100), Officers and certain Semor
NCOs cannot be at each facilny every mght  The 155ue of lack of personnel has gone to the extreme that C( CDRs Samun
NCOs, BN Siaff pull duty at a guard post, escort, or the compounds 1o give thetr soldiers a day off, 1o reduce the chances ol
complacency, stress and misjudgement Would it be possible to commul such acts 1f leaders are checking on their soldiers’ Of
course Again, someone with the obvious frame of mind and mtent of these individuals will accomplish their cowardly 1ashks at
their own ume and pace Based on a theory that this should have been prevented, there would have 10 be an Otficer or Semior
NCO for each soldier 1 each unit  This BN ensures that there 1s an NCOIC for each compound, shift, escort, mission  There
exists three facihites, 2 Entry Control pomts, Force protection pomnts, Holding Area, Processing Line and CP«  Based on the
strengths of the units, they must be spht mto several locations 1o accomplish all missions which results mthe uuhizauon of
Semor NCOs and Officers to have o pull sfufts at umes 1o meet mission

7 Actions In addiion to what the umts have been domng to check on their soldiers at all hours, 4 DA Fonn-6 has been
mstituted at the Bauahion to have every E7 and above 1o make mghtly sporadic checks at each facitity  Depsite 1ts ettect on
daity missions, 1t has been implemented ROE, ROi more detailed guard mounts are ongoing

§ Since the 320th MP BN assumed the mussion of the Briush Corps Holding Area in March 2003, which had 16 compounds
tversus the 4 compounds that an I/R BN doctrmally can aperate), to the mission now at BCF, required number of persunnel has
been a significant 1ssue  Despue this, this umit has accomphished every mission assigned, performing non-doctrinal missions
under resourced, forced to create new doctmme  This unit has processed, safeguarded, fed, housed over 23 000 detasnsees o
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'BAJ TATEMENT (Continued)

The 320th has housed more EPWs, Secunty Detainees, and pnsoners then any other unit in Theater A statemen! (4l van b
supported by the Theater accountabiity roll ups and reports  We have had 13 escapes in 11 months, with § ditferent {acibiges
These escapes in relation to the number of prisoners equals 052 % -

| was asked by the panel what we could have done differently Here 15 what was done to attempt to mtigate the shoriape ol
personnel and resources 4SMMMMSMENE. aficr many Requests for Forces cut down the R&R leave from 10% (o 55
throughout the Battalion  Semior NCOs and Officers would perform their daily missions, rest tor a few houry and then wenh .
mght shift  Officers and Sr NCOs would pull shefts for their soldiers  Fought the operung of new compounds unui proper
resources were received  lp addition, | mstructed an NCO m the S3 section to compile al] SOPs/MOls for all difteren)
musstons, ensured that the Companies created and mawntained SOPs for their mussions, reviewed and approved by the BN
Perhaps a standard tramung team could have been established to move through out the units

| feel obligated to mention that during mid to end of September, the CITF-7 IG vistied BCF for approximate + 2 deve  Dunng
the outbrief to the BN CDR, BN Saff, Company CDRs and leadershp of other tepant wnits located at BCF  the CQOL ended the
outbnef with "There are the poor, weak and the forgouen, you all are defimtely the forgoiten * The COL refercnced the
challenpe of bemng resourced properly, the consiant mortar attacks, and the mereasing prisones population  Following that
visit, LTG Sanchez visited BCF ~ Upon complzuon of lus visit, many from the CITF-7 staff visited BCF and the Base suppor
began as BCF was declared an Endunng Base However, no additional resources m the ares of manpawe: was receivey

In summation the 320th MP BN accomplished their mission, and continues to do so  Despite tremendous hurdles leadership
dedication to duty, loyalty and tra ning persevered Mistakes were made, vet, coriective aclion was alv-ays immediatehy
unplemented by the Command The Battahon Chain of Command was 1n conslant commumication within tiself and to the
soldiers | had absolutely no information that any type of prisoner abuse in any degree had occured If 1 had hnown immediate
steps would have been taken to epsure that such actions ceased and actions agamst those individuals would have been mitiated Jie

AFFIDAVIT

| HAVE READ OR HAYE HAD READ TO ME THIS STATEMENT
WHICH BEGINS ON PAGE 1 AND ENDS ON PAGE t CULLY UNDERSTAND THE CGNTENTS OF THE ENTIRE STATEMENT MADE
By ME THE STATEMENT IS TRUE | HAVE INITIALED AL. CORRECTIONS AND HAVE INITIALED THE BOTTOM OF LACH PAGE
CONTAINING THE STATEMENT | HAVE MADE THIS STATEMENT FREELY WITHOUT HOPE OF BENEF'T OR REWARD WITHO™
THREAT OF PUNISHMENT AND WITHOUT COERCION UNLAWFUL INRLUENCE OR UNLAWFUL INDUGEMENT

{Signature of P@dMakmg Sratement

Subscribed anc sworn to belore me  a persor authonzed oy taw 1o
adminisiler oaths thay IOI = day of r:‘-bﬁl-._r\u ooy
——
at V. t.-+b"s\ CJ'.‘\ — p

k)

TION OR ADDRESS ISignature of Person Adrmimstermy Qath}
{ng Narme of Persan !dmmrsrerm:; !ar!l-" T
ORGANIZATION OR ADDRESS lZuthonty To Administer Oaifs T

INITIALS OF PERSON MENT >
PAGE 5 0OFf % PAGES
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S . C.TF7-320 MP BN S3
From *MAJ CJTF7-320 MP BN S3
Sent' Sunday, Nove -

To

Cc
Subject

ALCON

Have you ever experienced about 80 prisonérs standing In ine at 2130hrs at night, cold and bemg told thal tne
vendors do not have any more food? Well this 1s becorming a nightly routine, and because * was there | zan tell you 15 &
very unpleasani expenience Why s it so difficuit 1o bring enough tood Thal 1s what the MP {soldiers, are asking every
meal due to the fact that they, nol you, or me, have o deal with it every day So 1 guess my queshior i1s whe in ine hel, car
fix this so that we can at least give the soldier the basic necessary tools {o guard prisone-s without th2 1 having tc worr
abaout a not fight or other related problems in the compounds dunng meal tmes  Oh by the way you now know why we
have to have MREs on hand every day Sc please dc not question the ordenng of MRES, we need them to teed onsone s
even though there exists a contract for foad  In the mearn tme | would simply suggest that someone call contracling the
vendo® or pernaps Ray Parks (though that conversation will be filled with promises and not results) and fix this continuing
problerm  Unfortunately the basics required ic "house” pnsoners food, lights, pnsoner supphes 1s still & senous 1ssue

VIR

320th MP BN
53
DSN 559-1763



IR - oo e s
From. %mm CJTF7-320 MP BN S3
Sent: Wednasday, Novembear 05 2003 6 57 PM
Ta wp BDE NBC 800 IE ma
Cc. MP BDE ASST S-4 800 (E-mai)

Subject A48T Prsoner Meal shortages
S AL LA O e E T

ALCON,

At the 1800 meal {or the prisoners the caleres were short well over 100 meals SFéﬁ S-4, gave IFa o=hers e
maorning count of 3350 meals even though there were roughly 2700 prison=rs on ground St the carsrers cama2 g o'l
over 100 meals This is happerung almost on a daily basis

N

320th MiP BN
S3
DSN 559-1763

DRV FM 1257
Datad 24 FeL 36
DJECL ON »1

el at on ~Se L SETL X -

r'.f".. LY I 1

[ i
BY -L_)!__é_ﬁ_ﬁc.!_’:d'_tﬂ_’_—g_%mm@_‘*‘)

DATE ... 1 0 0CT 2004



ﬁm CJTF7-320 MP BN S3

From: WY - cJvF7-220 1P B S3
003 10 02 Al

Sent*

To: CE OPS 1T

Ce- LTC € JTEY 30 TH MF BN
CDR E-mad), Karpinski, Jaws BG CJTF7 COR 800 MP BDE

Subject ,LB‘] Fw

Ziassificeten e

fvid, ) C

PT

45 you kno& very serious niol last nghtun Vighant  Currerit!y thers a“e €29 prisonerz i Yigr. v T
compounas, basza on the segregaton requireinents are bushng al tha seams | cannot emphasize =saush - nieed
raduce the popuiation in Conpounds A, B & € This 1s an unstabls stlvaton which is puthng ths ives of re LF ane
solders al rsk | rave bean tc many prtsoner ats snce March and | can tall you thadlast rignat v as e 13 2wetd have
tarned real bad real quich  The design of Vigilan! places the MP m a dangerous situabion i the eva it ol e ud! wln so
many priscners  We must reduce the population in Vigilant ASAP The stuzhon last mght s simpiy suehe e the b
being and could ecup! at any wme  Pleass forward this 1o whomevsr can e»pedite the prozzss

As you can see trom lhe below SIR, the issu2s are 1).al there are many Secuny Detanees that have L=znh=tl o lory
penods of t me and 1} Nol Inlerrogated yel or Z) hava bech queshionsd months 290 and ave sl bemn g hed  wadorsts .o
tha process, yat we MUST increase the speed of tha intervews, releass boards elc I oider fo manian o~ Mg pEacy
ias! nighl | asked the Prisoner compounc representalives 1o provide me a bs! of prisonets thal have 15t tesn »=2n Yes !
do know hal there will be many on the Iis! thal Fave teen seen bal will put thair numbers Jown higgung el 3=t tna= -
| also know \hat your BOE gives you priorhes hoveever thal does not mairtan psace i he compoun fe

F¥1 \he prizoner compsund raps reguest that someane of some lype of aatnonty mest wis fhem sl v~ wrgvasr e
process From last nigrts events | ¢an tel you thal this issae will not go anay

Once zgain, | cannzt emphasize encugh the lack of stabiity 'nYiglant and tne nzed 10 reaacs thrs o rakar

MAJ

MA
320th MP
S3

osN A

-0nginal Hesgaae-- -
From: \ﬁwm CITF7 320 MP BN 53
Sent: Thurs2ay, November D€, 2003 4 &2 DM
To P BOE NBC 8040 [E man E manl)
Subject SIR Prisercr righ
Classification SESFefovt—
1 NA
2 Type of incidenst Prisoner Rindl
3 0382140LMNOVO3
4 Baghdad Cerrectianal Fazility, Vigilani A B, C
5 None
6 Personnel inycived

Frisoners delamed in Viglant A B, C

——ad A v e e - T

F :
[’L-u"w:'"' DAY }

B‘-f A .S. Cfl‘l‘l'l“'fdl CDMMO\PA

| A,

aaac



7 A pnsenzar Riot began when an MP broke up a fight belween two prisoners  The prisoners werg thiowing 'oey wale:
cans, and rocks at the MP's  The prisoners indicaled 1hal the rot began because the MP's broke up the fgrl ane subidus 1
the offenders and because they wantad to go home  The 320th TOC dispatched the IRF and QRF - Shorlly Iner-3fler the
not was quelled due to diplomacy by the $3 and no injuries accurred  Alarm clocks wsre requested and ssuac
Addiicnally, Ihe pnsoners indicated that they have been in the compaunds upwards of five months withoul geng asked
any gueshions by M | . Ths 1s why they wanted lo go home The prnsoners will provide a st of any prisoner #1918 simulath)
situaled Ma) will make an inguiry as to whv these prisoners have nol beer questaned with M He wil than
inform the compound reps of any information eblained The niol was gquzlled aid there were no reports of ay - ufies

8 Remarts
9 Pubkcity HMane

10 Command Reporting 12Cth MP BN
am "‘"-""-'_-"—--.,“

11 POC mse—

12 Downgrading Instruchons None

J20(hMP B

5-3 NCOIC

DRV FI4 123-2
Dalad 24 Feb G8
DECL ON X1

Classif-cation EECRET /43—~

f = e o

J206th MP BN™  — ° -

S3

DSN, 559-1763
MAJ CITF7-320t" MP BN - 82

URV FIA 125--
Datad 24 Fer 99
DECL O

Classif canen ~SRCRETUNT

e



-MAJ CJTF7-320 MP BN S3

From: WY /. C.7r7-320 MP BN S3

Sent: hursaay, August 14, 2003 3 35 PM. ...

To Pcnw-aoomo a0E oPS Y E-ma) 1AL 8100 WP BDE

Cc . P BDE NBC 800 (E-ma l),&l\ﬁm CJTF7-300TH MF BDE-S3 E mai)
LTC CJTF?-320TH MP BN CDR [E-mar)

anci Status Report

Subject’

Ganci Compound Status
14AUGO3

Compound 1
Water Tanks (Tanks leak aggressnely at seams)

Porta Johns
Guard Towers
Light Sets

Compound 2
Water Tanks

Porta Johns
Guard Towers
Light Sets

Compound 3
Water Tanks

Porta Johns  Red (Contains 3 of the requned 16)
Guard Towers
Light Sels Red {Missing 3, 2 that are present need a batiery)

Compound 4
Watler Tanks

Porta Johns Red (Contains 0, requires 15)
Guard Towers
Light Sets Rad (Needs 4)

Compound 5

Waler Tanks (Contamns 1, needs 1 more)
Potla Johns Red {(Contains ¢ Needs 16}

Guard Towers (Needs 1)

Light Sets Rezd (Cortains 0, needs 6)

Compound 6
Water Tanks

Porta Johns Red (Contains 0, Needs 16)
Guard Towers (Needs 1)
Light Sets Red {Contains 0, needs 6)

Compound 7
Water Tanks Red {(Needs 2 Tanks)

Porta Johns Red (Contains 0, Needs 16)
Guard Towers Red (Needs 3 Towers)



Light Sets Red (Contains 0, needs 6)

Compound 8

Waler Tanks Fed (Needs 2 Tanks)
Porta Johns Red (Contains 0 Needs 16)
Guard Towers (Needs 1)

Light Sets Red {Contains 0, needs 6)

Roll Up

Water Tarnks Need 5 units and 2 need repairs
Porta Johns* Need 93

Guard Towers Need 4 (2 are shared towers)
Light Sets Need 28, 2 need batleries

I20th M
3, NCOIC
DSN: 559.1763



_MAJ CJTF7-320 MP BN S3

From MAJ CITF7-320 MP BN 573
Sent Sundav. Augus! 24 2033 1123 AM

To MAJ CJTF7-8001H MP BOE- 33-(E mail) CET r.TF-84 147 BDE
{E-mall)
ce. CITF7-320TH WP BN CDR_(E-ma:'I

Subject: {U) Requesled Assels

i ——

Tressfication Bt

Sir

The following list contains assets reauested for Abu Chraib

Theare 1s a surgeon en route, howaver we are shill Tussing a P4
Cwil Affarrs,

Miltary Working Dogs,

Force Protection,

1Pl

Interpreters, and

JAG,

SO bLh LN =

Thank you in advancs for your atiention to this matte:

>20th N

S3. NCOIC
DSN 558-1783

DRV FRY 123-2

Cla=sificahp SESFE=—ict—

DECLASSINIED TR ey
[y La_s Crotrgl € i

2 Cromtral Ceo ol
DAT; 15 0CT 2004




MAJ CJTF7-320 MP BN S3

From N - 77320 4P BN S3
Sent Thursday September 18, 2003 10 38 AM
To MAJ CJTF7-800TH MP BDE- 93F:E-mal') SPT CITF” BiJWP BDE
E-mail)! 500th P BEDE
Ce. LTC CJTF7-320TH P B (E -mail) ik
800MP BDE X0/S5
Subject 427 P nme Powear Lighting

Classificatlion SECRET 7d—

ALCCN

Lest might tha pnme power folks it up compaund 5 GANC! strictly with the pole lights and le 2ff ra Ganerator
hahl sets CPT MSG and myseif did a walk around the compound and talkead with the tower Juzrds The
current pole hghts do no! provide ag=quate hghting for the compound  Therslore, generatar hghl sats |2oprovmarek, 4 €
per compound are requrad They are going to power up compound & with the pole ights but agan ¢ cannct op=1 8 u!
wa raceive more generator ight sets {(as well as ports johns no! enough o open cmpd 5 to tull capar vy

Porta Johns

Need 6 more for cmpd 6

Nead 1dea for7 & 8

Nezd enough (or 2 mor2 MP COz= (strergth 14C ea) ana for gther tenant unils, Ml CID Mag.sirale, hizacal
Approximately 330 addtionat soldizrs Need asststance asap if there is ar inention 1o transfer from Barcato! £re 10z
place more US forces here

320th
33
OSN 559 1763

DRV FM 123-2
Dated 24 Feb 58
DECL ON X1

Classihcation SECEETEX]

DECLASSIFIED -
] DY _ .S, Ce y,—! 5! (C‘:. "‘J
DATE 15 0CT 2008

e ta b



From
Sent'

Subject,

MAJ CJTFT7-320 MP BN S3

From CPT Simms

Classitheolizn SEOREF=S—

MAJ DiNMenna

- Ongirai Messae --
From- MA] CITFZ §NITH {1P BDE 51
Sent’ 2Jnesday, October 22, 2003 7 51 FN
To Dawid 1A CITF7 320 MP BN 53 Dinenré (E-mari)
Subject: Fu () From CFT Surmsg

Classificalion SEERET—
Caveats NOHNE

FYI

= -Qnginal Message

From CPT CITF? €4 ASST LCG FLA IS
Sent \Hadnaeday Octcber 22, 2003 5 01 PH

To: 147 CITF? 8D0TH MP EDE S4
Cc' iA) BOGth 1P BDE
Subject, {U) From CPT Simms

Classificatian UNCLASSIFIEDHFOR OFFICIAL USE ONLY

Sir

MAJ CJTE7 220 MP BN 83
ursday, Qclober 23, 2003 11 35 AM
MAJ CITF7-600TH MP BDE S&'

I need 50 Amida bighi se's and the 15 or 50 ight sets fixeq (the brown light sets;) | need a new Lont-antan 3 p o=
food due lo the tact thal they are atways 100-200 rmeals short and alleast 3-d tmes a wieh (P2 1907 [ anen' e -en o
becauss it has bugs 1oday an entire compound 503 prisonere could nct be fed due to buds anc air' 1 - 2*u

Please find attachzd the Itinery for BG West's visiio the 800k MP BZe Thu 23 Oct 03 Pleass 3darsss ary queres

to the unaersigned

et WA
Ca XO

€22-1432

————

CPT m
C4 Plang CAP Coordinator)

218 B22 143€

Classification UNCLASSIFIEDHFCR OFFICIAL USE ONLY
<< Fila 800t MP Bge - Abu Ghareb - 231003 dac >>

Classificalion “SEGRET___,
Caveals NONE
M2y CITE? 2201018 BN 5]
RV EM 122.2
Dated 74 feh 99
CECLON 71

Classiicatlion BfoRETrxt—

DECLAZS ™D .
BY_ LS. Crwlval Cormima,d

DATE 1.5 .0CT 2004



_MAJ CJTE7-320 MP BN §3

From- L NaETRE

Sent Friday, Oclober 24, 2003 12 55 AN

To. MAJ CIJTE7-800TH MP BDE S4

Cec. VA CJTF7-800 TH MP BDE-S3-(E-ma|I)
Subject, (U) Gancl deficencias

Crace-hoatian UJCLASSITIEDIE DR Db T O] v

The foliowing 1s a kst of geficizncies in Gancy

CHMPD

-Grey waler drainage problem
-Broken water pump

-tssues with the shower
CMPD 2

-Grey water dramage problzm
-1ssues with the shower
CMPD 3

-Water valve for \ank

-240 oullets

-Shower heads and valves

-2 Light sels have seized molors
-Grey waler drainage problem
CMPD 4

-\Water pump

-‘Water lank leaks

-Shower doo* latshes
-Shewer heads

-Porta john door broven
-Water pamp swilch

-Intenor gai= bent

CMPD 5/6

-Light sets

CMPD7

-Light s=1s

o ————

MAJOR

320th MP BN
53

DSN 559-1763

Classification L?JCLASSFFEEDLFOWLY



-MAJ CJTF7-320 MP BN S3

From. AAJ CJTF7-220 P BN S3

Sent 1n ber 27, 2002 9 43 AM

To AS CJTF7-83CTH MP BDE G4 SPT CJUTF 7 -805K1P BLE
OPS___

Cc qxﬂAJ CJTF7-800TH MF BDE-samE-ma;n, Sich
8008 DE XOr55 Karpinski Janis BG CJ DR BAO NP

Subject {STRE Tasker#22 URGENT URGENT LRGENT 1 titn

Ctassiiication ~=EGREET

_ne-orher day when you were here and for the gast how many monihs | addressed the ight sel 1ssuz e repan of
the hight sets in the cormpounds —]as we were o) was supposed ig ix the light ssts Now | 3m bamg mlormed
by Mr BN PEO, thal there nas nol been a contrast anarded so tha ight sets eannat be fixed untass Rded
same oth&rway is this lhe case? Andif 5o, why wasn't | nformed sfter the hundreds of amails SITFEP requzrs €l
| hope the above nfo 1s not correct  Botom line, the compounds lack the proper ighting to protect soldiers gnsarers ans
escapes, all of which 1s MISSION | am nai sure why a areater emphasis for the past couple of moniths has ' eean put
on this 2bove our lavel We are 1a'%ing aboul soldiers safely and prisorer saely and the prevenbon/d2terence M eszage s
Please advise an lne stalus of the repair of hght sets | know that 1ssugs are being worked 16 bring A das kar o'her
locatons 1g here, yet the number that [ have seen will not fig the problem

While | am aadressing basic necsssibes, Contract Meals Disaster That's the best way lo cescnze Iy 15 sue
Short hundreds of meals every leeding, tugs and dirt ar2 found in the mesls several times a week and for th= past "wo
days prisoners have been vomitting after they eat That couplad with the fact ha* their arnval ime varwes tramerdously
This is of great concern as Ramadan hzas bequn  We are now oul of MRES for the prisenars and ars attampirgic 3¢t
some loday from tha 5215t We are just abcut at 4023 prisonars batween lhrze locatians and as eath day 225 hy the
terision wirhin the pngoner populahon increas=s obviously Yet, simple lixes food woula help remendously

| appreciate your immediate assistance with these 15ues

VIR

----- Onginal Massage-——
From HMAJ CJTF7-800TH WP BDE S4
Sent Sunday, Ocloker 26, 2003 9 23 FHY

To CPT CJTF7-800MF BDE OPS

Ce _—-AAJ CJTF7-320 1P BN S3

Subjec! RE Tasker# 22 URGENT URGENT URGENT vl

Classificalion SEGREF—
Caveats NONE

I el talk to LTC-.-.'ho will infarm ma when the train armves at the Baghdad ravlyard What | nz2d or sou 15 all the
conlainer numbers and the train number Give ma the departure tme as +ell Onge the tran anves [ wilge FLS Truzks !
Just need you te provide the escorts once LTC-gwes e the ama kme

CPT_

----- Oncinal Massaae-----
From CPT CJTF7-800MP BDE OPS

Sent Sunday, October 26 20C3 4 02 FM _‘ -
Ta tAJ CITF7-800TH MP BDE G4 b
CJTE7 320 MP BN 53 .

Cc h(E mall}

Subject FW Tasker # 22 URGENT URGENT URGENT ' 1Itl)

L OECLARTITID

o Fiad ~ H—

o/ 2.5, Ceridral  Cowm RNy
DA . 1.5.00T.2004 —




Classification £EeRE+
Caveals NONE

vhat do we dc about e connexes with the ight sets in ?

—— .
800th MP BDE
S-3 Ops NCO
DSVT 302-552-1743

----- Onginal Message-----

From 724MPS4 [mailts 724MP34@83sigbde2 armv smil mr)
Sent Sun Oclober 26, 2003 3 51 PM

To CPT CJTF7-800MP BDE GPS

Cc 724KMPALDC, 724MPXC, 724MPSJ

Subject RE Tasker #22 URGENT URGENT URGENT 111 1

Classificaticn ~5EGREF~
Caveaals NONE

Martin,

| spoke w! MSG-ln ref to Baghdad Central needing fight sefs
Tuesday I'm going o send out 8 by raidhead it wilkiake 17 h-s fo reach
your lccation Martin as the hght sets become available | will send
tnem forward | will e-mat you the container {conne «} naumbsrs as wall
as any olhier info tha! makes it easier for yod 1o 1aenlify lhis equip

1 hope this helps for he time being

CPT-

P S 8 hghtest will coms in two 10 thras 20/ containers

From CPT CJTF7-800MF BOE OP53
q c§ army smil mal|
Senl Saturday, September 27, 2003 4 40 PM

Ta BOOMP S3FWD, ~pT CJTR7-800MP EDE OPS
Cec 724MPS3, 734MPS4 ‘E-matl)
Subject RE Tasker #22 URGENT URGENT URGENT niin

Classihcabon SEERET
Caveats NONE

Then | will need 16 radigs from the 724th  Everybody on track ?

v |u|!!, usSa

800th P BDE
S-3 Ops NCD
DSVT 302-559-1743

----- Ongnal Message-----
From BOCMP S3FWD [mailtc 80OMPS3FWD@335bde2 army sinul o)

Sent Saturday, Seplember 27, 2003 4.35 P
To ﬁCPT CJTF7-800MP BDE OPS
2



Cc 724MPS3, 72404PS4 _
Subject RE Tasker # 22 URGENT URGENT URGENT Hiin

Got it The 533th MP BN signed over all but four ragios to the 7241n
We will give up our four We plan io send up 120 detainees on either
Tuesday or Wadnesday

----- Onginal Message-----

From CPT CJTF7-8001P BDE OPS
[mailtg @cimain hg ¢5 army smil mi)
Sent Salurday, September 27, 20C3 8 29 AM

To 800MP S3FWD, 724 MP CDR, 7Z4MPALQC

Cc (E-maif)

Subject Tasker # 22 URGENT URGENT URGENT 1t

Classification SECREF
Caveats NONE

<<Tasker #22 Motarola Hand Held Radic Support dogs>
Alcon Tasker #22 naed these ASAP!

Classification S=CEREL
Caveals NONE

Classification SECRER
Caveats NONE

Classification SEGRETS
Caveats NONE
Classifcalion SEEREL
Caveals NONE

Classification SECEET.
Caveats NONE

DRV Fi4 123-2
Datad 24 Feb 98
DECL ON X1

Classification SECRERYH-—



MAJ CJTF7-320 MP BN 33

From: FMAJ CJTF7-320 MP BN S3

Sent; onday, October 27, 2003 11 20 AM

Tor MAJ CITF7-800TH MP BDE S4

Subject RE Tasker # 22 URGENT URGENT URGENT 1111

C.assihicatol, ~Se R sp—r
Fzodis not just late, thereisnt enough  Our MPs Medics and field surgeor can easily idenbify bugs «ralg aw o 3 0

they did We talk lo the peoole wha bring the food an all they say :5 thal they just deliver We submit head o1y day
and sirengly suggest a 10% O*Jeraie as BUCCA does and tney agrzed o that  [vslead they are 30% shorl & I¢n hghts

this long evisted before was aven the DEP COR  As for taking the prscners word [ {hink we have =g Clrt
th-s a httle bit longer then most vks s full of shit and not 112 1zast bl trustvorlhy  WHY doesp'l anyons se- g o
fram Viclory

MAJ D
----- Ongiral Message -
From-* Green, Wiliam NMAJ CJTE7 BOOTH HP BOE 54
Sent, Honday, Octcber 27, 2003 11 09 AM
To* Dinepra, Dawd MAJ CG3TF? 320 1P BN S3
Subject RE LATPE Tasker # 22 URGENT URGENT DRSENT Punn

Classibcation~5e6REF—
Cavaats NONE

Th2 Brigade Depuy sent ar e-rrail to you on 22 OCT 83 -‘ha!“has {0 be paid for tha ¢ 20wcee v« 209 par
performs The SOW for Baghdad Central is o be awarded cn the 28 Oct This wil) give one contiac'e 2 - 1ihs
services at the sie and that includes maintaining the bght sets For focd, yes ke has bazn late bo ke sarny conrs
1AD road blccks and closed roads for IEDs They are construzting a hitchen fazility thers o0 sits ang hs wlp with the
debwery problem For head count, your anit must submit a timely head count to them 1f you pef prisana-e in afier 1t e
head count s given to the contractor then thev tar not debver food they dc hot hnaw you nead The ~=a fnthen
facility an site stould also help solve this problem The contractsr has peopla wilh the food from te k=i to you
site They zat the meals and | would hke to know who fram your staif 15 Irspecting the food tokfore 1 i, 1 the
prisoners? Who is making th= charges that there 15 dirt bugs or whai 2verin the fosd? 1 it 1s Hue prsznae | wouna
take that with a gran of salt

As for your hght szts There are light ¢ats coming from Bucca by rad and frem the 744 by ar fovmgasists i thest=!
takes time | talked to Mr Parks about working on the firad ights and the hght sels Your oeople tofthmic do a

survey and give them the information before slarting work Also hr Parks neads a bl that goesarz U - dved igntng
syslem so he knows whal lo gat

<< File RE/'rgl-.-'leetmg with MG Woidakow sk rif >>

=- 0ngmal Message- - -
From, ;—rm CITF7 320 *iP EN 1
Sent: 1orday, Oclober 27, 2003 9 50 AM
To Mal CJTF7 B0CTH MP SDE 84 FT CITF7-83JMP £DE 0RS
CITF7-BCOTH 11F BCE S {E-mmiai;, CITF7 6N PEDEST'SS F- b ~r~ B3
CITF7 COR 800 [ 1F BDE -

Cc*
sub,ect./m R Tasker # 22 URGENT URGELT URLENT 1

pe e yy o oAmen TTITS
1 r}h; .JL)‘ PN

rr 1.5 Crabral Cowmmmars

- e
]

Ba 2 16 QCT 2004 o



Classificalion SECREFRET™

Ma)

“other day when you were here ard for the past now many months | addressed lhe highl s<tissue the
repair of the fight sats in tha compounds F as we were lold was supposed 1o fix Ihe licht seis How [ am
being informed by Mr _ BN PBO, Ihat there hzs not been a contract awarded s the Jight sels 1annoi be
fixed unless funded some otnér way s this the case? Andif s why wasn't | nformed after the hungrede of
emalls SITREP, requests, etz | hope the above Infc1s not correct Bottom line the compounds lack ne prope-
hghting to protect soldiers, prisoners and escapes, all of which 1= MISSION | am not sive why a greatar emphetis
for \he past couple of months has not been put on this above our level We are talking about soldies sifely =nd
prisoner safety and the prevention/deterance ot escapes Flease advise on the status of the repar of icht s2ts |
know that 1ssues are baing worked lo bring A mudas from other iocations to here, vel the number {rall nave seen
will not fix {he prcblem

While | am addressing basic necessilies, Contract Mezls Disaster  Thal is the best way te oescibe this
1ssue  Short hundreds of meals every fesding bugs and dirt are found 1n the meals severai imeas aveek and for
the past two days priscners have been vomiung zfer they eat That coupled vtk the fact tha- ther ain.a hme
varnes tremendously  This 1s of graal concern as Ramadan nas baaun We are now out of MFPEs for t' e pnsomiars
and are attempting to get soma today from the 541st \We arz just abaut at 4200 priscnears betw serluze
localions and as each day goes by the tension within the prisoner populaton increzses obwraiesiy Yzl simpls
fixes tood, would help tremendously

1 apprecia‘e your immediate assisance with inese 1ssues

VIR

MAJ -

----- Ongnal Message-----

From hmm CJTF7-300TH MP BDE 54
Sent Sunday, Oclober 26, 2003 9 23 PM

To CPT CJTF7-300rP BDE OPS

Cc A CJTF7-320 P BN 5]

Subject RE Tasker # 22 URGENT URGEMNT URGEHT 111

Classificalion SCEoRET—
Caveats NGNE

Iwill talk 10 LTC w0 will inform ma when the traim armves al the Baghdad radyard V/hall nead from you s
all the container hlumbers ang the train number Giva me the depanture tirme as well Once tha trae grrees Twll
get PLS Trucks- | just need you to provids the escerts once LTC-Ewes me the arvz] tms

CPT Felix

m“(E-mafn
Subject tv lasker # 22 URGENT URGENT URGENT it

Classiication SEFCREF
Caveals NONE

Fyl what dc we 5 about the connares wi'h the hight sslsm ?

MSG, U54A
800:h MP BDE
S-3 Ops NCO



DSVT 202-559 1743

----- Orcinal Message---—

From 724MPS4 [maillo 724MPS4@93sighde2 aray smd md]
Sent Sunday, October 26, 2003 3 51 PM

To CFT CJTF7-BOOMP BDE OPS

Cc T24MPALOC 724MP X0, 724MPS3

Subject RE Tasker # 22 URGENT URGENT URGENT i1

Ciassification -SESRET—~
Cavsats NONE

1 spoke w/ MSG Maffatl in ref to Baghdad Ce ntral needing light sets
Tuesday I'm going {c send out 8 by railhead il wi! take 17 hrs tareach
your location JRas the ight sets become available | will serid
them forward §wil a-mail you the container [connex) numbers as well

as any ather info thal makes it easier for you to rentfy lhis equip

| hope this haips for the ime being

CPT-

P S B lightest will come n two to three 22ft conlainers

----- Ongminal Mes PLTES

From £T CJTF7-800MP EDE OFS

[Mailto @cSmain ha ¢5 army smit mil]

Sent Saturday, Seplember 27 _2003 4 40 Fi)

To B800MP S3FWD, CPT CITF7-8COMP BDE OPS
Cc 724NIPS3, 724MP 34, (E -mail)

Subject RE Tasker # 22 URG SENT URGENT i

Classilicalion SECRET—
Caveats NONE

Then 1wl need 16 radios from the 724lh  Everybody on track 7

lv’-!!, USA—__

800th MP BDE
S-3 Ops NGO
DSVT 302-559-1743

----- Ongmal Message-----

From BOOMP S3FWD [mailtz 80OMPS3FWD@33sigbde2 army smit myl]
Sant. Salurday, Sepiember 27, 2003 4 35 PM

To CPT CITF7-600MP BDE OPS

Cc 724MPS3, 724MP 54

Subiect RE Tasker # 22 URGENT LRGENT URGENT -t

Got . The 530th MP BN signed over all bul lour radios to the 724th
We will give up our four  We £lan {2 sen- up 120 dstanezs on 2ither
Tuesday or VWednesday



From CPT CJTF7-800MP BDIE OPS
[mailto @cSmam hq ¢5 army smal mil)
Sent Salurday, September 27, 2003 8 29 AM

To 800MP S3FWD, 724 MP CDR, 724MPALDC

Cc [ E-mail)

Subject Tasker #22 URGENT URGENT URGENT 1M

Classificalion SEGRET—
Caveals NONE

<<Tasker #22 Matarolz Hand Held Radio Support dag>>
Alcon Tasher #22 need these ASAP 1

Classiication SEGRET _
Caveats NMONE

Classification StEGREF—
Caveats NONE
Classification -SEERET—
Caveats NONE
Classihcalion-SECRETF—
Caveais NONE

Classification SESREFT—
Caveats NONE

DRV FM 123.-2
Dated 24 Feb 98
DECL ON X1

Classilicabon-SESRETIXT

Classification SESRE—

Cavealc NONE-
FAJ CUTFT-320h AP BN &7
WEM 123-2

Daied 24 Fet 498
DECLON X1

Claceification SECRETNX]



_MAJ CJTF7-320 MP BN §3

From: iviAJ CJTF7-320 MP BN 353

Sent tiday Noyember 07 2003 10 47 Al

To. AAL CJTE? 800TH P BDE-S3 724 MP ALOC
Ce. ) IMAJ CELC CI3A FWD-PIMC

Subject JISyRE MWDs

f assibrat anSEE R

-u N situalion here at BCF 15 now cntical  Las™ nighl we had a signficant nol e Camp Vigilant - e e & mus

and we need them asap We currently have £530 prisaners in three aifferent 'ocations Yve ne2a the dogs W Adve the
housing tor the dogs and handlarg {the engineers are bailding kannals) “Ae can sappatt *he parsonnel i e M2 r=dson
ih's would seem easy siMply tased on the populaton at Bucca versus here  In addibor we are recaning ing o sue's

1

ftom BUCCA that have been there for months and the y are causing a g-eal dzal of proolemiz he @ = 52 v b sG b -
&sap? Piease advise [cannof emphasize enough how crifica’ this i1s now

- Onigiral Massage -

From, _ﬁu CITF? E0OTH 11F 503 €3
Sent Nednesday, Novemnber 05, 2003 1 22 AM

To' 7241MPALOC {E-mal) (E mal') -
Ce. !
Subjyect, MDs

Classification UNCLASSIFIED
Caveats NGNE

Dale
What is the stetus of the MV Ds therg at Camp Bucza? Can we transfar those dogs up tc Campe Gana e ihe nest {0

wesaks? | am cs'ing CFLCC 10 se2 what we nzed e d2 1o ga! lhe Geas Lp there W nee| [a-m due to the
population up there

W

Classification UNCLASSIFIED

aveats. NONE
] A6 CJTFT 220t MP EN S]]
DRV FM 1232

Oaled 74 F=h Q8
GFECL ON 1

lzssdf ~zlion SE5PETLG—

(]

j E\Ef::]_’{' [a il :--D

i WAL S. _CT.MWQFB
JATE 1.5 0CT 2004




MAJCJTF7-320 MP BN 53

From: _'MAJ CJTE7 320 MP BN 83

Sent sunday, November 09 2003 132 AM
To had co1=7-606TH 1P BDE-S3 TR c=: < v v e e
(E-maily’ R ——
Ce Karpwnski Janis BG CJTF7 COR 800 MP BDE-TC CITF7 "XCIH 1P BN
CDR (E-mall)'
Subject’ RE (%) BCF Weapans

C.az=1 retir "SR Ean—a

Ma'am ALCON
| would ask that this be reccasidered | haw- remov=d all 14763 "rom the compouands as we du 12 "o

adeguate weapons racks lo secure them M all Smmis ar2 ta b2 rermovec D woulc regaes’ that abi £2 repiagce’ m sh 10w
(non-letha!) That would require the BOE to task other urits {o provige shotguns ag we (BN & COs) v v b 2
enough Again non lathal wouid be great if the BDE can provide the weapons | can reiay many mowents he ¢ Nie
cairying of a weapoan has prevented 2 more serious nadent  The compounds sre maxed and ex remely wistziez
HRemoving weapons lrom the compounds would plaze the lives of tre MPs in danger

| beheve that this assessmeanl 1s not one of azcurracy and s rmade with a lack of espenznee wperatng v tre o
inlemment/pnison fazility | am extremely conczred thal this s not basaed on erperience 67 coecaling o lazl’y 01 g i
500 pnsonzrs that are smply held in by wir2 and nct a hard sre tacibly \Ve are on tne grourd ans Favg reer cpe 3h0G
faciities since March with over 15,000 prisoners

As we ali knaw tnis 15 not a doctninal mission ang riot that of O2s2 Strom whera mary of the pos2iee aiadly
sufrendered and "enjoyzd’ therr stay with food meadizal care and clsting Thisis not a by tae bock ruszsor cno METT
TC nas required that tradilional doctrine be changed Tis 15 nol & ge’*ansive responsa y2! one of gr-4, Clies % Lased on
fact | horestly beheve that my soldiers ives would be in jeopardy | am at Lre compouncs daily anc nrghtt '« ¢e the
parsonaity of the compaund anc its lack o stabibty P'sase do not lak2 ofense, but that cannot be zean far 3 vahiet -
bu* here Many ot the P approached me when | removed the M1Es as thay were not cormfortabls wintr a - o
firepower | behieva that removing their Gmms will matke themn even mare uncomfartable and exremedy crezs w21 The
MP who auestion=d the carrymo of weapons is from the 372nd, and nas nol ooeraied sach a facd ty winze maf il 2alior
and has only been 1n his position for 3 couple of wesks Experence s nolthsre Wehaehad 3§ 2 s lethsl
shoo ings Inthe past 4days | cannot emphasize encugh the 1aczk of stakinty within \he coroounde

Each compound only has at the mast 3 MP an the gate In lhe even! that *he onsoners (100 or s¢i sl 11 the 0zl
which has occurrad, how then would an unarmed MP gafend themsebes? Ka2p in m nd these faciqec zn byl 2ver
lancfilis and the prisonars caily make home made shanks and weapons Thay would not reed to tat e zvzacer f om an
MP to kit an MP They would brirg one with them  We remave these tvpas of weapans daity frem e comzeuntas

SCP Urfortunate'y tus 15 comgl2lely not correct if you queston every (“ 711 R BN n the syster 43 1o a1t e
informzton in ther SCP was obtained, the reply 1s lhal f was given to tham  Tha 320th SOP was requsgad Ly the
Vahdation tearn al Ft Dix anc the NDR.E folks at the Penlajon to be disinbuted to 2l othzr IF BNs  Ths somig < 2adz ol
operahon has been used, again, since March

We zre requred o transport prisoners to the Medizal faclly \Ve a2 nol orovided with the proper panszrtz 2110
iransporl prsoners Additicnally. there are 2 AP thal transpart the prsoner lo the madica! climc

[ am at the compsunds al least 3 hours a day and 5 hoars at mght On the spol corregicns are madz azreeded e gn
'ssue of manpower Overwork lack of days off as we all know lzzde Ic rouline, boredom and complazeacy wi'k ary lask
Tis 1s addressed and reiteratad dai'y

| would agair; raiterae thal this ce reconsidzrsd based on h2 above sllew for adeitional trzimng 1 sl ohig s peheed
1o ke neadad znd e evalualed | strongly request that erther the Smms ra™ain or ever 1AP 13 armuz1 Lt 3 pn-igtha
shotgun MPs escorithe prisanars many timses a day cutside of the compounds {9 rash znd o' e gzalals aroynd '
compouands Thzyreed iequre a weanon Keep immind acar the prisonets do haye seapons i g ¢ oua: Y
carnot taha the ncn lztha! shotgur from the front of the corpound 1" we do tne MPs al Ihe gale weat2rd 1zve ary ty
of weapon at al' o'zly defensive | would submit ano'har COA 16 be secunng the &m™in g lock wx minz el anc v
amruniion separate Vst shotguns would be rejurrad  Wa havs sypenienced thal weanans ara e ez the far o 2y
The lowers carno! salely engage all areas of Ine Lempouncs

r
i ¢y T

T

1 DECLASSITED
v .5, Ceortra) Comamans,
i 15 OCT 2004




The faciity 15 not de2signed for the P to have an escape route if the prisoners rush the gals or come vl e wire Yos
riols of th's magnitude happen as expennced al Camyp Freddie in BUCCA  Las| night we had to call an acd b al 70 R,
from the living arzas to quall a riot where lhree prisonars were stabbed and seveial were bealen with fer' pries THe KPe
had weapons which 1 whola heartedly belizve kept the prisaners in the wire

| have spcken lo several of the MP CO CDRs and they have relayed then concerns of placing saldizi~ i Ine fzr ier
without weapons  They also beleve that weapors are requirad in the -um way based on tha prsomars the (19 ~rg
securing

| would no! conhnue to empahsize the request to reconsider of | did ne* beliave that weapans e ane gaal, 1~ Jearz e
compounds

VIR
- i ——

-= =-Onginal [ lessage --

From. Cavallarg, Anthany MAY CJTF? 80GTH MP BDL 53
Sent: Satu-day, Novernber 08 2003 11 21 PM

To: E 12y
Subjectk, [ LF Weapons

Classificalion UNCLASSIFIED
Caveats NOMNE

Classnicatian UNLLASSIFIE JHFOR QF FICIEL LSk ORLY

Il !e !G has diracled that 3l 9mm's be ~emoved from tha compaund arzas and walkways around Canz ana Agilant

<< File BCF Weapons asses 6 nov doc >>

Claseitication UNCLASSISIEDNEOF OFFICIL L 3E QNLY

Classification UNCLASSIFIED

Cavaats NONE
*mu CJTET 425th WP BN &0)
DRV FM 1252

Dat=d L4Febd3
JECLOU M1

Classincaugn—SteREH=—



On 14 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antonio Taguba,
conducted the following mterview Major General Taguba was appomted as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General Dawvid D. McKiernan, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look nto allegations of maltreatment of detainees,
detainee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also mnquired mto trainmg, standards,
employment, command pohcies, and internal policies, concerning the detamees held at
Abu Ghraib pnson  Finally, the panel looked mto the command chimate and the
command and supervisory presence

The following persons were present
MG Antomo M Taguba,-s, DCG-CFLCC, Interviewer
A, CFLCC - SJA, Interviewer

05" MP Battahon, Interviewer
Brigade, Interviewee

The interview 1s summanized as follows

My name 18 . Annor,— Current

asstgnment 1s S-2 of the 800" MP Brigade, my former assignment I was the XO of the
320" MP Battahon at Abu Ghraib

| have been associated with the 800™ MP Brigade since January 1995 1served on the
Brigade staff unti! 1996 or 1997 and then | formed the 455™ Bnigade Liaison Detachment,
co-located with the umt, but a separate UIC with a different function under the Bngade.
Subsequent to that 1 was the XO for the 306" MP Battalion 1 physicslly reporied to the
Brigade headquarters on 24 December 2002 that 1 was now the Brigade S-2 and on the
27" of December, they told me 1 was taking the Early Entry Module

I brought the Early Entry Module into theater upon deployment [ reported with the rest
of the Early Entry Module to Uniondale, New York, our home station on 2 January and
on 4 January we reported to Fort Dix, NJ, the mob site 1 armved 26 January with the
cargo pallet and the other ten members of the Early Entry Module armved the afternoon
of the 27" of January The headquarters stayed at Fort Dix until I was deployed for about
three weeks

1 was the OIC of the Early Entry Module and n discussions with the force trainers at Fort
Dux, we tned to come up with what would be a valhid ARTEP mussion evaluation without
imposing undue constramts We were not configured to be a bngade headquarters or
haison detachment There was no ARTEP for Early Entry Module, it was a force
package of 11 officers and NCOs and office equipment to arrive and setup the

Awwer (o



headquarters The closest msston analogy would be prepanng a skeleton headquarters
for forward movement

We designed this from commander's guidance since I yomned the Brigade in 1995 1t s
not a part of our METL  All the Mission Essential Tasks of an IR Bnigade Headquarters,
the functioning of the Early Entry Module doesn’t raise 1tself to a high mission essential
level 1 really have no mchnation of the METL. I would assume that one of those tasks
would be command and control and a subtask would be the formation and employment of
the Early Entry Moduie (EEM)

General Hill had preceded the Brigade Headquarters, as was the deputy and the executive
officer and one of the S-3 planners The OIC for the main body of the headquarters that

mobilized through Fort Dix was _

Lhad no knowledge of the types of tasks they were to train on at Fort Dix as they were in
a separate set of barracks Pem n the
next detachment coming night behind us, so we brought them with us before the mam
body After vahdation, we spent time with the 724" MP Battalton, which was the lead
battalion coming 1n

Our tramner for the vahdation was a traming NCO {rom Fort Dix Readiness Group SFC
(female) can’t remember her Jast name She was a very capable NCO and an MP  The
majority of traning she had done 10 the past wag for combat support MP battalion
mussions She had also worked with guard corfpames and evaluated them before and she
had worked with MP companies that were peacetime downtrace to my former combat
support MP battahion 1 don't remember the specifics of the traiming, but I remember
sitiing down with her early m the process when we were developing the schedule We
stacked the mandatory Fort Dix requirements of range firtng, CIF 1ssue, things hike that
towards the front and then we had scheduled Officer Professional Developmeats because
the staff that had been coupled together for the EEM were a lot of filler people that hadn’t
operated at the MP IR Bnigade level before 1 conducted OPD’s, terramn orientation
overview of the theater, Geneva Convention requirements, dealing with the International
Community Red Cross and Red Crescent, FM 190-8 We covered a range of topics
because we didn’t have specific trasming ptans for the quartermaster people and the
brigade S-4 shop or the $-3 shop The NDRS officer SN vith 367" MP
Group was very fluent with the NDRS system She gave background classes in the
PWIS, NDRS training system

Everybody knew that we were here to do the EPW mission  In that context, raiming was
provided relative 1o all those things for sure 1n my detachment The mamn body.-

-as probabiy giving almost identical classes

We had to design something for our module that ] thought would coincide with training
certification for which there 1s not doctnne associated with  We arnived at that by going
through the available MTPs for the IR battalions and the bnigade. Eliminated the tasks
that would require the full involvement of a bngade headquarters. Scaled down the



remaining tasks suited to an | ]-man task force to set up a headquarters via 2a JUMPTOC
operation, planting the flag m Kuwait and focused on those tasks

General Hill went on before all of us and arnved in country first He validated through
Bragg it would have been 1deal 10 train coliectively on collective tasks rather than
individual tasks, had we been abie to execute & The method m which we were brought
m was driven by the TPFD  The TPFD has a 12-man ADVON. We were broken up 1nto
mndrvidual UICs and parceled us out into the flow when we should have gone together

Maim body arrived m country second week of February The brigade n essence amved
at Anifjan. Based on gwidance from PMO and C-2 we were told to anucipate somewhere
1 excess of 80,000 Enemy Prisoners of War Enemy Prisoners of War was gomg to be
our mission There was no mention of refugees, internees, displaced cavitians or any of
the ather Geneva classes 1t was purely 1o be an EPW mission We were told that
contrary to docinne, contrary 1o everything we had ever traned for as a bngade or
exercised in any of our simulation exercises, we could not immediately ork
building camps because they could not be on Saud: soil, out of scud distance where they
should be ‘They couldn't be on Kuwaiti soii out of long gun artillery distance, which at a
mrmimum they should have been 1nstead, they had to be on Iraq soil and stnce we didn't
own an inch of Iraq: soil, we would have to wait unti} ground had been seized and then
start butlding From numerous iterations of exercises on how to get these thimgs built, we
knew 1t would cost somewhere around $14 million and would require about 600
CONEXs worth of supplies for the first four thousand man camp As we had told 377"
TSC over the past five years we've been working for them, this 1s a big monster and 1t
sucks down logistics 1t 1s designed to be in a secure theater rear with an ASG pushing
supphies to 1t Once you break that paradigm, you have to be prepared to support it They
said, “Okay, we got 1 "

So we irtiated our planning for a locanon called Bucca It was supposed to be on the
main mghway between Zubayr and Talil about halfway across a set of revetments that the
Manne Expediionary Force intended for their core holding area and not too far distant
from where V Corps had their imtial plan for their core holding area Since a tot of the
doctrine for backhau! of EPWs rehed on light and medium truck compantes because of
the responsibility 10 evacuate EPWs 1s incumbent upon the captunng umt until they get
them back to the core rear area and then the core should coordinate ygith theater for
theater trans assets to haul them back and a lot of those trucking assets had gone over to
the PLS system So we knew that backhaul was going to be a huge problem Rather than
go Jusl 2 inches across the Iraq) border, we decided 1t would be more prudent to tuck the
mitial camp location up as close to the core holding areas as possibie in order to minimize
the transport  We picked a spot across from where the Marines were going to be
estabhishing therr core holding area The Mannes and V Corps 1n the OPPLAN and also
in the exercise that was conducted rmid-February, late-February They bad specific
mstructrons that they were 1o be prepared to build their core holding area to a capacity of
4,000 EPWs and be prepared to hold them for up to 30 days That amount of time and
that amount of stand-off would give us, if properly supported, the opportunity to haul $14
mtllion worth of plywood and piping into Iraq and on Iraqi soil binld the camp property



Long and short of it was, the Mannes built theirs and never used it, the Bntish had
roughly 80 percent of the EPW i hand and the smartest solution because the oniginal
planned location was untenable because the fighting was still going around Nasanya and
then north over towards Kema and long gun artillery was still in range of the proposed
Jocanon We put it down m the vicmity of Camp Freddy winch we had helped the Bntish
in therr recon of where they were going to put their divisional coilection point and we
elected 1o displace what had been intended for Bucca to go over there. We bwlt Camp
Bucca there

There were two battahons at Bucca ininally, the 320" was sent 1n to imuate taking over
what was then called Camp Freddy which war the Bnitish collection pomt, and the 724"
which was the iead battahion mto theater was sent there to build the new camp It
probably could have used a Combat Support Battalion and maybe an additional two
guard companies or combat support companies. All of our prior traiming was directed
towards building 1t to the rear of the core rear boundary m a secure theater rear We were
bleeding off MP IR battalion strength and MP guard company strength to do the force
protection rmission at Camp Bucca because the Umm Qasr to Zubayr and Umim Qasr up
to Basra area was still not completely secure, they were receiving regular RPG attacks
By defimtion then. your pnsoners are not out of harms way

Around mid-November 1 took over as the XO of the 320" MP Battalion at Abu Ghraib
This was a temporary assignment until | redeployed They had been wathout an XO since
June 2003 This was an extraordinary means taken by General Karpinski because the
bulk of S-2 work happened duning the ground fighting phase. I then became the lraison
to CPA pnisons department 1t June, after she assumed command. Afier they started
hinng more civilians for the CPA prisons department she moved me mto the XO

position

The guidance 1 was giving 1n assuming that role was not specific, it was more along the
iines of see what you can do out there to ensure that everything 1s done properly She
knew fuli well that 1 had been an XO for almost four years in my prior battalion So, out
of all the staff officers, 1 had more XO expenence than any of them

was the battalion commander at the ime He gave me guidance about
what } expected, of what a full strength IR battalion generally focuses on 15 the non-
compound operations  The processing line, the logistics, the maintenance of the vehicles,
things that rarely get addressed at the MP company level because the compames usually
don’t have XOs You may or may not have an escori guard company They are
accustomed to domng their own IR battahion HHC, guard company one, guard company
two At the time, they had four companies, none were actual guard companies, but
cambat support companies who had been reflagged at mob site as guard companies. So, |
was focusing on company work, the logistics, and the enablers to let the compound
operations function more smoothly



We also had significant dealings with the 205" M1 Bngade They were the “other”
people on post and at that point they made up roughly 45% of the population at Abu

Ghraib

The 205" s principle requirement was as a Forward Operating Base and all units in that
FOB were TACON'd to them, pursuant to FRAGO 1106 When ] got there, everyone
shll looked 1o the 320™ MP Battalion as the “base owner” and the base mayor. And1f
anything went wrong on “the base” they came to the MP battalon to get 1t fixed. This
FRAGO came out about a week afier I amved, on 19 November

It was clearly understood by the battahon what TACON'd meant. I asked the 205" 1f
they were ever going to give spezific nstrucnians about what being TACON'd to them
meant The onigmal JTF-7 FRAGO was fairly straightforward They brought in the 165
MI Battahon and ncrease the headcount in  They also brought a LRS Company with
them to increase the headcount again  But they never published a FRAGO detaiing what
each battahon’s role was 1 asked about a FRAGO and they said they weren't going to
publish one This was between battalion commander and battalion commander

The workmg dogs didn’t get there until after I amved They were being used at the Entry
Control Pomnt  We had two Army teams and three Navy teams They were bemg used m
a straightforward, doctrinal, military working dog for Entry Control Point stuff, around
the fringes of crowd control, but more as a deterrent when we were doing shakedowns m
the compounds, tent searches 1'm not aware of them being used inside the hard site
Hard stie secunty mtemee, pod 1A and 1B was used for cnminal segregation of females
and yjuvemles and [ think a couple of TB cases

We never permitted guards to wear thetr weapons inside the compounds, 1 remember
that around 17 November, very near the end of Ramadan, we had a riot in the compounds
and 1t involved a lot of rock throwing and in re-establishing control of the compounds, we
had blown through all non-lethal projecnles at hand and we went with tethal ammunition
and we had four detainees killed and two more later died of wounds even after
MEDIVAC That night we had the incident over in pod 1A where a detainee had gotien
his hands on a pistol and 1 think two bayonets that had been smuggled to him by an Iraq
Corrections Officer and he fired at our MP search team that was gomg through the cells
to find the weapon The soldier had his balhstic armor on and returned fire with non-
lethal first and then went wath lethal fire, but aimed at the detainee’s legs and that's what
stopped the engagement The very next day we received a change in uniform posture
form the 800" that said that anytime you arc m a position where you are dealing with
detainees directly, your umform 1s Kevlar and ballistic armor  Prior to that the
requirement was soft cap and out garment because body armor was too easily snagged
and you are dragged to the ground and beaten senseless or you get a shank n your throat

I was not aware that on the 24™ of November the working dogs were beng used in the
hard site for other than searches | was not aware of two military dogs being used to
attack a prisoner



I know that escapes had happened prior to my amval. I think they were from the Ganc
compounds We had around 34,000 people and only 34 escapes Part of the brigade
objective 1s to prevent escapes. When Camp Freddy was being run by the Bntish, they
were losing up 1o 100 people a mght  There was one escape afier | got there who was an
iraqi Correction Officer who had a relative who signed him out and helped him escape

1 grew to know NI tairly well while | was s executive officer until his
release

The climate within the battalion following the MSG Girman ncident was good within the
320™ HHC Some of the newer companies that had not been working with the 320 m
the past, 1t was a developing situation with young leaders tn a combat zone steppmg up 10
command 1n situations that were not what thewr compames had always been their bread
and butter The 372" came m to replace the 72 To my knowledge the 372™ had never
worked with the 320" before whether 1n peacetime or in this deployment. The 320" was
strung kind of thin, so 1t was a challenging mssion for them The IR mission at Abu
Ghratb was stnkingly similar to the [R mission at Camp Bucca with the exception that as
poorly supported as the building of Camp Bucca was. the bmlding out at Abu was under
even worse conditions Bucca wasn’t built on a landfill and there was some separation
between the compounds

Before ! amived, and what I heard was — was sent to Arifjan for a “time
out” and they sent out there GRS was aiso 2 Battalion Commander
for the 115" 1 didn’t think 1t was odd to assign “ 1n this position temporaniy
The HVD operanon 1s pretiy low scale, there are only about 100 people and very hitle
involved to run  Abu has about eight umes the population of Guantanamo and they're
doing 1t with roughly a third to half the MPs It seemed odd because I'm the semor
Major in the brigade, but I think 1t was a good choice

| also know tha—had some emergency leave and 1 think he had some

R&R leave early in the summer Then in the December timeframe when I was going on
R&R leave, he had an emergency leave that lasted about 8-10 days

What I got from CID was that the mcidents of indecent acts at Tier 1A 1t has been
reported to them a few hours prior to them coming to tell me. 1 don’t remember the date,
but I was stull the XO I bad not pnor knowledge They showed me the CID reports and
thev showed me the CD that had been tumed 1n to them [t showed pictures of detainees
m degradmg positions and beng abused and photographed It showed two females
clothed and seated on a bunk and m one of the photos it was of one of the females
exposing her breasts 1t was an Iraqi pnsoner that | had recognized from one of the pods
Having a {female crniminal was an out of the ordinary circumstance The only criminals
that were to be brought to Abu Ghratb by the lraq: police were male convicts or male pre-
trial detamees They would bring us females and juveniles all the time and they'd be
gone before we could ask why they left them We put them n 1solation in IB to keep
them segregated from the male population and { A had the secunty intemees in 1solation
because they were being mterrogated and 1B was being used for cnminal 1solation



1 was never mvolved n the development of the detention Rules of Engagement We were
on the fourth or fifth version of the Rules of Engagement It would be developed
between the brigade SJA and the bngade S-3 and the brigade staff When they had 1t
down to final draft form, they would SIPR 1t to the battahons We would give
recommendations or ask for clanfication and they would say okay and when 1t was ready,
they would send 1t electronically and the battahions would print up copies and give 1t out
at the shift change briefings and cover it at the next staff update and force protection
briefing Then make up flyers and get them out to each of the compames There were
copies posted 1n the guard towers

Guard mounts were condicted It was done decentrahzed Over time, some of them may
have gotten out of the routine of doing formal guard mounts I would think a more
experienced unit could rely on their semor NCOs to change out the guard posts

1 knew the daytime NCO in Ther 1A and 1B, -' I had met all of the guards, but
| couidn’t remember their names

| didn™t know—m-depth, mostly through official interactions with him as a
company commander He impressed me as a real sharp company commander, he was
well seasoned and rational He was a strong leader and tramned a very effective company
operations section 1've always felt the MP companf should have an XO

bl

Two weeks prior to FRAGO 1106, 320" MP Battahon asked the 205" MI 1f somewhere
in the M1 pool of sohders they could cough up four people to man one tower The
response was no their soldiers were doing a more mmportant mission  Within 48 hours of
that FRAGO coming out, there was an MI battalion and a LRS company on site

I think the battalon commander had a good relationship with all the company
commanders The Command Sergeant Major! ad not yet
armived n theater He showed up 1n December The acting CSM , SN, on
loan from the 530" whom I knew from Umiondale He was establishing a good chimate
unttl they pulled m out The operations sergeant major was working wel] with all of the
first sergeants and cqpany operations NCOs as waqme
compound NCOIC “ facihitated the company commanders and company
leadership interacting with the battalion staff and working to accomplish the IR nmussion.

The battalion was overwhelmed for the mission they were handed They were not
configured to run a 4K IR facility here, a 600 man IR facility over there, and a pnson
over here that could potentially hold 2000 people and then the 4000 compound you put
5600 people m  Thus 1s a 2 IR battalion musston

Every moment of every day we requested assistance and got nothing. We were supposed
to do 1t with our own organic assets The bnigade recetved that response There was a
concerted effort RFF process. The majonty of their discussion was that they could
handle the ontginal mission  The mission creep 1s what 1s killing us. Abu Ghraib was



supposed to be a hard site, ncarceration, post-tnal crimunals, that’s the mission that the
320" was grven. They built prior to all of the hard site being renovated, a small tent
facihity that could hold 600 cnminals When 1t became complete 1t became a secunty
mtemnee mission and immediately you had segregation 1ssues  Then M1 moved 1n, took
over 50 percent of the facility and made 1t the premuer mterrogation place

| put a stap to the MPs escorting the detainees to be mterrogated because of an mcident
related to me only two weeks after I arrived was that one of the male detanees was bemng
interrogated naked and then my MPs had to escort him back to s cell m 45 degree
temps with nothing but a bag over his head, and one of the MPs was a female Sol
forbade them beginming that day, to escort the detainees to interrogation I discussed 1t
with the battalion commander and I gave the instruction to the company commander and
the company operations NCO  He spoke toiilJJjjlllw the JIDIC OIC, watiun 24-48
hours | made 1t very clear to him that we would help the M1 folks 1f they needed heip
brushing up on thewr “how to handle a prisoner™ skills, but would no longer escort them to
interrogations

[The session recessed at 1608 hours, 14 February 2004.])

[The session resumed at 1623 hours, 14 February 2004.]

I have never been able to secure a copy of the Detention Rules of Engagement

[MG Taguba shows—thc Detention Rules of Engagement. ]

I have seen something hke this posted 1n the JIDIC cell at Abu I wasn’t aware that this
was the final copy 1 had asked NGNS for a block of traming on these
procedures for the guards Nothing like this has ever come near any of our cells that says
that there are written instructions about a spectfic detainee signed by General Sanchez, or
anvbody else  Although I had asked for t The interrogators may tell them verbally
some nstructions, but 1t wasn’t put mito wnting The request 1 made to®

was discussed by LTCYNBMPnd I'm fairiy confident he had the discussion with
General Karpinski  When 1 was the acting commander, 1 asked S unigiliJilliafor 1wo
things One, a tramnipg block on what are acceptable things in the M1 world; and two,
something 1n wntuingdfor requirements on each detainee

| barely new_ I knew q quite well | had worked with him on

one or two exercises 1n the past  And | was at Camp Bucca for awhile as the Bngade S-2,
but didn’t have any work dealings with him

No rating scheme was established afier 1 took over as the XO. | discussed 1t wnh-
d that I wouldn’t have the time to be the rater or sentor rater  So we did not
change any of the raling schemes

I have no knowledge of the working dogs being used inside the hard site for interrogation
or inhrmdation tcchmqucs._ from the 320™ MP $-3 shop pulied out the



manuals and worked out a schedule with the dog handlers that would cover the
battalion’s needs

I am aware of the provisions of the AR 190-8 that direct that the Geneva Convention

must be posted n the camps 1n languages of detanees and military personnel 1 am also
aware that anyone having mnteraction with or handhing of EPWs or detatnees 1s also held
to these provisions ) never saw these Geneva Convention posted, but ] know that we had
coptes of Geneva 3 for EPW in Arabic that we had gotten a good stockpile of and
brought mto theater Most of the supphes of Geneva 3 text that we had were exhausted at

Camp Bucca

| would adjust two things for traiming 1 would reahign the mission to a small extent and I
would adjust the traiming to focus more heavily on the secunty intemnee operations in a
area forward of the divisional rear area Everything we had done prior was focused on
the Geneva categones of mnternees The adjustment to the nmssion 1s get nnd of the prison
mission Incarceration 15 not what [R battalions and brigades are about

Step one, let's put the leadership back in command  Pu eSS RN 2 ck 1n

command and give him an XO that will be there for the entire ime  Put the company
commander and the first sergeant and his ops NCO back n position. And the shift
NCOIC who allowed that 10 happen on his watch should be tried at court martial along
with all his soidiers who participated, whether they are M1 or not. I’'m convined that
what happened in Pod 1A would never have happened if Master Syl -
Camp Bucca had been court martialed promptly, as was recommend by the battalion and
brigade, you never would have had another incident after that  What she did was a cnme
and she should have been made to pay for it The incident at 115™ at Camp Cropper that
| was the |5-6 Investigating Officer on, 1 AD never ipvestigated #t. 1 recommended court
martiai as the Investipaung Officer Brnigade forwarded 1t with a recommendation and 1t
came back to give them an Article 15

1 would also suggest that fraimng requirements should also nclude an Ml directed block
of mstruction on the Interrogation Rules of Engagement We have bad Rules of
Engagement instruction by the SJA  Also the Geneva Convention agamn

Witness was warned and excused, subject to recal)

[The session ended at 1708 houra 14 February 2004.]
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ARTICLE 15-6 INVESTIGATION INTERVIEW

At Camp Doha, Kuwait, at 0924 15 February 2004:

MAJOR GENERAL ANTONIO TAGUBA, U.S. Army, CFLCC Deputy Commanding

General.

MASTER SERGEANT— U.S. Army, CFLCC-SJA, Senior Court

Reporter, has been detailed reporter for this interview and has been

previously sworm.

MAJOR— U.S. Army, 800 MP Brigade was duly sworm

and interviewed as follows:

Q Before we start, has anyone told you the context of this
interview of this investigation?

A NG, sir

Q Has anybody spoken to you about anything that’s regarding

this investigation®?

A Umm- - [Pause] When we were up in Baghdad, I--I knew that
there was an investigatlon coming So, uh~--I'm trying to remember
who we heard from and so we assembled some documents and prepared
some things and sure enough, I believe you asked for those last week

Uh--last night when the crew came back from their day of interviews,
we just talked about the--i1f anybody was able to leave. But we did
not discuss anything about the investigation.

ANne x 6/
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Q Alright, well let me go ahead and inform you that--the
nature of this investigation. So you get informed. I'm Major
General Taguba, I‘m the Deputy Commanding General for the Coalition
Land Forces Component Command as headquartered here, which you are
familiar with. General McKiernan, the Commanding General, has
appointed me as the Investigating Officer, under the provisione of
Army Regulation 15-6, at the direction of General John Abizaid, the
Commanding General of CENTCOM Qur investigation is to gather all
relevant facts and circumstances regarding the recent allegations of
maltreatment of detainees of the Abu Ghraib prison and also known as
the Baghdad Central Confirnement [sic] Facility. As well as detainee
escapes and accountability lapses as reported by CIJTF-7. We will
also 1nvestigate training, standards, employment, command policaes,
internal policies, concerninc the detainees held at Abu Ghraib  PMnd
finally, we’ll be assessing the command climate and the supervisory
presence of the 800™ MP Brigade chain of command. You've met the
interview members Sergeant--Magter Sergeant- is a court
reporter We're tape--taping your responses and the guestions that I

will ask of you So, before we begin, you have any guestions®

A No, sir.
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Q. Alright. So, for the record, would you please state your

name, your rank, your social security number, and duty position, and

unit of assignment?

A My name 1S Major— Social Security
Number . — My duty position i1s the Brigzde S-3 for the

800" Military Police Braigade.

Q Okay, that's good How long have you been the Brigade S§-37

A I believe I started this position in June of 2002.

g June of 2002. What was your unit of assignment before then?
A I was the Inspector General for the 800" MP Brigade, sir.
Q Wonderful.

A And, that position ended in February of ‘02 and at that

time, the 5-3 was deployed forward here to do pre-planning for
Operation Iraqi Freedom So, from February to June, I kind of filled

1n as the rear §-3 because by IG tenure was up And I believe the
cclonel who had the position retired. Then, so I took over the

position about June.

G June of zero-two

A G2, right sir.
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Q Did you deploy with the Brigade Headquarters?
A Yes, sir.
Q When did you deploy?

A. We arrived at the mobilization station, I believe on

January 16%".

Q Where was that?

A Fort Dix, New Jersey.

C Okay

A And we arrived in theater--I believe it was the 25 of

February We had a lot of delays along the way because we were on a
C-5 and the Dew we left in actually came in two different planes and

Sth

one I believe arrived on the 22™ and mine arrived on the 2 of

February

Q What preparation did the Brigade Headgquarters conducted

prior to moving out to the mob station®

A Umm--what we did was we actually have been involved with
detainee operationsg since--1 believe it was, November of 2001. And
we had a cell over here working with CFLCC, Colonel —and

I believe Colonel -came in towards the end--or--or around

4



11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

August 2002. And so the Brigade did preparations with respect to
detainee operations and they wrote SOPs in conjunction with CFLCC.
What we did back at home station, we uh--once the plan was in place
and we knew that we were going to deploy and that wmany of our
battalions when we had a conference in Uniondale, I believe 1t was in
January of 02 Yeah, the first or second week of January before we
deployed and we got all our battalions, commanders and I think uh--

their S-2's or their X0's.
C Whc were those battalions?

A I'd say it was all of them. I can go down the list, it’s
the 115 MP Battalion, the 310" MP Battalion, 306" MP Battalion, the
304" MP Battalion, uh--530% MP Battalion, 320°" MP Battalion, the
744" MP Battalion, you had the 381° BLD, and I think we had--yeah,

the 494% BLD was at that conference

G Was the plan was--since those were organic to you, those

battalions were organic to your brigade or task organized?

A The--1n the Reserves there's the p- I think you know the
structure--there were peace-:traced battalions, the 310%™ and the 306"
who didn’t deploy but those are our two peace-traced. The other
battalions were all war-traced and since we had been working on the

war plan, we knew which battalions would be in what--would be working

5
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with us But, at that point, I believe the plan was restricted to a
certain number of people and I think we were able to get the
Battalion Commanders at that time read into the plan. So the reason
why we invited all these battalions was because we knew that

eventually they would deploy with us

Q Was there any discussion, whataocever, of a post-mob
training plan that would be applicable at Fort Dix and applicable to
all these other battalions who are going to be deploying to other mob

stations?

A. I don‘t--I don't remember 1f I discussed i1t at that
conference Many things that I discussed at the conference had to do
with the war plan itself and what the mission was going to be and

what the Commander’s intent was.

Q Was there any discussion, whatsoever, of the Battalion
Commander's presenting to the Brigade Commander their overall combat
readiness 1n preparation for their deployment? Personnel shortages,

equipment shortages, cross-leveling, things of that nature?

A I don‘t remember, sir I--1 don‘t remember 1f General Hill
had a meeting with those battalion commanders afterwards Uh--I
don’t remember 1f he required them to bring their USR's and be able

to talk USE, I don’'t remember.



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

C. Well, as the S-3, don‘t you think that’s important”®

A Yes, S1r

Q As the S§-3, don’'t you think that you would want to know the
unit‘s overall readiness status? Personnel, equipment, training,

that sort of thing before you start heading out the door?

A Absolutely sir. But--and that’'s why I think we would have

discussed those things, but I just don‘'t remember.

Q None of that was discussed, that you recall, you can

recall, okay?

A And I do remember units discussing or e-mailing us from mob
stations what thear particular shortages were with respect to

equipment and some of the things tney would be doing.

Q Does 1t surprise some--that some of thoge battalions or
some of the companies that they're assigned to was neither validated
nor certified and some of those units were doing their own training

at the mob stations”

A That wouldn't surprige me because uh--I didn’t have
vigibility on what all these units were doing at the mob stations

since 1 had left them much eariier than they did.
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¢ Would that be a command objective to insure as the training
officer, as the Operations Officer for the brigade, to insure that
that objective 1& met. That all units that are either going to
detach, organize to you, potentially be assigned to you, if that’s
the objective that that unit before they deploy from the mob station
that they be certified and validated on their training taske, knowing
full weil that you’re going to be conducting internment and

resettlement operations?

A Yes sir, but--but--uh, 1n my own personal experiences, when
our brigade left, we couldr't leave the mob station once we were
validated and I had made the assumption that all these units were

trained at the mob stations and went through the MREs and were all

validated before they left

Q Did umm--we were informed that your Brigade Headquarters
Commané Group, Headquarters, Headguarters Company, did not--was not
complete when you went to the mob statilon, that there were some

segmentes of it that went ahead and some segments of it that were

segmenced”
A Yes, sir
Q Was that the commander‘'s intent?
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a T'm certain it was, and I think it was also CFLCC'’s intent

Because CFLCC wanted the 800" presence here earlier, and we couldn't
get the whole brigade in at one time because it was too large. So
what they had done was they split it up into different Det's. 5o we
had Colonel. here who’'s the Deputy Brigade Commander here earlier
with Captain - And then we had another--Colonel - came
with Captain - and then they stayed and this is--this is
during the planning stage, and si1x people came from the brigade.
Then everybody came back in, I believe 1t was June or July of 02.
Yes, 0Z And then in December, Colonel- came back earlier with
uh--and we went to a bunch of conferences at the 377" between June
ancé uh--December And then Colonel- came back, I believe with
Captain - that was in December and then uh--Colonel-who
1s our XO came over. I think he came ky himself. And then General

H211 came And then----
C He came back, General H:11 hac already gone forward-”

A Uh I mean--he--he came to theater, uh--I don’t--think he
might have came to theater and came back just for a couple of daye,
but he came permanently, I believe around December because, uh--at
that point I was at & conference in Virginia, I remember talking to
him on the cell phone about 1t And then we have a--we had a Det of
12 people come I believe they got here at the end of January. And

9
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then three more came a week after them. And then the remaining--
actually there were two Dete left. One came, the one I was on, at
the end of February and then we had another Det with 23 people umm--

they got here around June.

Q. Was that the early entry command module that went forward?
A No, sir. That was uh--the one that came in June?

Q The one that went in December.

A Yes, the early entry module came here in January.

Q Sc they were all with your deployment c¢ycle was such that

you had a--a command planning group, you might want to call that a

planning group led by Colonel .or General Hill who went forward?

A Colonel - sir.

Q Okay And uh, in--when you deployed to Fort Dix, was the

Brigade Commander there®

A No, sir
0] He was forward?
A Yes, sair

10
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Okay So in essence, who was in charge of post-mob

training at Fort Dax”

A

Uh--1 would have been in charge of the post-mob training at

Fort Dix for the 42 individuals. The--we did have an 0-5 there by

the name of Colonel-who was at Fort Dix, but he had a

smaller Det And the other Det of the--Det 8, which had 23 people in

it, they--they arrived at the mob station while we had already, I

think we were on the runway getting ready to leave, or were just

about to leave

Q

So you had detachments--so 1n other words, your whole

staff, the whole Brigade staff was not necessarily integrated,

because you're segmented into little detachments.

A

Right--right, we didn't have uh--I believe our 5-2 wasn't

there, we didn’t have our S-4, we didn’t have our Deputy Commander,

we didn‘'t have cur Commander, and we didn‘t have some people from the

5-3 shog,

Y;

and all different areas

So0--1s it fair--fair to say then, that your validation was

somewhat fragmented as well?

Q

Absolutely Umm--and uh----

Who uh--who validated your deployment [inaudible]®

11
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A That was uh--the MAT team at Fort Dix. I don't remember
the name of the--of the--of the evaluator. But you’re correct, 1t
was fragmented, and--and without the presence of the brigade staff it

was a lit-ie bait diffaicult to conduct staff training, but----

Q nkay, but you did have a set of training objectives you

needed to accomplish?
A. Right sar.

C Okay. And was it fair to say that because of the
fragmentation of your brigade staff in the HHC that that was not

comprehensive enough, that questionable validation?

A Yes, sir But--I don‘'t know 1f I can go on, but we dad
what we could Umm- -we conducted our own CPX with our Brigade

Headguarters Umm--what we had--and we did umm----
o) Who played your higher headquarters?

)-8 We--we created our own cell Uh--I thaink 1t was Lieutenant
-whc was our a--the General’s Aide, but since the General wasn’'t
there and I think we had our HHC, Commander play and kinda did it

along SIMEX line where we had different INJEX and we kept each staff

secticon busy and I think we did this for about two days. Umm- but,
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you--you can’'t--we couldn’t get the whole staff involved because not

everybody was there.

Q. That's fair. Umm--then you had deployed to--when did you

arrive in Kuwait?

A Around the--I thiunk--I think I arrived around the tw--I
arrived the 27" of February because it was my birthday, so I remember

that

Q Twenty-seven February, ckay, and of course you had about a

month before the ground combat ensued
A Right, sir

C Umm--how were you task crganized at that time knowing that
you received a mission--let me back up What was the mission that

was given to the Brigade during the planning stages of Phase I?

A The mission was to create or establish uh--an interment
facil:ity 2. the south Umm--and to--and to prepare and to plan for
that and get the logistics ready and then move all that stuff and
pre-positizon 1t in Kuwait and then be able to move it up te lraq
within two days of combat operations So that was the mission, it
was also additional missions of being prepared to establish

additional internment facilities south of--a little bit south of
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Baghdad I think they called it [inaudible], and an additiomnal
mission of internment facilities north of Baghdad in the 4™ ID A0
under task force Ironhorse. But that was going to be a--an operation
run by 4" ID and we were going to give a slice to be attached to them

and they would run the entire operation up there.

Q Was there any tasking that you would be supporting the

Marines as well~

E There was a umm--we would support the Marines in the sense
that we would take their detainees. But when I got here there was
umr--& lot ©of discussion about when we would in fact take their
detainees The Marines in V Corps wanted us to take them right away.
But there's no way--there was nc way we were going to be able to set
up our internment facility--I think they wanted it to be umm--on C+20
and we weren’'t able tc do 1t on that day ‘cause there was no way we

could have gotten the internment facilaity built,

C Mission analysis you all conducted at the Brigade, how did

that go abecut?

A A lot of that mission analysis was done by Colonel -and
the advance party that wae here working on that with the CFLCC staff,

the PMO staff, and umm----
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C So the Brigade XO directed the staff mission analysis, the

staff’'s mission analysis

A Right, sair
Q. Who was the 8-3 at the time?
-\ The staff that was here, that was Lieutenant Colonel, I

forget his name, sir.

Q. So, all that done--was done prior to your arrival or at

least subsequent to your arrival was already being planned at this

time?

A Yes By the time we got here the mission was already set

andé the plan was already set

C 50, basically, did you take over as the §-3 then, or was

this Lieutenant Colonel still there®
A No--ul umm--I had taken over in June of 02

Q Okay, so in June (02, since you were not available at the
time for the planning because you were still doing your IG whatever
you were domng,—was doing all the planning here, led the
planning team here, conducted all the planning, and upon your arrival

the planning was set, the mission was uh--ready to be executed, umm-
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and uh--and what was your objective; what was the mission at that

time® Where were you going to put the first facility?

A The first facility was going to be in southern Iraq, I
don't re--I don't think it was--it wasn't near a town or anything, so

I can‘t give you 2 reference location, but----

G What happ--you know--let me fast forward. What was it

called afzer?

A Afterwards, Umm Qasr, which is Camp Bucca. But originally
Camp Bucca was supposed to be north of the Umm Qasr location. And 1t
was supposed to be near the Marines’ holding area, which uh--1 think
was just a couple of kilometers away frowm there. And the reason why
we put 1t there, so 1t would be easier to transfer the detainees that
the Marines had tc our internment facility And then what had
happened was when combat operations started, and we were trying to

mcve all the equipment up on C+2, that area was still a hot area, and
the Marines built their internment facaility, but they never used it.

Sc--

Q Consequently--trying to fast forward here Consequently,
the plan that was um--that was included in the--in your planning
factors was to build an internment and resettlement facilaity

somewhere around the Umm Qasr area thereabouts?
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The original plan?
The origanal plan
Not near Umm Qasr, sir, it was----

Okay----

----it was further north, umm--probably about a half hour,

forty minute drive further north and the reason why we moved i1t to

Umm Qasar was because the Brits had a holding area there, a holding--

A

the Brzts

detainees

Q

organizat.

consisted

A

----s80 already, something was already established there®

----something was there, we built right next door, because

at thet time had uh--I think they had almost 3,000

i there.

Let me--let me move a little ahead here., Umm--task
on set--had already been set when you arrived that

of the 744%, 530°" , and 320%", 1s that right?

The original task organization when we first got here was

the 724 MP Battalaon

<

7240
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A They were actually on the ground already, before I had

gotten here.

Q But the ones that was task organized for the Bucca mission,
was who~

a The 724°", the 320", and then the 530" MP Battalion came
in

C Where was the 310%™™? What was their mission?

A The 310" uh--they didn’'t get here until about April, and I
believe before they got here--ckay now I remember now. There was a
point where I tried to stop units from coming in, because the
dezainee numbers were down and I wanted to stop units from coming in
‘cause we had nc mission for them  And so, my concern was that--what
are we going to do with the next rotation, ‘cause there aren’t that
many I&R battalions to go arcund So we briefed General Kratzer, I
put together a briefing an here’s the number of detainees, here’s the
projections, these units are at their mob stations. Cause 1f 1
remember, the 310°" was part of task force Ironhorse. So even though
they were at the mob station in February, umm--they didn‘t get in

theater until I think about Apral

Q Okay, just hold that for a moment.
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4 Yep.

Q So, the Bucca wission was underway, I‘ll fast-forward you
Umm--and umm--I believe pricr to that there was a command estimate or
at least command--what I‘m saying is CFLCC has conveyed to you that
potentially you could gather upwards to 80,010 detainees, prisoners

of war, whatever have you, were you aware of that?
A Yes, sar
C Okay, but then----

A I dorn't remember 1f 1t was 80 or 60, but it was in--1it was

arounc that number

G What was then--was 1t conveyed to anybody from your
experlence, or your, uh--or the ground experience here, of what was

your estimate of what your capabilities can handle?

A With those number cf detainees and the battalions coming
in, uh--for EPWs, we--1 believe we would have been able to handle
that number of cetainees and that‘s why the plan was built with those
battal:ions coming in and phased in The only problem was the
logistical issue of getting all the stuff, and I think what they had

done, was they had contracted with Brown & Root to build the second
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internment facility at Camp Bucca if that was reguired and then more

up north i1n the Dogwood area.

G. Alraght, I'm just trying to gain some knowledge here.
There was a command estimate that you can get upwards of 60 or 80
thousand detainees, umm--gomehow the planning stipulated that you’ll
use three battalions for the Camp Bucca, and yet you were trying to
stop othex--or slow down other battalions from coming in, in that

regard because of logistical i1ssues

A Well, no I wasn’'t trying to slow them down because of
logistical issues, I wase trying to slow them down because the war had
already started and--and the detainee capture rates that were
projected eariler didn’t turn out tc be anywhere near that number.

SO----

Q Was there any estimates given to you with civilian or

dispiaced individuals on that?

A No Nc, sir
Q Did you ask® Dié the command ask?
A Well, when we submitted this presentation up to ub--CFLCC,

then that's when I--I believe I spoke with Major -and Major

} _ who worked in the PMO shop at the time, and that's when they
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said, “No we want all the battalions to come, because what we're
going tc do with those battalions 1s, we’re going to attach them to V
Corps, and we're going to attach them to umm--the Marines. And
they’re gonna--and we're going to attach another one to--we're going
to be two to V Corps, one to handle the HPD mission and one to do
criminal--a criminal facility and one to the Marines to do a criminal

facilaty
Q Alright
A And that‘s why they let them come in.

Q Umm--let’'s move a little different now. How is your

Brigade Headgquarters organized®

A We have a uh--General, and we have a Deputy Commander. We
have an Executive Officer and we have an §-1, 2, 3 and 4, and uh--8-6
and we have a--an S8-5 We have a medical officer and we have a PAO

Do you need the ranks®?
Q Do you have & Staff Judge Advocate?
A, Yes, sar AT SJA
Q Alright Do you feel----

A And I'm sorry sir, we had an IG alsoc.----
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Q ----Do you feel that your Headquarters Command Group were

experienced to conduct I&R operations in theater?

A [Pause] That's a--that’'s a very tough guestion. My answer

18 Lo Umm- -
Q Why not?

ot Becaugse a number of these people had never done thas

before
@ -, Wel} nobody’s been gone to war before.
A No, but--but--uh
G But you've trained for i1t before.
A We've trained for 1t, but [pause]

Q So you didn’'t feel confident that they were prepared?

A [Pause]) I never had any doubts that we can do the mission.
But, over time, umm--and nct at day one, but over tame, and certainly
wher: we got up to Baghdad, I got involved in more stuff than I
should’ve gotten involved as the 5-3 because some of these sections
just didn’'t know what to do, didn’'t feel comfortable knowing what to
do So I had to get involved i1n all aspects of the brigade other

than the &-3 I would deal with the &-6, I would deal with the umm--
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medical officers all the time because medical officers were always
rotated out after 90 days, so you constantly had somebody new in
there that--that never worked in the brigade before, didn’t know the
detainee business, and usually took them a little while to get up to
gpeed. It--in a couple of instances, umm--there was actually an
under lap where we didn’'t have a medical officer, so the captains in
the section would come to me. The--I don't think our X0Os did what
they should have done with respect to staff coordination and getting

the staff together

C Meaning your XO--I mean you were having these--this
assessment and i1dentification of problems, was that conveyed to

Colonel -31’ General Hill at that time?

A I--1 conveyed them to Colonel - who was the XO. I
would tel. him, “You need to--you need to tell the -4 he needs to do
this, you gotta get the S-1 to do this, and you gotta get on these

guye,"” and--and uh----

G Was the XO the proponent for staff coordination?
A Yes, sir

Q Staff supervision®

A Yes, sar
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Q Was he your rater?
A Yes, sir

Q. Okay. So those have been identified and over time things

got a little bit more voluminous in terms of mission sets and----

A. Right, sir ----

Q ----and as you know, as the S$-3, the $-3 shop 15 where
everything gravitates to. Operations, training, requirements.

Requirements, requirements, requirements, right?
A Right, sir.

Q You've experienced that® Okay, so that was conveyed to the
Brigade Commander, uh--but are you stipulating, or at least
insinuating that no help was being given to you? Or staff
supervision--those other staff functions were not being supervised by

the X0z

A I--I'm not--I don‘'t want to say that, that no help was
given and that they weren't being supervised, I--I just thought it
could have been done better And--and when I did complain and--at

times i1t dad get better But----
Q How many folks were in your S-3 shop?

24



1

12

13

14

15

16

17

18

18

B. I had a uh--a major, who redeployed in beginning of
January I had two captains, one who redeployed in uh--the end of
August I had another captain who was the NBC officer who worked
back in Arifian I had a uh--sergeant major who redeployed in May,

and then we got a new sergeant major, I believe 1t was in July.

C Who was that?

A That's Sergeant Major— and then November
Sergeant Major _was--because we lost our CSM- he was

made acting Brigade C3M.

0 Lost 1n the sense of?
A He wasp’t working in the 5-3 section any more.
Y At the taime of--prior to LD, do you recall what

preparations was made by the Brigade Headquarters as conveyed to the
battalions and subordinate units with regards to mission, pre-combat
checks, pre-combat inspections, refresher training, that sort of

thing-~

A Yeah, I--we had--we had briefed every battalion when they
came 1n on--we had a--we call 1t new Battalion in-brief. And so all
the staff sections would--would uh--we all got together at Arafjan

when the Battalions came in, we brought in the Battalion staffs and

25



11

12

13

14

16

17

18

15

1f there was a company there at the same time, we brought them in and

we did about a two hour presentation where each staff section got up

there and talked about the mission.

Q What umm--okay, 80 you got to talk about the mission. What
other specific items that was addressed umm--with regards to your

mission”

A Umm--we talked about--each--each staff section went up

there, so we gave an intelligence overview. Umm----
Q It's like an operations brief®

L Right, sir. But we alsc included in 1it, uh--the JAG gave a
JAG overview with the Rules of Engagement Uh--I believe I--we also
went over the weapons procedures, green, amber, and red and the hold
and umm--the IG went over some--the IG issues; i1ssues dealing with--I
believe at that time there was some--there were a few rapes that
happenec at Camp Arifijan, so he talked about those types of issues.
Qur medical officer talked about medical conditions and what--what

they would expect up there

¢ Up until that time you were OPCON I believe to 377", so you

were sti1ll under CFLCC's control?

A We were attached uh--attached to 377*", sir.
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C You were attached to 377", okay. With regards to the ROE,
what kind of ROE was emphasized to the battalions? Different kinds

of ROE’'s, how many ROE's, or 1, 2, 37

A. Welil there was always one, but we had made changes along
the way for different reasons, and so there was the original ROE that
was developed with CFLCC, umm--and we handed that out to all the

battalions and----

C In what form?

A We gave 1t in a--a regular piece of paper, that--you know
§-1/2 by 13, but what we also did 1s we had a PSYOP unit attached to
us that had printing capability So we printed up thousands of cards
that we gave out to all the battalions that they were just able to
cut up and give out to the scldiers, so--so0 we did that. And then,
along the line we made dirfferent changes to the ROE as--as it was

required You want to know----

G Were those approved® How did you make changes to those
ROEs? Did you request your command, since there was one ROE which is
a CFLCT ROE or cid you have a somewhat indistanct ROE that you all

developed in the Brigade®
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A We--1t was basically the CFLCC ROE; but if I remember, the
CFLCC ROE didn't really discuss the detainee piece and how you should
handle detainees inside a wire compound So we took the CFLCC ROE up
top and then we added detainee operations at the bottom and uh--I

worked--I worked Colonel- on that and Bo the way we get--we

always get that approved through CFLCC. And he would send the ROE to
the CFLCC SJA and say, “Do you have any problems with this?“ and so,

matter of fact you asked me--I think you asked them for some copies

yesterday

[MAJ -responds and hands copies to MG Taguba.]
Q Is this the final one®
A Well, I can go over them right now, if youl\d like
Q sure

A This one marked orn the bottom that says “Original ROE” this

18 the one that we first had

Q Ckay

A Thenn we redid the ROE----

Q Dc you remember the date umm--this 1s prior to LD?
A Yes, sir.
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C Okay

A. and that would’'ve--yeah, exactly--that‘s what we would have

priefed a: the new commander in-brief and then we redid the ROE in

about May.
Q So that was the second one?

A This was the second one and the difference on this one 1is

we asked to be able to fire a warning shot in the compounds.
Q in the compounds?
A Yes, =sir
Q Alright Okay

A And then we dic another ROE at the end of June, aund what
happenecd there was, there was an escape from Camp Bucca, and the
Commander, who was Lieutenant Colonel - said one of the
probliems i1s the soldiers were confused, so we--with the ROE on when
you can shoot and not shoot So we--we developed this one, which
basically, uh--paragraph number six on the bottom--we added the word
compound because it wasn't clear on when they can fire because the
way a EPW camp 1s set up. You've got the compound and then you got

the outside wire Sc we made i1t clear that once they crossed that
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compound--gee you still have the compound then the outside wire that

they would be able to shoot.

Q Jugst out of curiosity, during your training at home station

or AT or anything like that, was ROEs ever discussed at training?

A. I knov we 1eceived some training at the mob station on the

use of force.

Q But not during a home station or annual training, none of
that=

A No, sir

Q Okay Does 1t kind of raise your curiosity that you're in

ar I&R Brigade that should be included in your [inaudible] task?

A It probably should be, sar

0 brobably should be® Okay, based on your experience----

A Oh, certainiy now, yes sir

C This 1s the last ROE that was changed?

A Then we changed 1t in--at the end of November, when--.--
Q You had that riot----
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A ----we had the riot in the compound. General Sanchez
wanted to use force first and not an escalating force, so they red:d

thi1s and came up with a bunch of vignettes.
Q Okay. Thank you So there’s the changes.

A. Right sir.

G Let me move ahead a little bit with regards toc Camp Bucca
and the incidents at Camp Bucca Could you tell me how that was

reported to the chain?
A Which incadent, sair”

0 The shooting, escapes, things of that nature That was
then the only detention site that you had being operated by the 800

at that Lime?

A Well, we had alsc the trans-shipment point, Whitford, which

was able to holc about 500----

Q That's the transfer point?

A Right  But----

Q i’m talking about Camp Bucca, which 15 more of a semi-
established----
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A Right, sir.

Q QOkay

A The uh--incidents would be reported via telephone or via e-

mail followed up by an SIR of the incident.

Q How many incidents of escapes, umm--anything unusual,
shootings. at Camp Bucca that was reported that was during the April

- May timeframe, 1f I'm not mistaken.

9 There wag nothing unusual But there was some instances
when we had holding area Freddy which we inherited from the Brits.
And heolding area Freddy was a mess to begin with  The compounds were
too close togetker, they didr't have the support structure that was
needed They had dig-out latrines where a detainee would go te the
end cof the compound and squat in a hole on a box and every couple
dayes they would f111 in some dirt and throw some lime on 1t and it
would be back new again Sc, there were some instances there, I
believe where cne that comes to mind where a detainee was shot
because he tried--he was swinging a tent pole at one of the MPe so

they shot that detainee and I believe they killed that detainee.

Q This was inside the ccompound-
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A. Right, sir. The soldier was going in to feed the

detainees, and uh--so he was shot inside the compound.

C Which Company, which Battalion was that?

A That was the 320" MP Battalion ran holding area Freddy,

while the 724" MP Battalion was building the internment facility.

Q Okay So they were the guard. Those were the ones that

were conducting detainee operations, 3207

A Well, they were conducting detainee operations at the
holding--at that holding area Freddy. The 724 then conducted--they
were building the internment facilaty And then once that was
finished we moved everybody over, 724 conducted detainee operations

and ther we destroyed--

Q That was the migssion set--the mission set was 320" conduct
detainee operation to guard that whole thing. The mission for the

724" was build the facilaty
A And then when they build 1t, they would run that facility.
Q Right What was 530%"»

A The 530", I believe got here later, I think they got here

at the enc of March or beginning of April and their mission was force
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protection, because there was such a large area there and there
wasn‘t really any divisions in the back to protect it, and CFLCC--
somebody from uh--they had a team go out and 4o an inspection and it
came up red. So we worked that team and we got 1t to a green status

and I think the 530%™ was just coming in at that time.

Q. When these battalions were to conduct their mission,
knowing full well that you're going tc be holding detainees, whatever
category they may be. Were there any established command and
contro:, command and signal, and your operations or coordinating
instructions on how these detainees were to be accounted for? How to
be repcrted to® What system was toc be done, that sort of thing, in

your operations order”?

A The--yes, the detainees were supposed to be reported on the

NDRE system

Q On the NDRS system?

A Yes, sir.
Q How was that to be done”
A Umm--the detainees would be processed in, into the

compound, we had a processing area set up
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o] Is that done automated? 1Is that done handwriting? Because

NDRS i1s a separate reporting system.

A The process i1s automated. It's a--they would go through a-
-we had a tent set up and the detainees would go in, there would be a
bunch of laptop computers and they’'d be processed 1n, give the name
and uh--£fil11 out the database on the NDRS. Then that‘s how it would
be reported. Then Major -rolled up all those numbers and we

reported that daily to CFLCC.

C Okay Then the battalions are to do that daily-

& Yes, sir.

G Accountability?

A Yes, sar.

Q How many times daily and what was the procedures for that?
A The battalions were to report daily to the brigade the

number of detainees they hac¢ within their--their compound. I think

1t was at the end of the day they would report those numbers up.

C Okay How many taimes a day did they report, once a day,

twice a day”?

A Cnce a day
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Q Once a day.

A Yes, sir.
Q Just once a day?
A. [Pause] From what I recall, the Battalion just

once a dav to us because we were only required to submit

once a day to CFLCC Right, sir.

reported

that report

0 But thoge reports were not going to you, they were going to

the 5-1, were they not?

A The reports were going to [pausel the $-1 but I received a

copy of the report every day

Q Okay

A I received a copy of the report every day because we posted

the report every day and it was a way for me to estimate
reachina the capacaity limits and where detainees were on

battlefield

¢ Sc essentially, the battalions reported to you

actually to the Brigade 5-1 once a day, and that’'s where

1f we ware

the

once a day,

1t’'s managed

and she giveg ycu a copy of that report which then you forward to

CFLCC?
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A I believe the $8-1 forwarded that up and I just got a cc of

that

Q Okay. Was that the preferred method of reporting

detainees or was that in the SOP or was that just happenstance”

A That was the preferred way to report it because I wanted--
since I got a copy of it every day I knew the numbers that were being
report and it was easier 1f one section reported it as to--as opposed

to the Battalion sending the same information to two different staff

sections
Q Those were just number though?
A Right, sir
Q But how did the S-1 manage all of that® Did she manage by

numbers, did she manage by name, did she manage through Excel

spreadsheets®

A I thank she did all of those She managed it by number,
and she was required to manage 1t by name And then over time, the
report came to zbout 14 pages because everybody wanted the report in
a dirfferent format So we added different Excel spreadsheets to

accommodate what everybody wanted.
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Q So there’s nc standard format, per se? Not in your TAC

OPS”?

A Well, there was a format. CFLCC established the format and
required us to report a certain way, but then they changed the
format, what the reporting--what the report was, and then--so we
changed ours. And then when we got up to CJTF-7, there really wasn't
any standard that CJTF-7 wanted, so we reported with the EPW report

that came out daily

Q So essentially, you had three different formats CFLCC'sg
format, you created your own format, and CJTF didn‘t have a format

50, you know There's no commonality 1s what I'm saying.

A Right, but 1t wasr't--1t wouldn’t have been three different
formats at the same time There was--before the war, uh--CJ--CFLCC
PMC said, “Here's how we want things reported, and here's the numbers

we want them reported *
C QOkay

A Then, once the war started, they changed the format and how
it was suppoged to be reported And so, we changed our format, and
then once we reporting on a daily basis, then when we went up to

CJTF-7, we just kept that format.
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Q But, all of those formats: management, database,
accounting, analysis, all that stuff, resided in the Brigade $-1-

You did not manage anything regarding detainee rosters or anything of

that sort

A No

c Okay. You just received the reports. How were the escapes
reported”

A The escapes were reported uh--via phone call, via an e-

mai1l, and followed up by an SIR

Q Was there a format that----

A The SIR format, sir
2 And, then how was that handled?
A Well, umm--what we required the units to do was to conduct

a review cof what happened, and we never had that wmany escapes So 1t

wasn't like----

Q How many is not having--how many is that at Camp Bucca®

You had a total population of X who escaped”

A We had a total of--from June through January we had 34

escapes from all of our facilities
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Q. At Camp Bucca®

A At Carp Bucca, we had four on the 19%® of June. We had 11
on the 30*" of July. And then, that’s the one where I told the
Commander--because what happening was, the Battalion’s--I wasn't
certain tney were tuking this--we always got called to task for it.
So the Brigade suffered the heat when detainees escaped. So, I told

General Karpinski, I gaid, *I think it’s time for us to start----
C She wasn’'t in command during Bucca

A This 15 30 July

C Okay

A So I believe General Karpinskl took over at the end of
June

Q What did you convey to General Hill with regards to

escapes”® Slince you're his Operations Officer,

A There--I don’'t remember there being that many escapes when

General Hill was there.

Q Was the objective not tc have anybody escape?

A Always, sir That was the objective Umm--and then----
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Q. If there 1s an escape, then you investigate and you’re

supposed to provide some sort of recommendation for prevention®

A Right, and those recommendations always were to add
additional wire. The units would put additicnal trip-flares out,
they’'d move towers to umm--get a better view of the compound. So we
would go over what had happened and then the battalion would make the

changes to make sure i1t didn't happen again.

c Was that conveyed to the Battalion or was that conveyed

Brigade-wide®

A That was conveyed to the Battalion.

G Okay Don't you think 1t should have been conveyed
Brigade-wide, because units in the Brigade will be conducting I&R, 1n

terms of i1mprovement

A Well, see one--the i1ssue we had was each of our facilities

was different So----

c But you still had the objective of preventing detainees

from escaping-?
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A Right. But, if a guard tower at Camp Bucca needed to be
moved, 1t wasn't that we needed to do the same thing at Baghdad

Central

Q Fair enough However, the stipulations that I'm trying to
lead to 1s that the objective is accountability, and the objectave
was prevention It's a matter of having--it's a matter of attention

to detail. don't you think®

).\ Yes, sir But I never thought we got to the point where

the number of escapes was out of control, or anything----

Q that significant----

A --~-that significant We had from June to January we had
34 escapes, umm--we detained in our facilities, almost 34,000 people

So, 1f you add those numbers up, it's probably less than one-tenth of

one percent Sg~---
Q I heard that one before. So--okay.----
A ----5¢ whenever--whenever we had these 1ssues and we seemed

tc have a number at Camp Bucca during January, and so what we
required the Battalion to do--we even sent Colonel - up to do a
15-6 on zhe escapes, umm--but what we required the Battalion to do

was to provide to us what they were going to do to fix the problem.
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Q The umm--Bucca was being operated--where was the Brigade

Headquarters at?

A. The Brigade Headquarters--what timeframe we talking about,

si1r? In the beginning®

Q May.

A In May, uh--well--in March the Brigade Headgquarters was at
Arifjan, but when Camp Bucca was opened, the Deputy Commander was the

Camp Commander at Camp Bucca That's Colonel -

0 Who was that?

A Colonel - Anc he also had with him a staff of probably

about 1z to 15 from the Brigade staff that were there.
Q S50 you displaced--what would you call that?
A That was the--they called themselves the Brigade Forward.

0 The Brigade Forward, okay

A So, since we had----
o] Was that directed by General Hill®?----
A ----Yes, sir. Since we had umm--three lieutenant colonel'’s

on the ground then we had a fourth from the BLD, and the other issue
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was we had so many other people there, we had uh--signal units, we
had the Brits there, we had a medical unit, we had a postal unit, we
had engineers there. Sc Colonel -went up there as an 0-6 to

provide the oversight

Q So he was the Camp Commander, so tc speak?
A He--right sir, that was his title.
Q He was the command--the Brigade Forward Okay, 1f that was

the intent, that’s fine How many shootings occurred at Camp Bucca?

A [Pause]

0 There was at least that one you said.

A Yeah, I know there was the one I think there were two or
chree I don't remember, sir

0 Twe cr three® How were they reported?

A They would report--they were reported up via NSIR.

Q Were they investigated”

A I believe 1f--1f uh--I believe they were all investigated

by a 15-¢ officer, Colonel----

0 ----And the conclusion was, they followed the ROE?

44



14

15

16

17

18

A. I don‘t remember what the conclusion was, sir.

Q Okay, cause, you recall there were gseveral changes to the
ROE.

A Right

Q At that time there were shootings in there. One inside the

wire, there were other shootings that you estimated cannot recall.
Was the ROE adjusted at that time? You mentioned they were

investigated, or how was that handlegd®?

A Think we adjusted the ROE and we put in the firing of the
warning shot, because uh--General Hill wanted that put in there  He
didn’t want anybody else killed, umm--so we adjusted the ROE to be
able tc fire a warning shot Because our location, we were able to

dc that

Q Okay But do you recali: 1f--you don’'t specifically recall

whether they were investigated or not?

A I don't recall, but I'm almost certain there were
Because, certainly 1f it ended up--i1f it ended in the death of a

detaznee, 1t would have been investigated
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Q Alraght. "Give me a brief--your assessment, then, umm--each
of the Battalion Commanders. How did you assess their capability,
leadership style, command climate, that sort of thing? Who do you

think was the strongest and who do you think was probably not so

strong?

A I'm gonna write 'em all down so I don‘t forget any. [Pause]
There are eight battalions Umm--the 530" Battalion, uh--Colonel
Novotny, was a very good commander, and they are continuing to do a

very difficult mission at the MEK Compound. The----

e Have you been up there?

A Yes, sir. Um--the 324, Lieutenant Colonel - was

uh--probably one of our best commanders And he had a very difficult
mission, because he assumed the MEK mission early on, and that was a
mission that I think we did an excellent job doing and the Battalions
handled it real well. The 744" MP Battalion, Lieutenant Colonel
—was a decent commander He hacd a good staff, so he--that was
a pretty good Battalion. The 310" and the 400*" MP Battalaioms,
Lieutenant Colonel -, the 31C¢*" and the 400" was Lieutenant
Colonel - They were uh--I would say middle block battalion
commanders, but they also--they had wvery good staff and the 310* has

a good 5-% by the name of Captain - and the 400™ had an
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excellent S$-3, umm--whose name escapes me right now--but we [pause]
ne I'm sorry, the 400™--the 400" was taken over by the S-3 at the
324, but the 400" Commander was middle-of-the-road commander, and he-
-he basically was running the Baghdad jails. The 724 Commander, uh--
Colonel -was also a mediocre Battalion Commander and--but she
had a good staff--Captain - And the 115™ Battalion
Commander, Lieutenant Colonel-was an excellent Battalion
Commander, he ran the HVD facility in Camp Cropper. The 320

Battalion Commander, Lieutenant Colonel —, I thought was a

weak Battalion Commander, and [pause] was probably the reason for
some o: the problems that they had down there is his inabilaty to
motivate the troops and to provide that command presence. I think

that’s all the battalions

Q Qkay What we’'re going tc do now, Major _, we'll
take a five minute break session, refresh the reporting here,
equipment, and reconfigure some of our issues, and I wall call you
right oachk Please don‘'t discuss anything--any of the contents of

Lhe interview. Just have you wait outside. Thank you.

[Interview recessed at 1023 ]

-

[Interview reconvened at 1033

Q Okay, we're going to shaft a little bit to----
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A I remembered the two names.
Q Sure, sure.

A. The S-3 prior to my tenure is Lieutenant Colonel -

A And the S-3 from the 324%™ that took over the 400" was Major

Lo

<

-
C

0] With regards to internment and resettlement operations,

Major— what - -di1d you refer to any kind of references,

guides, or guidelines or doctrine®

A AR 190-7 1s a regulation dealing with detainees, and uh--FM

3-14 1s the regulation dealing with IR operations.

Q Okay Do you know the contente of those documents, I‘ve
heard that this 1s a non-doctrinal appreoach with regards to I&R, but

you st:ll have to refer to the basic principles with regarding to
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conduct and operations of an I&R mission, being that the United
States Army 1s the executive agent for all internment and

resettlement missions
A Right, sir

Q Umm--do you recall what it stipulates or is stated in those

references that you mentioned, requirements that are guiding

principles of sorts in the performance of your mission®

A The biggest guiding principles ig [sic) that detainees are
to be treated in according with the Geneva Convention, and be treated

humanely and fairly.

g Was there other requirements stipulated in those Army
Regulations and those Field Manuals of how the components of or the
provigions of the Geneva Convention are conveyed to both the

derainees and alsoc the military policemen that are handling them?

A Well, the--the requirementse are you’'re supposed tc post
signeg in the facilities for the detainees to be able to read ‘em to
provide Geneva Convention to the detainees sc that they can review it
to see, va know, 1f they have any i1issues or questions with the Geneva
Convernz.arn To allow uh--the ICRC to come in and conduct visits to

see how detainees are being treated, are required to segregate
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detainees s0 you don't have obviously males or females or criminal

detainees with EPWs or civilian internees with EPWs.

Q Were those reguirements posted on the operations order a la
coordinating instructions or emphasized during the mission briefs at

the battalion, did you know® From the brigade®

A I don’'t recall, they were specifically put in the
operations order, but in each of the battalions was given a CD-rom
that had all of the manuals i1n there, the Ars, the FMs, that dealt
with detainee operations The uh--and we gave that to them in
January when we met even before we got to theater. And, uh--each of
the battalions was--were given copies of the Geneva Convention both
in Arabic and in English and I also prepared for each of the
battaliions a CD-rom that had on it the--I think it‘s FM 27-1 which is
the Law of--which had 1in 1t the Geneva Convention and uh--the

different ARs that pertained.

Q Lid anybody supervise whether these were being properly
employed, or properly followed either by the Brigade leadership or

the Battalion leadership®

A We had uh--a unit--the 346" MP Det that went out to the
facilities and did a review cf the facilities and those are the

thzngs that they looked at Umm- -the ICRC also came in and did
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reviews of the--of all of our facilities, so when I read those
reports, there were nothing in those reports that were glaring that
we weren't following what the guidelines were. Obviously, there is
always stuff that we can do better, but there was nothing that came
tc my attention. We also had uh--reviews by uh--General Miller, who
came from GITMO and looked at some of the facilities. And General
Rider came with his team and looked at all of our facilaities So, I

was comfortable that we were following those rules

Q Alright, would it surprise you that since the beginning, or
at least at the onset of our investigation that none of those are

being followed?

R It wauld surprise me, sir.

Q It wollc surprise you?

A Yes, =ar

Q Did you physically go out to each of those facilities and

check tc see 1f the Geneva Convention was posted somewhere in the
faczlity, both English and Arabic where the detainees and the guards

could see them?

A I didn’'t go out there and physically see 1f they were

posted, but----
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C. Did you emphasize that to the battalions to prevent

maltreatment and abuses, because you already cases of maltreatment of

detainees?
A I--
Q Would that surprise you that you need to emphasize that to

the Brigades, to the Battalions, to cover that--to prevent that from

ever occurring again®

A It--1t certainly dié surprise me, sir. And one of the
things after we found out about what happened at BCF, umm--I asked
the Commander to send out some policy letters, which she had Colonel
-wr_t:e, arnd they were sent out And I got with the IG and I
hacd the IG wr:ite a letter that we posted in all of our facil:ties and
we also created a flyer that said 1f anyone is aware of any detainee
abuse, you should report that immediately, and we not only gave the
800" MP Brigade IG's number ané we alsc gave the CJTP-7 IG, in case

somebody did not want to report it directly to the Brigade

Q Was that the proper procedure, repert abuses to the IG for

investigaton or report 1t to the command®

A Well they can report 1t to the command alsc, but my feeling

was that I--being an IG and tha:t certaianly one of the things in a
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wartime situation can look at. I felt that what bothered me about

what happened at Baghdad Central was that no soldier came forward and

said this 1s wrong.
Q Except for one.

A Except for the one, but it was a little bit--way after the
fact. Even when we had the abuse in May, umm--what a lot of people
didn’t focus on in the beginning was that that was reported by an MP,

at cr about the time it happened So-~--

C How would you characterize that--why did that happen?
A At Baghdad Central~
Q Yeah Cause you had sergeants and corporals doing that.

What were the contributing factors, do you think? Based on what you
discussed that everybody’s supposed to have ROEs. Based on the fact
that you said they're supposed to understand the provisions of the

Geneva Convention

A 1--1 think there were a number of things that contributed
to that
C Sure
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A. I mean, the Army values are very basic, and every soldier

knows those values. So----
Q --=-=-¥You think®

A They should. Umm--and we certainly more so on active duty

insti1ll those values in soldiers.

o] Okay.

A So, those soldiers there, obviously, were lacking the
values, and so they let that happen. The other contributing factors
wac that one facility was always--wasn‘'t clear who was in charge of
that faciiity Be 1t the MI or the MP, because when General Miller
came, General Millier said specaifaically that we weren’'t supporting the
MI 1n the.r interrogation roie And that detainees needed to be
wokern up at a certain time, be brought to the latrine in a certain
way, to be broucht to the interrogation facility in a certain way

And that we needed to have our MPs comport to that and to help them

out And, so--umm--you‘ve been out to¢ that facility, I take it?
Q Sure, several times
A That front pod there, those i1isclation cells, they were the

first ones constructed by CPA and MI tock that when they built their

MI interrogation facility off the back--that trailer that‘’s back
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there So use that to put in that facility whoever they wanted to be
put 1in that facility. And, one of the things MI did was to have
detainees strap down and I believe the ICRC actually came acroes that
when they were doing their review. And this is just me looking back,
I--T wasn't aware this was happening at the time it was happening.
And so I think that by allowing those things to happen, umm--the

soldiers took 1t a little bit further, you Know----

Q ----80 you're blaming the soldier themselves or are you
blaming the unit that was responsible for performing that mission, or
are you blaming lack of clear guidance or a lack of clear standards,

with regards to that?

A Well, I don't think we can blame any one individual for

what happened vh----
Q ----Not even those soldiers that----

A ----Well, obviously, those were criminal acts, so--1 mean,
I doubt there’'d be guidance out there that said--that--that they
would have followed anyway I mean, you just don't do those things
to people, those--those are criminal acts and they should be held
accountabkle for that, so 1 blame the soldiers for that Umm--but I
can‘t olame any one reason, MI didn‘t do thas, the MPs didn‘t do

that, or the 320™ should have done thig, the 800%" should have done
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that. Umm--we probably could have been all been a little bit more

vigilant uh--as to what was going on in that facility.

Q But the MI soldiers were not involved in those--that events

in that facility

a. Yes they were siar They were umm----

Q Physically involved?

A I--I----

Q Have you read the CID investigation on that Major

Cavallarc?

A I did not, sir. 1 read i1t--part of it and saw that there

were twe MI names mentioned in there, but I didn‘t read the whole CID

investigation----

Q Do yoL know for a fact whether they participated in that or
not?

A I don‘t know, sir, but I know that the MI soldiers were
around---

C Were around?----

A --~-1n the facility.
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0 Okay.
A. ----and there were certain----

Q. Were you gaven information of who exactly was inveclved in

that event?

A From MI or from the sgldiers?

Q From anybody Who were the preponderant people who

participated in that?

A I don't know whe they were, I--I----
Q Do you know what Company they belonged to?

A Yes, they belonged to the 372™ MP Company.

o] Okay S50, could you reasonably assume that they were MP
soldiers®
A Oh, yes, sir I'm not trying to say that this 1s an MI

issue or that the MPs didn’'t do what the MPs should have done. What
I'm trving to say 1s that I think there were a lot of contributing

factors to this And that we just can‘t----

Q Okay What would you think would be the single

contributing factor of why that happened”
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A [Pause] Lack of supervision on the part of the Company

Commander .

Q. Just the Company Commander?
A And--and the Battalion on the ground.

Q Okay. Would you say that there was no clear compreshensive
set of standards for which that Company Commander, that Battalion

Commander could comply or not comply?

A The ROE was out there and the ROE said treat everysody with

dignity and respect.

Q But you just mentioned that the Geneva Convention was

supposed to be posted somewhere, did you not?

Fis Right, sir

Q So, 1f that was not enforced, do you assume that those

soldiers would memorize that?

A I would----

Q ----Commit that to memory?

A I would uh--hope that they all had a copy of the Rules of
Engagement ----
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C. ----You would hope. The reason why I'wm asking that from
you 15 you were the Operations Officer. You develop operations
orders, you provide instructions, you're supposed to refresh
everybody's memory on the standards and the mission intent. And the
Brigade Commander 1s supposed to reinforce that. 8o 1f you’'re giving
me those references, but yet ncne of those references were ever
applied to the operation, nor ever enforced because you said lack of
supervision, perhaps that could have been prevented, 1f leadership
was visible That clear, unambiguous guidénée?‘clear, unambiguous
standards was understood all the way down to the lowest private

Would you reascnably assume”?

B Ok, absolutely sir

Q Okay

A But we did reinforce----

C In what sense did you reinforce that?----

A When----

Q ~----Was that reinforced after the Bucca incident? Was that

reinforced after the lightaing incident?

A After the Bucca incident
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Q Okay

A. We went out and did the FRAGO that moved everybody around
when we did the TOA and moved up specifically in that FRAGO, I tasked
each battalion to ensure that uh--detainees were treated in

accordance with the Geneva Convention, umm--and other regulations.

Q Okay.

A And reminded them that the current Rules of Engagement were
in effect

Q Okay.

.y Cculd we have done more, looking back on it? Absolutely,
sS1ir

C Did you go back to any references” Did you refer back to

any of the provisions of the ROE? Did you go back to the FM? Did
you go back to the AR? Did you go back to anything that says,
perhaps we were remiss of something?® Was any of that attempt made?
Was that an AAR made based on each incident there was some sort of a-
-a team huddle of sorts that says we gotta quit doing this sort of

thing
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A A--after the Bucca abuse incident, General Hill went around

to each unit and reminded them of their obligations to treat all

detainees---~-
C Was that carried over to General Karpinski?
A No, s:ir.
C No” When she tock command, did she ever provide or

amplified or emphasize her command philosophy?
';\f-!f

A We--in the--in the Commander'’s intent ehe amplified how

detainees were supposed to be treated.----

C ~---Di1d she say anything about “This 15 how I want to run
my command * Was that ever amplified®? Detainee operations i1s just a

segment of all this

A Not that I can recall, sir
Q None? None was ever posted®
B Nothing was ever posted No, sir

¢ Nothing was ever posted®

A Other than the--the Commander’s intent digtributed out to

each cf the units Truthful accountability and the humane treatment
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of captured enemy forces consistent with the Geneva Convention and

established regulations
0. Ckay That was the Commander’'s intent?

A Yes, sir. Well, that was part of it, but that was in the

Commander's intent,

G Part of it? Okay. And you reasonably assume it was

understooc¢ by those who received that order?
A Yes, sar

Q And then there were cases in investigations of escapes, and
suspected maltreatment of detainees, whether reported or not. Let me

ask you, did you know that there were dogs being employed up there?
A Where sir?
C At Abu Ghraib

A I knew there were dogs there, yes.

Q Did uh--when were you made aware of the dogs being up
there” Was that a request made from the 320", or did you all request

that?
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A. The--there was a request made not only from the 320%", but I
believe the MI also got dogs for their own usge and they re--they did
a un--I think they did a Request for Forces, so they got some dogs
and then what we did was, once the Bucca population--cause we were
gonna close Camp Bucca--once it was reduced to a manageable number, I
think around 800, we moved the dogs from Camp Bucca to Baghdad

Central

Q Okay. Uh--those dogs were not under the control of the MI
Brigade Those dogs were under the command and control of the 315--

20" MP Battaliom.

A The degs from Bucca were But the dogs from the MI, they
were the MI dogs &And I specifically spoke to Major-about
that because he--they wanted those dogs to be used in the MI areae of

Camp Vigilant

Q So you thought that the MI had command and control of the

working dogs there?

A Well----

C ----Do you even know the composition of the working dogs
there?

A I believe there were five working dogs.
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Q. Okay. All Army or Air Force or----

A ----uh--the ones we had were Army. I don't remember the

ones the MI guys had, I think they might have been Navy or Al.r Force.

Q. Okay I want to make clear to you that the MI never had

any military working dogs

A Thoge dogs came--some of those dogs came at the reguest

from the MI Battalion.

Q At the request of the MI Battalion, or the MI Brigade?
h Right, the MI Braigade, I'm soxrry.

0 But dad you check tc see if they were physically unpder the
r
command and control or they were under the command and control of the

320

A I knew that since the 320°" was operating those facilities
that they were--they would use those dogs as--as they saw fit And I
never expected that the MI guys were using the dogs because they
don’'t have any kandlers and they wouldn’t know how to uge the dogs

anyway But--go-~--

] I want tc tell you one more time, those dogs were never

under the command and contro. of the MI Brigade or the MI Battalion.
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Uh--which leads me to my next guestion of--were you ever aware that
there were military working dogs that were being utilized in Abu

Ghraib from the period October until now?

A Yes, sir.

Q Okay Do you have any knowledge as to the purxpose of the

utilization of those dogs~?

A The dogs were basically used as a--to prevent riots and uh-
-to control the detainee population within Camp Ganci and uh--Camp

Vigiliant Kinda like a show of force.

Q Show of force® Okay Was there anybody in your staff that
hac any knowledge, whatscever on the employment of those military

working dogs®
A The Brigade staff” No sair

C Dic¢ that RFF come through you?

A The request for the--us to move the dogs from Bucca came

through us, yes sir.

C Okay Back in November a FRAGO was issued umm--I believe
1t was FRAGC 1108 that appointed the 205°" MI Brigade Commander as the

Forward Operating Base Commander for the Bucca Complex--I‘m S0rTY,
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the Abu Ghraib Complex, the BCCF. Could you--do you recall what the
command relationship was between the MI Brigade and all the tenant

units in Abu Ghraib?

A The--I believe that there were have a--a TACOM to--yeah,

they were TACOM to the 205" MI Brigacde for security detainees and FOB

protection
C What does that mean to you?
A Well, to me 1t means that they were responsible for the

force protection of the facility itself of the entire complex. Umm--

and for the security of detain--the detainees themselves.

Q Who sets the priorities for the tenant units®

A [Pause] 1 don’t know s-.Tr I--1 would----

Q The gaining Commander So the gaining Commander then would
be?

A 205

Q 205"  Was there some sort of a collaboration between you

as a Brigade S-3 and the 205" MI Brigade S-3 as to the stipulation of
that command relationship i1f there were any constraints, limitations

of that sort of what that command relationship actually meant?
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A. I spoke to Major -, but I don‘t recall specifically
what I spoke about. Umm--I don‘t remember there being any particular
issues with this FRAGO, and one of the i1ssues we always had was the
whole force protection piece, cause we simply just didn’t have enough
MPs to secure the detainees and to take care of the force protection.
and we asked MI community on a number of occasions to help us out
with that, to--ya know, mar some of the towers, and they didn’'t want
tc do that, so when this--when this FRAGO came in umm--I actually
felt 1t was actually better for our scldiers because Colonel -
was on the ground and he had some soldiers there that could help out
with the force protection and now that he--he was responsible for it,

I thought they would get a lattle bit--little more assistance.

C What gave guidance or any rationale that you can think of
on the task crganization of the--re-task orgaﬂization of the Braigade
following the Bucca mission where everybody was pretty much told to
move up north”? Umm--was there any consideration given in your
mission analysis for that particular operation of--of weighing the
importance of all those camps that you're supposed to establish:
HVD, Cropper, back up norcth, Abu Ghraib, was there something that

kinda weighed which--which missicon 1s more important than the other?
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A. Well, yeah, when we did the wmission analysis, the Abu
Ghralb piece was certainly one of the more important ones at that

time and we hadn’'t had----

Q ----How did you all prioritaze that?
Y,

A [Pause] Bucca would have been the priority because we had
some detainees 1n there. Umm--

Q Thee priority.

A I'm sorry sir?

C Thee priority, after Bucca?

A The mein effort would have been Baghdad Central because

that's what CJTF-7 wanted us to dc to get that facility operational.

—
—

G Right

p:y So, that would have taken most of the effort to build a--
four thers--four thousand person internment facility basically from

scratch, so----

¢ Sure ----
A ----that was the priority at the time.
Q wWhich is considered--what was your supporting effort?
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A. Supporting effort would have been CPA and the establishment
of the--all the jails cause we alsc got the mission to do all of the

craminal confinement facilities throughout Irag.

0. So you--Brigade staff you would lead as a 3, task organized
the Brigade, per se, and then chose Battalions to be missioned for a
specific mission set or site  And you chose or the Brigade
Commander, based on your recommendat:ion, somebody else’s
recommendation to put the 320" there. And uh--what was the rationale

selecting the 320", based on their previous performance of the 3 at

Bucca and based on your assessment that Colonel —s a weak

Commarnder”

A Well, my assessment of Cclonel —comes during the

whole operation, frowm the beginning til January And so, when--when
I made that reccmmendation 1in around--I guess it would have been
around thne June timeframe, umm--some of the instances didn‘t happen
that would make me make that statement now that he was a weak

commander Umm- - - ~

o} Let me focus 1t though Colonel_ was 1n charge

of the 320" conducting the Bucca mission up until around October;
whereby, incidents of shootings and escapes and whatever have you to

include the four that were punished for detainee maltreatment was
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under his command. But yet, he was selected to--to be missions for

what you consider to be a priority mission called Abu Ghraib.

A Umm- -Colonel _ actually--in--he was not in charge

of Camp Bucca. The person responsible for the Camp Bucca internment

facility was uh—-Colone.l—

Q ---~I understand.

A Right, but he was there.

& People that were punished for mistreatment of detainees

belonged to him

A I--1 understand sir
C Okay
A And, I believe you said until October it would have been

t1l June he was at or--beginnaing of July he was at Camp Bucca then we

moved - -

Q ----Then he moved out

A Right
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0. Okay. So you weighed all of that effort, important
mission, task organized, how did that all--what was the rationale

behind that decision?

A The rationale behind i1t was um--
0 Because you had other battalions out there somewhere.
A Right. The other battalions we had were already committed

to missions. The 310"" was already in the Marine area. They were
running one facility down there and building another facility. The
324" was already up in the MEK area, up in Ashraf, The 400" already
had uh--the facilities in Baghdad, they were already operating that.
The 744 was already at--at TSP Whitford and that was still
operational And they were working on a couple of prisons and jails
in that area The 115" had the HVD wmission and they all already had
Camp Cropper So that left me with three battalions. The 724 who
was operating Camp Bucca, the internment facility and we always
thought that the way the redeployments were going to work was that
they would be one of the first units to leave because they got here
much earlier than everybody else The reason why I--1 selected the
320%" umw--was because they had a very strong engineer A guy by the
name of Captaln-who basically had a big hand imn building Camp

Bucca uh--and helping out the Brigade staff get all the requirements
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and the resources for Camp Bucca. So, that was one of the decisions
why we picked the 320%", BAnd also, umm--the 530" had been conducting
a force protection operation at--at Camp Bucca, so the 320" at that
point really didn’t have a mission. Because the 724" had the Bucca
piece by that time holding area Freddy was already gone, that was the
320" 's mission and the 530" had the force protection piece. So, that

was the other deciding fact that went into it.

Q Did you umm--assess their capability or did the Battalion
Commander or theair Battalion S-3, Major-come up to you and
confer with you whether they were short portions of their capability,
short of people, things of that nature, or whether they can

accomp.ish that mission set or not?

A Everybody was short people, umm~---

0 Yeak, but you could--everybody's short people.

A Right

Q But then, you had the ability, based on your assessment to

re-tas< organize within your Braigade, not necessarily the Battalion,

but reallocate assets, based on your analysis

A Major uh—-lnlt:lally wanted that mission and he told

me that, they want the mission because he wanted to prove to everyone
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that they can do it.

And that, after what happened with Sergeant

2 —they wanted another mission to be able to do it, to do it

3

4
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well

Then, once we 1ssued the FRAGO, Major —Bald, “Why don’t

you pick somebody else, because we don‘t really want to come tc

Baghdad *

But, at that point, he never, I don’'t recall him

expressing any concern about any shortages of people at that time.

grav.ty and wmpcrtance of the missicon®

L@

o]

Q

A

Did they have a Battalion XO?

They did not have a Battalion XO.

Was that--did the Brigade Commander know that?

Yes, s1T

Was tkere any attemp: to give him a Battalion XO given the

We--That Battaliorn X0 pretty much stayed at Arafjan anyway.

He did not--he spent a lot of time in the rear and I believe he--he

redeployecd somewhat quickly by the time he got here.

Umm--there was

a poin:t where we sent Major —over there from the Brigade

staff

<

A

That was after the riots”

Right,

51r.
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Q Okay This is at the time of the employment to Abu Ghraib.

C No. Where there any attempt by anybody to volunteer to be

the Battalion X0, or just waited around to be picked?

A We didn’'t really have--the battalions, I didn’t really have
a iot of people to choecse from or to recommend that this person go

over there and be the Battalion XO.

C There was nobody back at Arifjan, the rear detachment back

there that could help out”?
A Not as Battaliom XC, sair

c Notr as Battaliomn XO 50, 1n your assessment, there were
nobody qualified, skilled, competent encugh to be selected as a
Battalaon XO for the 320" Given the fact that they were going to a
very important mission, where you could actually reallocate people

within the Brigade, and there was no attempt to do that?

A At that point, I wasn‘t aware that it was an 1ssue, s&ir.

So--- -

C ----Did you make 1t aware to your Brigade Commander-?
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A, The Brigade Commander would have known that there was no X0

at that particular unit.

o] But you would have known the capability of that Battalion.

Cause you selected it for that mission.

a. Right but I--I didr't think that there was an issue the

fact that they were short an executive officer

G So that wasn’'t an 1ssue?
A No, sar.,
Q Okay. Did you also know that each of those Companies do

not have a Company X0O°

y:) That I know, sir

Q 50 in your assessment, on your best judgment that they
could--that they were capable of doing 1it, given the fact that the
Battalion S-3 came back to you and said, “Pick somebody else
Mission too large, I'm not capable enough as a unit to accomplish
that mission " Given the fact that they got about nine, seven, or
eight, or whatever Company Detachments that were task organized to

that Bartalion.
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A. It wasn’t that Major —said he couldn’t do the

mission. My impression of that conversation was they didn‘'t want to
do the mission; that they didn't want to move.
Q Okay.

A And I had discussed that with Colonel- And we really

didn't have any other options then to send that unit up to Baghdad

Central

Q Absolutely, you're given a mission, and you salute the flag

and you move out

J:\ Right, and so when they went up there, Colonel- spent a

lot of time up at Baghdad Central to help out with the construction.
Q Help cut with the construction?

A With the coordination with the engineers and getting the
assets to -to build it and working with the CJTF-7 C-4, umm--1in

coming up with the site locations

Q This 1s all before the 205 showed up So, what were the--
what would you think was then the priority task of that Battalion

wher. they assumed the mission of BCCF”?

a To bulld that internment facility.
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0 To bu:ld an internment facility. In preparataon for what®

A Up to 4,000 detainees.
Q. Up to 4,000 detainees. But in preparation for what?

A The--the uh--1t was in preparation for the anticipation of
additional captures by 4" ID, umm--1°" Armored Division and 101°*" and
so we wouldn’'t have to send people down from--because Camp Cropper
was a holding area that--that was never built the right way from the
start., So, our intent was to--to reduce the number of detainees in
that particular facilaty I think when we got up here there were
about B80¢ detainees at Camp Cropper, which was originally bu:irlt for
about 250 So one of the things we kept doing was sending people
down tc Camp Bucca via buses And, so, the priority was to get
Baghdad Central completed anc opened and then--so we wouldn’t have to
send these detainees all the way down tc Bucca, we could just send

them right to Baghdad Central

0 Let me fast forward a iittle bit Were you aware that

Colonel -was--elther took leave or took some time off

orderei by the Brigade Commander scmetime 1n October®
A Yes, sir

C Did you ainguire as to the--that particular decision?
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A You mean why she did that?

Q Yeah.

A Umm--what happened was, General Sanchez had come out to
Baghdad Central to do a uh--a review. And General Sanchez wasn’'t
comfortable with I think he even told her that, “I'm not comfortable
with this Battalion Commander “ And so she asked him to go down
Arifyjan and take a break And then she put in charge uh--I'm not
sure 1f i1t was Colonel - I think she put Colonel . in charge
there and brought down Colonel- to be the base major. To
take some of that off of Colonel —because the wheole force
protect.on piece there was just--1t was--they were getting a lot of
morctar attacks and small arms fore and we had asked CJTF-7 for
assistance with the force protection And, umm- tc relieve that
whole force protection piece, she put the major in there because not
only did we have the whole force protection issue, but when General
Sanchez came out they made that an Enduring Base. 80, because it was
an Enduring Base, now 1t got all this additional funds. And then we

started to have construction projects, so it really became more than

she thought Colonel — couldé handle

c So she put a major there, Colonel — Where was he

from>
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A The 324°" MP Battalion.

Q Okay. So, was he still the Battalion Commander of the

3247

A I don’t know if Major- assumed the Battalion Command.
I don‘t--I don’'t recall--I don’'t think--no, I'm sorry, he was
probably still the Battalion Commander but he had an XO up there,

Major - who ran the Battalion while he was down at Baghdad

Central

G Did you--was 1t odd or was 1t a common practice in the

Brigade to tell a Battalion Commander to take some time off, then

take another serving Battalion Commander to go take over or whatever,

another Battalion--but another Battalion Commander who was coanducting

a mission tc assist in there  Was that common practice in the

Brigade®
L Nc, sar
Q No~
A Wasn't--wasn’t common practice,
< Did ycu ever been--did you ever experience that before®
B No, sir.
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C Do you think that's standard or doctrinal, or whatever have
you?

A I don‘t think it‘s doctrinal, but, I know that Colonel

_umrn——needed to probably take a little break and I think
the staff needed sowebody else there to provide some guidance and

some leadership.

Q Different 1f the Brigade Commander was off and another MP
Brigade Commander was told to take over the Brigade? Knowing full

well that he 1s alsc a Commander of another Brigade? Is that pretty

common”
A No, sir
Q No? Alright Well I find i1t hard to believe, Major

— that we're doing something like that in our Army Because

i that particular haierarchy of a unit there's always & second in
command and I find it hard to believe that that's being practiced in
your Braigade Because then 1t’'s ad hoc. You move a Command Sergeant
Major here over here and this and that, this and that. Don’'t you
think that woulc be cause of turbulence in that outfit? People are

being borrowed from one unit to the other-?

A Yes, sir.
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C. That you had maybe different command philosophies? You

think that was appropriate?

A I think 1t was----

Q ----Dad they teach you that at Command and General Staff
College?
A No No, sir But, what the Commander was trying to do

was--was c-ry to fix an 1ssue and I believe she went to General
Wodjakowskil and asked 1f he had an O-5 available that could take over
at Baghdad Central, and there wasn’t any in CJTF-7, so she tried to

fix 1t from within.

¢ Alright Umm--s0 he was given some time off to kind of
refresh himself  And Coloneln from the 115% out of Cropper, umm--
took over for a couple weeks, per se Which meant that he probably
got some other priecrities, whiech meant that he got to divide hie time
in-between ©One Battalion, he’s got a mission set over there, now
he's gotta go over here, another important mission, which means
you're piling on, you know, and nobody was assisting. There'’'s no
other assets to be had. Uh--I find that hard to understand, umm--in

the context of what you just described In any case----

A ----Are you talking about piling on for Colonel '
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C. No Why?
A C‘olonel-at that point, we had closed Camp Cropper.
Q Ah.

A. And Camp Cropper, Colonel- had told me this took up most

of his time. The HVD facilaity pretty much ran itself.
c Okay

2 Umm--so tc move Colonel W - that point when he closed
Camp Cropper, which was basically a thorn in his side from the day it

opened, and then----

C ----You get a mission, you get a missicn.
) Right, sir
] You know. And, uh--there's no room teo complain, it‘s a

combat operation. But then 1f you’‘re stipulating that it ran by
1tself, automatically, could vou have re-allocated some assets from

his Battalion to assist the 320"

A We----
Q Because 320" was short personnel with regards to force
protection
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A. I believe we sent over--[pause] we sent a Platoon up from

the 223 MP Company to help out, umm--at--at Baghdad Central. So we

re-allocated.
Q Re-allocated them Uh----

A ----We also--when there was a mortar attack at Baghdad
Central, we sent a Platcoon up from the 744%® to help out for about a
week over at the 320" til things calmed down and cause uh--and
soldiers we had to stress--combat stress team come in there and talk

to the soldiers sc we brought up a Platoon from the 744%" at Whitford

to help them out at Baghdad Central

Q Uh--relationship with the 205" MI Brigade. Umm--since
there was no clear understanding of what TACON meant, doctrinally
though, accordirg to FM 101-5, the gaining unit takes control if
under tactical contrel and sets the priorities for that unit Was
there any complaints or calls or did you know 1f the 205--205%
Brigade Commander was coordinating General Karpanskil was just--you
know there was an understanding between those two Brigade Commanders

of what exactly TACON entailec with reference to the 320%°

A I'm not aware of any calls, sir
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0 Oh well. Okay Umm--given the shortages of the personnel
and the state of mind at that time, this is October now, given the
observations and assessment by the Commanding General, CJTF-7, was
there besides Colonel--another Colonel taking over the Battalion and
another Colonel coming down, another serving Battalion Commander

coming down, was there any long-range plan to help ameliorate that

problem instead of Band-Aiding 1t in-between?

A We had moved a number of Companies up to help out Baghdad

Central
Q Which ones were they®
A Umm--1 believe the 372" was one, because there were two

Companies that worked for the Marines when the Marines left. AaAnd we
took those urits and we moved them up to Baghdad Central. And

{pause] so that gave him additicna: manpower.

0 How many Companies did he have at that time®
A I think he had five

C Okay Was that sufficient?

A [Pause)

Q He haa five to include Headguarters Company 320°"?
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A The uh--1t would have been five Companies in addition to

the Headquarters Company itself. So, Major -always asked for
more MPs. Whenever he asked, I always tried to get him more MPs when
I could and where I could get ‘em from. If I could move a unit
around, I'd move a unit around and get him the MPs. Umm--when uh--
744 - ~when we closed Whitford, we moved one of those Companies from
Whitford, the 320°" up to Baghdad Central so they got another unit to
help out, that would have been the fifth unit that they received up
there But the problem 1s as we're given these units, soldiers are
reaching zheir two year boots on the ground, so we‘re losing scldiers
from--go as quick as I can get the seldiers up there, there’s another
busload of soldiers who are leaving And so we tried to cut the gap
dowr: or: when soldiers would leave theater. €J--I think CFLCC had a
21-day window, and CJTF-7 was around 17, so we tried to stick to the
17-day window just to give him more soldiers on the ground. Umm--we
requestec force protection assistance from the MI to help out in some
of the towers to give Major Dinenna’s guys sgome relief so we wouldn’t
have MPs in the towers and s¢ everybody could share the burden, but
we never got anyone--any--any asslstance from the MI, until the MI
became the FOE Commander, then they brought an entire Battalion in to
help out with the force protection Sc that helped out Major

Dinenna We had a Platoon that CJTF-7 had us cut to--from the 372™

to provide a PSD support in Multinational Division Central South.
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So, we battled from day one on that one not to let that happen,

A, 1t wasn’'t our mission; and B, we needed the MPs S0 we lost

causge

that

battle And the MPs were taken And I spoke to General Miller or

General Karpinskl spoke to General Miller----

Q The C-37----

2 Yes, sir. Aand he agreed that, “Okay, we'll take this

Platoon, but we will review 1t after 30 days.” Aand this was in

October So every 30 days I'd send an e-mail up or make a phone call

up to the CHOPS and say, “Hey, we gotta review this ¢ And also to

Multinational Division Central South, so they can get their own

people tc take over that mission

o) So the 800" MP Braigade, the entire Brigade, with all of

your organic and task organized outfits were TACON to CJTF-7 by that

Cime=

A Raight, sir.
Q Okay. Who did General Karpinski report to?
A She reported to uh--1 believe General Wodjakowski was her

rater, but I don’'t know if there was a rating scheme or anything like

that but--actually, I'm sorry, 1 don’'t--she reported to General

36



‘0

11

12

13

14

15

16

17

18

18

Wodjakowski, that was clear, but I don't know if there was a rating

scheme or anything like that, or i1f he even rated her.

Q. Who did--speaking of rating scheme--umm, how did--how dig
General Karpinski rate commandere® What was her scheme? Just senior
rated Battalion Commanders, or senior rated Company Commanders, or
obviously senior rated you, but--what was the--do you have any

knowledge of that?

A I--I think she senior rated Company Commanders and I

believe she senior rated the Battalion Commanders--umm--and I know

that she probably----
o] She rated the Battalion Commanders?

A Rated them, yes sir I'm not sure who the senior rater was
for Battalion Commanders The loss of our Deputy in August--uh--
reguired her to do a lot more QERs rating and senior rating and I

think----
o Ther nobody replaced Colonel -:.s what you're saying®

3 Right, sir We used--uh--Colonel - from the 400" MP
Battalion as a replacement for Colonel-but he*s a--he ig an Q-

5
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c. QOkay. Then - took over as the Deputy as an 0-5--

senior O-5 at that, he was no longer commanding that Battalion?

. Right, sar.

C. Ckay.
A and that’s when Major Poth took over the 400%" MP Battalion
C How would you characterize the command climate in the

Brigade during the extent of your experaence with them?

A. (Pauge] I think the command climate was fine. I went out
to a lot of different locations and every time I went out there,
soldiers were always doing what soldiers should do. Umm--1it was
refreshing to go on the road and see all the accomplishments that--
that the s>ldiers had done Umm--~we worked from Um Qasr up to Moaul,
up--from Ashraf to Baghdad, to Baghdad Central, and everywhere you
wert - -um- -soldiers--soldiers were fine, and their morale was good
Even during the time when we weren't sure if we were goaing to do one
vear boots on the ground, we were golng to be on the ground for ten
months, umm--the morale was good. And General Karpinsk: always had
an oper door policy., so you know, anybody was free to come in at any
time And she did spend a leot of time out on the road talking to

soldiers and locking at units, so I--I think the command climate was
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pretty good. I'm sure there were some soldiers who were not happy
that--that they were deployed and, ya know, being at Baghdad Central
and having mortars tossed over--it‘s tough, but I always gave them

credit for getting up the next day and going to work.

0 One question befcre we take a break here for a moment. You

mentioned Sergeant Major -was lost or had gone. Do you

remember what the circumstances why--why he departed the Command?

A Yes, sir. Umm--Sergeant Major _—-uh-—I've known him
for awhile He was in the reserve structure, so I know who he is
Always had a problem with being touchy-feely. Patting people on the
back and¢ doing shoulder rubs and umm--whether there was anything more
than that I--I was never aware of anything like that. But, General
Hi1ll was aware of 1t and I know he spoke to CSM- and then
Genera. Karpinski, he told her before--when they did their change, I

think he--he gave her a heads up as to Sergeant Major- Then

something -1 dor't know what happened, but she went to General Speaks
and saié that there was a problem with CSM - I don’t--I don't
know what 1t was, I think she might have gotten a call from Arifjan
cause she would spend some time down in Arifjan Umm--and then
General Speaks appointed a--a Major to do a 15-6 investigation on--1I
don‘t know 1f--I think 1t was related to sexual misconduct, but I
don’'t know what they calied it And then after that, during the
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period of the 15-6, I think General Karpinski asked him to remain at
Arifjan, I'm not sure 1f that was at anyone else’s direction. And
then once the allegations--I guess they were founded, she uh--she

released him and--and appointed CSM----

Q Did you see that kind of odd since you were TACON to CJTF-7
and eight MP Brigades parent unit with the 377°"? Did she inform

General Wodjakowski or General D-amond at that time?

A I'm sarry, I don't understand the question, sir.

0] The reporting

A Right

Q You sai1d she went tc General Speaks, who is the Deputy

Commanding Genara: {or CFLCC, while in fact the Command is TACON’d to

CJITF-7 anc you mentioned she reported to Major General Wodjakowski---

A Right----

Q ----ard the only unit 15 the 377*" Theater Support Command
whereby General Diamond 1s reportedly her chain of command, yet she

went to a two-star
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A. I think--I'm not sure what her conversations were with
General Wodjakowski. I--I‘m not sure if she made him aware of it or
not, I think she did, but I wasn't there. I think she made General
Diamond aware of it, cause I know General Diamond was, because I
think he received some complaints through his sergeant major and he
might have even have told General Karpinski about, "Hey, your CSM is
doing this * So I think General Diamond was aware of it. I don‘t

know whose 1dea it was to go speak to General Speaks.

Q I got it Okay. Here's what we’'ll do. Uh--we’ll break--

uh--uh--I need for you to come back at 1300.
A 130G

Q Okay And i1n the meantime, cause I have to brief the CG
here on another matter, I'¢ like to remind you not to discuss the
matters by which we have just covered during the course of your
interview Sesslon Uh--I would also advise you or direct you not to
call or even infer to anybody the contents of this investigation.
Failure to do that would be a discbedience of a General Order which
wi1ill subject you to the UCMJ Unh--and 1f there should be any
inclination on subsequent interviewees that the matters were being

discussed and they could be potentially be traced back to you or
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other folks that I interviewed, so I‘1ll I remind you of that, umm--

and I will see you back at on or about 1300----

A ----Right, sir.
0 ----when we will reconvene. Alright. Any questions?
oy No, sir. Clear.

Q Thanks Carry on.

[Interview recessed at 1131.]

[Interview recorvened at 1327 ]

Q We're going to try to wrap this up here

A Sir, 1f possable, I wanted to just clarify a couple of

things I was thainking about over lunch
o] Okay, sure. Alright

A Umm--we talked about the selection of what Battalion would
go forward to uh--Baghdad Central and--and during that discussion we
talked about the strengths and weaknesses of different Battalions,
At that: point when I made that recommendation, I hadn’t worked with
the 31c°", the 115", the 324 or the 400"", because they were already

working for 1°° MEF and uh--V Corps. So I didn’t know what they were
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capable of doing or not. And my assessmente were based on after we

had already started to work with them.
Q Ckay

A The other point was, umm--I believe you mentioned that
Companies working for Major -did not have Xos. And the way
the IR Guard Companies are structured, none of those Companies have

executive officers
c Okay

A The other things 1s uh--we discussed uh--the support to the
32¢" and--and uh--Major —request for--for additional
soldiers Major _ uh--was put out at Baghdad Central at the
beginning of November. I alsc gave a captain, by the name of Captain
- to the 320% who works in the S-3 shop and Major Dinenna was
the only Battalion to have two offices 1in the §-3 shop. I also gave

ur my uh--NBC NCO who worked in my TOC with me, Master Sergeant

-tc replace their first sergeant who left. And we provided a

uh--5-4 assistance--we gave a Captaln- whe worked in the
Brigade S-4 shop Throughout the--the course of time, we also gave

addéitional units as those units became available. And as Major

_—~or the 320°" as units started to redeploy. I believe in

the October timeframe we gave the 372™ and the 870%™ to Baghdad
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Central In November we gave the 670" and the 320°" MP Companies. I

also uh--spoke to Major-about ways to maximize his soldiers.
One of them was to allow the Iragi guards who work in there to do the
family visitation program So we discussed that and--and that freed
up some of his MPs. I worked with CPA and uh--Major-, Major
-to allow the Iragis to do court escorts Because Major
‘ uh--or--or the 320™ soldiers were doing that, and that
freed up an additional 40 soldiers at that time. We uh--got
contractor support for the feeding and the water distribution at at--
Baghdad Central So that feed up--freed up some of his cooks and
some of his logistical personnel to help out with the force
protection We also requested a--a RAYOC be assigned out to Baghdad
Central and we received a RAYOC that actually went ocut there sometime
ir. the begainning of October to free up the Battalion from some of the
force protection responsibilities and plannings--base defense plan.
We also had an element of the 958 Quartermaster Company, which was
stationed at Camp Bucca and we moved some of those assets up to
Baghdad Centrai to help out the 320%F with fuel distribution and water
distribution So, over the course of uh--the exigstence of Baghdad
Central, we provided a number of assets and even uh--in January we
gct that PSD Platoon back, which was 30 additional soldiers and we
uh--returned the Platoon from the 326" MP Company, which was probably

about another 20 MPs, they went back--they should have gone back on
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the 1% of February. And we worked with uh--from--from the beginning
when we got here, we were--we were encouraging CPA to hare additaional
civilians to help out with the prison piece and in uh--the middle of
January, 21 civilians arrived in Baghdad to help out CPA. And they
put four of those civilians at the hard site at Baghdad Central to
help with the operation of the uh--of the prison iteelf. And they
will be living out there and--and--uh they got out there probably
about the 20" of January and uh--at first they were going to commute,
and uh--now they’'re gonna actually live out there and--and spend days
ané nights out there to help train the Iragi guards in running the

hard site

Q Given all those assets at 320%, prior to the TACON, umm--
obviously--umm--that added or relieved some pressure. What was the
understandineg that you know of, of the mission set that was given to
the 320%"° wWas 1t a competing requirement of detention operations and

buiiding up a facility”

)% The [pause]
C What was the principle--what was their principle mission?
A To--tc care for the detainees in their contrel That was

the principle mission  The building up of the facility, umm--that’s
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why Cclonel _was put out there as the base major to take over

that --that part of the----
Q. How long did he have that job?

A I think Colonel - was there until he redeployed uh--

I think in--towards the end of November, I think he had that job for

about 435 days.

Q So you had a Camp Major, - and you had a Battalion

Commander. -

A Mm - hmm

Q Umnm--di1d--did they work for General Karpinski at the time,

or was _supportmg—, or was— supportaing

A They both worked for General Karpinski.
Q Okay
A And, when the 205" became the FOB Commander, that's

actually when Colonel _was no longer----
Q What assets dld— have?
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A. Colonel - I believe, umm--he brought his Sergeant
Major down, Sergeant Major - umm--I‘m sorry, not —

Sergeant Major _came down from the 530" to help out Colonel

C Okay.

A. Umm- -Colonel - also utilized Captain -who the

Brigade sent out there to help out in the logistical area because it

was really a logistical issue of building the rest of the facility.
Q Was there an engineer with him or----

A Captain - who is the 320%%’'s engineer, was the engineer

on the ground And the engineer worked with uh--Colonel —

Q So you had this cell led by- Was the- -all his

requirements for building up the facility--logistical regquirements

was outside those required from the 320%%, In other words, -

was not going through—per se, of getting supplies, that

sort of thing, but going directly to the Brigade

9 I believe he was working through Captain -who would
have went right to the Braigade Captain -orked for the Brigade

S5-4
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Q. So that's--that'e the arrangements that was done?

A Raght, sir
C. Now when the 205" showed up,— disappeared

A it--it happened at the same time his unit was redeploying.

So, what had happened was, General Karpinski had asked Colonel

6 — 1f he would extend past his unit, and he agreed to do that
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So we were working the personnel piece to try to make that happen so
he could stay there. And then when the 205" took over, they brought

in a Battalion,umm----

Q ----The 165"
A I believe s0, raight sir Who took over the base
L]
management
Q But, alraight, we--we'll come back to that. Let me go back

to Bucza When you got the mission from--for to build up an I&R
facility, now calied Bucca, did you receive a written order or FRAGQO

from CFLCC tasking you to dc that? Do you recall?

A I'm sure we did, sir.

Q Well, I hope you did, because----

A I--I don’'t know how we would do it any other way.
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377%F Tg5C

K2

Q

Yeah, but I‘m just asking----

----Yes.

I mean, you‘'re the 3, go you must remember----

Yes.

Okay.

Actually it was a uh--the order would have come through the

Okay. Then subsequent it came down to you?

Right, sar

Qkay, uh----

It was an Annex in their op plan

What was the command relationship between the 377" umm--

yourself and CJTF-7, CFLCC when you got the mission for Abu Ghraib?

Were you TACON to CJTF-7 then, or were you still OPCON or attached to

rhe 377%™

A

We--we were attached to the 377*", so we worked----

You were still with 377%P2----
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A. Yes, sir

Q Okay. 8o you got that mission. And was that--how did that

order uh--disseminated to you?

). And then--then there was uh--the transfer of authority from
I guess i1t was CFLCC to CJTF-7. There was an order that came down

making us TACON to CJTF-7

Q Okay, but when you go the mission for Abu Ghraib, said,
“800"™ you’'re going to take charge and build me something at Abu

Ghraib * Who gave you those orders”
A That was CJTF-7
C CJTF-7 gave you those orders.
A Right, sair

Q Did it come down in the form of a FRAGO or an op order, 5

paragraph op order, or what”?
A I believe 1t came down i1n the form of a FRAGO.

C Okay [Pause] Alright Okay Umm-can you desgcribe for me

umm- -General Xarpinski’s leadership style®
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A. She had a--I don‘t want to say hands off approach to
leadership, because she was certainly always there, and uh--uh--we
always had staff meetings, and shift change and whenever she--she
could make those she would make the shift change briefings. Umm--but
I don’t tnink she pushed the staff hard enough or asked questions
that needed to be asked of the different staff members when they did
their staff briefings And uh--you know, sometimes a staff section
would get up there and say, “Nothing significant to report tcday.”
And so I commented to her one day that we have over 2500 soldiers out
there, how could you not have anything significant to report in this-
-1n the shaift change? I mean, you gotta be doing something. Even if
you're the PACO and there’s no news people at the door, then there’s
gotta be a good story So, I went and I told her that, and during

the staff meeting she started tc ask more qguestions of the staff.

o] She--you might say she was passive or not a micro-manager

or that sort?

A She was not a micro-manager
Q Di1d she rely heavily on the staff?
A Yes, she relied on me a 1ot
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Q Okay. Umm--how would you characterize relationship--

professional relationship as a Commander with the rest of the

Battalion Commanders?

A I thought she had a very professional relationship with the
Battalion Commanders. Umm--she certainly treated themn all
professionally. And if anyone wanted to come in and talk toc her, she

was always available to do that
Q Had you ever worked with her before?
A No, sir.

o] This the first time?
A Yes, E1r

Q Okay Umm--with regards to shortcomings. You mentioned
that uh--there were some shortcomings there. Umm--besides personnel
and conditions and whatever have you, what--what would you s--what
would you sa--what would you as you would, you know you're doing thais
now, based on retrospect experience Uh--would you have asked for
some sort of a guiding system, some sort of a process by which
perhaps your missions sets or your requirements would have been a bit

more clearer?
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A. Looking-looking back umm--you know I was thinking about
that very question when I was outside. The problem with detainee
operations is every mission is important. Because if you have 50
detainees i1n a facility, you gotta guard those detainees and you
gotta protect them. Unlike if you are a unit doing convoy escorts
and you decide you're only going to do 25 escorts instead of 50.
Where you're going to focus on the point from Talil to Baghdad or
whatever, it's easy to take risks. Umm--I always felt that all of
our missicns were equally important, and they certainly were.

Because 12 I was trying to draw down the number of MPs that were used
to staff the Baghdad facilities and a detainee broke through the
window and escaped, I was on the blame for that. And I had a report
and that, and you know, 15-6 investigaticons on how did this guy get
Qut We accepted some risk by doing that. Umm--the MEK tock over so
much of our time towards uh--the end of November that--that almosat
became our main effort And I pro--I would have asked for clearer
guidance from CJTF-7 what do you want us to do? We were doing
everything for the MEK from securing 3800 pecple in a 30 square
Kilometer facility and 1t always seemed like everybody had a
recommendation cr idea E£rom the C-2 to the POLAD to the 5JA on what
should and shouldn’'t be done there And nobody really understood the
mission Umm--we got missions up there to umm--move ammunition from

warehouses to Tatajil. And we became the commander and controller of
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moving ammunition. We became the command and control of moving

equipment from Ashraf the MEK compound to essential equipment
locataion So we were doing all these things outside of MP lane and
whenever we asked for relief, we never got it. You know, “Hey that’s
your mission, guys.” You know, have at it. And we, sir we

accomplished every mission, and we never said no.

C Well there’'s in every mission analysis and you know this
for a fact. There are those that are specified and those that are
implied And then there 1s a critical task, essential task, and
those that are all others So, I can’t dispute that anything within
the confines of your miss.on set, regardless of whether ammunition, --
moving ammunition, or transporting or whatever have you, was not
unusuali I mean, MPs just don‘t dc MPs. Uh--because there are
basicalliy five functions that you’'re supposed to be doing anyways
besides detention operations At least have some capability to do
that whether it's combat support, law and order, that sort of thing,
law enforcement. So, uh--the reason why I say is cause I hear it
every day It's not my jok Okay. Well, it 1e your job if you‘re

given that mission

A Absolutely.
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Q. Okay, so whether it‘s power or ECP, that sort of thing, or
building up a logistics support area, umm--I’11l just make a comment
to you Now— was your ser--0Ops Sergeant Major and then all
of a sudden, _ gets relieved, gets sent home for having
1llic:t sex relationship with folks, and I think you know that,

afterward, you know that now

A I don‘t know 1f he was having sex or a sexual relationship,

I don‘t----

Q Which 1s kind of questionable in that regard. Then

_ger_s umm- -picked by General Karpinski to be the acting, or

interim as you call 1t, he suggested it as the interim Command
Sergeant Major A Sergeant Major because you have other Command
Serogeant Majors out there, that was probably capable of doing, but

nobody attempted to take risk. Umm--but then hie--his time was

divided because you didn’'t have a sergeant major.
A Right.

o) Did you understanc his priorities, or did you care about
his priorities, or did you go to Colonel Karpins--General Karpanska
and said, "“You shouldn’'t have taken him,” or uh--or you were not able

to operat.on without an ops sergeant major?®
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A I--at the point that he was moved, I was on leave. Had I
have been there, I would have recommended he not be moved, but I also
understand that would be a great opportunity for him to be the

Brigade interim Command Sergeant Major. So, when I got back,

although I voiced some concern about it, I didn‘t voice a concern to

have him move back. And I did the same thing with Master Sergeant

C. Yeah, but _came——kept coming back working for you.

y: His priority was to be the CSM and that‘s basically what he

focused his time on, sir
o] But he came working back for you

A Not uh--when he wasn't visiting the troops, he would--he
didn’t have a desk in the--in the TOC, so he would sit 1n that area
there, but I--he might have answered some phone calls or responded to

a couple e-mails but he didn‘'t really work 1n my area

Q That's not what he suggested That's not what he commented
and that according to his statements was that you never addressed
that this priority should be the Brigade Command Sergeant Major, as
opposed tc, “Okay, continue to work for me * Umm--that's why I keep

asking you whether all these ad hoc move-arounds were--were common in

106



11

13

14

15

16

17

your Brigade, which I feel difficult to understand, cause here’s a
senior NCO who was appointed as the interim command sergeant major
but you still allowed him to operate in your section. Uh--which, as
far as I'm concerned, you either contravened or contradicted a
priority of ordering the command--the Sergeant Major not to work in

your area.

A I--I assumed he understood that his priority was to be the

interim CSM And so I never----

G What about you?

A I'm sorry sir?

Q What about you®” What was your assumption about his role?
A That he was going to be functioning as the interim CSM and

that he wouldn’'t be working in my section.

C Did you order him not to work in your gection?
A No, sir

Q Did you remind him not to work in your section?
A No, sair.
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Q Di1d uh--you tell anybody else, that he ought not to be

working in your section?

A I didn’t do that because he--if I remember, by the time I
got back, I don't--I don’t think he spent that much time in the
section He was--he was on the road quite a bit, he had gone to the
PLDC graduation, I believe with General Karpinski, and uh--I don‘t
really remember him doing much 5-3 work, but like I said, he didn’'t
have a physical location to sit, so we allowed him to sit in the

area, but I never gave him any particular task to do.

Q Umm--alright. I‘m just surprised that a senior NCO cannot
find a place to work, besides in your section. Given the space, one

would certainly take the initiative and say, “"This is my space now ”

! Well, he--there wast an area where he would go to to recview
NCOERS Umm--but as far as having any type of SIPR connection or a
telephone, there was no physical location for him to do that But,
I--1 did not use uh--when I got back from leave, I did not use
Sergeant Major _1n the capacaity that I used him for before I

went on leave I--1t was my understanding he was the interim CSM

Q Are you familiar with interrogation operations and the

interaction with detention operationsg®
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A Could you repeat that question, sir?

C. Are you familiar with the interrogation interaction
relative to detainee operations? In other words, I'm sure where
you're holding prisoners or detainees at Camp Bucca there’'s some
ir.terrogataion that was going on, interaction with the MP. I'm sure
you're aware that at Abu Ghraib there were some interrogations being

conducted. I'm sure that you were at--HVD there was some

interrcgation

A Right, sir.

C Did you do any interaction at all with elements cof that MI
interrogation®

A Uhk--1I would speak very often with Major Williams from the

205" MI whc was the Brigade S-3 and uh----

Q Did you talk about delineation of responsibilities, you
know who's going to escort what to whom, to the interrogation booth

and then back to the----

A Right, they--they had wanted us to do the escorts, and we

did the escorts for them----
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C. Alright. Did you establish some sort of an agreement of

sorts that says this is going to happen as opposed to two distinct

responsibilities”
A Mo, we did not, we did not have an agreement, sir.
c Were you aware of an interrogation ROE of sorts that was

established at that time?
A, No, sir.

o Airight Was there any reason why you shouldn’t be more
engaged with interrogation operations relative to detention

operations®

A The MI facilities were pretty much run by the MI
themselves Sc, even at Camp Bucca we had the JIF, but the JIF was
run by the MI Battalion that was there on the ground. Same thing at

Baghdad Central----

Q There 1n your AO.

A That'e correct, s:r

0 So who should be in charge-?

A There was no command relationship between us and the MI
unit, so----
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¢ Did you ask?

B T did not ask.

Q. Same thing happened at Abu Ghraib, correct?

A Right, sir.

Q. Okay. Uh--did General Karpinski understand the command
relationship after the 205" was appointed as the FOB Commander
relative to his mission in interrogation and 320%"/g miseion to

continue handling the 320--I'm sorry the Abu Ghraib Detention

facility”
A I don't know what she understood, sir.
Q Ckay You're the £-3, sc you're the Operations Officer,

shoutld vou have been interested -n that?

A I--I should have umm--and as we discussed earlier, my
thoughts on that FRAGO that came out were that the MI was now
responsibie for the force--the force protection i1issue, the base
management, and security of detainees while we still had the

obligation and cuty to operate Ganci and Camp Vigilant.

Q Okay But you understood that TACON says securaty of

detainzes and the force protection TACON Umm--1n other words, I'1l
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ask you again, since they're TACON to the 205" MI Brigade Commander,

who establishes priorities for the tenant units?

A. Well, like you reminded me before, it‘s the gaining
commander
0 Right, ait’'s the gaining commander. But then, somehow there

15 a string that was still attached to the 320" from your Brigade?
A Right, sar.

Q In what context i1s that?®

A The--1 mean, my feeling always was that we’re responsible
for detainee operations, sc 1f Camp Ganci was not able to meet the
capacity, General Sanchez or General. Wodjakowski didn’t call up
Cclonel - they called up General Karpainski. So, we wmade sure
that we had the capacity there I always understood it as-as mwy
responsikility to get the criminal detainees out of the tents in the
sand And 50 we worked with the contractors and CPA to get the rest
of tha: hard site opened I also understood it as our responsibility
o make sure that detainees were being cared for, that 1f they
weren’'t eating, that was our responsibility and not Colonel Pappas’

responsibility
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Q So would you suggest then, that sets of instructions to
detenrion operations that was provided from your Headquarters to the

320" and the sets of priorities given by Colonel -to those he

owns as tenant units in the 205" would somehow either conflict or

somehow compete with the priorities of 320%"?
A Yes, Sir

C If you were the Battalion Commander, giving two sets of

instructicons, how would you do that?

A I would go to the Brigade Commander----
C Which one?----
A ----General Karpinski, and say “You're my rater, or my

senior rater, so I need some guidance here as what--as to what ycu

want me to do

Q Yeah, but I just told you the guy who owns that, the 205"

provides prior:ties on that tenant units----

A Raght, but, what I mean 1s if he--1f he had any issues with
that, he raises it to her and she can talk to Colonel -about

that and then work it out
& Why?
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A, Because----

0. I just told you that 205™ MI Brigade Commander established
priorities for that Battalion. Why would he want to call to the
other Brigade Commander who then want to ask clarity of gquidance,
it's jist like saying, “Well, before I do this, let me talk to my--

the guy that rates me.”

A My--what I mean 1s 1f-1f a call--if--there was an 1ssue

with respect to the priorities Let’'s say, Colone.l- said, “I

want you o put 50 MPs on the towers for force protection ” And
Colonel —or Major —said. “If I give up 50 MPs I
can't work the inside of these compounds.® And so now we have this

priority with the priority to--to maintain these compounds.

Q Right

A And so, that--that would be an example where I think he

would have to go to General Karpinski and say----

Q Why don’t you just dump 1t on these--on the MI Brigade

Commander, “You’ve given me this mission, I'm asking you now for

assistance " If I go back outside that command chain which 1s TACON-
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A, I think they--1 think they did go to Colonel -for

assistance.

Q Okay I asked that gquestion to you because you have to
understand tenants of doctrine because command as we do 1t today here
1s not doctrainal Somebody--there's a purpose for that. And I think
you irtimated the purpose was that, back in October, Sanchez went
over there, he was not happy with the situation there and the

predicament there was called force protection, correct?
A Right, sair

C. Okay. Thereby, you got an MI Brigade Commander who was
establishing responsibilities for force protection, but because that
was not clearly understood, thern you were giving either conflicting

guidance or that Battalion Commander would have to compete with those

priorities

A That's correct.

Q That’s called a train wreck, Major - Okay And

the guy who referees at, I'm lookin’ at him That’'s the extent of
your responsibility as the Operations Officer So, in that regard,

be sure you understand that in future operations, will you not?
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L Yes, sir. S8ir, there’'s a lot of things that will be done

differently i1n future operations.

0. I certainly hope so. As complex as this mission 1s and the
limited capability that you bring to the theater, given the fact that
there's only two MP Brigade I&R, you being one of them, uh--I would
suggest that lessons learned through all of this stuff, 1s clearly

understood Qkay Using the capabilities. What recommendations

would you provide?

A For future®
Q Any recommendation.
A 1 think that ([pause; too many times when the work detainee

ieft somebody’s mouth, they immediately thought of the 800" and
although that's our mission, when you look at the MP Corps in
general, every MP knows the detainee mission So, we got involved in
every aspect cf moving detainees all over the battlefield because we
were the 800" The CJTF-7 PMO, uh—-Colonel- was a very weak
PMO irn the beginning, and he didn’t want anything to do with detainee
operations So, the 800% had to answer directly for all detainee
operat1lons Fourth ID AO, 101°° AO, south, we had the whole country.
And that 1s too much battle space for one Brigade who’'s really not

designed to do that kind of mission. So, my recommendation would be,
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and I think General Rider had the same recommendation, was the--I
mean very often I found myself in many different directions

Whenever I had to brief General Sanchez, General Sanchez was
primarily uh--concerned about the prisons and jail facilities
throughout the whole country. So, to me that became his priority.
“How ac we get these jails operational?” So, the 18" MP Brigade, who
had the police station mission only had the police station mission in
Baghdad The other police stations, 1t was the responsibilaity of the
divisions and division provost marshals. My recommendation would be
that these jails and prison facilities in the division AOs become the
responsibiliity of those divaisions through the provost marshal.
Divislons have engineers, divaisions have civil affairs, divisions
aisc have MPs They can deo that job just as well as I can do and
they have at their fingertips many more assets than I do. They don't
have to beggin' for 1t, they just task an engineer unit to help out.
And--and because we had ail those missions, we found ourselves doing
just about everything Umm--I‘11 never forget the time Colonel -
and 1 drove up to one of the fac:lities in Baghdad and the soldier
came running out that the electric 1s out and what are we going to do
about 1t So, I said to Colonel- I said, “How could we run a
Brigade operaticn when we’'re getting involved in turning the
electricity on at this one facility,” because there was no one else.

to do 1it The CPA was non-existent until we got these 21 people in
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here Umm--let me just go back, so--so my recommendation number one
would be the divisions have the responsibilities for the prisons and
jails in their AOs. And whatever additional MP support we give the
divisions [inaudible] to handle an their AO. Umm--CPA wasn’t staffed
adequately, umm--to conduct a refurbishment of the entire Iragi
correctional gystem Umm--they had at one point one civilian working
in their section and so the MPs had to take up a lot of that slack.
Sc, my recommendation on that would be we need more CPA civilians

My soldiers, umm--their expertise 1s not operating a jail or prison.

I mearn, 1t's a different type of operation.

C But you did have personnel who had correctional

experiences, right®

A Absolutely And--and sir, that’'s why--that's why we were
successful ir. most of the areas we were i1n because we had civilian
expertisgse corrections officers who--who knew the procedures, and B0O--

s0 we made 1t work

G Okay

A But there’s these 21 cavilians, and CPA had always been
promising up to 100 Hopefully there's more flowing in, but to put
forth civilian experts at the facility or five would make a world of

a difference in the training of the Iragi guardsg. Umm--the other
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recommendation would be to do more training on Rules of Engagement
and the Use of Force and the Geneva Convention. And send out mobile
training teams to each location  Just keep going around and around
like sergeant (M d.d I mean, that was some of the best
rraining we had when General Rider’s team came in and we brought uh--
we brought pecple in from each facility and--and they conducted two
or three days oI training out there And I would recommend that we
do wmore of that 1f--i1f I'm the Brigade §-2 next time or X0, wherever
I am, that's something that we--that--that I would recommend we take
experts from each Battalion and we send these teams out, and they go

to each cdifferent location and they do the training

¢ Okray Good I agree with you,

A Umm, the uh--you know, 1t--we can go all the way back to
The mobilization station I think mobilization stations just want to
get people out and meet--meet the dates. Umm--but I'm not sure of
the--the meaningful training that--that's going on there The other
thinc 1s, the 8CO0™" typically runs an exercise called Gold Sword,
which 15 an exercise that brings in a number of IR Battalions and we
dc a large IR exercise The problem 18, we can never get enough role
plavers, tc play the detainees And sc, I would suggest we dc more
of those exercises and do our best tc ger role players who are really
playing the role Umm--on of the other thinge I would do is-is I
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think we have too many detainees right now in custody longer than
they should be. And the detainees right now, there’s probably about
3500 who have been confined for over 90 days. So, when you have
detairees in that type of situation, they're all trying to get out
because they don‘t know an EPW is different. Because an EPW is just
walting for the war to end ‘cause they think they’'re gonna be
released. Whereas, a criminal detainee or--or uh--0r an asage,
security 1nternee, they don’'t know where the end 1s, they don’‘'t know
when they’'re leaving. For all they know they’'re going to GITMO. So,
I--1 would--I would focus more on that type of detainee, then--I mean
I thaink we all thought this was going to be Desert Storm and we had
5G, 60 thousanc detainees just waiting for the end of the war sitting
on their hand and then, you know, everybody left and nobody escaped
because they had no place to escape to Whereas, here as a detainee,
when he’'s being brought in the bus back to a facility, some of them
know exactly where they are And uh--so I think one of the things I
would do s make our soldiers more aware of the different types of
detalinees And also encourage the release of detainees who do not

need to be held anymore.
Q Okay Umm--any closing comments that you want to make?

A If you wouldn’'t mind, sir Uh--we’ve been doing this for
almost a--for over a year now and it's unfortunate what happened out
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at Baghdad Central and--but I don‘t want to discredit the hard work
that all the other MPs did and the accomplishments that they did

And our mission was detainee operations and we never turned a
detainee away from any warfighter and we allowed V Corps and 1°° MEF
to move forward and to fight the battle. We umm--handled a very
difficult situation up at the MEK. And uh--and I--I still don’t
think that Secretary of Defense or State Department really knows what
they wanted to do with those detainees up there at the MEK and both
of our Battalions on the ground up there have done excellent work.
Umm--2f you look at the number of detainees who escaped compared to
the number of detainees that we actually held in our facilities, 1t's
relat:vely low and not that I--I'm discounting any escapes, because
nobody should escape But 1f you look at the GITMO model, which has
about 650 detainees and about 650 MPs, with additional support
personnel somewhere along the line somebody decided to take a little
risk We had, 1 think at the end of January, almost 13,000 detainees
and about 2500 MPs So, you know we were certainly doing more with
iess We probably transported over 14,000 detainees. Umm--one of
the--one of the missions--or in the FM 1s that detaineee are--will be
broughkt via backhaul Umm- -but that--that's old doctrine now because
we used a PLS and we used CONEXs, so there's no more backhaul. So,
our MPs were reguired to drive buses--umm--from Baghdad all the way

down to Camp Bucca MP drivers, sometimes we got dravers from the
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APOD, but predominantly it was MPs. And we probably transported over
14,000 detainees throughout this theater, and uh--we’ve only had two
escapes during transport. We had no accidents during transport--urm-
-s0 I think that’s--that's certainly an accomplishment that the
goldiers should be proud of. During all the--the visits by the ICRC,
uh--General Rider's team and General Miller's team, although there
were findings, we always made improvements. When we got up to
Bagndad, umm--Camp Cropper was a mess and I think the ICRC was about
to go public with it. You had detainees sleeping on the dirt; same
thing at Camp Vigilant Then we came in, we did our best to fix
those facilities We put carpeting, we put wooden floors, we got
feeding contracts, we got light sets, we got porta-potties. And so
we did all--all those things, umm--throughout the entire theater
whrle we kept Buctca goiLng, we kept--we’'re building BCF, we also
smproved the other facilitaies We never had any escapes from our HVD
facility and we improved that dramatically over the last couple of
months, umm--tc the point where when the ICRC came 1n last month they
ncted the remarkable improvements When the ICRC came into Baghdad
Central, I think they were finished up in--it was a recent
inspection, they--they noted the improvements that were made at
Baghdad Central. 8o, you know, in closing, 1t's unfortunate that
this event had to happen and uh--it--1t puts a black mark on not only

the 800'" MP Brigade but the entire Army, and I understand that. 1It's
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a terrible thing that happened and when I read that CID report--makes
your stomach turn. How could a soldier do something like this® But,
there are other soldiers out there, who every day got up and--and did

soldier stuff and did the right thing. »and so that’s how I want to

end 1t
. Q Two questions
A Yes, sir.
C Who should be held directly responsible for the events that

happened at Abu Ghraib in tier 1A°

A Well, the soldiers should be held directly responsible for

what happened

C Who should be held indirectly responsible for their
conduct®
A I would say the Battalion Commander should be held

responsibie for their conduct

C Does it stop there-?
p: I tkaink 1t should
¢ Okay  Only because somebody’'s supposed to be supervising,

mentoring, coaching, training that Battalion
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Y I understand that, sir But, we had a facility within a
facility. If the entire facility was out of contrel, then I1--I--I
would say that somebody should know what’'s going on But, we had
these two pods in a larger facility. We had another facility,

Vig:ilant, we had another facility, Camp Ganci, and----

C. She had a Battalion Commander who was told to take a rest
and a Battalion Commander, for whatever assessment, medical or
whatever was relinatated A Battalion Commander you referred to as a

weak Battalion Commander So, you still think 1t should stop there®

A I think i1t should, sar
c Okay
A Because, that Battalion also had a staff and that wasn‘t

toc far from where their TOC was

Q Have you ever heard that anything that happens or failed to

happen ir the unit 1s then relegated back to the Commander?

A Well--I agree with that, sar That Command 1s responsible,
so the Brigade should be responsible for what happens as it--at it‘s

faciliities
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Q One of these days you’'ll command, so I commend that thought
to you That somehow I‘m hoping that nothing does every occur your
commard tenure, but if it does down at the platoon, squad, company
level, your level, that uh--a very simple process goes through your

mind that — whno gets held indarectly or directly

responsible for the acts of their soldiers?” It doesn't happen by

omlsSs10n
A Right, sir.
G Sometimes 1t happens by commission. 8o, I commend that to

you I also commend the fact that you need to brush up on your
doctrine You didn’t answer the test I commend to you that you
need tc study up on your--on your regulations. Y¥You didn‘t pass that
rtest either Umm--s0 you need to brush up on that. [ think you'll
st:1]l be the Brigade 5-3 for whatever reason. As the Operations
COfficer, vou are the repository of all operations Kknowledge,
experiences, for training, you are the repository for that. Huge
responsib_lity, and with that level of responeibility, as much is
expected Much 1s expected, because, again, 1t’s commensurate with
your responsibility as the Operations Officer Sc I recommend you
brush up on those knowledge and those skills, uh--your ability to
conduct mission analysis, that sort of thing. Your ability to
conduct an assessment and evaluation and lastly to identify
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requirements and bring to bear the support that 1s needed for those
requirements in the accomplishment of the overall mission. I

reconmend that to you.
. Thank you, sir.

Q. Okay. This completes our session. You're subject to
recall. Again, you’'re advised not to discuss, if I suspect any
collusion of anv sort, uh--I have no choice but to prefer charges for

disobedience of a direct order Do you understand?

A Yes, sir

Q Alright Do you have any questions?

A Do you know when this will be finished®

0 I hope to finish sometime before the end of February Uh--

and I've put out the migsion that up until such time as I complete my
investigation--our 1nvestigation, 1s everybody stays in place. So, I
don’'t want to hold anybeody any longer than what‘s required, cause
there‘s families back there, but I think this an important mission
that you conveyed that we need to clear this up within the matter at
hand because you certainly don’'t want to be stigmatized by an event

of some people that they conducted Cause I will tell you, that once
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this 1s revealed to the press, you pretty much know what the

cascading effect will be. Very important mission.

A Right, sir.

Q And following me is a DAIG investigation sometime next
month. I‘ll recommend to him that they followup my investigation

with 1nterviews with members of the 800" MP. Understand?

2 Yes, sir.

Q Alraight. You're dismissed.

[Interview closed at 1500 ]

[N
i
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On 10 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antomo Taguba,
conducted the following mterview Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKiernan, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look mnto allegations of maltreatment of detamnees,
detainee escapes and accountabality lapses, at Abu Ghanb, also known as the Baghdad
Central Confinement Facihty (BCCF) The panel also mquired into traimng, standards,
employment, command pohcies, and internal policies, concerming the detawnees held at
Abu Gharib pnison  Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

MP, CFCC — PMO, Interviewer

JA, CFLCC ~ SJA, Interviewer

705th MP Battalion, Interviewer
Company, Respondent

, 27D30, CFLCC — SJA, Recorder

The mterview 1s summarized as follows

I'm CPT , 670th Mihtary Police Company, National
Guard from Califormia, and I'm currently at Baghdad Correctional Facility The 670th at
Baghdad Correctional facility 1s responsible for the QRF, quick response force We're
also tasked with providing 2 platforms of escort teams of 2 teams each. Additionally,
we're responsible for providing 4 soldiers per day for mternal contractor escorts We
also have 2 to 3 soldiers on standby for basically whatever the battahion needs us to
escort On a daily basis, I have 2 people off for the company The guidance we were
given, origmnally, was the internal escorts needed to be MP’s, but later that changed to, if
you're soldiers, you could use anybody you want to do that I've never had my soldiers
assist other companies, except at Camp Bucea, but they stayed under my command

Right now, my chain of command includes LT the 320th Battalion
Commander, and next up from him s COL the T6th MP Brigade Commander.
1 don’t know who 1s next up from him

Prior to February 1st General Karpinski was the 800th MP Brigade Commander 1 saw
her every couple of months — not very often, but she was around The 670th has been at
Abu Ghartb since November 14th, and I think 1 saw her one time between November
14th and now The day she came 1n was to talk to the company commanders about
senious allegations of misconduct going on  She talked about making sure soldiers
understood theirr ROE’s  She passed out paperwork to the 320th Battalion, which
contained information on who to contact, 1f anyone witnessed any misconduct She was
vague about what happened 1 still don’t know what happened She wanted to make sure
soldiers knew, 1f something were wrong, they could contact their chain of command, and
this individual, CP TRt CITF-7

AvNnex Ga,



Well, Sir, we’ve been here for 10 months. If you’re talking about soldier life support, 1t’s
been hormble We got here Apnl 12th, and crossed the border April 16th to Camp Bucca,
and 1t was pretty bad There was no ice 1t took 6 months to get air-conditioned
buildmgs We had no Porta-Potty latrines for a month and a half As far as soldier hife
support, I'd give them an F  As far as supplies, or any classes of supply, or 84 1ssues, |
pretty much imtiated that myself Inever got anywhere with the Battalion, because, |
think, they weren’t getting anywhere with the Bngade So, I went off on my own. and
told my guys to we needed to make 1t happen We’d go to Camp Doha, or Camp Anfjan
It’s the same, here I've tried to do things on my own, based on what I’ve seen and heard

from the Brigade

I have confidence 1n my battalion, but not the bngade As a matter of fact, we submaitted
50 plus awards, back 1n June, to go through the chan of command for General Hill to
sign, before he left, and those got lost We re-did them, and they never made 1t to
brigade Or they made 1t to bngade, and they didn’t go anywhere, at least that’s what my
battalion was teling me We re-submuitted them again, about a month and a half ago, and
this time, we took them straight to bnigade, and handed them to the brigade S1 NCO 1
Just found out, yesterday, that they were signed My OER 1s still missing [ made sure 1t
got submuitted numerous times, and 1t’s still not signed 1 still have some NCOERs that
are still not signed 1 don’t have any confidence in the 800th at all

The S1 and S4 are broke It's rumored that we were supposed to get trailers at Camp
Buccea, soon after we amved General Hill put out to MAJdﬂle S4, that he was to
push this contract, and M didn’t do 1t, because he felt the contract wouldn’t be
stgned, because 1t was so expensive Then there was some meeting, and General Hill
asked about the disposition of these trailers (this was told to me by my battalion staff),
and MAJ asically said, "1 didn’t do 1t Then, about a month later, we started
getting trailers It took them an entire summer to put all that stuff together We didn’t
move 1n until a week before we came up to BCF

They 800th asked a couple of times to for us to write AARs I've never heard anything
back 1didn’t expectio There's never been a ime, when someone from the brigade
came down, to say what are we domng wrong, what can we do to improve Except one
time, when there was an escape at Camp Bucca, they sent someone up a Lieutenant
Colonel, I think he’s a Chief of Staff He brought all the company commanders 1, and I
didn’t have anything to do wath working 1n the compounds at Camp Bucca We’ve
always been TCP’s or OP’s He came to talk about ways we could improve operations at
Camp Bucca, and I thought 1t was so nidiculous, because this guy obviously didn’t know
what he was talking about It was a waste of our time

I think that, 1f my bngade 1s across the border, then, 1 should be up there, as well Idon't
know everything about what the brigade was doing, but 1f their sole purpose mn life, back
n Apnl, was to run things at Camp Bucca, they should have had therr brigade main at
Camp Bucca Not, one O6 up there, who didn’t know what he was doing. COLq
I'm not going to get 1n trouble for this, am I? He was very far from reality If he was the
one, who was supposed to be 1n charge of Camp Bucca, then, there should have been a lot



more definitive guidance put out from tum, which shouid have trickled down to my level
I never saw a force protection plan, until 1 re-wrote 1t, as the Force Protection Officer for
a couple of months He never came down to the TCP. He never talked to any of my
soldiers about what their rotes and responsibilities were  Stuff just wasn’t together They
didn’t have ice They didn’t have trailers See the bottles of water, bemg heated m front
of the heater? Well, 1t was so hot you could sit a bottle on a sandbag, and your water
would be hot enough for soup That’s how hot 1t was down there. They didn’t have ice
They didn't have trailers The only gindance my guys got was the gmdance 1 gave them,
but nothing ever tnckled down When you tried to go up, you basicaliy got blown off

[ tned to relteve my First Sergeant back in May It really upset me, because he had an
inappropriate relationship with one of my soldiers. I'm m the process of doing 1t, now,
with the 16th. I went down to Arifjan, because my battalion commander told me that
before I take action, I had to go down to Arifjan, and talk to LTC-. The
relationstup started before the deployment, continued on at Fort Lews, I tned to have
him rehieved there Couldn’t do 1t We got to Camp Bucca, 1t happened agamn 1 went
downtotalkto LT and he basically blew me off So, I went to the 377th TSC
JAG people, and they said I had 2 options — I could go back to the 800th, and deal wath 1t,
because 1t has to go through the first general officer 1n the chain of command, which
would, at that time, would have been General Hill Or, you could go back to Camp
Bucca, write him a counseling statement, have someone there semor to him, to act as a
witness, and you could grve him another direct order, like I did back at Fort Lew:s, and
basically give him another chance Because of the way I felt about the brigade, and the
way LTC blew me off, I did just that

After February 1st, | went to my battalion commander and said, now that the 16th MP
Bnigade I know sometiung 1s going to get done This ts what’s going on 1 want to take
care of this So, 1t's getting done

Sir, the 16th has only been in charge 11 days, but you can already see a difference You
can already see a difference Their S1 has already come to our battalion and asked,
“What can we do to help?”’ They’ve taken awards, and they’ve been actively involved in
the battalion S| The Brnigade Sergeant Major came over to my company area My
soldiers were shocked to see a Brigade Sergeant Major come over, and give them an hour
of lis time 1 went into thewr 16th Bngade TOC, and everythung 1t’s dress right dress
People have their rules and responsibiities, and 1t’s obvious, that you've got a structured
team 1n there As opposed to the 800th, where everyone was working in one small
bulding wath books, and Gatorade packets, and snacks, and sheives all over the place

It's hke mght and day 1t’s incredible

Sir, 1 never recerved any gindance  Whether there was a Force Protection Plan for Camp
Bucca, or not, I never saw it, and my guys were the ones working the TCP’s, we were
controliing the external area for Camp Bucca, and we were doing the LP/OP’s, that
surrounded the LSA The only guidance that my soldiers got was the guidance that came
from my mouth, thinking this has got to be nght I talked to my S3, and he said that
sounds fine You're doing fine The only scheduled patrol times came from me There



was no msight from the brigade 1 don’t thunk the Battalion gave me that, because they
didn’t get 1t from brigade Everything that I did, at Camp Bucca, came from what I
thought was nght Thankfully, nobody got hurt.

We are a Combat Support MP Company, back at home We were mobilized as an EPW
Guard Company There was a cap on the number of people we were authorized to bring
over here We were only authonzed to deploy as P2, so that the other umits in the
battalion could also deploy. My normal strength, back home 1s 184 1 was only
authorized to bring 104 'We were the 2nd company 1n the battalion to get our
mobilization orders. The first company 649th MP Company, they're 1n Baqubah, right
now They got therr mobilization order, and ended up taking 25 of my soldiers About a
week and a half, after they got their mobilization order, we got ours Because we had
given 25 of cur soldiers, now we couldn’t fill all our positions. We took 10 of them back
Then, we took a platoon from northern California down with our company, and deployed
with 103 There was crazy shifting all over the state

We’re normally under the 100th Troop Command They pass out a lot of guidance
They’re always commumicating with us I saw our Brigade Commander, back home, all
the ume He was a great speaker, and great with soldiers I think I didn’t see much of
General Karpinskl, because we didn’t have anythmg to do with detention operations She
never talked to any of my guys

My soldiers were never trained on Geneva Convention I received tramming on the ROE,
and turned around and provided trammng to my soldiers The only time I heard anything
about treatment of pnsoners was when this whole big thing happened last month. We
got a memo from General Sanchez and General Karpinski, and a power point shde We
were told to post this gmdance

I am just waiting for COL to let him know about the 1ISG  We're meeting
today at 1300 T've already established where he’s going to work [ have all the
paperwork The 1SG wall be at Camp Victory, and she will remain m the company.

The mcidents have been very hush hush, quiet 1 don’t even want to know. These guys
were replaced my escorts, and I had to give up 4 guys to go into the prison for about a
week and a half They stiil reported to there chain of command 1 stayed away from
them Iknow there were | female, and 1male The female had a tattoo on her wnst
They’re gone 1have my guys back, now

The panel stopped, to discuss CPT-stalements

Fimshed with therr discussion, the panel gave CPT Hale a hist of 1tems, to be addressed,
and brought back on a Swomn Statement



SWORHN STATEMENT
For use of ihs form, sea AR 10045, (ke pioponent apency ¥ DOCSOPS

PRIVACY ACT STATEMENT
AUTHORITY Title 10 USC Secuon 301 Title 5 USC Section 2951 E 0 9397 dated November 22 1843 (35N
PRINCIPAL PURPDSE Tg prowide cosmmanders and law endorcement ol fictals wilh means by which mformaiion nay be acrurately dentifed
ROUTINE USES Tour socal secury number s used as an sddibional/aliemate mezns of wentilication (o lsoktate fing and retneval
DISCLOSURE Dusulosure of your soCia: Secunty numbet 18 voluntary
| LOCATION 2 DATE (YYrrmMoD) 3 TIME 4 FILE HUMBER
Baghdad Correctional Facility 10 February 2004 2130

5 LAST |RST NAME MIDDLE NAME & SSN 7 GRADESSTATUS

8 ORGANIZATION OR ADDRESS ]
670th Mltary Polie < vinpany, Baghdad Correcnional Facility APO AE 09335

9
| CP WANT TD MAKE THE FOLLOVANG STATEMENT UNDER DATH

| have been asced by COL La Haye o prepare v/ntien answers to questons posed to me on 10 February 2004 The lollowing
are the questtons and answers

I Have you seen or recerved any SOPs or special orders from the 800th MP BDE or the 320th MP BN

- 'The only orders or wpecial mstructions my company has received from the 800th MP BDE are the Rules of Engagememt We
recerved the mial ROE upon arrival 1n theater and then an update sometime after 24 November 2004 The only SOPs we have
received from the 320th was the base defense plan for Baghdad Correcuonal Facility While at Camp Bucca and under the
control ot the 530th MP BN, we did receive a BN TACSOP from them

2 Give a briet discussion of your command philosophy
- | have anached a copy of mv command philosophy  Addiionally, [ have every new soldser to the unit read 1t, and then sign a

copy ol n saving thal they understand it and will follow 1 (See Anached)

- Whiie al our mobilization stauons, Ft Lewis, WA, 1 was 1n constant contact with CPT ot the 4th ID PMO
Imtally, we were suppossed 1o be under the 530th MP BN then it changed to the 310tk . 't upty we arnved in
theater that we found out we had been switched back to the 530th and were no longer under the 4th ID  Additionally, 1 had no
1dea that the 670th was assigned to the 800th MP BDE unul we hit the gound at Anfijan There was no powt of contact/ hason
for us at Camp Wolt upon our arrival 1 ook the company, on a chance, over to the SPOD m hopes to find our vehicles Once
again, there was no POC there and we spent the entire dav searching for our vehicles and trallers  Still unsure of where the
670th was actually suppossed o go for temporary housing priot to movement north, 1 took another chance and moved the
companv to Camp Arifjan (because 11 was the closest base to the SPOD)  After meeting with the housing people there, we were
told that we were indeed tn the correct spot Al this pont | wen! to find cut any wformauon about our unit 1 went mio the
800th MP BDE and found out that we actually belongea to them rather than the 4th ID  This was extremely disturbing because tn
tact they knew we were coming nto theater but made no efforis to assist us once we were on the gpround 1 was told by the 5-3
not to unpack There was no schedule o place for incoming units  There was no pre-execution checklist for mcomung units 1
dil what | thought netded to be done and hope that 11 was the correct thing

31 How did the relauonship evolve berween the 670th MP CO and the 800th MP BDE M

4 Compare and contrast the 800th MP BDE and the 16th MP BDE wh regards 1o traimng, SOPs, disciphne, leader
involvement

- Refer to above with regards 1o the 800th  As for leader nvolvemnent the only ume my soldiers ever got to talk with the BDE
commander was back 1 May 2003 when BG Paul Hill was wn charge He actually came to our LSA at Camp Bucca and sat down
o speak wiih the troops for about 1 hour We never saw the BDE CSM erther | cannot comment too much on the 16th as they
have jusl recently took over form the 800th | can say that | have seen the 16h BDE commander at least (wice now at BCF n the
two weeks they have been in charge The 16th BDE CSM came imo our LSA arnd spoke first with me about my mission
statement and asked me, from the commanders standpomt what the concerns of my soldiers were  He then had a sensimp session
with all of the NCO’s in my company which lasted approximatety 2 hours  This was extremely valuable As for discipline, gee
allached memorandum for record regardmg my 1SG 1 felt that | was co - blown off from the BDE SIA, LTC 1
had a serious 1ssue rezardig misconduct from my company 1SG and LT did not seem like he was mterested n helpmg.
Because of the situation, 1 waited unul the 800th lef: and then brought the i55ue back up again with the new chain of command
under the loth MP BDE  Just this afterncon, following my appointment with the 15-6 ivestigation, | had an appontment with
the 16th MP BDE commander and the outcome was successful [ feel I got the aitention I needed eight months ago and since the
appomtment have taken the necessary steps 1o remove mv 1SG and start 10 improve the morale 1n my company  As far as
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It wasn't anil | was appointed as the Fo;ce Protection Otficer for Camp Bufca mn Late September that any changes or updates
were made ] have nol vel recerved any SOPs from the 16th MP BDE

5 The last 1ssue | was asked to address was with regards to the M1114°s that were left behind by the 223rd MP CO {Kemuky
Nanonal Guard) and | was torced to sign for (See attached memo, and email traffic)

My response 1o ts ts that 1f these vehicles belonged to the National Guard and NGB did not want anyone but a Nauonal Guard
Unut 1o sign for them, then why was | forced torecerve them on my property book and then subhandreceipt them out to reserve
units ' Why was 1 left up 10 the company suppty sergeant from the 223rd and me to figure ot abi of the paperwork without any
specific guidance from the BDE other than subhandrecespt 11 here and 14 here '
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On 21 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antomo Taguba,
conducted the following nterview Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKieman, Commanding General of the Coalinon Forces Land
Component Command {CFLCC), to look into allegations of maltreatment of detanees,
detamnee escapes and accountability lapses, at Abu Ghratb, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also inquired into trainmng, standards,
employment, command policies, and mternal policies, conceming the detainees held at
Abu Ghanb prison  Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The following persons were presant

P, CFLCC - PMO, Interviewer
A, CFLCC - SJA, Interviewer
05" MP Battahion, Interviewer
27 MP Company, Interviewee
27D30, CFLCC — SJA, Recorder

COL
LTC
LTC
CPT
SSG

This 1s the second interview for CPT“OCIEII security number 1-

- He 15 the company Commander for 372d Military Police Company

| was in the LSA when we received a call over the sincgars saying that there was a
possible ot at Camp Ganc1 Everyone had to go up to a upgraded posture, Kevlar and
Flak Jacket at that point My company was put on stand-by When this situation occurs
normaliv we take all commands from the TOC, MAJ the Battalion S-3, put on
us standby - We rounded up 20 of my people who were not working at that time and
»tood by 1 the LSA  About 10 minutes later we were called forward, we walked up to
the edge of the wall just shy of Camp Ganci When we called forward again, we stood
only i the mam runway and we acted as a deterrent

When the rniot was going on we set up a base defense We were in full battle rattle at that
point The basic ROE was that if they got out of the wire we could engage 1f the
detatnees were inside their compound and no threat 1o escape we would use minimum
jorce and 1t would escalate depending on 1f the detainees got out of the wire The
ammunition changed from non-lethal to lethal

We carrv walk-about radios to communicate commands The RTO would receive
command from the sincgars and then transfer the information through the walk about

The base defense was never rehearsed The riot was the first ime the base defense was
deploved !developed a base defense plan, but | don’t remember to whom 1t was tumed

n to

My operations sergeant came in my room and notified me about the shooting. When |
arrived on the scene LTC [ LTC ey SGT-, SSG J and the

Qr\:r v

A |



doctor were all present | also carry a man-pack the situation 1 wasn’t aware that an
informant warned about a detamee having a weapon Military Intelhigence has overall
control over Tier I, I have MP’s there, but MI runs 1t. It was common knowledge that
COL -was the OIC over Tier |  There wasn’t anything in wniting but, everyone
was aware that COL -was in charge of Wing 1, Gen Karpinski, LTC Phillabaum,
MAJ and anyone who worked at the hard site 1 had never worked n
confinement facility before, so when 1 was told COLFwas m charge of that Wing |
didn’t ask any quesnions I still made sure that my soldiers working that wing were taken
care of, but I didn’t know anything about the interrogations

| take fuli responsibility for my soldiers and their actions I don't place any biame
agamst LTC 1 didn't seem to think anything was ‘vrong with my soldier., working
under LTC in the M1 Wing because the entire chain of command was aware of 1t

We | first armived 1n October and entered the MI wing my first reaction was “Wow there
1s a lot of nude people here” 1 was told that it was a Ml tacuic that was used to make the
detainees uncomfortable There were many people way above my pay grade that walk
through that wing and nothing was ever said about 1t} was told 1t was ok; nothing was
1llegal or wrong about 1t

I'saw LTC -dally, he spent a lot of time at the hard site In the beginmng he
attended every staff meeting, and then 1t started 1o 1aper towards the end LTC Jordan
was the OIC of the M1 unit, he was 1n charge of all the MI personnel who were doing the
INISITOgations

My soldiers had to conduct detainees accountability counting 1 had made a rmstake in
my iast statement  The soldiers conducted accountability three times a day then a
headcount sometimes around midnight, 1 my prior statement 1 said twice, but 1 meant
twice a shift

I'have never seen a DA 2674-R - My people todk the counts, we forwarded 1t to S-1 from
there | don’t know how 1t was formatied Ey

The ROE changed once JAG bnefed us around the December 2003 time frame. In the
new ROE we went away from waming shots We had 20 personnel attend the ROE
Trammng 1 don't recall us recerving the pocket-sized ROE card

My soldier felt he had to go over me to report the allegations of detainee abuse He felt
that since the soldiers were about to refrad back to the states, the proper way would be
too short  He apologized to me after, I didn’t have a problem with that, and [ understood
what he was trying to do

LTC‘ description 1s that he 1s about £7'10, balding, a little overweight, and
sometimes he wore glasses He wore DCU’s with a black ‘“bear suit” type jacket He
was well known by all the guards He 1s a straightforward type of guy He would stand
up for the soldiers regarding morale 1ssues He mostly stayed 10 Tier 1A and 1B



The MI had a partition set-up so they can conduct their exercises in privacy The
exercises conducted of making the detamnees do PT stuff, I've seen the detainees holding
buckets arms out, and other drills 1 didn’t know 1t was wrong at the time, but [ know
now It was the nudity factor that I would question There were females there on the left
side of the hallway, we hung a sheet up because a lot of Iraqts would catcall to the
fernales. we put the sheet up to try to deter that

[ understand this a 15-6 mnvestigation, and the seriousness of this situation 1 have

concerns for my First Sergeant and my Platoon Sergeant, 1f you want to hold me
accountabie that 1s fine with me, I just would like to ask, could they be released”

The panel bnefed CPT _

| feel like there 1s a discnmination 1ssue with us being reservist. 1 talked to CID and |
know other people were mvolved but their chain of command wasn’t pulled We have
been treated hke criminals, we are confined 1o this tent, and we aren’t able to go back to
our Irving areas to get ems that we need

The panel bnefed CPT -agam and dismmussed him
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Captain _, U.S. Army Reserve, was interviewed on

10 February 2004, as follows:

Q Have you received word as to why we're 1nterviewing

you today?

A vyag, sir
Q Before I start, I want to provide you with the purpose
of our interviewling you today I‘m Major General Taguba. I'm

the Deput,; Commanding General for the Coalition Land Forces
Component Command, headquartered at Camp Doha, Kuwait Our
Commanding General, Lieutenant General McKiernan has appointed
me as the Investigating Officer under the provisions of AR 15-6
unager the direction of Genera. John Abazaid, who i1s Commander of
CENTCOM Command This investlgation will gather all relevant
facts anc circumstances surrcunding recent allegations of
maltreatment of detainees at the Abu Ghraib Prison, alsoc known
as the Baghdad Central Confinement Facility, as well as detalnee
escapes and accountabillaity lapses as reported by CJTF-7. Now,
we'li also further investigate training, standards, employment,
the climate, command policies and internal policies concerning
the detainees held at Abu Ghraib And finaily, we will be
assessing the command climate and the supervisory presence of
the 800th MP Brigade chain of command, from General Karpinski

all the way down to your level



So before I start, I want to advise you that we're
going tc be recording our interview And before I start asking
you any questions, do you have any questions as to the scope of
the 1nquiry”?

A Ng, sir
0 For the record, could you state your full name, social

security nhumber and unit of assignment?

A —SOC.'lal security number is P

- T am the Company Commander for the 372d Military Police

Company

Q et me begin by asking you, how long have you been the
Company Zommander®

A I took cver 1in December 2003--2002, excuse me

Q Sc, you were the Company Commander when the company
was mobil.zed and deployed to Iragqg?

A Yes, sir, I took over 2 months prior to the

mobilizar_on

G What was your previgus position to that?
A I was the Battalion SI at the 336th out of Pittsburgh.
Q Was vour unit, both the 336th and 372d, organically

assigned to the 800th MP Brigade® Could you describe what your

chain of c¢command was?
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we were assagned to the 220th, and we fell under the
That's how our chain of command went.

That was your original assignment.

Right, I had nc dealings or anything prior to this

depioyment with the 800tL, so the first time I’'ve ever been

under their command.

Q

A

belisve

So the 372d was part of the 3367

Correct, and the 336th fell under the 320th
Okay

And the 220th fell under the 89th.

R5C out of the Pittsburgh area.

Yes, sir

Where were you mopil:ized at®

We were mobilized at Fort Lee, Virginia, sir

How long were you there for your mobilization

Seventy-some days, sir, I'm nct exactly sure, 72, I

We were originally with the 4tk ID contingent, and we

got heid up there a little longer than what we thought So we

sat there from February through May

~
k4

A

Of '03°

Correct



Q Could you describe briefly what types of training you
received there®

A A lot of stuff was just check-the-block, sir, type
thing I hate to use that terminclogy, but that's what 1t was.
We focused or--we are a combat support company. We focused on a
lot of extra NBC, we anticipated also that threat. And we also
focused on a iot cf breaching, which I'm very glad we did that

because we utilized that a let in the first part of this

depioyment.
2 Breaching operations?
A Buildings, raght, correct, sir and then we just did

a.1l the other ranges and all the other stuff that they had laid
cn for us We did a lot of extra unique-type of ranges. We dad
a lot of _ive fire and that kind of stuff, which was really good
stuff for the company So that's basically what we focused on.
Everything else that they had laid on their agenda was mandatory
training

C So predominantly, common task Any law enforcement or
I and R tvpe of tasks?

A No I and R, sir, I wasn't--we’re not an I and R--1 did
not anticipate that missaon I honestly did not focus that way

I knew we were going with the 1-4 Marines, and I knew we were



gecing tc do a law and order mission That's what we did for the

first 6 months So we did very little I and R

C So your initial misslon wae you were going to the
Marines

A Yes, sir

C And how did you know about that particular
arrangement?

y: One of my platoon leaders 1s a congressional aid, and

he had some connections, and he knew who that we were going that

way

Q Did you know from the start at Fort Lee which

Batrtalion you were going to, other than the Marines®?

A No, sir
0] Nc oraer----
A It took a lot for us to have some contact or email as

toc where we were going There was some canfusion Like I said,
we were supposed to go through--the original contingent was
scrapped and they came up with another plan So, no, 1t toock a

ilttie wh:le

Q Was your parent Battalion there mobilizing with you?

A No, sir, they’'re currently here for OIF II, they just
got here

Q Sc you were selected out of that Battalion for----
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A Yes, sir, all the companies were MOBR'd except for the
Battalion Headquarters, they stayed at home

0 So you were there from February to May, and you
deployed first to Kuwait, and when did you arrive in Kuwait?® Do
you remember?

A Sir, I believe 1t’'s May 15th I'm not exactly sure, I
think that'’s correct

o D2zd you receive orders then, follow-on orders to your
deployment northward?

A, Yes, sir, that's where we linked up, we were TACON to
the 1-4 And we proceeded north to the city of Al Halah, which
1s .n the Babylon Province And there, we conducted law and
order operations We also ran a police academy to train the
local pol.ce And we assumed the local police stations there
and we actually ran the stations and gave guidance to the local

Irag: poli-.ce officers there andé did that kind of operation

o] Which Marine outfit were you assigned to”

A The 1-4, sir

9] And how long did you conduct that operation?

A We were there untii COctober, from May through October
Q Going back to your mobilization and deployment, could

you describe for me the status of the readiness of your company

at that time=>



ha

A I just took over the company in December, so I did not
have an opportunity to do any training with the company prior to
the mobilization I went off of the previous commander’s, you
know, where she kind of evaluated the company. When we got
there, I pretty much agreed with what she wrote as far as the
training, so 1t's basically TRP, every area there, from
witnessing and from seeing the training we did

Q How about personnel, what was the personnel status?

A Qur stats at the time, we MOB'd--full strength, we
were 180, sir, and we MOB’'d with 173 at Fort Lee.

C What about your DMOSQ? Were you up there?

A I know what you're talking about, sir, I honestly
can't remember what my numbers were We were good enough to--we
had a ict c¢f people cross level into the company, also, and that
brought us up in our strength as far as DMOSQ numbers. I do not

recall the exact, I'mw sorry

Q From December to your mobi:ization, you didn’'t really
have time to know about your company, :s what you’'re saying?
A Well, no, sir, December .s basically, typically your

Christmas part, and then I had January And we MOB’'d February
24th So nc, I knew very little about my company at that point.

Q Sc you didn‘t get a chance to----



] A We had one month of training, and that one month was

2 preparatory to load.

3 Q wWhen were you alerted for mobilization?

4 A There was rumors way back in December We were

5 acrtually MOB‘d on February 24th.

6 0 Now, before I continue our inkterview gquestions here, I
7 want tc make sure that you know Captain - who 15 also a legal
¥ advisor here tc the interview.

9 Okay, sc short amount of time, didn’t get & chance to
10 know about your company. You knew about the readiness

1 prcficiencies c¢f your outfit And you said upon arrival here,
I you were assigned to 1-4 Marines and conducting liaw and order
13 missions off and on

14 A Yes, sir

15 Q Okay Let me kind of fast forward a little bit here
l6 So that gave you a little bit of time to know your people,
basically who your First Sergeant was, who your platoon

I8 sergeants your platoon leaders, your company X0, that sort of
1Y thing Could you kand of describe then how the company was

20 meliding together under your command?

21 A Yes, Sir We were under very adverse conditions

22 there, on the heat, and a lot of those things played into that

-3  fact Overall, I was very pleased with the way the company was
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headed We received nothing but praise from the 1-4. We did an
excellent job down there I mean, my soldiers, with the
conditiorns they were in, I think, could not have done a better
job, and [ truly mean that. I'm pleased with the First
Sergeant, for the most part We had a few small issues, and he
and 1 taiked them out and that kind of stuff, but that was
handled :nternally. There was no discipline problems We had
some mincr things, but everything was handled ainternally, like
any other company

G When did you change mission and went down to Bucca®

A We arrived, I believe, October 1s8t, sir. We assumed

the mission October 15th from the 724

Q MP Company?
L2 Yes, sar
Q Were you given proper notice ahead of time, or an

alert not.ce stipulating that you were going to go from a law
and order mission tc an internment and resettlement mission®

A Well, I guess the notice would have been when the
Marines were leaving and we had no home at that point, so we
knew we were moving And then, we were told we fell under the
51¢th at that point, a different Battalion, and we were told at

d:fferent points that no, we’re heading to Bucca, and then from
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Bucca, no, you're not, you’'re heading to Abu So we did have
probably a week or so in there that we knew we were moving

0 So inatially, you were being attached or assigned
somewhere to the 310th MP Battalion, which, where were they

located tnen-?

3 They were in DO&E, whach is about 2 hours south of

here
Q And when you arraived to Bucca, was the 310th then the

parent Battal:ion, or were you assigned to somebody else?

A No, they were our Battalion at that poaint.
< At Camp Bucca
A Well, we never arrived at Camp Bucca. We sent the

advanced party anticipating our movement down there, and then it
got switched around, and I don't know how we ended up here, but
we ended up here to stay

G Sc you never served at Bucca?

A Negative, sir I just did an advanced recon, and 1t
got squashed, and we never ended up going there

Q 5c you were never at Bucca, you were assigned to the
310th

A Yes, sir

G And the 310th was at Al Hanaiah.

A Yes

10
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A

o

arr_ved at

8GOth

Q

Mmissi0n ar

-

A

Q

And when did

Qctober 1lst.

you get assigned to Abu Ghraib?

And like I said, we assumed the mission

vou hadn’'t moved out of Al Hallah at that time?

No, we came

So Al Hallah
Uhm hum.

And who were
abu®

Then we fell

Ana that was
ound the 15th
Yes, sir

Were you give

straight from Al Hallah to straight here,

to Abu?

you assigned to at that point when you

under the 320th, and then obviously the

around COctober 1st, and you assumed the

n any kind of spec:ific instructions as to

what your m1sSSion requlrements were going to be?

A

Well, sir, when we got on ground, we basically did a

"right seat ROC” within 72¢ Military Police Company I, myself,

have never been 1n a prison, so 1 had no experience at all as

far as a warden or that type of thing

They just showed us what

the duties were and how they did 1t, and we just basically fell

in on that

11



| Q How long was the TOA®

2 A Two weeks, sir

3 Q Two weeks; so you had 2 weeks to gain some

4 understanding of what your mission reguirements were going to
5 be

o A Yes, s51T.

G Did you get any specific guidance from the 320th MP

-]

¥ Battalion command?

9 A Uhm

) C Did they talk tc you like we’'re talking right now,
1 saying, “This 1s what I want you to dc, Captain I

i2 A I don't recall that, sar

13 0 Did the 72d MF Company turn over any records, any

le« S0OPs, as they holding the mission then and since you were a

th

combat suppert company, ané how you were going to do an I and R
16 misslon, any kind of specialized training, their lessons

7 learned, that sort of thaing”

(b8 A I knew the previcus commander from the 724 from the

19 previous OA classes and OB classes, so we had a great rapport.

20 He shared what he knew, what he could help me out . As far as
24 S0Ps, there were no 80Ps, I don’'t think so

22 Q Did the Battalion provide you with any SOPs?

23 A Negative, sir

12



C. Was the Battalion here already?

y:A Yes, sir

¢ and dad you understand that they had any doing with
the I and R mission at Abu Ghraib at the time?

A Yes, sir

Q Di1d you ever ask for SOPs or policy guidance, or what
does an I and R company do?

A Right, we asked, i1nitially, a lot in the beginning.
And I krow that the 320th aisc reguested through the 800th, sir,
i know they did, for SOPs, and we never received anything My
company started to write our own, and what we did was we took
different areas and we started te create our own SOPs from that,
and I think we developed about two or three, one for the
visitetion, which I set up, one for ancther wing that we wanted
specific IF duties and respons:ibilities i1n that wing, so we
wrcte that for that And I know Sergeant-who's my NCOIC
during the daytiwme, was working on some other ones, too There
was a generic one that was passed down from the 724, that was a
blanket, cover all It was not specific to Abu Ghraib or to
that particular mission, and we were tweaking that and working
or. that as we went along As far as anything from higher down,

no
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Q Did you ever ask any questions, any references like,
for example, AR 190-8, or even a copy of the Geneva Convention?®

A No, sir, I never seen a copy of that.

C. Are you aware of the tenants of the Geneva Convention
in the performance of your duty with handling detainees and
prisoners and things of that nature®

A I may not be the smartest guy, sir, but I understand
there's certain things you can and can’t do when you're dealing
with cavilian i1internees

e Is that part of the training and part of the TOA
process cver the 2-week period?

LY No, sir

Q So you had no knowledge that that was part of your
m1ssion or part of the tasks associated with your mission 1n the
performance of your duties regarding Camp Ganci, Camp Vigilant
and the nard site?

L Nothing formal, sir, but I think as an MP or as a
person, yvou understand that there's certain rights that people
have

Q Who was your Battalion Commander of the 320th at the
time when you assumed your mission®

A I hesitate only for one reason, sir, because Colonel

X! —wasn't there for a little while in the beginning.
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0 I'm talking about 1in October.

A Yes, he was gone. It was Colonel .or——Colonel
- was there for a brief time in October, then he left
for a white and Colonel . came 1n as an interim for a short
period fcr a few weeks and then Colonel -1 came back
and I don t have the dates.

Q Sc who did you ainteract with in that----

A Colonel -for the most part.

Di1é you interact with the Battalion X0 or the

Q
Batta_icon §3 during the----

¥\ The Battalion 53 and I have daily conversations, sir,
mostly over strength and troop tc tasks, and that kind of thing,
because we were under strength, as everybody here 1is And we
hac to, you know, do the best we could to accomplish the
m:8sion, and that meant shuffling people around sometimes and
thnat kind of thing

G So duraing the course of your assumption of the mission
requirements from October to date, you were developing your own

SOPs absent any guidance from higher headquarters?

K Yes, sir
G Were those SOPs ever written or posted somewhere?
A We haven’'t, sir. The ones we developed were more for

the Iragil corrections so that they understand their job. Our
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whole goal here was to turn this over to them and for us to step
back and let them run the prison. 8o we were developing SOPs
more for them so they understand what their job, what their
responsibilities are and what we expect of them

0 and did you understand, of course, 1in your mission set
that there were interrogators that were going to be involved in

the detaxnee operations”?

A Yes, sir, they were there and I knew Colonel -
He was the OIC of the MI I never had any interaction with them
prior to that, and I wasn't exactly sure a lot of times as to
what they did and how they did things. But we talked to Colonel
-and he nhelped me Initially, I saw some stuff that was a
little surprising

Q S0, were you at leas:t curious as to why interrogators
were 1nvo.ved with detainees”®

A Yes, sir, and Colonel. talked to Colonel - and
they told me that Wing One specifically was for HVDs and people
that we had an i1nterest in And there was also--there were
civilians, we had juveniles, we had females, we had the crazy--I
don't want to call them crazy, but the psych ward was also
dumped on Wing One So we had quite a hodgepodge of people in
there

C But what about the Camps Ganci and----
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A I was responsible only for Vigilant, sir. I got
Vigilant, the hard site, an escort migsion and a PSD mission
with one platoon in Doha That's what I was responsible for

O Describe for us now, Captain -, how you organized
your unit to accomplish the mission that was given to you, hard
site, Camp Vigilant, how dod you organize that?

A What I did, sir, was I basically broke 1t down by
platoon for the best we could And from that point, I took my
people who were stronger Being 1in the Reserves, you have--one
of the advantages, hopefully, 1s that you have some civilian
exXxperience I pulled my pecople out who were correctional
cfficers in the civilian side andéd I put them in, for the most

part, into the leadership spots and I tried----

O Leadershap spots where?
A Withain the hard site or at Camp Vigilant.
¢ Were they assigned to a platoon or where you just

pulled them out from each cf the companies”®

A Sometimes I pulled them out of the platoon, sir, 1f I
felt that we needed, you know, 1f the one platoon didn't quite
have the experience, maybe this one 1& a little heavier, and I
had some correctional people there We pulled them out and put
them in the other platoon so that we could balance it out the

best we cculd One of the wnteresting things 1s, you know, I've
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seen the pictures from the CID. I've seen probably 90 percent
of them. I'm appalled by what I saw from my scldiers. I'm not
going to kid you The interesting thing 1s that two out of the
seven of my soldiers who are going to be probably prosecuted
here are correctiona. officers. And they were specifically put
there for that reason, because I trusted them and I was relying
on their knowledge and their experience to do the job.

Q Let's stop there before we go on that portion. So you
pulied your correcticonal officers and put them on the hard site
How did you do the camps and how did you do the PSD and how did
you do tne other----

A The PSD, sir, was basically a platoon. They just

wanted a platoon, flat cut, and that’'s what we did with that

Q And left them where?

A They were left at Al Hallah where we originally came
from

8] How many platoons did you have®

A I had four--weli, f:ve 1f you count headgquarters, but

I had four platoons of MPs So 1 had one platoon there I had
cne platoon basically in the hard site I had one platoon in
Vig:ilant And then the other two, we kind of split between
Vigilant and the hard site.

Q Who was your platoon leader at the hard site®
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A I actually had a Captaln, a Captain -

Q Was he always assigned to you?

A No, sir

Q Or was he one of these kind of guys that was a “hey
you” ?

a No, sir, he came in from a lateral transfer, I

believe, Zrom the 352d MP Company, a very good guy, very--you

know, integrity, correctional lead on the civilian side

Q Di1d he have any experience in I and R?

A No, sar

Q Did he have any experience as a law enforcement
officer~

A No, sir

c What was his branch”

A He's an MP, saix

Q He's an MP Has he been a company commander before®

A No, sir

Q And so, he was ass:gned to you as an extra person

A No, sir, he was assignec--yes, sir, as a platoon
leader

G Based on his rank, not guestioning his proficiency,

not questioning his competency, not questioning his experience,
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you place¢ him in the command of a platoon that was responsible

for the hardstand

A That's correct, s=ir
0 Did you give him any specific guidance?
A The guidance that I gave him was to make sure we

didn’t anvthing wrong, just to make sure we did everything--took
care of the inmates, and he understood--we had a very good
understanding as to what I wanted and what he--there was no grey

area as tc what we were--what cur Job was from the 72d as to

what we should be doing

G Who had Camp Vigiiant® Which platoon was that®

A That was First Platoon, sir, and the NCOIC of that was
Sergeant First Class _ and I had a Lieutenant (R as
the CIC

Q Wno were at Vigilant.

A Yes, sar

Q Ana you had a platoorn that was doing the transporting,
you saild

A Yes, sir, we also had the escort responsibilities,

that was the Third Platoon, Sergeant- and they were
responsible for many of the escorts, the daily prisoner runs or
whatever 1t may be

Q And who had the [inaudible]®
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A That was Second Platoon I had another Captain down
there, a Captain WHP. and Sergeant First Class SNND

Q What was the role of your First Sergeant at this time?®

A The First Sergeant, basically, he would just roam
around, ané¢ he did a lot of force protection things. There was
a lot of towers and stuff that needed reinforcing, and he kind
af focused on Plexiglas gates and taking care of the troops,
just when he was walking around and doing First Sergeant kind of
stuff

o Now, accordinc to your statement, you said that you
spent 70 percent cf your time focused on the construction or

improvements surrounding the camp

A Yes, sir

Q Your area cf responsibalaty

A Yes, gir

0 So you didn‘t spend too much time checking on the

detention operations cf your company

A When I took over the mission, sir, the previous
commander told me the majority of your time will be spent on
these other i1ssues, and 1t was I placed competent people 1in
them areas so that I would not have to, because I knew I would
not have the time to be everywhere at once That's my reasoning

why I put those people where I did I spent the wajority of my
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time, as vou said, working with the contractors, working with
the CPA, _ooking at their construction. There was many, many
i1ssues there, toc include the generation power, water, all that
stuff :s what I dealt with, the logging Anything I did, they
basically came through me and I was like the liaison through the
CPA for whatever reason, anc that’s the job I got

Q At the onset of your taking over that particular

complex, dad you write dowr or articulate your mission to your

company”
A My specific mission, sir?
0 [Affirmative.]
A No, they knew, thcough, the role that I was in But

no, - didn't

Q You did not articulate tc them what your rele----
A Oh, yeah, sure, I articulated, but there was nothinag
AT writing They understood what I was doing, as they seen me

-

every day running around doing whatever I was doing
G What did you think your mission was?
A My mission, sir, was to oversee the hard site, to

oversee Vigilant, to do ali that stuff, and to also prepare to

get the 7&:l ready to open up so we could move the people out of

Wing One that were not supposed to be down there and put them in

Wing Five where they belonged so that we could, you know, we
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coulé get in compliance witk the...I guess the Geneva
Convent1on, we were violating the--I know we were in violation,
and it was no secret that we shouldn’t have juveniles and
females and all them people in the same wing or the same tier

with HVDs and I knew that

g But did you articulate that to your higher
headquarters”
LY Oh, ves, sir, and they had also articulated that, too.

There was a lot of pressure from people to open up that other
part of that prison “Whenr can we open it® When can we do
this®" “_.t's not ready, the beds. .," whatever, it wasn't
ready So I worked closely with the contractor on a daily
basis, and also, I spent a iot of time with the warden

Q Sc basically, wnat did you think was your number one
prior:ty bhased on your mission”

A in my heart, sir, my number one priority 1is my
soldiers and 1t always wilil be If you're going to that, I

mean, I spent the majority of my time, like I said in my

statement, on them other areas, sir

Q So your soldiers were your number one prioraty,
A My soldiers will always be my number one priority.
Q But in terms of your missicn

23



k>

A My mission, itself, I spent the majority of my time on
the other stuff, and I'm not going to tell you differently

Q Was there any time when you were conducting the
mission that your scldiers were even advised of the tenants of

the Geneva Convention in the performance of their dutaies?

A Nc, sir, not that I‘'m aware of.

Q Was there a reason why?

A I don't know, sir

o] Because you stipulated, at least you commented that

you knew something was not raight

A Well, sir, we have to backtrack a little, there was an

IC/RC investigation, and their initial findings were,—

— That’'s how I was made aware of it, initially And
because o! that, the pressure was put on co NNNENENENG_:NY

— and that was a big snowball effect from that

whcle thing

Qo Okay, now during the course of your command and your
mission s¢t down there, how many incidents of riots or attempted
éscapes o1 escapes or shootings of anything unusual thar you

were eilther aware of or were reported to you?
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)} When I was there, there were three escapes There was

one attempted shooting in the hard site There was obviously
other ones 1n Ganci, I don’t recall the number there. Riots,
there were no riots in my area

Q How did you deal with reporting® Did you report those
inc:dents to your higher headquarters?

A Ok, yes, sir, of course. There was some 15-6s done,

usually on everything, on all of it

o Let's cover the escapes here for a moment here. You

sa1d there were Lwo escapes.

A Yes, sir

0 They were not attempted, they were successful escapes,
Fi§ They were successful

G How many prisoners escaped from each incident?

A The first one, there was two, and they used the beds

to pry the window open, and they escaped out of a very small
area And we believe there was some 1nside help from the first
one, as far as opening locks and doors and that kind of thing
Ancé they knew exactly where to go, what wall to gc to. They
knew the rower that wasn’'t manned, and they climbed right over
1t and they were gone

Q And these escapes were out of the hard site?

A That particular one was, sir.
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Q When was that?

A Uh
C A window
A December, sir. There was a second one that wasn’t too

long ag»o That would probably have been January. And what
happened there was, one of the correctional officers who
normally supervises the work details came 1n and took a
particulary prisoner out, took him to an isclated area of the
prison, the new part And he was on a cleaning detail,

supposedly The IP just happened to walk away, and left him

unsuperviged There was a bathroomr nearby, and the particular

IP happened to also have access to the supply room. And we
believe that he gained access tc the uniform and dropped the
uniform in the bathroom and conveniently walked away The

inmate changed his clothes, walked raight out of the prason,

walked under & manned tower that was manned by IPs, walked right

through 1t and walked right out
9] Pertaining to the fairst incident, did you take

corrective actions at the tame, that something was----

A Yes, gir, what we did, as we started to--we welded the

beds together at that point We gtarted welding beds and wmaking

sure all the slats were welded down The beds were welded

together so they could not use them as a leverage We also, at
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that point, we tried to reinforce, and I emphasize “try,”
because 1t was a daily struggle to keep the clothing off of the
windows so0 we could see the windows, that they were being
tampered with That's what happened when they first--they broke
off the concrete and they pried away the rebar by using the bed,
and they aung some clothing over i1t so it wasn’t detected.
That’'s how that happened, so that's what we did as far as that
We alsc took corrective measures I personally went to General
- who was the Iraqi warden at that point and explained to
him how this happened and how they dzd i1t. BAnd he took
corrective actions as far as addressing his people at that
pcint

o Did you give the same report, the same brief to your
own chain cf command?

A Yes, sixr. General Karpinski came up a day or two
later, andé 1 actually gave her the tour, the nickel tour, as to
exactly how they did it, where they went and the path they took.

Q Was there any change to your standard as you know 1t,
your self imposed standard for accounting for all those
prisoners at any given time® How did your accountability----

A Right, sir, there was a checks--we had a checks and--

we actually accounted for the prisoners ourselves, and we made
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the IPs a.so account for and we balanced our numbers together

and made sure.

"] How often was that done?

A That was done daily, twice a day

Q Between the hours of when?

A It was done 1in the morning, sir, and in the .and I

den't know that, that was handied by the NCOs. And I know they
d1d it, I don't know what times they did it, though.

Q Was there any written report provided or filed that
vou know af?

A No, sir, there was just a daily board we kept our
numpers on Ané I reported the numbers every day at my 09 staff
meet1ing as to the number of people in the hard site.

Q Whe did you report that to?

A To Colonel -nd his whole staff, sir, the

number cof people present, the number of beds available, and then

1f there’s any other issues

Q Was that done verbally”?
A Yes, sir.
Q Were there any written reports on a daily basis from

you, twice a day, as you say, up to Battalion that you can

recall®
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A Sir, that wasn‘'t my responsibility I dc believe that

Major _ the 3, reported that stuff up through the----

Q Chain cf command?
A Yes, sS1r
Q What company, since you're operating the hard site,

you were operating Vigilant and obviously, those folks are doing
their accounting of the prisoners twice a day, as you stated.

A Yes, sir. The Sl also briefed the numbers in the
morning, oo So she had accountasllity of the numbers that we
had Sc there was a communication between us and the 1. She
knew exac-ly who was there by name and how many----

o] we understand how you were doing that. You relegated
that responsibility to the NCOs and because, for whatever
reasen, and they were reporting those numbers to you verbally.

Pt Yes, sir

Q There's no written report. There's no lastaing of all
prisoners by ISN, and all praisoners are accounted for twice a
day, and then somebody signs off on that report and then i1t gets
tc your company TOC who will then provide that report to the
Battalion

A That 1s correct, ves

Q So 1t’'s all done by visual
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A Yes, sir, it was 100 percent They’'d go through the
cells and they would check the numbex, the bracelet that they

wore, by ISN And then each person on a wing was responsible

for that responsibility, and then together, they would

collectively take that to the NCOIC, he would add up the numbers

and make sure they were right

Q That's how they woulc do it, okay.

A Yes, sir.

C Were there any other corrective actions that were
taken after the second escape®

A Yes We immediately posted--where the escape was
wing that was brand new, and what 1t was a bunch of
admin-strative offices I- was stuff that was used for
inprocessing 1n the past And because of that, 1t was just
basically a big hallway with a iot of offices on both sides

what we d:id was we mmediately posted IPs at the door and at

the--where you came 1n at, and alsc at the hallway, there was

another IP posted there They were instructed that no one,

nobody lert that prison without an ID card, nobody And then

So

alsc, I talked to \|jj I =-c he put that in place almost

immediate.y And we also--there was a door there that, which

we’'d call the common lower door, the little heavy steel door
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that slid across, and he also enclosed that door at that point,

too So 1t saved—

C Are you saying that you also had Iraqi correctional
officers that were involved in detainee operations?

A Absolutely, sir That was the one thing that--you
know, 1f I could change or--or I guess I had no control over
that We were--1t'’'s a civilian-run prison run by the Iragi
correctional officers. They went through a 2-week training
course, and they were basically given to us, and we were to
train them, OJT, train them and kind of teach them thear
responsibilaitaes And we had to rely on them a lot because we
could not--we did not have the manpower--to put the appropraate
number of people we wanted to on the wings So we had to rely
onn the Irag: correctional police or whatever you want to call
them, to doc their job And because of that, you know, we got

put 1n a .ot of situations where----

Q But that site was under your control,

L Yes, sir

Q Your direct----

h Well, mine and the General from the Iragi----

Q But I'm loocking at the hard site was your direct
control

A Yes, sir
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Q But then you had Iragi----

A It was a partnership, sir. That’'s the way I like to
look at 1t Laike I said, all along, our goal was to turn thas
over toc the Iragi police We’re not going to be here all the
rime, and our goal was tc eventually, as they learnmed what we
expected, we tried to step back and let them take over the
responsibility

Q. Let's concentrate now on the shooting that happened

where walich part of your complex did that shooting occur?

.y That was ain One B, sir, top floor
Q One B, top floor So 1f I'm looking down the
haliway
A It would be to your left, sir, on the top
Q What occurred there®
A We had got a tip from one of the inmates that possibly

one of the other inmates at the other end of the wing had gained
access tc a weapon Immediately, my NCOICs--the procedure was,
a lot of times, they would put on their flak jacket and their
Kevlar, and immediately, what we did was, and we tried not to
alert the guy that we were on to haim, that we possibly had
something So what we do in a case like that is we would take--
we would take the inmates--ask them to come forward to their

door, and just handcuff them through their door. And as they
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worked down the line, when they got down to the person who we
suspected had the weapon, he became very agitated. And he had
the weapon underneath his pillow, I guess, on the bed, pulled
out the weapon and he started to shoot, fire off many rounds.
One of the rounds struck one of my soldiers in the vest and
glanced off of his vest, and there were many other shots that
went intc the walls. The NCOIC at that time grabbed the
shotgun

C Who was the NCOIC”?

)} Sergeant _amd he fired
twc non-lethal rounds at the suspect The suspect basically got
ur and just continued with what he was doing.

C Was he :inside the cell?

A He was 1inside the cell, sir, correct It was locked,
but he was laying the weapon through the bars and just shooting
At that point, Sergeant -fired a third round, which was a
buckshot, and 1t hit the suspect in the legs At that point, he
stopped, droppec the weapon and stopped. They extracted ham,
extracted ham from the cell We called medical support and then
we evac’d him out of there at that point

o) What did you do afterwards® Did you report it?

A Yes, si1r. As you can imagine, sir, that was a rather

large event, so yes, sir, everybody knew about that. That very
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night, Colonel— the entire staff was on-site

Colone WY the 0IC of the MI was also present during the
shooting He was there, myself, of course, we were all present
rignt immediately after

Q Were there any corrective actions taken by you or
authorized or directed by your chain of command at that time, if
anything-

A The only thaing I can recall, sir, is at that point, we
wernt to & heightened state and everybody wore their flak and
their Kevlar inside the hard site at that point

] How was that done”

A That was ordered dowr. through, I believe General
Karpinskil through the Battalion

0 Just wear your flak vest, anything to be done----

A You know, I forgot something. We did, also, we
searched everything We went through the entire wing We went
through everything and diad a complete search of that entire
area We also searched scme of the other wings, too, very
extensive.y, looking for anything, weapons or that type of
thing

G Any other corrective actions like unscheduled

searches, unscheduled checks, that sort of thing?
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A We've always did that thang, sir. We use the dogs,
also We used them many times That was done almost on a daily
basis I can't say it was done every day, but we did that quite
often, unscheduled routine searches of the cells

Q. what about around the camps?

A That was alsc done randomly, but that was scheduled
through Master Sergeant - He would basically just come
to me ancé say, “Sir, we're gonna check--we're gonna search
Vigaliant Three or whatever, or Charlie, Delta at ¢9,” and I'd
say, "Roger that,” and we would do that We’d just set 1t up.

0 who was Master Sergean: NG

A Master Sergeant WP ' m not sure exactly what
company he was with, Sir He was with one of the other
companies and he was just basically put an charge of all the

gsearches, through either Camp Ganci, Vigilant or the hard site.

Q So he wasn't assigned Lo your company
y: No, sir
o And you understood him to be, as an authorized person,

jid yvou ask him, *"What do you dc for a living?” or “What's your
role~"

A He's a--I believe a State Trooper, I talked to him,
personallv

Q So he’'s a State Trooper.
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A Yes, sir, for Pennsylvania

Q Where did you think he was assigned to? What unit was

he assigned to, that you know of”

A Sir, I'm sorry, I don't know. I know it was one oI
the other units that are there on the ground, and I‘'m not sure

what unait he came from, to be honest

Q Is he still around?®

A Yes, sir

Q So he’'s still assigned to the compound-®

A Yes, sir

8] Okay, concentration now on another focus area, and

that wouid be any reported abuses of maltreatment of the
detainees Were any of those reports provaded to you, or have
you heard of rumors or

A There was one, and 1t was reported--Sergeant Davis, 1t
was reported to me by Captain (P vy OIC, and Sergeant
— mv NCOIC The report was only of verbal abuse, and that
was 1t The actions I took were I immediately removed haim from
the hard sxte, sir, and I gave him some additional duties that--
we were working on force protection issues and I assigned him to
that for his safety and for the inmate's safety at that point

0O So there were no other reported physical abuses or

maltreatment that you have knowledge of”
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0 pDid you suspect any”

A No, sir

Q Did you make any visual checks around the area?

A Yes, sar I work primarily the daily--I mean, I work,

with the meetings and things, and I work mainly the daylight
shifc However, I would stop in periodically at nighttime My
0IC, Captain WM was there all day I had Sergeant First
Class U come 1n He stayed many taimes until 1, 2 o‘’‘clock
in the evening. There was a time in the evening that they took
advantage of, usually between 22 and like 6, and I think that'’s
when some of this stuff happened But for the most part, we had
people there

] That you relied orn

A Yes, egi1r, that I relied on, that I counted on. And
they were put there, like 1 said before, because of their

civilian skills

Q Did you ever check crn their military skills®?
at I'm not sure at all if I'm tracking, sir.
Q You based your selection of people for the sgpecific

duties based on thelr civilian skills

A Yes, sir
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Q But you never checked on their milaitary skills,
whether tney have the proper leadership skills or experience 1in
that regard

A The one, sir, was a staff sergeant, I thought as an
NCOIC tha: was sufficient The other one was a corporal And
like I said, I was new to the company. He was transferred into
me I had no recollection--I had no idea of his past or
anvthing of that nature And he never gave me any indication
prior tc -hat during their recent mission to think anything
else They both performed well

0 Did you understand why those detainees were put in
that particuiar wing?

A Yes, sir, because they were of some type of
intelligence value, or they were either female, juvenile, or
psych

C Did you feoliow up on that, as to why they were
important, how long they were going to be there----

A No, sir, I dadn’'t care, to be honest, that wasn’'t my
area That was the MIs £focus I didn't do the interrogations,
and I really wasn't focused on that.

G So that really didn‘t interest you at all

A I mean, they would tell me why they were there. “This

guy blew his thumb off with a gremnade. This guy shot at
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somebody ” 1 knew basically why they were there. I didn’t care
for how long they were there or when they were leaving
Q Did you understand that was related to your overail

mission reguirement?

A I guess
Imhe session paused at 0937, 10 February 2004, and reconvened at
1000, 10 February 2004 ]

Q Captain (P before we continue, let me focus again
orr your s=lection of personnel that were based on their civilian
sk-1ls of being correctional officers or in that particular
sense Could you describe one more time how you selected these
fciks?

A Yes, sir, Being in the Reserves, we have the luxury
cf havina people with very diverse backgrounds. And what I dad
was, I tcok my--we looked at each platoon and we evaluated those
who had, .n particular, police or correctional backgrounds, and
we selected those individuals te work, specifically, in the hard
site because we knew we really didn't have the training I
didn’: have the experience, and I needed thear help and their
expertise to get us through, you know, to make sure we were
doing the right things

Q D1d you, upon selection, did you persconally interview

these people, or how did you run that?
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a Not personally, sir, but I knew them from--we had been
MOB'c at that point for 6 months at that time, and I knew of
their civilian occupations and what they did. Many of them came
forward t> me at that point and said, “Hey, you know, I'd like
tc work at the hard site becsuse I work in corrections,” or “I'd

rather nct work in the hard site because I work in corrections,

I'd rather get away from 1t,” S0 Vvice versa
Q Who, specifically, were those that you selected?
A The two that I selected, actually, the three were

Corporal WYl vwheo :s a civilian correctional officer,
Sergeant -who also works in corrections. He was the
NCCIC cf -he nightshift. And Sergeant - who 158 a D.C
police officer, and there was some other ones there, police
officers, but those were the three that jump out at me as far as

seni1or people, sir

G Now, originally, or initially, whc was the NCOIC for

thig group® Do you know? Do you remember? Did you paick a
A Yes, sir That would have been Sergeant— E7,

and he does not have a--he was the platoon sergeant for the

piatoon who handled the majority of the hard site
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Q 8o Snider, Sergeant First Class—then became the

NCOIC for the hard site, but specifically, which portion of the

hard site”

A Wings one through four, sir

C One through four

A Yes, sar

Q But who was the NCOIC for the tier® Did you have

NCOICs for each tier”

A Yes, sir, we had like a--well, yes, sir, those were--I
can’'t give you the specific ones because they rotated on a daily
basis Tnere was a dayshift NCOIC, SergeantViKEFtatf

Sergeant, he worked mostly days And then there was the

righttime supervisor, was Sergeant —
0 sersean: NS

A Right
Q Can you go back to why these detainees were, the
security detainees were being placec¢ 1in that particular tier,

which was overseen by both Staff Sergeant \QjlfJand Corporal

— Did you ever ingquire as to why they were being placed

or segregated from the other detainees on the hard site®
A I knew that anybody who was in Wing One, sixr, we had--
they had some type of intel or perceived intelligence to the

military, and that’'s why they were there
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¢ But didn’t you say that they were being placed there

for a reason, did they provide that particular guidance to you?

A Well, that came from, I guess, Colonel_:r

Colonel — I just knew that whenever they were

processed in, that i1f they came to Wing One, that they had intel
value aad that was given to us by whoever brought them in,
whoever detained them or arrested them. That could’ve been 4th
iD It could’ve been anyone who brought them.

Q Somebody

A Somebody who brought them in to us, sir, said, "“These
people have intel value,” when they were inprocessed and they
were brought over to the praison, we were told to put them in
Wing One

0 Were there any kind of special instructions that you
knew on the handling and the treatment of these partaicular
gsecurity cdetainees that were placed in Wing One?

A Nc¢, sir, everybody was inprocessed the same way for
the most part We brought themr 1in We put them into a holding
cell Sezgeant-would then--1t was usually during the
dayiight nours, soO Sergeant -would then assign them to a
cell number They would write on, with a marker, on their hand

cell number, their ISN. And then from that point, they were
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transported from the holding area, holding cage down into their

regpective area

Q Okay, but let me focus now, you mentioned that these
people wh> were 1n Wing One, that particular tier is what I'm
ralking apout, were placed there because of their intelligence
informational value

A Yes, sir.

Q And you were given 1nstructions as to why they were
peing placecd there in the first place.

A No, sir., not necessarily We just, you know, we would
just hear over time as to why they were there or why they were
suspected of being there Like I said----

Q Maybe I'm not phrasing this gquestion properly.
Somebody, after their being placed or i1nterrogated or whatever
have you, are of security value, 1intelligence value, and that
particular tier is specially designed to hold those securaty
detainees for a specific purpose, because not everybody 1s mixed
in and mixed up

A That's right

C So did you ever ingquire as tc why they're being placed
there” Did you ever ingulre as to any specific instructions to

their handling and treatment?
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A Once again, sir, I honestly didn't care why they were
there * mean, I knew they were there for a reason, but that
wasn't my--from my understanding, that was not my
responsibility. My responsibility was just to house them, make
sure they were taken care of. MI did the interrogation and all
that stuff We did not do that stuff with them

Q So the MI, of course, does the interrogation, and the
MI, cf coirse, provides some sort of a set of instructions for
the treatment and handling----

A Okay, I see where you're going, sir. Yes, sometimes
they would put them on special sleep deprivation programs In
the peg:nniing, they often stripped their clothing, thear
bedding, that kind of thing from them And we were told by
colene. WM hen I questioned this that this was an
interrogation method and it was something they used. They often
brough: the dogs in and they would walk the dogs through and
stuff like that But as far as--sometimes they’d also be put on
like a sleep deprivation, or they'd want my scoldiers to turn on
& radic or turrn. off a radio  They'd be given special favors if

they were cooperating, like radios and that kind of stuff

C So those instructions were provided to you through
Lieutenant Colonel G snd his----
A That 1s correct, sir, yes, s1r
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Q Were they in a written form or were they----

A They weren't originally, sir, and then about a month
intc this, a month and a half into this, I demanded that it was
wraitten or we did nothing We would take no action until we had
something in writing. And the reason why I did that, I was
concerneé¢ that--well, there was an incident that popped up that
put a flag up in my head And what it was, there was a
particular i1nmate, and 1 don't know who, I don't know which one,
but he was on a sleep deprivation program. Well, that
particular inmate had a panic attack, and my soldier stopped the
music and called for a medic at that point to give this
indiv.dual some help The MI guys, his name was U a big
tall guy, I don’'t know his name or rank, because he was 1in
civ.llarn clothes most of the time, became upset with my soldier
for deing that. I approached him anéd I said, “No, he dad the
right thine * And I said, "“If something would have happened to
him, he would have blamed my soldier.” And we’'re not trained
for this kind of--and I don't want the responsibility. I've
seen how he turned on us and said, “No, 1t's the MP’'s fault.

You can't do that I have to start all over again with thas
guy ” I =aid, “I don’'t care I don’'t care 1f you have to start
all over with him because we did the right thing.” From that

point on, I made sure that 1t was in writing, specific
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instructions as to what we were to dc, how we were to dc a1t, and
what we ware to do At one point, I asked that we be removed

completely from Wing One, my MPs I didn't want to be
responsible for anything in there, and 1 was told, of course,
“No, we can’'t do that You have to be down----"

C Who said that?

A That was the X0, Major GNP He sa:d, “No, no,
that’s the wrong answer You have to be there to transport and
al> that stuff * So, “Okay, I got you, sir, I understand that *
But at the same time, I wanted something ain writing, and from

that point on, we demanded 1t 1n writing

0 When was that confrontation®

A December, roughly, six

Q Earliy, mxd, late?

A Probably mid to late. It took me a little while for

that incident tc happen

G Who brought this situation to your attention® The
guards®
A Yes, my soldier, Sergeant GNP vwas the one who

was working And one of my sgoldiers approached me with 1t, one
of the NCUs said, “Hey, sir, this happened and he 4id the right

thing * 1 said, “Yeah, I fully agree with you. He did the
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right thing.” And from that point on, I approached that Steve

MI guy and said, "“No more.”

Q Did you report these events to your chain of command
besides Major Sheridan?
A No, sir, MajorulP he was the XO.

Q This ‘uy, did you ever question who he worked

for-

A It was just common knowledge, sir, that he worked for

t
1
=
m

MI I say, he wore no uniform. He was in civilian
ciothes I didn’t know his rank
0 He didn't wear any kind of uniform?

yiy No, sair

Q No DCUs”

& No, sior
Q He was strictly civilian
A Yes, si1r, I assumed so, S1ir He had facial hair, so

I'm assuming he was a civilian

Q So from then on in, you demanded a written plan on the
handiing and treatment of these secur:ity detainees. Was 1t just
for that wing or for everything else around the----

A It was primarily for that wing, sir, because nothing

else happened in the other wings  There was no interrogation in
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Wwings Twc through Four  Those were criminal only Only Wing

One was specific to that type of individuals.

Q Were there any unusual circumstances of any other
suspected types of, different types of treatment and handling
that was occurring in that particular wing that was either
reported o you or you suspected to happen?

A I suspected nothing to the nature of what I saw. Like
I said, sir, there were a lot of people without clothing on I
seen some people doing some exercises, but I seen nothing that
was--othex than that that I suspected to be wrong.

0 Well, in your statement, you said that people walking
arcund without their clothes on was a normal thing, 1t was just
a nucity thing, and it didn‘t particularly bother anybody. But
how ofter was that always occurraing, every day or.

A Yes, sir, very frequent in the beginning. I mean, I
never worked in corrections before, and my initial thought was,
that’s 2 Little odd, and I did think that When I approached
Colonel Jordan, I said, “Why doesn't anybcdy have any clothes
on, or why does everybody have their clothes off?” And he just
said, "“It's an interrogation method that we use,” and from that
point on, I said, “Okay *

Q It's an interrcgation method that they use, but not

during the performance of the interrogation
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A, No, sir Many times, they were in the cells and they
would just be standaing there without clothes on So as you walk
down the wing and look in, you'd see somebody nude standing

there, correct.

Q Ard the answer to you was, “That’'s an interrogation---

A That’'s an accepted method of interrogation. That was

known by everybody, Colonel VHNNNNNER cverybody knew that

o So 1t wasn't construed to contract the--as part of any
punishment

A No, si1r, 1t was an interrogation method from what I
understood

G I was just trying to make 1t clear that the prisoners
inside of their cell not being interrogated

A Right, sir, he was 1n his ceil with the locked door
and many taimes nude

Qe Are you familiar with the interrogation rules of
engagement >

A No, sir

Q Have you ever been aware of one?
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A I've never witnessed an interrogation. I’ve seen a
part of one for 5 minutes, but they mostly just--I just never

went 1in to watch

Q And throughout this whole period, since you were not
aware, or at least instructed your troops on the tenants of the
Geneva Convention, did that ever occur to you that, perhaps,
that could have been a viclation of the Geneva Convention®

.\ It didn't at first, sir, but once the IC/RC, when they

came through con their imitial visit,

|

a lot of that

stuff stopped and you seen & lot less of it It was a

corrective measure.

Q When did the IC/RC come to visit you®

A I believe the first one was i1n November, sir

Q November. .

A Mid November, sometime, and it took a little while for

trhe report to get generated And then over time, I saw less and
iess cf that behavior.
0 With the changes that were made with regards to the

treatment was 1t done collectively? 1In other words, did you

30



(W%}

put the word out to your company that this type of conduct or
this type of treatment will stop or cease because the IC/RC was
coming through, or did you just make a determination on your own
that the treatment was very important?

A We constantly, myself, the First Sergeant, the NCOICs,

I mean, I would go to them daily and ask, you know, "“How are

things going® Is there any problems?” “Neo, sir, everything's
fine * I saw them go down to the inmates, you know, walk around
in the wing, "How are you doing®?” “Okay, good, sir, good.”

Nothing was ever reported to me My soldiers know what's raght
and what's wrong, sir. They know there’s a line you don’t
Crose And you don‘t have to even be an MP or a soldier, just a

simpie person knows when you cross the line.

Q Well, you entrusted a lot of this stuff to Captain
—al the time

A Yes, sir

Q And you mentioned earlier that the only instructions

you gave were tLc make sure that everything’s right, correct?

A Well, sir, I had no SOP I had nothaing else to go off
ct What we did was, 1 said, “"Make sure they’'re treated
humanely and we're doing the right thing.” I don’t--I mean, I

don't Know what else--you know, he understood, he knew what was
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expected, and I truly, truly believe in my heart that he did the
right thing and he would never, never let anything go or.

Q How often did Colonel —)r any of his chain

of command come to visit you?

A Colonel “ I would see him periodically,

twice a week I often ran into him in Wing One. I ran into him

a lot at Vaigilant Major_ the 3, I seen him a few

times, 9, 10 co’clock, 11 o‘clock at naght walking around. So
you know, he made some visits around Sergeant Major was there
The 800th, I really didn’'t see them a whole 1ot I did see
General Karpinski probably five times It was usually when a
VIP? came through, something like that, she would show up I

couldn’'t point out our Sergeant Major if you put him in a

_ineup > have no idea who he 1s, I've never seen him And I
knew her ., because I met him previous at Al Hilla.

Q Who was her S83°

A Ma]or— sir But other than that

Q In the absence of S0P, which you mentioned earlier you

developed your own 1n the absence of guidance, did you ask legal
advice or presented it tc the Battalion to see 1f it was an
acceptable----

A Sir, that was the plan. We're still developing--we

have two that are done, I would say, and the actual goal was,
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wher, 1t's completed, was to pass it through the Battalion for

their approval, of course. And 1f they wanted to make any

changes at that taime, they would do that.

Q

A

Do you have copies of those SOPs?

I don't have them on me, s1r, and I'm restricted tc go

back there, but I can get them for you.

Q

Okay How would you characterize the command climate

in the Battalion® You seldom saw the leadership, or you often

gaw the leadership®

-

A

them

the 32

I often did, sir, because we worked right next door to
I made several visits a day over there to check in with

We talked about transfers and how many spaces I had and

all the 1ssues that came up 1in the praison, that kind of stuff

Colonel

arcund

2

A

9,

A

—was avallable quite a bit, actually He was

a lot He worked pretty late at night
Were you able to approach him at any time®
Absolutely.
Dic he give you any kind of guidance or..

If I had i1ssues and I was unsure, I would always

approach him I can honestly say that, you know--and I don’'t

want this tc be misconstrued in any way, you know, he's not the

strongest of leaders, I mean, as far as personality, that kind
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of stuff But he never gave me any incorrect guidance, and I

think everything he did was with the best intent.

Q So you feel you were adequately supervised by him®

A Yes, sir

0 Let’'s talk about the S3, you said you talked to him a
lot, major G-

A Yes, sir.

Q Did you consider him as your go-to guy?

A Yes, s1r

Q Since he provided the type of requirements for you,

di¢ you convey to him what your priorities were? Or did he give
you any inkling or directior of what your priorities ought to
be~

A No, sir I mean, I was never sat down and counseled,
1¥ that's what you're saying

Q No, 1n other words

A Everyone knew that the prev:ous commander and myself
focused on the building, the issues inside the building, and
that‘'es what we dad That was common knowledge. When I briefed
1n the morning, I often briefed that kind of stuff, along with
the numbers, that was one thaing But I often briefed the i1ssues
in the bu:zlding and how we were coming along, where we were at

and that lind of thing That's what I dad.
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Q Did you understand that tc be the guidance from the

Battalion”

A Yes, Sir

¢ Did they amplify that® Dad they verbalize that and
then write 1t down®

A Nothing was in writing, sir But once again, Colonel

_ many times, almost probably two, three times a week,
I'd give him a walkthrough of the prison as to the progress we

were making and where we were at with certain projects and how
soon we could open up Wing--you know, the push was to open up

Wing Five They wanted to move the inmates.

Q So did you feel pressure to accomplish that as soon as
possible”
A Well, yes, sir, that was & bilig issue CPA was

pushing, everybody was pushing for that to be complete.

Q That was what you believed----
A Yes, sir
Q That was conveyed tc your company Was that to he

understood by the company?

A It was--yes, sir, 1t was public--it was knowledge
commorn to anybody that worked in the hard site There was
frequent visits from CPA, and that’'s where they focused on. “Do

this, this, this and this " “"Yes, sir, we’ll take care of 1t.”
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Q So that really, the completion of the renovatiocn
around the hard site or around the camp was principally focused
on the turnover of those facilities to the Iragi authorities?

A That is correct, sir.

0 So that was then principally your mission reguirements
then the daily operation of the detention site was your
secondary priority?

A I guess so, yes, sSir

C And ycu believe that that was commonly understood by
your company, and you believe that was the priority given to you
by the Battalion commander®

A Yes, sir

Q And he did not, at any time, ask you to deviate from
those priorities

K ¥Nc, sir He knew everything I did on a daily basas.
He could have, at any time, said, “Hey, Captain- forget
about. that Focus on this * But I was never given guidance to
that efiect, sir.

Q Despite the fact that you’'ve had two escapes, despite
the fact that you had a shooting :incident, you still followed
the same priority throughout

A Well, sir, we made the adjustments we talked about

earlier We just continued on with our mission at that point.
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Q And there was no inclination whatsoever of your
guards’ performance with following established rules,
understanding their responsibility of the Geneva Convention, and
that the only demand you made was anything that came out of the
interrogators was to be put :in writing, in the either pre or
post-handling of the prisoners, especially, specifically in Tier
One

A Yes, sir.

c Did you periodically check your NCOs or your leaders
that were in the hard site to see whether those requirements
rlaced on them by the MI interrogators were, indeed, in writing?

A Sir, everything--yes, 1t 1s in writing, and they will
not dc anythaing unless 1t 1s 1n writing

Q Did you inguire whether those things that were in that
piece of paper, I would imagine that would be the interrogation
plan, were approved by competent legal authorities or by the
Brigade Commander or the Battalion Commander? Were they signed®

A Yes, sir, everything was approved by Colonel -
He had the overall plan for each individual perscn in Wing One
He's an 205, I'm an 03, and i1f he approved a plan, I went with
the plan, sair

Q So there was a signature that was on the plan.
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A I don't want to commit to that, sir. I think there

1s, but I m not going to commit to that because I'd have to look

at one
Q Did your company maintain file copies of those plans?
: We have those, s1r, yes
Q So you're assuming that if the Battalion Commander

sai1d so, that he was competent authority to give you a set of

instructions®

A Yes, sir Cnce agaan, 1t came from Colonel - it
was the MI commander. And I figured the MI commander knew what
he was dcing as far as his people

0 Did you make any mention of that to Colonel

A 1 don't think--no, sir I don't see a reason to dc
that

Q The only reason I ask that 1s because you demanded, in
absence of your demand, that perhaps the Battalion did not know

of such a requirement.

Y I demanded it because 1 was concerned for my soldiers
I did not want anyone to get into any kind of trouble for doing

someth:ing that----

Q I understand. You didn't want your soldiers to get in

trouble
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A Yes, S1r.

Q For anything that happened to the prisoners.

A That's right.

Q But I guess my gquestion would be 1s, because of that
demand, because of the absence of guidance from the Battalion,
that the Battalion did not make an equal demand or least
{inaudible] with subsequently demanded all interrogation plans
should be 1n writing with regards to the treatment of those
prisoners 1L that particular wing

A The 1initial request came from us, sir. I don't know
1f they jumped on board after that and said, “Go forward with
that,” I'm not sure. But all I know 1s now, we get everything
L0 wrating

Q So you Gid make mention of that. It was a common

understanding, accordinag to you, that says the Battalaon

Commar.der cor at least the Battalion chain of command----

¢ Let’'s now talk about the allegations that your
soldiers were participating in or actually committed those
detainee abuses Let me go back tc your selection of these two
individuals which you mentioned, Corporal (iR and Staff
Sergeant — If you'll describe for me how you came about

being notified that these abuses were being done
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A Approximately--today'’s the--30 days, a month ago, I

was awoken at midnight, and I was told that Colonel~

wishes to speak to me. I went up to the Battalion TOC area I
was greeted by CID, ain particular,—and he
basically--there was some other pecople in the room. He
basically said that this 1s a serious allegation and we're going
tc start, you know, we have to do an investigation on your
soidiers We believe they’'re involved in some alleged abuse

At that point, he asked me to assist him. We went down and we
took mroom, and we took
them back to the CID area They also searched their rooms.
Tney coniiscated computers and things like that. Then they
started the interrogation process, and from that point on, they
worked their way through many other people in my company

C What's your reaction to all of that?

A I'm still in shock As I've said earlier, I saw the
pictures, and I don't know, I'm totally--I feel betrayed. I'm
just saddened for the MP Corps, in general I'm saddened for my
company that they would do things li:ke that. &And like I saaid,
sir, you don't need an SOP You don’'t even have to be a
military policeman or a soldier What I saw 1in those pictures

was just Zlat out wrong.
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0 Okay, that's fair I keep going back, Captain -
to the absence of SOPs. Perhaps, with the absence of SOPs, that
pretty muck made a determination that the soldiers didn’t know
what was right and what was wrong. Because of your reliance on
these people, you pretty much made a determination that you
trusted their judgment and you made a comment that since you
didn’t know the tenants of the Geneva Convention, could it be
that vour over reliance on them led to these type of
allegations®

3 Sir, I'm going to disagree with that, because like I
said, I saw the pictures They'’'re sexual in nature. You don’'t
need a Gerneva Convention or an SOP tc know that that'’'s wrong
what they dad I don't think knowing the Geneva Convention or
hav:ng go.d-trimmed SOPs in the hallway there would have stopped

this acrtion

0 Do you think there were implements and that sort of
thing®
A I thaink that--my 1nitial thought--you know, I've

obviously had a lot of time to think about this, and I replay it
in my head what I could do differently to stop this or if I
would have known anything I thaink initially, when they saw the
nudity, the exercising, the things like that, that they just

took it a step further. But what they did i1s criminal and

61



20

21

22

=3

there’s no excuse for that I mean, I'l. honestly say, it's
wrong

Q Giving those circumstances of, again, I harp on the
fact that, 1f you said there were SOPs, per se, if they were
posted somewhere in the performance of their duty, the fact of
the matter 1s you were operating as a combat support and not
trained to conduct I and R particular mission The trusted
agents 1n your company were just basically following what they
thought was a set of guidelines in the performance of their
duty, which was to conduct I and R, to conduct detention
cperations And gaiven the fact that your escapes, shootings and
disorderlv conduct of that nature, that again, you did not do a
shifting of priorities to ensure that you're performing the type
of detention operations tasks that you were to do, because as
you mentioned, your priority was provided to you on that matter,
tc continue to renovate the facility, continue to improve the

facil:ty in order to turn over the facility tc the Iragi

authorities
A That's correct, sir
Q Is that true?
F: Yes, sir
Q Well, let’s go back and a little bit now where you

think our MPs were conducting this. You were aware that a lot
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of these activities were being done between the hours of 2200
and 04. Was there another set of SOPs or instructions to
stipulate that perhaps there should be more supervisory checks

done during this period of time?

A No, sir, there was no SOP. Once again, we just dad
random checks. I did assign Sergeant Farst Class_there
for the evening. Now, he’s also a platoon sergeant, so he has
other responsibilities. So there were days and there were times
that he was not there all the time

Q What about Captaln—

A Captaain -uorked primarily during the day He

worked 08 roughly, to 216G, 200G at night, sometime 1in there.

He would ieave  Sergeant -lould stay many, many times

until 01, 02 1in the morning

Q Many, many times
A Very, very oftemn,
Q But there were many, many times, again, perhaps do you

believe that proper supervis.on would have alleviated some of

these probiems®?

A Yes, sir
Q How many 1s many, many times? Every day?
A You know, a 7-day week, he probably was there four

nights on an average, randomly Like I said, he was a platoon
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sergeanc He had other regponsibilities to his platoon. You
know, 1t's very possible, I'm sure 1t's very, you know, that
they knew when he had other things going on, you know, he
wouldn’t be there that night or he was taking off a little
earlier That's very, very possible

Q Was there a proper procedure of sorts of who had
access tc the hard site, particularly, people like those that
you approved? Was there people that were not even involved in
detainee operations or evern involved on the hard site but yet
were enterinc the hard site®

A Yes, sir, I know exactly what you’re talking about.
The firs: one was one of my mechanics, who was a generator
mechanic that I put on duty for 24 hours. The reason why he was
on duty was, the electricity was off at the hard site and we
have very unreliable power generation sources And we needed--
you can't have the power down 1in the middle of the feeding at
1800 and have a blackout where there‘s people everywhere So I
specifically assigned him there as a standby, 1n an emergency,
and he was not to be down in Wing One. However, he wandered
down there a few nights without anyone knowing, without the
leadership knowing that

Q Who was this individual?



A That was Specialist - He's in the picture, too

T seepn him The second individual is my clerk, who 1s now a PFC
Wy She was--had a relationship or a perceived

relationship with Corporal— Prior to all thas breaking
loose, we didn't know where she was We had attempted to
contact her a few nights, couldn’'t find her. We dadn’'t know
where she was The other thing to that, the other part of that
equation, she worked in the inprocessing over in Ganci, and she
works some very strange hours and we really didn’t know her
schedule It wasn’'t a set schedule for her. When we approached
her, we gave her a direct order. If she‘'s not working, she’s to
be back 1n her room at night She violated that And for that,
> gave her an Article 15 and reduced her in rank.

CPT- Just continue back and explain how 1t led to
U -:ticle 15

A This was Specialist - The platoon sergeant was
lookinag for her on a few occasions at nighttaime We could not
locate her She had a very unique work schedule working over at
Ganci 1n inprocessing, so we were not really sure of the hours
she worked We gave her a specific order to, 1f she’s not at
work to be in her room at night She violated that, and we

found her over in — room one night And because

she wviclated the direct order given toc her by her platoon
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sergeant, I issued her an Article 15, company grade I alsc

reduced her in rank prior to all this breaking out.

Q So her supervisor was her platoon sergeant.
A That'’s correct, sir

Q Her immediate supervisor

A Yes, sir.

Q She was your clerk.

A Yes, sir.

Q Who was her platoon sergeant?

A Sergeant - he was the Headquarters platoon
sergeant

o So you gave her an Article 15, and of course, you
reduced ner, but then when dicd you give her the Article 15?

A You know, sir, I had about seven in the span of about
2 weeks there It was prior tc all this breaking loose, January
timeframe I had a courle bad weeks there. I don‘t know 1f
it’s because we’'re getting a little shorter on our tour here,
but 1t was on a roll there for a while, unfortunately

C So, you reduced her Of course, since you dadn’'t know
her whereabouts, which led to the Article 15, did you make any
changes tc the procedures of access in the hard site?

A No, sir, at that point, I didn’'t know she was going

there I didrn't know where she was I thought she was at work,

66



and when we told her to be in her room, we found her J.n-

Q What about Spec:l.allst-

A I was not aware that he was up there either at that
point I knew that he was assigned--what they normally did was
they stayed in the Headquarters section But they periodically
would walk out and check the generators throughout the night.
Well, on one of his rounds late at night, he would just float
down 1ntc Wing One. That's how he ended up down there.

Q Who was in charge of the access to the hard site?

A There was no--it was pretty much wide copen, sir.
There's many, many doors to get in and out of there.

Q So there’s no procedure or SOP that says who 1is
authorized in there, visitors or----

)y Well, nc, sir I mean, visitors were logged in
through cur Headquarters in our office They were logged 1in as
to who they went to see and what time As far as regular
soldiers just walking through there, 1t’'s wide open You could
walk through at any point

Q So no checks--not tha: there were no checks, but there
was nc established procedure to do any of that. Should there

have been any?
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A I would think so I mean, typically, you know, I'm
not & prison kind of guy here, but I would think that you would
have one or two doors in and out And there's a lot of side
doors that were wide open and like I said, in Wing One
particularly, we try--there was only military people that were
in that wing There was no civilians There was no Iragi
people allowed in that wing Other than that, no, sir, it was
pretty much open.

G In that particular sense then, let me go back, let me
go to a guestion, a follow-on for that. Because there was no
established procedures for access, does this lead us to a
procese by which there's no checks of the types of any kind of
contraband or weapons or anything of that scort, the weapons
gtance, hasps, things of that nature?

A Weapons were--this was put dowr through the Battalion,
1f you walked down the wing, the main wing of the prison, your
weapon was okay If you went into the individual wings, you had
to give up your weapon to the MF that was standing by.

C But besides weapons, what are authorized----

A Anything else went, sir, there was no other--there was
nothing I was aware of, noc

G So, a metal hasp i1s permissible?

A t was, yes
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Q Whc authorized that?

A The only thing that I was ever told, sir, was weapons
were ncot allowed in the individual wings. I was never told in
writing or verbally of any other restrictions on anything.

0 Was there any requirement to check the guard areas?

A For what, sir? For the IPs” There was a sleeping
area that they used, and I walked in there gquite a bit. There
was mattresses all over the floor and that kind of thing, a lot
cf food and disgusting things. Most of the IPs worked right in
the wing They just basically sat, you know, outside the wing
And as time progressed, we tried to work on them having a
presence on the inside with the MP on the outside, and that's
how we worked towards that For the most part, when they
worked, they stayed out in the main hallway there or in the
1ndividual cell i1n their pblock

Q So there’'s no checks, periodic checks for conditions,
cleanliness, that sort of thing?

A Sure, there was daily checks on that. They cleaned
every day We used the inmates to clean

Q But not necessarily 1n the guard areas

A Nc, sair However, as I walked down the hallways and
seen the food trays and the things laying around, I often went

to General Juma and said or Sergeant Ward and said, “Get that
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cleaned up It's a mess It stinks,” or whatever, and he would

take care of it
Q Did you understand, you keep talking about —
- was there an understanding or an agreement between the two
of you that those Iraqi guards were under your supervision, as
well® Or was there a shared responsibility?

A It was a shared responsibility to some extent, sir.
However, I prefer that he handle his own people, because I just
think that’s the raght thing to do. If we ever had any issues,
I mearn, - had a daily meeting with him at 10 o’clock where we
sat down -Just about every day and we talked about any 1issues
that came up, concerns I had, concerns that he had, and we
addressed 1t in that manner So, I mean, I like to let him--
first of all, 1 can’'t speak the language, so there’s a language
barrier there I really can‘t----

o How did you deal with that”

A We had ainterpreters that worked with us, that were
assaigned to us, and everything was done through an interpreter.
But 1 feel that as a leader, 1t’'s important that you speak in
front of your people and you give the guidance and direction to

your pecople, that it‘'s not coming from an American or from a

U S. soldier, it’'s coming from him.

70



ha

20

21

22

-3

0 But let me repeat this one more time. Since you were
preparing the facility to be turned over to the Iraqi control,
was 1t your understanding that that facility was under your

immediate control?
A Yes, sir.
o) So you understood that Was that understanding or

that direction provided to you by Colonel _and your

chain of command?

A No, sir, not directly But I know that 1f, you know,
many, manv times, _ would gay, “Whatever you want,
whatever vou want me to do, I will do 1it,” and I knew that we
had the ulitimate say so in the end

¢ So that’'s part of the understanding Let me go back
TC your re.ationship with the Battailion S3 D1d you ever ask

him whether you're doing ckay or you were not doing okay?

A Yes, sir, I did, maybe not specaifically him so much,
but Colonel— many times, said, “Hey, you're doing a
great job,” you know, when people would come out, visitors and
certain things. I often gave the tours, was kind of like the
tour guide, too I had the official death chamber key and all
that stuff And as I would do that kind of stuff, he often
would say afterward, you know, “Great job, you guys are doing a

great 1jo0b Your soldiers are doing a great job *
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Q So that was part of the conveyance. What about
anything specific® Anything specific? Any instructions with
mission requirements of that nature when you talked to the S3°

A. I mean, there was a few things. I know one time he
was walking around, you know, in the evening hours and he seen
some of the Iragr guards disciplining one of the inmates and 1t
was a method we didn’'t approve of And he approached me with it
and said, “Hey, I saw this. I went to your people and I tola
hir what [ saw I don't want to see it again,” and that kind of
gtuff Sc he did get around some, and when he saw something he
didn‘t like or approve of, he approached me with it, without a
acukt

C And what dad you do?

L We corrected i1t, and I‘d go to— the next
cday, “Sir, we witnessed your guards deing this last night,” you
know, “"You can‘t roll the inmates around in the mud It's not
approved P.ease put that out that 1t’s not an accepted method
of discipliine We will not take that ”

Q Did you often take, you personally, take corrective
actions® Did you ever delegate any of these actions to your
subordinates, to your First Sergeant?

A Not really, sar I did most of it, the corrective

actions You know, we had a company meeting every day at 1600,
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and we'd put all that out The platoon sergeants, the platoon
leaders would pass the information on. If there were any
changes that needed to be made, 1t was very difficult with the
shift work to touch everybody one on one. But we did our best
to disseminate the information that way The First Sergeant, I
mean, ne was there and he was helpful, but he focused a lot more
on force protection stuff and the troop issues, like he should.
Q Well, were there any kind of procedures or an

organlized process of changing the shifts?

A Yes, s8ir
Q Was 1t done centrally or was it done de-centrally?
A It as done centraily, I guess, a c¢ombination of both

It was de-central on the wings, as far as the lower enlisted,
ancé thev did their little handoff We had a shift change brief,
I guess, 1n the NCOIC room Sergeant -the dayshift, would
pass orn any pertinent informatiorn to the nighttime supervisor.
“Watch out for this We heard a rumor about this,” that kind of
stuff was all passed down anc then 1t was disseminated out
through the chain

Q Let me ask you a guestion about the command climate in
your unit 1f you could kind of describe or characterize it an
the sense from October from when you were given a new mission

set
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A From October on, I mean, overall, like I said, we had
very little issues I don't think--the command climate was
pretty good I know my saldiers respect me and they respect my
seniaor NCOs I know that for a fact because they told me many
times and 1 appreciate that I don't really feel there was any
major 1ssues T did do a command survey while we were MOB’'d at
Fort Lee, and 1t was very, very favorable, and I can show you
the results of that If you talk to my scldiers, they'll tell
you that, I'm sure

Q What about October on when your mission set shifted
from iaw and order to internment and resettlement----

A Honestly, sir, I mean, I don't think anybody really
wanted that mission You know, we accepted whatever we were
given, buft that's not realily our expertise And you know, when
you picture an I and R mission, you picture a lot of long, you
know, tediocus work And coming from what we came from to go to

that, that wasn't not our first choice, I'm sure.

0 Well, yvou didn't have much of a choice in the matter
A Nc, sir, we had no choice, so we accepted it----
Q ----Captain - and I believe you understand what

m1lss10ns dre S50 how did you prepare your company for that

mission?
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A We just told them, I said, “We’'re going to be
reassigned We’Te going to have another mission,” and there was
grumblings I said, “"Look, we've done a great job up to this
point, Jjust continue on and we’ll get out of here.” My main
goal from day one 1is tc get averybody home safely Ana so far,
we've accomplished that mission, and that’s our goal Whatever
they throw at us, we’ll do We adjust like anything. I mean,
MPs do that, we adjust.

Q Do you feel that your leadership style was adeqguate
enough or positive encugh that any soldier in your chain of
command call come up tco you and tell you if there are any
wrongdoings n the company cor can confide in you or to any of
your leaders that they’'re doing things that are improper or
things that are proper-?

A Sir, I dc believe that strongly. That was one of the
things that came out in the previous command climate that I dad,
was that . was--not just me, but my senior NCOs were easily
accessible, easily approachable, and I don‘t think that's

Changed at ail

C Not up unt:l this incadent
A Up until this incident, yeah, that's why I was so hurt
over 1t
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Q There are many people involved in that whole incident,

Captaln- One can only speculate that the chain of command

had no knowledge of that, of those actavities that were

happening 1n Tier One A.

. Sir, we had absolutely no knowledge of that
C Even through proper supervision?
a The problem was, this is my opinion, seeing the

pictures, there’s also another part of this that I found out
later that explains some of 1t, although it doesn’t justify what
my soldiers did But Corporal I in my opinion, 1s the
ringleader If you look at the pictures, sir, you'’ll see him in
every picIure You’ll see him performing these acts or right
there inveolved Sergeant -my NCOIC who I trusted, was
alsc invelved He stood there 1n many of the pictures watching
what was going on If he was involved and _as
invelved, 1t stopped at that point Nothing went beyond that.
You're raght, there was other people 1in pictures However, the
serious ones that contain sexual matters was mostly three
people The other ones are people who just--mostly naked
people, that kind of thing, who were standing around, watching
Oor are 1n a picture There's also other people invelved, to
include MI and other people It’'s not just my soldiers,

However, I dc take the responsibility for what they dad.
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Q Were any of your soldiers or yourself aware about the

prisoner mistreatment, events that happened at Camp Bucca®

A Yes, sir A lot of my soldiers knew the one
individual, the one sergeant who was involved. Apparently, he
deploved che last time with my unit or they knew of him. BSo, we
knew about 1t We read the headlines and we seen it on the TV
and stuff

Q And based on those events at Camp Bucca, have you any
knowledge whatsoever of any guidance of sorts on preventions for
those types of incidents that were disseminated from the 800th

MP down to your Battalion or down to you?

y:t No, sir, nothing at all

Q None whatsoever

A Nothing ever got tc my level, sar

] Going back to your command climate. Since you

indicated that you conducted a survey at your pre-deployment,
did you make any kind of an assessment following your re-
missioning to Abu Ghraib of where you are in terms of your troop
morale and your readiness status, that sort of thing?

A No, sir, honestly, sir, we don't have the time for
that We transitioned from one mission straight into another

one I would love to be able to do that Actually, my intent

77



15, 1f I'm still allowed to lead my company back, is to do it at

the end

Q Based on all of this, Captaln- what
recommendation would you make?

Y You know, sixy, iike I said, 1 kicked this around for a
month now And as far as what we did personnel-wise, I would
change nothing for the decisions I made. I put the people where
I thought they should be I trusted my NCOs to do the right
thirg, and they failed me. I guess the lesson I learned out of
this 1s I need to change my style somewhat and maybe micromanage
& little more than I do, aand obviously trusting. The second
thing is, you know, I probacly should have demanded SOPs from
higher instead of just asking for them, maybe I should have
demanded them Although, I'm still not convinced that that
woculd nhave stopped these craiminal acts, but at least we would
have been covered on that aspect, I guess I'm just, you Know,
like I said, 1 can look myself in the mirror, I know my First
Sergeant can, I know my senior NCOs can, and regardless of the
outcome of this whole thing, you know, my goal, I want to take
my compary back home But 1f that doesn’t happen, you know, I
know I did my best and I know we all did ocur best and I can't
help what a few people, you know, with craiminal intent do. And

I'm saddened for my company that we have to go through this
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We’'ve accomplished way too much to have to deal with this. I'm
saddened for the MP Corps 1'm saddened for the 320th I'm
saddened for the 800th T'm saddened for the damn Army for that
matter, and I get very upset about thais.

C Now before we conclude, are there any other comments
you want tc make®

A Just one more, sir, and this may or may--and I don’t
know 1f you can use this type of information This may explain
the mindset of -a little bit If I would have
known this prior, this would have definitely affected my
decision While I was whisked away here in captivity, I ran

:ntc one cf my old E7s, — who is on the 800th

staif I'm not sure what he does for them, exactly As we were
talking about why I'm here, he happened to say, “Hey, you got
Granexr, r.ght®” I said, "“Yeah, he’'s one of the main peocople
involved in this ” He said, "Holy shit, sir If I would have

-

known tnat, 1 would have told you " saird, “Told me what?"
Apparentlv, Sergeant —works oni the cavilian corrections
side, alsc, and he happens tc be— boss. And he told me
there's a long history witk —and I was not aware
cf this He had been fired from his previous Job in corrections

for deing similar actions, maybe not as severe, sexually, but he

has an extensave file, rather thick. The VUnion hired a lawyer,
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an attorney, they got his job back and ail that stuff. He also

said that he continues to do things, but because he’s

underhanded, whatever you want to call at, they can't pinpoint

him, they can‘t catch him =n the act, but they know he does

things Ané I'm not making excuses, but what I'm saying 1s this

guy has @ history, and 1f I would have known he had a hastory,

number one, he wouldn’t even be in my company. Number two,

wouldr‘t have put him on a nightshift in charge of a wing.

I

So

dor't know 1f that has any effect on anything or not, but 1it's

relative ¢ me, and I wished I would have known that praor,

Q Let me just follow up on that. You mentioned that
—was not originally assigned.

A That's right, sir, he came from another company.

0 wﬂzch company”?

A The 363a

Q And the 363d was where”

A It's a sister company of ours, and they’re out of

Grafting, West Virginia, sir

Q Are they deployed here-?

A They were,

they're home now

I

[Captain -was Quly warned and the hearing recegssed at 1103,

10 February 2004.]

80



SWORN STATEMENT
Fot use of this form, see AR 180-45, the propanani agency 1s QDCSOPS

PRIVACY ACT STATEMENT

AUTHORITY Trtte 10 USC Secuion 301, Title § USC Secuon 2951 E O 9397 deted Novernber 22, 1943 {SSN)

PRINCIPAL PURPOSE T provide commanders and law entorcement officials with meens by which information may be sccurately
ROUTINE USES ¥aut sacial sacurity number s used as an addiuonatialtarnate means of rdentfication to tacilitate fihng ano ratrieval
DISCLOSURE Disclosure of your social secunty number (s voluntary

t LOCATION 2 DATE (YYYYMMDD; (3 E Eﬁrﬂ—l 4 FILE NUMBER

ABU GHRALIB PRISON, ABU GHRAIB, IRAQ 18 JAN 4 ‘ f gbl 0003-04-CID145-83130

MIDDLE NAME 6 SSN 7 GRADE/STATUS

Ty i
B ORGANIZATION OR A[DRESS

37IND MILITARY POLICE COMPANY, CUMBERLAND, MD (DEPLOYED TO ABU GHRAIB, IRAQ)

5

8
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cxtremely busy with many other duties 1 feel that | made reasonable decisions and | took the appropniate steps i assigning work
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Siatement oi-takcn on ¥ Jan U4, at the Abu UNraid Frison, ADU UNIdIO, tray

He was my 4" Platoon Leader He was the OIC for the Hardstte.

Have you wttnessed any interrogations conducted by MI?

Parttal | saw detatnees 1n thetr rooms without clotiing The nterrogators were
within the rooms talking to the detainees It was common practice to walk the uer
and see detainees without clothing and bedding

Q Dunng this time penod did any of your soldier inform you of the abuse going on
i the nhers?

>0 >

A No

Q@ Whe was assigned to work the tiers durtng the Midmght shaft?

- R
worked wing 1 The other tiers had soldier working them, bul was controlled by

the platoons They handled their relief and days off SS and CPL
ﬁ were mnttially assigned to a separate plitoon, but because of then

epenence they were brought into the hard site

Q@ What was the investigation conducted by LTCq

A It was my understanding 1t dealt with an interrogator had a female detainee 1n the
nude being mnterrogated 1n a closed room

(Q What was the result of the investigation”

A LTCJ randled the investigation and 1t was unfounded

(Al the time was their any MP’s involved?

A No

(Q Have you had any disciplinary 1ssue with the MP’s 1n the hard site and the
detainees’

A 1pulied out SG'I- as the Plaioon Sergeant's approached me as he was
becoming a little aggressive with the detainees 1pulled him out as a preventive
rneasure

Q When did this occur?

A Towards the end of Nov 05

Q Descr.be how he was being aggressiva?

A 1 was informed about excessive yelling, and being very agitated The Chain of
Command was concerned for his well being and had him pulled

Q Was SG returned to the hard site after a cooling off period?

A No he s still working with SFC'

Q Is 1t common to have Admin Specialist and Mechanics in the hard site?

A Absolutely not

Q Did you authonze them n the hard site”

A The mechanic yes, as he was assigned to a 24 hour duty for generator mechamcal

purpose The Admin did not have and reason to be there

Q ls there an SOP for the hard site operation”

A Yes

Q Are all soldiers require to read and understand the SOP?

A Yes

Q s there any documentation showing everyone read and understood the SQP?

A | do not think so

Q Are the MP’s in the site authorized to conduct theyr own form of terrogation?
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A No

Q Do you know who authonized them to conduct these types of acts depicted on the
pictures previously shown.to you? -

A No

Q Was the Chain of Command aware of these types of acts being conducted n the

hard site”

A No

() What happened when the ICRC walked through the hard site”

A The first ime they were upset with what they saw They were concerned with the
amount of nudity and the area was cold and damp The detainees did not have
appropnate ciothing and bedding The second visit occurred two weeks ago, and
things were much better  There nudity has stopped and they seemed happy with what
they s2w

() Have vou heard of your soldiers being told to give detainees the special treatnent
or somethtng to this affect?

A No

() How long has CPL-been assigned to your unit?

A He just came on board when we mobilized He was an mnsert

(0 Have vou had any problems with his work performance?

A Yes he constantly challenges orders and requests from the leadership He would
put stut! rn s uniform that he was not authonzed

) Hew long has SSG been assigned to your unit?

A ! beheve he was assigned to the urnit prior to the mohilization [ was yust coming
on boerd when we got our orders There are several assigned that was inserts to the
untt for the deployment

) Was there anv disciphary 1ssue concerning SSG FREDERCK?

4 Ng

) As far as the other soldiers involved were there any disciphnary issues concerning
them”

Pad an 1ssue of disobeving a direct order to stay away from CPL
Y Woaen you viewed the pictures did you recogrize any other soldiers previously not
dentified?

C Joson QNN

A T beheve two of the soldiers are SP
4™ Pl 372 1 cannot be 100% sure on

QO  What actions have you taken to correct the 1ssue regardmng this investigation”

4 W = inmediately moved all suspects out of the hard site and reassigned them We
reassured everyone understood the SOP and LTG SANCHEZ's guidance Everyone
will sign a roster  SFC will now work the evenings to ensure nothmng
furthe- occurs  The Command 15 making more unannounced visits to the hard site
Al soldiers were informed no interrogattons were to be conducted by them

{0 Do you wish to add anything else 10 your statement”

A Ng
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I , HAVE READ OR HAD READ TO ME THIS STATEMENT, WHICH BEGINS ON PAGE 1, AND ENDS ON
PAGE | FULLY UNDERSTAND THE CONTENTS OF THE ENTIRE STATEMENT MADE BY ME THE STATEMENT IS TRUE | HAVE
INITIALED ALL CORRECTIONS AND HAVE INITIALED THE BOTTOM OF EACH PAGE CONTAINING THE STATEMENT | HAVE MADE THIS

STATEMENT FREELY WITHOUT HOPE OR BENEFIT OR REWARD WITHOUT THREAT OF PUNISHMENT, AND WITHOUT COERCION
UNLAWF UL INFULENCE OR UNLAWFUL INDUGEMENT
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Subscribed and swom to before me, 8 person atuthorizad by Law to Pra
administer oaths, this | day of 3—& ) . ggu#ﬂ Onroa o T
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ORGANIZATION OR ADCRESS

{Typed Name of Person Admunistenng Oath)
Artrcie 136, UCMJ or 5 USC 303
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On 15 February 2004, CPT—remmed for a follow-up interview

The following persons were present.

CO , CFLCC - PMO, Interviewer
CPT CFLCC - SJA, Interviewer

SFC ' US Army MP School, lnterviewer
CPT, 0th MP Battalion — S3, Respondent

The interview 1s summarized as follows,

I’m the Battle Captain for the S3, at the 320th Military Police Battalion. I'm also the
Force Protection Officer

1 wasn’t assigned to BCF uatil October 22nd 03 1 tallied up the number, and I believe
there have been seven or eight escapes [ know of two separate mcidents, one at Camp
Gancy, where, | believe, six escaped Another mnvolved the hard site, where one or two
escaped We prepare a SITREP that we forward to Brigade These are maintained on our
computer They are in a folder titled, “Escapes ™

After the mass escapes at Camp Ganci, we wcreased the roving patrols and stationary
positions, and we put up additional fencing As far as the hard site, they used the metal
bed, and used the legs of the metal bed, to pry open the concrete bars, and create a very
small hole 1 think he was cut or injured 1n the process of escaping. Asa
countermeasure, we have started tacking the beds down, erther to the wall or to the floor.
It’s been a constant battle with the ICOs to man their posts, and to do what they’re
supposed to do The CPA hasn’t been too supportive in that area They’ve kind of
dumped that mission on the 372", there
The 372 was delegated authority over the hard site, and they were the pnmary contact
for all 1ssues related to the hard site, and work with CPA 1 know that most of the S3°s
focus was on Camp Ganc, leaving Vagilant and the hard site to the 372"

On a rotating schedule, we have a dog on compound duty. They’re always available for
call out, when they’re actively engaged 1n patrol duties Dunng an escape, the IRF and
the QRF are mobilized When the IRF 1s activated, the K-9 umit comes with them Under
the direction of the NCOIC of the compound, they go to the area the suspect 1s beleved
to have escaped from. Then, they start thetr process of tracking, and piecing together the
route of escape. We haven’t had any escapees caught with the K-9s We had an
attempted escape within the last two weeks, where our soldiers, through situational
awareness, nabbed a guy hiding between the conexes

I tned to manage the Dog Program [ kind of created a job for myself The Comtmander

never directly told me to take charge of any one area So, I just kind of took the bull by
the homs The S3 went on leave, and the S3 Sergeant Major went on leave, so there |

Anvex (Y



was, a by default guy The Dog Program seemed an umplied task for the S3. I found out
that 1 didn't have the aufbonty to do that, so I deferred it to the _

I'm concerned about the narconics dogs. Iknow that —was aggravated that
he couldn’t get narcotics kits  He was concerned that his dog could possibly have to go

back to school, if he didn’t mamtain hus accreditation. 1don’t behieve that they got the
necessary kits I believe they would have shared that with the 3, if they did

The presence of a dog 1s a psychological deterrent for escape, not knowing whether or
not they’re going to get bit, when they take off unming It's a force multiplier.

MAI_Was charged with the responsibilities of managing the Dog Team He’s
a Staff Sergeant It was expressed to ali handlers that he was the NCOIC, and all matters

should go through him

The Army dogs were origmally scheduied for departure 4 February Apparently, that was
delayed Idon’t know what for Idon’t know if they’re going to be replaced ornot 1
never saw any orders on them The Navy dogs, I don’t know what they’re termunation

date 1s

Based on his mnsubordination, I told m front of SGM
that he should be facing charges under the UCMJ. The Commander was unaware o
I brought 1t up to MAJ ecause he’s my supervisor I was a little aggravated
with the SGM, because he’d look you in the eyes, and tell you, “I got 1t under control. 1
agree with you, Sir,” and tum around and tell the subordinate just the opposite

1 know that the_was not a team player That 1ssue was brought ui to SGM
s

1t was pretty apparent the days to day operations were ran by MAJ {liflssss The
primary focus was on Camp Ganci, and I'll say that agam, the primary focus was on
Camp Ganc: 1 think that the resources were so tapped, that everyone was at therr wit’s
end Iknow that pohicies and SOPs were slow in coming forth There was so much
going on, that 1t was difficult to put 1t on paper, immediately

The pnmary 1ssue was soldiers, the number of soldiers on the ground An I/R Battahion
comes with x number of MPs Seventy-seven, I thmnk, 1s on the MTOE Those MPs are
drvided between four compounds You have your guard compames that are attached to
do external security Problem 1s, we have about 35 MPs in the Battalion proper. We
couldn’t run four compounds with a thousand each Now, you divide that up, and you
have your mannmg requirements for eight compounds, with towers and so forth So, we
have double the workload, with half the MPs we’re supposed to have It’s rmnd-bogghng
why a battahion, with a compliment of four or five compantes was tasked with that
mussion We have a genenc bniefing  When VIPs come through, we pop 1t in and show
them, but { don’t thunk this was emphasized to most of our visitors.



I don’t know when a Vet last looked at these dogs. Iknow there’s a Vet at BIAB 1don’t
know what type of feod the dogs eat. I'm not aware of the kennel requirements [ don’t
know how often the dogs are trained I've deferred the tramming to the handlers

Idealty, the dog handlers should report to Nmmwamglly and SIS should to the S3 ]
hate to admat it, but they’ve gone pretty much unsupervised from a management pomt of

view. As long as they showed up, and did what they were supposed to do. 1 wanted to
avord SGT @Y. 1 didn’t want to compromuse my position, by having a verbal
confrontation with an NCO, without any support on the discipiinary side

The K-9 Program needs a Kennel Supervisor and an mtegrated team We need to mumic
what the Air Force has done with therr faciliies And, they need the next ter NCO to
supervise the standard 1 think the FOB Commander should have overall control of the
K-9 Program

I think we need to replace SGT (ilgand bring 1n someone who has a spint of

cooperation I think"Sillleesgh 1s more than capable, with the support of a good team
If we had somebody 1n there to put their foot down, we’ll be in good shape

The interview complete, CPT Wil was dismissed



On 12 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antorio Taguba
conducted the following mterview Major General Taguba was appointed as an
Investugaung Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lientenant
Genera! David D McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look nto allegations of maltreatment of detamees,
detainee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also inqurred mto training, standards,
employment, command policies, and mternal policies, concerning the detamees held at
Abu Ghraib pnison  Finally, the panel looked mto the command climate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

, MP, CFLCC - PMO, Interviewer

A, CFLCC - SJA, Interviewer

, 705" MP Batahon, Interviewer

y 530" MP Battahon, Interviewee
27D30, CFLCC - SJA, Recorder

The mnterview ts summanzed as follows

My name 15 My social security number 1s (Uil My rank
15 Captain My umit 1s the 530" MP Battalion out of Omaha, Nebraska I am currently
assisting to the 320" Military Police Battalion, at Abu Ghraib BCCF 1am Reserve |
was told to report to the 800" MP Brigade Then, 1 was directed to the 320" MP Battalion
to help with force protection

My dunies consisted of focusing on force protection 1ssues, 1t took up the bulk of my duty
day The remaimning time | assisted and iiegrated with operations My OER suppornt
form reads assistant S-3/Force Protection Officer for the Battahon 1 work for MAJ
W s myv immediate supervisor

From my expenence we generate pohcies in the S-3 section dictating operating
procedures, we take input from subordinates to help define, and improve policies and
procedures We have a TAC SOP that governs procedures of camp operations

We disseminate policies in couple of different ways We have two daily meetings, a 0900
staff bnefing and a 1600 force protection meeting, additionally we would noufy
ndividual unit commanders as they were affected by set policies

I am famihar the Geneva Hague Convention 1 know 1t 1s posted but I don’t know 1f 1t's
posted throughout the facility 1 beleve 1t 1s posted in the TOC, but 1t probabiy should
put out 1n different areas We received traming when the ICRC came down [ think it
was about thurty days ago for Battalion Staff I know that duning the last visit, there was a
discussion of the articles  When there 1s traimng we try to maintawn a sign-n roster, but
I’'m probably not the expert on that



There were no policies govermng the use of dogs in 1A and 1B to my knowledge 1 took
it upon myself to develop an SOP to deal with the yomt resources focusing on three areas
ECP operations, IRF operations, and Compound operations 1 didn’t get mnto the specific
hard site lrmited use of dogs We attempted to concentrate on Camp Yancey, Camp
Vigil, IRF, and then the ECP was my prumary focus Our primary threat against the
facilities were IED’s, knowing the dogs capabilities and their presence as a psychological
and physical deterrent at the gate, that’s were we tned to focus our efforts

I can’t specific for the specific Thers, but in general the dogs were used m the hard site |

remember vaguely about a dog bite incident, 1 remember Kimbrough reporting to me that

his dog snipped at someone bat nothung senious  The S-3 didn’t chaage any pohicies

regardmg that mcident I didn’t here about the G lfhc:dent, but I behieve what
reported was the same mcident with Y

SSG @ d:d bring up to me that the use of dogs at the hard site was not a good 1dea
After he found out that he would be leaving soon he dropped off a hst of ttems with
suggestions [ had nrot had on a chance to review the hst, before your amval here

The Battalion Commander would make the decision on dog use or policy changes The
direct responsibility would fall on the S-3 MA | (ijjgigilli@ handled the day-to-day
operations We published a work schedule and gave guidance, and did not micro manage

the program We gave MA | IR the flexibility as an NCO to run the dog
program

1 don’t have the st of suggestions | had submutted a copy The SOP clearly states the
NCOIC wiil handle admmistrauve 1ssues, personnel actions, and handling the teams 1 do
not know 1f mulitary working dogs are used 1n other Battahions

No dog handier representative wouid attend the daily force protection meeting or daily
staff call A representatrve would atiend n the begintung and then they stopped because
the information would not pertain to them

There was a published ROE at BCCF, even though there was a lot 1f confusion about that
ROE because there were revisions and so forth For compound operauons n general,
word was passed during shift change bnefings Dog Handlers were 1ssued a copy of the
ROE, and that I know for fact

The navy dogs were bomb explosive patro! dogs, and the army’s dogs were narcouc
patrol dogs The ntent was to integrate both teams so there would be one NCOIC, with
the ongmal work scheduie 1t was possible, but with all the changes that took place and
without the help of a SGM the mtegration never took place There was a little friction
between the army and the navy dogs | took a personal mterest 1n this but I was shut
down As an outsider, | am not part of the umit so my mput di:d not weigh much



-

If you effons are undermined by an E-9, 1t’s difficult to get them across The SGM used
lines of friendship, rather the command hnes of influence to affect things in the umit 1
gave the prison personnel an SOP and a scheduled, and told them how ] wanted things
done They moaned and complamed to the SGM 1o the pomt that they got to do what
they wanted Tlus was the S-3 operation SGM  SGMdJilmmmmmshe has been removed

1 found out yesterday that 1 got a baby boy

1 tned to do this the best way, the night way, which 1 knew how 1 presented an SOP and a
work schedule 1o the Battalion Commander The Battalion Commander signed off on the
mtegranon of both teams There was a meetng held after that, that dictated otherwise,
and at that puint 1s when | realized where I fit 1n a1 m the hierarchy [ was rendered
helpless

The Battalion Commander, the Battalion S-3, SGM (i SSG SNy 2nd
basically all the dog handlers, had a meenng to detenmmne that would not follow my
proposed work schedule When you task indrviduals to do things a certain way and that
changes, vou lose your authortty The changes mcluded that the army spectfically work
the compound. which had me dumfounded It works broken down to where all the dogs
would work all the areas, but 1t never came to light 1 made the work schedule and SOP
based on mnput from the dog handlers

There were not any specific guideimnes on when a dog entered a facihty on who had
OPCON (Operational Control) It 1s my understanding when a dog handler 1s patrolling,
and then the dog handler 1s called for a specific task, that 15 the dog handler’s lane The
use or deployment of the dog 15 up to the dog handler, 1t 1s his duty to know the
limitations and parameters in which thev may operate They were farmbar with therr
specific policies regarding use of their dog

1 would speculate that a handler could lose control of his dog by being in cramped spaces.
too many people around. distance person should stay from dog, noise, and I could see lots
of ways that leash could have been extended

! can’t even imagine why the acts n the allegations occurred, I'm just dumbfounded

We have done a few changes in the wav we conduct operations. we have posted
information about the treatment of detamees, we’ve done training on treatment of
prisoners, and we have done a rotation of random thurd party independent officers 1o
conduct walkthroughs at random hours of the mght The MP's are disgraced and
embarrassed on what happened

The Brngade Commander 1s Brigadier General Karpinski  She visited the facihities three
umes to my knowledge She 15 located here at Camp Victory 1t 1s difficult for me 1o say
why she hadn’t visited more, 1 didn’t know her workload or demands of her position
entatled 1f'] were the Bngade Commander 1 would on s rather frequent basts I can’t
speak on the number of visits by SGM MM cre was one gentleman that replaced



someone | think his name was Gillii® | saw him on at least two occasion, we had
discussed the release program and some other 1ssues that impacted operations

It 1s very apparent that we were not resourced to do the mussion that we were given We
had 1nadequate facilities, inadequate resources, and manpower We were runmng force
protection/perimeter secunty for one square mile  We bad to man towers, do QRF, while
repeatedly recerving RPG and mortar fire It was an unacceptable environment for our
soldhers to be m. I don’t know how the soldiers 1n the command did 1t working 12 hours
on 12 hours off everyday in this type of environment

I don't think the Bnigade had the proper support either, but I know that the concerns were
voice daily 10 Brigade 1 recall pissing contest to get an MI Battalion to fill one tower on
our permmeter mmtially, but we have made a lot of progress smce then with houted
resources We bad accomphish a lot on our lower level, we had an R&U captain that was
handling the development of an entire base, the personnel had to do a lot more than they
were expected to do

The Battalion mission 1s to conduct IR operanons There was so much the Battalion was
responsible for, while maintaining a reasonabie force protection posture The Battalion's
main effort was to survive day-to-day operations, and I don't mean that to exaggerate 1t
was a struggie just to get through the day with the movement of pnisoners, escort
missions, all with maintaming the securty at the prison

You can deploy the best personnel, but occastonally you get a bad apple Whatever
motivated those soldiers to do types of things that I have heard about, 1 don’t know 1f
there 1s anything you can do as a commander to prevent that from happening, other than
unti) after the fact We needed policies that established a clear line between MI and MP
duties and responsibilines 1 don't thunk we knew enough about what Ml does 1 thank
there were some assumptions made about the latitude that M1 had I con’t know how
much questioning | would have done 1f 1 were an MP, 1f Ml saud that they needed a
prisoner 1t wasn't a problem because that was MI’s lane A bnefing from MI on what
thewr parameters were would have helped a iot

My observation 1s that the S-3 drove operations, because the Battahon Commander was
to busy with getting gravel, getting resources, and pleading to Bngade

The 530" MP Battahon 15 an IR Battalion My role there was the HHC Commander |
was rehieved of my command and sent to Camp Arnfjan  The basis was unfounded

I would say a total of 7 or 8 escapes for the BCCF We actually had to deploy the IRF
and other resources on the one big day 1n question, where we ended up having to kill
three or four detamnees

My civihan job back home 1s a special agent for the Burean of Alcohol, Tobacco, and
Firearms (ATF) That 1s what scares me about thus other stuff,-he’s a police officer and



any UCMIJ action dlrec;t]y impacts my Top Secret cleal_'ance Int e-mail he threatened
something to that affect, and I’ve had 1t up to here -

The 372" Milttary Police Company was tasked with the management of the hard site It
was commanded by CPT Reese, the majonty of the responsibihty was delegated to CPT

Brinson He has since refraded Most of the responsibility of the hard site was delegated
down 1t was mostly from commander-to commander

The best way to describe me 1s as a Battle Captain; | ended up handhing most of the
bnefings

I knew the cernfication on the narcotic dogs were an ssue because the dogs have to be
certified with the different narcotics, and we also needed certification kats that we did not
have The navy dogs were good to go, because they teamed with EOD, and the Air Force
also had kits available for navy dogs

The S-4 1s MA il iggeme

LTC AR s an mtelhigent leader He 1s very perceptive, and 1n tune with 1ssues
and problems He was always seen working, trying to make himself present durmg visits,
very involved 1 never got mvolved on what he was working on A fair man, not very
articulate, but beyond that he gave a lot 1f msight and wisdom on what needed to be done

Fimshed with their discusston, the panel gave CPTi * a list of stems, to be
addressed. and brought back on a Swom Statement
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SWORN STATEMENT
For use of this larm, see AR 190-45; the proponent agency 11 ODCSOPS

LOCATION DATE (TIME ’ FILE NUMBER
CAMP BUCCA, IRAQ (UMM QASAR) 17FEB (4 !
DLE NAME [somALsgcumTvNuuaEn | GRADE/STATUS

ORGANIZATION OR ADDRESS
310th MILITARY POLICE BATTALION, CAMP BUCCA, IRAQ (UMM QASAR). AE APO 09375

| » WANT TO MAKE THE FOLLOWING STATEMENT UNDER OATH

Q What are the accountability procedures of detainees at Camp Bueca?

A Detainees are counted twice (at a murnmum) on a dajly basts durning feeding nmes Each detamee 15 coumed by 1SN The
detainees are moved mto the front holding area  As each detainee moves i, the compound control team physically counts the
detamee using a clicker One compound contro! member controds the movement o the holding area as the other CCT member
counts the detamnees on a clicker Once the coumt 15 venified, the detainees are counted back out and checked off on an 1SN
mamfest 1f there 15 a discrepancy, the SOG and NCOIC are informed immediately. The roving patrol teams come 1o the
compound to help conduct a second and thurd count until 100% accountability 1s obtamed Onee a count 15 belicved 10 be off or
short, 1t 1s assumed that a detamee has escaped The cham of command 15 immediately mformed znd full alert starus 15 placed
nto effect until the count 15 corrected  Additional counts are used as needed for poor visibility or suspecied missing detamees
The detamnee count procedure was adapted for the 724th MP BN mn which we replaced The accouniability procedures were
placed mnto SOP Since our arnval at Camp Bucea, no formal accountability procedures were sent from the 800th MP BDE

Q Can you explam the detamee escapes”

A. {SEE ATTACHED DOCUMENTS ON DETAILES OF ESCAPE) After each escape, the bngade was immediately
informed on the mncident, the detainees pussing {by ISN and photo) Once a detamnee 15 discovered missing, the brigade 1s
mformed and then followed up with a complete SIR In addinon, photos were distnbuted to the Briish forces 1n the area and

local Iraqi police department

Q What tramming has been conducted for the combat support MP compames?

A ONCE ASSUMING THE MISSION FROM THE 724TH MP BN, 1 SAT DOWN WITH THE OPERATION SERGEANT
OF THE 988TH AND 977TH MILITARY POLICE COMPANY TO INCLUDE MY OPERATIONS NCO FROM THE §-3
SECTION WE SPECIFICALLY PULLED TASKS FROM SOLDIER'S MANUAL AND TRAINER'S GUIDE MOS 95C
INTERNMENT/RESETTLEMENT SPECIALIST SKILL LEVELS 1/2/3/4 IN ADDITION, FM 3-19 40 IR OPERATIONS
AND AR 190-8 ENEMY PRISONERS OF WAR WERE USED AS GUIDELINES FOR OPERATIONS RULES OF
ENGAGMENT CLASSES WERE CONDUCTED BY THE JAG AND NCO CHAIN OF COMMAND FURTHERMORE,
THE SAME TRAINING PLAN WILL BE USED FOR THE INCOMING FIELD ATTILERY UNITS COMING TO
REPLACE THE MILITARY POLICE UNITS (SEE ATTACHED)

Q What are the unuform standards m Camp Bucca and whai 1s your opumon of 1?

A A Soldiers are mstructed 1o be mm proper uniform at al: imes There are only two authorized umforms which are the DCUs
or APFT umform While a soldier 1s gowng into the Internment Facility or gong off post, every soldier mus™ be weanng their
protective vest and Keviar helmet At no ume will a APFT umform be worn at the wternment facility or off post

There 15 a camp policy that allows soldiers 1o wear civihan clothing in the MWR tent on Friday and Satrdays in my opinion, |
disagrec with this policy  While deployed 1t 1s entical 1o mantamn military bearing and professionalism Allowing a civihan
cloths policy slowly dimmmshes the core of muhitary bearing and discipline There are too many KBR workers 1n civilian cloths
on the base camp and 1t can be confusing with soldiers 1in civilians clothing from a secunty pomnt of view

Q What 1s the APFT standard on Camp Bucca and what 15 your opuuon of 1(?

A A Most of the enlisted and officers officially do PT and take the APFT test IAW the standards However, several senior
officers and NCOs do not 1ake the APFT Thus 1s a breakdown in leadershup and sets a peor example for soldiers Soldiers see
that certatn senior leaders do not take the test and show a poor atiitude towards the army because the standards are not enforced
from the top down In my opmuon, this seniously affects the command climate of woops In additon, we as leaders are
hypocnites (f we hold our soldiers to a different standard Furthermore, there 1s an mtegrity probiem when OER's and
NCOER 's reflect these senior jeaders passing the test when they never took 1t This has been gomng on for years

Q Whai standards have you recerved from the §00th Military Police Briagde®
A Most recently, we received a standard on transportmng detainees withun theater Most of our deploayment was traimng 1raq:
correction guards We have been working the internment facility mission for the last 30 days
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STATEMENT /Continuad)

/11 nothing follows!//} ——————— e -

AFFIDAVTT

i . HAVE READ OR HAVE HAD READ TO ME THIS STATEMENT
WHICH BEGINS ON PAGE 1 AND ENDS ON PAGE _1 | FULLY UNDERSTAND THE CONTENTS OF THE ENTIRE STATEMENT MADE
BY ME THE STATEMENT 1S TRUE | HAVE INITIALED ALL CORRECTIONS AND HAVE INITIALED THE BOTTOM OF EACH PAGE
CONTAINING THE STATEMENT | HAVE MADE THIS STATEMENT FREELY WITHOUT HOPE OF BENEFIT OR REWARD WITHOUT

THREAT OF PUNISHMENT AND WITHOUT COERCION, UNLAWFUL INFLUENCE, UNLAWFUL INDUCEMENT

aking Starement)

Subscnbed and sworn 1o batore me, & parson authorized by law 1a

WITNESSES
administer oaths this __17  day of February 19

MAJ, MP
310th MP BN, Camp Bucea, Iraq 09375

ORGANIZATION OR ADDRESS

{Typed Neme of Person Admimstenng Cath)

ORGANIZATION OR ADDRESS fAuthornty To Adrmuruster Gaths)

INITIALS OF PEASON MAKING STATEMENT
PAGE 2 CF 2 FPAGES
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On 15 February 2004, a feam of officers, directed by Major General Antomo Taguba,
conducted the following interview. Major General Taguba was appointed as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D. McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command {CFLCC), to look into allegattons of maltreatment of detainees,
detanee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also inquired 1nto traimng, standards,
employment, command potictes, and nternal policies, concerning the detainees held at
Abu Ghraib prison  Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The followng persons were present

FLCC - PMO, Interviewer

, 705™ MP Battahion, Member

th Engineer Group — SJA, Member
800"™ MP Brigade, Respondent

CcoL
LTC
CPT
CPT

The interview 1s summanzed as follows

My name s My social secunty number is - lama

Captain, U.S Army Reserve 1'm assigned as the assistant S-2 for the 800™ Military
Police Brigade

I was assigned to the 800"‘. Military Police Brigade as a lateral transfer in January 2003

I transferred from the 306" MP Battahion, where [ was the $-4 for 1 year Pnor to that I
was a Platoon leader for the 340™ Milntary Police Company 1n K.osovo

| started out as assistant S-2 focusing on counterintelligence We worked on preventing
information to be shared among the pnsoners We tracked the ntemal threat and I assist
the S-2 1n reestablishing the external threats From July on we learned all of the mner
workings of the S-2 shop and was able to free up(jjj il so that he could perform
other dunies At the time | assumed the duties of the 5-2, but hadn’t been formally
assigned | didn’t actually figure out 11 was my title for a couple of months I'm
relatively a yumor captain so ] took as a compliment that I was trusted to assume the 5-2
posihon

{ am a MP by MQS, although 1n the Army Reserve 1 have had to branch transfer twice n
order to be stabilized, upon the complethion advance course 1 will be branch quahfied 1
have learned the S-2 job by OJT and doing left seat nght seat training with the previous
countenntelhigence officer.

The threat we track 1s a potential for a riot, escape, cnminal acts, and potential
troublemakers We are providing the informanon for the commander on our side to make
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the deciston  Our policy was to share all nformation with any MI that was on the
ground

In July we jumped TOC from Camp Anfjan to Baghdad SR 25 the S-2 1n
Camp Anfjan, as an assistant S-2 1 went forward to Camp Bucca. [am not sure if the
logistical stag left behind at Anifjan when we jumped TOC. The operations cell consisted
of the S-1 shop, because they managed the leave. Even though we were in the heart of V
Corps ternitory we were still logistically supported by the 377" so when we through leave

we wouldn’t have to go all the way back to Arifjan, We had to leave SHSNREI behind,
she stayed back n the rear She was the commander of the 724" while I was at Bucca

! nuver saw any 15-6's or derogatory mfoimation on personnel in the umit 1 never
submitted any DEROG’s | haven’t seen any cases that warrant DEROG's. I behieve the
soldier invoived 1n detainee abuse at Camp Bucca, belonged to the 320" MP Battalion. I
don’t know if the soldiers [ assume DEROG's are handled at the battalion level. There
are S-2’s at the Battalion level 1 have heard of DEROG’s they are derogatory statements
towards an individual’s secunty clearance If that 1s my duty I have failed to perform my

dury

The phitosophy of SN, the deputy commander, was that he wanted to know the
threat status every town we were potentially gong to open up a pnison in - He aiso stated
that he wanied the SIPRNET used 1o the maximum, and to maintain open contact with
our down trace umits S-2’s because most didn't bave SIPR capabilities

From July until November 1 made 1t a point to visit each facility, While I was visiting |
made sure my countennteliigence agents assigned to my section go one way whiie 1 went
the other so every was seen rather quickly to do a threat vulnerability analysis on each
facility Some of the structures we inherited were quite derelict and not up to force
pretection standards so we concentrated a lot on 1dentifying the force protection
vulnerabiinty

I believe when the Deputy Commander went back to the states BG Karpmski started to
participate w the daily staff meetings That 1s when I would inform her on the status of
the pnsons Occasionally she would ask for a sidebar, a few times I would have a hst to
submit to her

| had a relatively positive relationship BG Karpinski 1 had been BG Hill's axd
beforehand and | wanted to make sure that | didn’t assume a degree of informality that ]
had with i So at first I kept things very formal and distant so that 1s the reason |
brought most of my 1ssues to the Deputy Commander 1 could approach the general in
an informal matter, espectally when 1t was mission related

In regards 1o the incident at Camp Bucca 1t 1s unacceptabie it happened once and by the
MP standard, and once 15 oo much | am proud of the fact that other MP’s reported the
mcidents | didn’t here of what happened 1n November until January, by the end of
December | was assigned to Camp Ashcraft with the MEK. capitulation rmssion. I didn’t



here about the mcidents until I made 1t back to Camp Arifjan and I was told I was on a
hist 1wasn’t read mn on the picture taking ncident, because I was at the MEK BG
Karpmski was at MEK for a little while also, but she had to go back The MEK was a
place where we negotiated with high-ranking Iraq: Soldiers to capitulate. From my
understanding there was a FRAGO for BG Karpmski to be there at the MEK, but she was
only there for about 3 to 4 days

By August we reahzed that CPA was not abie to fulfill their obligation to build the
prison, so the focus was to build something igger at Abu Graib which later became
known as Camp Ganci  We need Camp Ganct m order to be abie to hold the vast amount
of prisoners we were getting because the building of hard stands were getting slower At
that time we had pnison opeiations being done at Mosul, and several other locations

Our OPLAN was based on EPW operations and that scmething we had prepared for a
very long time

1 know BG Karpinsk1 made 1t a pomt to visit all of the facilities including the smaller
ones on several occasions When I came off of leave the 205" MI Bnigade was named
the land-owners of Abu Graib pnsorr In July and August we weren't getting any support
for force protection, and we had started accumulating numerous mortar attacks, one of
which we sustamed fatahities 1n the prison population, it was unti] 2 month and a half later
when some MI soldiers were killed by a motor attack that we received force protection

The MEK was never a TOC for the 800" MP Bnigade The FRAGO said for her to be
there not to move the operations there  She was needed there for the dehicate operations
gong on at the ume

I had about 8 dnll weekends back home as an S-4, I did receive an OER for my nme at
that posiion My civihian occupation 1s a Network Admumstrator for computers. [ was a
Signal Corps officer and went into the IRR n 1996 because of the closing of 5 or 6 units
simultaneously 1n 1988 1 came out of the IRR 1nto the 800" MP Bngade and became a
hieutenant in the S-3 shop 1 was assigned as the EPW plans officer As an EPW plans
officer | fell in love with the MP mission, and that 1s why 1 did not cease bemng a reservist
afler my 8-year obligation When | was being branch transferred I became BG Hill's aid
When the Kosovo mission came up | saw the opportunity to becorne a platoon leader, 1
had been a platoon leader a couple of times before, but | volunteered for Kosovo to be an
MP platoon leader

I have used our SOP to refer to as a guideline, 1 couldn’t quote you the regulation nght
now that covers our operation here

The greatest threat to the Brigade 1s dunng the escort missions there would be IED’s and
small arms fire on the road As far as the facilities, the facility that received the greatest
threat was Abu Graib, due to the amount of mortar attacks 1t recerved



There was usually 1 or 2-CIA agents on the MTOE, although over the course of the year
battalions® loss their agents and MP’s were loss also because there was no replacement
system m place. The CIA agents are usually were usually specialist and sergeants; they
ate not granted badges wath the credennals. They are actually working for the MP umit’s
and not M1, so they were not involved with interrogations  Their job was to sensitize the
MP's on what to Jook for. Those who had the language skill would talk to Iraqi’s who
could possibly offer mformation to us

The Brigade’s mam effort was detainee operations When we first amved our mussion
was find out what CPA wanted and what CPA was able to do  We had Camp Cropper at
BIAP, which was constantly at over capacity “lllllwwas constantly stating he
couldn’t run Camp Cropper at over capacity, he finally received rehef when Camp Ganci
was stood up

My first experience with BG Karpinski was as part of the staff on the MDMP.

We made plans on how we would expand facilines in order to accommodate all the
detainees | identified how hostile things were at Abu Graib, so to expand there was
solely based on us establishing force protection Our MTOE was designed to exist m a
rear environment, we didn’t even have crew served weapons So establishing our own
Force Protection deterred or ability to take in pnsoners We had to improvise by having
units do missions they were not trained for. Everyone assumed since we were MP’s we
had turrets and up-armored vehicles, so we would always tasked to conduct escort
mission, but we were not properly equipped 1 constantly 1dentified these 1ssues as
vulnerabilsties, but still had to performn the mmssions.

t never saw a priority of one Battalion over the other because al] the mission we extreme,
what | can say 1s that Camp Bucca, the 724" Mihtary Police Battalion, was eventually
self runmng Camp Bucca didn’t need very much intervention on our part, so 1 would say
the mai effort was BCCF, Baghdad, and then Camp Ashcraft.

1 was located at Victory Base | traveled to BCCF on 5 occasions | stayed there once for
3 days straight [ went there to check up on the reporting procedures and found out that
the intelhgence analysis was too busy tracking mortar launches and impacts to send the
internal reports to higher In October we started receive support for Force Protection ]
submitied RFI’s to C-2 for imagery and we were not prionty. We were 1n between 2 Q36
zones and they could wrack what left us, but not what came 1n

| asked BG Karpmnsk: for replacements, but that was a request that could not be filled
During a penod 1 would take the day shift wall my NCO took the might shift. BG
Karmpinsk: supported me when the S-3 wanted us to track patterns; she said that we would
not be responsible for that

Finished with their discussion, the panel gave QNN iist of 1tems, to be
addressed, and brought back on a Sworn Statement



SWORN STATEMENT

For use of this form, see AR 180-45, the proponent a 1 ODCSOPS
LOCATION - DATE - TIME FILE NUMBER
Camp Doha, Kuwail 20040215 1300
LAST NAME, FIRST NAME, MIDDOLE NAME | SOCIAL SECURITY NUMBiF | GRADE/STATUS
: i 0-3

ORGANIZATION OR ADDRESS
800TH MILITARY POLICE BRIADE (I/R), Camp Anifjan, Kuwant APO AE 09366

|, e . . WANT TO MAKE THE FOLLOWING STATEMENT UNDER DATH

As a non-MOSQ Captain executing the dunes of a Brigade S-2 Major's poston, [ did the best | could to learn the jot: to the
uptmost of my abiites Durung OPERATION IRAQI FREEDOM, 1 conceptrated on tracking/reporiing the threat to detamnee
operattons, both from external hostile forces and internal populauons | receved verbal coumseitngs, gurdance, advice and
eventually praise from most semor officers 1 the 800th MP BDE headquarters

Q How many soldiers i the 800th MP BDE (I/R) bad DE-ROG reports submuned during Operanon Iraqq Freedom?

A 1 donot know From 16 July 2003 unul 31 January 2004, the 800th MP Brigade 8-2 Secuon subrmined no report of
derrogatory mnformaton on any soldier directly As Bngade S-2, | did not emphasize nor track DE-ROGs | did not understand
that such tracking was part of my dunes Subordminate Battalions' own Secunity Managers may or may not have done so  As
partial reparaticn, 1 will immediately obtain from Bngade SJA the hist of all accounts of negative investigative findmes (Arucle
32s, Article 15, etic ) and submut the hst to the Brigade Secunty Manager

Q When did Brigadier General Karpinsk relocate to Camp Ashraf and by what order?

A BG Karpinski came to Camp Ashraf on 10 January 2004, and stayed for two to three days a week from then untl transfer of
authonity  To the best of my knowlege, 1t was directlv ordered in a FRAGO from CJTF-7 that she do so While BG Karpinsk:
was at Camp Ashraf, the 800th MP BDE TOC continued to operate at Victory Base m Baghdad The 530th MP BN provided
dedicated phone and computer assets for BG Karpwsk to maimamn commumcanon with the Bnigade TOC At this ume, 1 do
Es recall the FRAGO number (I will look 1t up and try to submt a hard copy )

{ -
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STATEMENT {Continued!

[

AFFIDAVIT

m . HAVE READ OR HAVE HAD READ TO ME THIS STATEMENT
WHICH BEGINS E 1 AND ENDS ON PAGE _Z_ | FULLY UNDERSTAND THE CONTENTS OF THE ENTIRE STATEMENT MADE

BY ME THE STATEMENT IS TRUE | HAVE INITIALED ALL CORRECTIONS AND HAVE INITIALED THE BOTTOM OF EACH PAGE
CONTAINING THE STATEMENT | HAVE MADE THIS STATEMENT FREELY WITHOUT HOPE OF BENEFIT OR REWARD WITHOUT

THREAT OF PUNISHMENT, AND WITHOUT COERCION UNLAWFUL INFLUENCE, OR UNLAWFUL INﬁCiMENT

{Signeture of Person"Making Sratemant)

WITNESSES Subscribed and aworn to betore me, & person authonzed by law to
5

edmimistier oaths, ths

ORGANIZATION OR ADDRESS drmunistering Oath)

Typad Name offPerson Agminisiening Oath,
ve o
Authomty To Admurnuster Uaths)
INITIALS OF PEASON MAKING STATEMENT

Yo PAGE ,__ OF __ PAGES

USAMC V1 00
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On 9 February 2004, a team of officers, directed by Major General Antomo Taguba,
conducted the following mterview Major General Taguba was appomted as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D. McKieman, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC), to look into allegations of maltreatment of detamnees.
detanee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also inquired mto trainng, standards,
employment, command policies, and mternal polictes, concerning the detamnees held at
Abu Ghanb pnson Finally, the panel looked into the command climate and the
command and supervisory presence

The foliowing persons were present
MG Antonio M Taguba, DCG-CFLCC, Interviewer

, CFLCC — PMO, Interviewer

, CFLCC ~ SJA, Interviewer

5™ MP Battalion, Interviewer
ilntary Police Bartahon, Interviewee
7D30, CFLCC - SJA, Recorder

The intervtew 15 summarnzed as follows

This matter of proceeding 1s a formahty bccause_ mvoked his

nghts, and 1s seeking legal counsel

The panel bnefed- on the scope of the investigation —

wished not to speak on any matiers regarding thus mnvestigation was
dismussed by the panel



RIGHTS WARNING PROCEDURE/WAIVER CERTIFICATE
For use of th form, ses AR 190-30; the proponant agency » ODCEOPE

DATA REQIHRED BY THE PRIVACY ACT

AUTHORITY, Trtie 10, Unned Statea Code, Section 3012(g! )
PRINCIPAL PURPOSE To provide commenders end law enforcement officsals with means by which mformabon may be accurstely enthed
Your Social Secunty Numbar 1z ussd 85 an mddinonal/sitemata means of identification 1o taciiitate fding and remavel

ROUTINE USES
DISCLOSURE Dusclosure of your Sacial Secunty Number &5 voluntery
1 LOCATION - 2 DATE 3 '|'|IEI | 4 FALE NO
ctoyy Camp Qﬁb 2004 !3!8 |
5 [P 8  ORGANIZATION OR ADDRESS
3ot MP &
7 GRADE/STATUS AFD A,£ Ms-’;'s’
cs5/ w

PART | - RIGHTS WAIVER/NON-WAIVER CERTIFICATE

Section A. Rights N

The mvestgatar whaze namae appesrs balow told ma that he/she 15 with the Unnted Statss Ammy CELLL Sy iy ‘£
and wanted to QuesTion me Sbout the followmng oftensels) of which | am

suspected! 4 Tsonoouy) of Db

Balora he/she asked me sny quastions Bbou ﬂ'n(ﬂtnlﬂil. howeve: he/she made it Ca 10 ma that | kave the following rights

1 | do not hava to answar eny QUasUON of say anything

2 Anything | say or do cen be UsEQ A3 &VIENCcE aQMAST Ine N & cnifminal TN

3 (For personnel subject othe UCMJ | have the nght 1o talk privataly to 8 lawyst before durng, and attsr questonmg and to have 8 lawyer presem with fne
duning quastiorng This lawyet can be a cvikan lawyer | arrange fof &t no expense to the Govermment o & milttary Lawysr detmibed tof e &1 ho expenss 10 M4,
ot bath

o
{Far crvilians not subsect 1o the UUCALY) 1 hava the nght to talk privately to a lawyer batore, dunng, and stter questonmg and to have s Lawysr presant with
me dunng cuesuonmg | undersiand that this lawyer can be one that | amange for st My own expanse, or H | cannol sttord a lawyer end want one, a Lrwyer

will ba sppomtad for me betore sny guestiorung bagins
4 It | am now wiling 1o discuss e otfansels) under investgation with or without & lawysr prasent, | have a npht 1o Ftop sNIwenng GUATDONS &t afty tme, oF
sposk poizately with a lawyer bolore snewenng turther even i | aign the waiver betow

3} COMMENTE (Continue an reverse sxde)

Soction B Walver _

| tnderstand my hghta as stated above | am now wiking 10 discuss The ofenssis| under Investgsnon and make & statement without talking to » lawyer first end without
having a iswyer prazamt with me

WITNESSES i avaiiable) 3 SIGNATURE OF INTERVIEWEE

14 NAME {Type or Prirn)

b QRGANIZATION OR ADDRESS AND PHONE 4 SIGNATURE OF INVESTIGATOR

20 NAME (Type or Print}

TYPED NAME OF INVESTYGATOR

t DAGARNIZATION CR ADDRESS AND PHONE

CRGANIZATION OF INVESTIGATOR

Sacuon C Non-waiver

1 o ghve up My hghts

| wen- & lawyer

5]

O 1 do not waet 10 be questioned ot say anythng

Ed
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On 9 February 2004, a teanrof officers. directed by Major-General Antomo Taguba,
conducted the following interview Major General Taguba was appomnted as an
Investigating Officer under the provisions of Army Regulation 15-6, by Lieutenant
General David D McKiernan, Commanding General of the Coalition Forces Land
Component Command (CFLCC). to look 1nto allegations of maltreatment of detainees,
detainee escapes and accountability lapses, at Abu Ghraib, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility (BCCF) The panel also inquired mnto trammng. standards,
employment, command policies, and internal policies, concermning the detamnees held at
Abu Ghanb prison  Finally, the panel iooked 1nto the command climate and the
command and supervisory presence

The following persons were present

DCG-CFLCC, Interviewer

1P, CFLCC - PMO, Interviewer

, CFLCC - SJA, Interviewer

705" MP Baualion, Interviewer
Military Police Battahion, Interviewee
7D30. CFLCC — SJA, Recorder

MG Antomo M Taguba,

The interview 1s summarized as follows

This matter of proceedmg 15 a formality because LTC NN 2 voked his

nights, and 1s seeking legal counse!

The panel bnefed LTC -on the scope of the invesuigation LTC
wished not to speak on any matters regarding this investigation LTC as

dismissed by the panel



RIGHTS WARNING PROCEDURE/WAIVER CERTIFICATE
For uso of this form, soe AR 150-30, the proponont agency 8 ODCSOPS

DATA REQUIRED BY THE PRIVACY ACT

AUTHORITY, Title 10, Unned States Code, Section 3012ig)
PRINCIPAL PURPDSE To provide commanders and law enforcement officials with means by which mformation may be accurately entfied
Your Social Secunty Number 1s used as &n additonaljalternate means of wdentfication to teclinete filing and retnevea!

ROUTINE USES
DISCLOSURE Disclosure of your Soctal Secunty Number 15 voluntary
" =T
1 LOCATION 2 DATE s Time 14  FLENO

\ cbory  Cupmp GFeb 2004 13I8 -
Lo 1 8  ORGANIZATION OR ADDRESS
APO AL 05355

GRALEISTATUS

7
| U | C 5 /e i b
PART | - RIGHTS WAIVER/NON-WAIVER CERTIFICATE

Saction A. Rights

U

The mvastigat> whase neme eoposis below told ma that he/she 1s with the United Stastes Armny CELLL Crnt ﬁw
and wantsd to quesnon ma sbout the tolowing oftenaais) of which | am

suspoctediacaucad. TELLWEUY) ol Tl

Batore he/she asked ma any quasuons abaul lhu(f;-malsl. howevar he/tha made it clanr to me that | have the tollowing nghts

1 | do not have to answar any Jquastion or say snythung

2 Anything | say or do can be usad os evidence sgamst me in a cnmind! &

3 [For personnel subject othe UCM./  have tha nght 1o talk pnvately to a lawyar beiore dunng, and atter quesnomung snd 1o have & lawyer presant with me
during questiorung This iawyer can be a cavilian lawyer | arrange for at no expensa 10 the Govermment or & maitary lawysr detaled for me st no expens 1o me

or both
at
tFor civilians not subject fa the UCMJ; | heva the nght to talk pavatsly 10 8 lawyer before dunng, ond ster questioning and to have & Iawyar plessnt wih
me dunng questionmng ! undarstand mat thus lawyaer can be ona that | arrenge for st my own exponsa, or i 1 cannot attord a lawyer skl want one, 8 lawyer
will be appointod for me balore any guestsning begins
4 H | am ncw walling 1o discuss the oftansalt] under inveruganon, with or withaut a layyer presant, | hava a nght to $1op answenng quesnons at any tme ot
speah prizBtely with & lawyer belore snawsnng lunher sven if | aign the wever bajow

B COMMENTS fCaniirue on reverse side’

Secton B Weiver

{ undofetand my nghta as stated above | am now willing to discuss the afiensals) undar mvesugsuon &nd moke a stalement without talking to a lawyer first and without
having & lawyar prasant wrth ma

WITNESSES (/f avauable: 3 SIGNATURE OF INTERVIEWEE

la NAME [Type or Printl

b ORGANIZATION DR ADDRESS AND PHONE 4 SIGNATURE OF INVESTIGATOR

—_— 1

28 NAME (Type ar Print) I £ TYPED NAME OF INVESTIGATOR

E ORGANIZATION OR ADDRESS AND PHONE | € ORGANIZATION OF INVESTIGATOR

Saction C Nop-waiver

| do ni to give up my nghts
di \WaN & lawyer T 1 ac not want to be questioned of sy anything

SIGNA

Pl
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